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2000, a space of delay 
Eeuwwisselingen lenen zich bij uitstek voor een terugblik. Idee doet dat in de achter
uitkijkspiegel, want het is geen rustige weg waarop we ons hebben begeven. Daarom 
in dit nummer: een terugblik op de toekomst. 

De millenniumbug heeft. zich niet laten zien, constateert Hans van Mierlo. 'Omdat hij 
er nauwelijks was, of vakkundig is bezworen. Zo i dat met geschiedenissen die zich niet 
voordoen: hun causale verbanden zijn moeilijker te traceren dan die van geschiedenis-
en die zich wèl voordoen.' 

In deze tijd doen de gevolgen van de technologische revolutie zich gevoelen. Van Mierlo 
helpt on in de themati che zoektocht naar de causale verbanden waarom inds de 
oprichting van D66 elke noemenswaardige staatkundige verbetering is uitgebleven. De 

ederlanders gaan mee in de (digitale) vaart der volkeren, de samenleving is openge
gaan, de burger i uit zijn zuil bevrijd en zelfbewuster. Maar het Holland e chip van 
'laat ligt nog immer voor Pampu . Er is nog altijd werk aan de winkel voor D66. 
ta-in-de-weg was al die tijd teeds hetzelfde verschijn el dat Montesquieu 250 jaar 

geleden al in pireerde tot zijn trias politica: 1edereen die macht heeft. zal de neiging 
hebben dIe te mi bruiken. Hij gaat zo ver hij kan. Alleen macht kan macht inperken.' 
Du' teIL Christiaan de Vrie : 'Wanneer het zo i dat in deze dagen het geheim van de 
macht in kennis schuilt, dan zullen de volksvertegenwoordigingen die zelf moeten onl-
luiten. En zij zullen haar moeten halen waar ze te vinden is: bij de burgers, in de 

samenlevingspraktijk, in de netwerken.' 

Columbu wi l dat de aarde rond was en dat hij dus ook we torn in plaats van 00 torn 
Azië kon bereiken. Maar er trad een verras ing op die niet in zijn programma pa te: er 
lag een heel werelddeel in de weg. Zo i het ook een beetje met de toekomst van de 
democratie, vree l Jan Vi op zijn beurt. Ook hij voorziet ri ico's wanneer Nederland 
de nieuwe uitdagingen blijft. benaderen met een in trumenlarium dat niet meer ade
quaat is. Want terwijl het be tel pas op de plaats blijft maken, ont\vikkelen zich de nieu
we grootmacht n zeer voortvarend en in een volledig vrij spel van krachten. Van Mierlo: 
'Allemaal machten waar de staat naar loert als een kip naar het onweer.' De macht van 
de media, van de ITÛ daad zelf! , zich bedienende van de kracht van de informati - en 
communicatietechnologie. 
Redact UI' Jeroen van den lIoven, hoogleraar filo ofie van ICT, brengt pijnlijk nauwge
z t in kaart waarop de 'voorgeformatteerde burger' verdacht moel zijn en hoe de over
heid on voor 'informatieapartheid' moet behoeden. 'Want wij leven in een risicosamen
leVJng en het begint lang-lamerhand tot on door te dringen.' Aimée Hoeve en Kee 
Verhaar vertalen deze problematiek naar het moderne agrari che megabedrijf, dat niet 
all n akelig groot i:, maar ook aangenaam pro-actief kan uitgroeien tot een chone, 
diervriendelijke onderneming die het gehele traject 'van zaadje naar karbonaadje' ver
zorgt. 

lIet feil dat d klooftus. n kiezer en gekozene per aldo niet i verkleind, eist intu sen 
ook z'n tol in de voorkamer!; van h t parlementaire huis. I let ledental van alle partijen 
n emt af en d overheid moct financi el bij pringen met' laatsrechteHjke monumen
tenzorg', zoal. Jan Vis dat noemt. Gelukkig blijkt de aanhang van D66 inlu en heel 
trouw in het I' cente onderzoek dal Joop van Holsteyn en Ruud Koole hier pre. enlel'en. 

laar je kunt dus ook minder omber terugblikken op de toekom. t. Vis: 'We hebben de 
triomf m gemaakt van het individu o\'er de volgeling, van de burger over de stemmer, 
van de kiezer over de ond rdaan: Hel i. gewoon tijd dat de overheid weer onderkent 
dat zij van haar burger i . . Thom de Graaf: 'Aan de kwaliteitrcriteria voor-de democra
lie voeg ik de daadwerkelijk blijkende wil toc om mensen te betrekken bij overheid.
handelen, om daarover te communic l'en en verantwoording af te leggen. In de breed
te zin, want democratie g Idl niet alleen voor overheidsb tuur, zij i: grond lag van de 
gch Ic . amenlcving: • 

Artlzur Olof 
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PERSPECTIEF 

De voorgeformateerde burger 
De informatiesamenleving in sociaal-liberaal perspectief 

I s een informatiesamenleving of een 

elektronische omgeving een systema

tische bedreiging voor de belangen 

van het individu, en zo ja, op welke wijze? 

Kan elk individu de informatie vinden die 

hij nodig heeft, beschikt hij over voldoende 

en gelijke kansen om de vereiste culturele 

bagage en impliciete kennis op te doen om 

de eigen belangen te behartigen, zelf ver
antwoordelijkheid te nemen en anderen 

verantwoordelijk te stellen? Zal de indivi

duele burger in staat zijn om zich een waar

heidsgetrouw beeld van de hem omringen

de sociale, maatschappelijke, en natuurlij

ke omgeving te vormen met behulp van 

nieuwe media die door commerciële krach

ten worden beheerst? Is hij in staat ver

trouwen te schenken en vertrouwen te ge

nieten, deel te nemen aan collectieve deli

beratie en politieke besluitvorming in een 

anonieme netwerkomgeving? Kan hij zich 

ook onttrekken aan de 'panoptische' blik 

van commercie en overheid als het gaat om 
zijn eigen psychisch welzijn en morele ont

wikkeling? Kan het individu zich gerespec

teerd voelen, betekenisvolle relaties met 

anderen aangaan en erkenning vinden in 

door Jeroen van den Hoven 

D66 heeft 'de kwaliteit van 
de samenleving' binnen 
Paars-2 als belangrijk 

overkoepelend politiek thema 
geagendeerd. Vanwege de 

grote rol die de informatie-
en communicatietechnologie 

in de samenleving speelt, 
bepleit Jeroen van den Hoven 

daarbij speciale aandacht 
voor de kansen en 

bedreigingen van de nieuwe 
media. Als aanzet tot beleid 
geeft hij een proeve van een 
sociaal-liberale visie op de 

kwaliteit van de 
informatiesamenleving. 

.--- -------------------------. 

Naarmate een technologie meer ingebed 

raakt in de samenleving, neemt de kennis 

over de effecten toe maar de mogelijkheid 

tot (bij)sturing juist af. Voorafgaand aan 

de introductie van de technologie was 
bijsturing nog wel mogelijk, maar toen 

was de kennis over de effecten nagenoeg 

afwezig. Men noemt dit ook wel het 'con

trol dilemma'. 
Variërend op Huizinga ('wij leven in een 

bezeten wereld en wij weten het') kunnen 

we vandaag zeggen: 'Wij leven in een risi

cosamenleving en het begint langzamer

hand tot ons door te dringen.' We worden 

geconfronteerd met gefabriceerde risico's 
die tragisch genoeg voortvloeien uit onze 

eigen uitvindingen en ondernemingen. 

Het millenniumprobleem en de BSE-cri

sis zijn goede voorbeelden. Dergelijke pro

blemen zijn dan ook 'gewone incidenten' 

die inherent zijn aan ons type samenle

ving vanwege de grote complexiteit en 

wederzijdse afhankelijkheid in de grote 

technologische systemen, de onmogelijk

heid om uitputtend te testen en het feit 

dat het bij ontwikkeling, invoering en 

zijn culturele identiteit in een omgeving waarin intensieve com

municatie en absolute vrijheid van meningsuiting domineren? 
Dit zijn allemaal vragen waarmee politieke keuzes bij de ontwik

keling, de verspreiding en het gebruik van IeT rekening moeten 
houden. Aan de hand van welke waarden, gesteund door welke 

morele principes bepalen wij hoe een rechtvaardige informatiesa

menleving eruit ziet, wat human flourishing zal zijn in de 21ste 

eeuw? Het is zelfs de vraag of de traditionele ideologieën nog wel 

in staat zijn tot een adequate analyse. Sociaal-democratie, chris

ten-democratie en liberalisme hebben duidelijk moeite om deze 
problemen op een samenhangende, aansprekende wijze te ver

woorden. Dit leidt zelfs tot terechte kritische vragen over het pri

maat van de politiek .. Maar een proeve van een sociaal-liberale 
visie op de kwaliteit van de informatiesamenleving kan mogelijk 

wel dienen als een basis voor beleid. 

gebruik gaat om collectieve actoren. Wij 

moeten ons erop voorbereiden en kunnen ons niet beperken tot het 
aanwijzen van schuldigen achteraf. We moeten daarom ook instel

lingen in het leven roepen die ons in staat stellen om telkens van 

het gebeurde te leren. Want er zullen zich constant nieuwe poli

tieke en maatschappelijke keuzen voordoen die nog geen prece

dent hebben: op het vlak van genetische manipulatie, kunstmati

ge intelligentie, kunstmatig leven, robotica, 'software agents' en 

bionische toepassingen. We zullen vaak zelfs het vocabulaire mis

sen om aard en gevolgen van de veranderingen goed te verwoor

den. De radicale pluriformiteit en levensbeschouwelijke tegenstel

lingen van onze westerse multiculturele samenlevingen vormen 

daarbij nog een extra complicatie. De kans is zeer groot dat wij 

verdeeld zijn over de richting waarin wij willen gaan. 

Overheid en politiek houden zich doorgaans, volgens goed liberale 

traditie, bij dit soort fundamentele vraagstukken het liefst afzij-

Prof dr. M.}. van den Hoven is hoogleraar filosofie Vall info rmatie- en communicatie
technologie aan de Erasmusuniversiteit Rotterdam. Hij is redacteur vall Idee. 
De auteur dankt Fred Eisner, Maarten Hillenaar, Peter van Eijck, Malt Poelmans, Rob 
Meijer en Mieke Ansems voor hun bijdra.gen aan de gedachtevorming. 
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Dit artikel is deels gebaseerd op zijn eerdere publicatie 'De glorieuze toekomst van het 
pragmatisch liberalisme' in de bundel De Strijd gaal VOOlt (red. S. W. Couwenberg. 
Kampen: Kok Agora, 1999, blz. 69-84) en 0/' gesprekken met minister Roger van Boxtel 
over de rol van ICT en het belang vall politiek-filosofLSche reflectie. 
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dig. Dat lijkt een wijze les die werd 
geleerd uit eeuwen van etnische con
flicten en godsdiensttwisten. De staat 
moet levensbeschouwelijke diversiteit 
tolereren en morele dwang vermijden. 
Zij moet zich ertoe beperken een zo 
groot mogelijk maatschappelijk speel
veld te creëren waar iedereen, onge
acht zijn levensovertuiging, eigen doe
len kan nastreven zonder anderen te 
hinderen om hetzelfde te doen. De poli
tiek-filosofische traditie van het libera
lisme nam het individu, zijn vrijheid en 
zijn recht op zelfbeschikking, als 
onwrikbaar uitgangspunt en legde 
daarmee de fundamenten voor vrijwel 
alle niet-confessionele politiek. Respect 
voor het individu, de nadruk op nega-' 
tieve vrijheidsrechten, en de autono
mie van de persoon, de afkeer van elk 
staatspaternalisme, zijn een moreel 
uitgangspunt dat geen weldenkend 
mens wil herzien, extreme omstandig
heden daargelaten. In deze algemene 

Deze jonge ondel'nemel's zijn webdesignel's VOOl' 'gl'ote' klanten 

zin zijn ook sociaal-democraten en groenen 'liberaal'. 
D66 gaat niet op zoek naar de klassiek-liberale wortels en poetst 
ook niet het neutraliteitsidee op om zodoende een politiek-fIloso
fisch, normatief kader te articuleren voor de confrontatie met de 
nieuwe problemen van de 21ste eeuw (zoals de VVD vooralsnog 
lijkt te doen). D66 probeert juist om het liberale gedachtegoed in 
de vorm van een pragmatisch geïnspireerd sociaal-liberalisme te 
ontwikkelen en adequaat te maken voor drastisch verander(en)de 
omstandigheden. Want de samenleving van de toekomst verschilt 
op cruciale punten van de samenleving waarvoor het klassiek libe
ralisme als politieke fIlosofie en normatief kader adequaat werd 
geacht. 

Adequaat liberalisme 

Een liberalisme dat zichzelf niet wil vernieuwen, krijgt in de mo
derne informatiesamenleving ten minste drie problemen. 
Ten eerste ontbreekt een kader voor sociale reconstructie. Proble
men in hoogtechnologische samenlevingen zetten op collectief ni
veau aan tot constante en systematische herziening en reconstruc
tie van fundamentele begrippen als 'persoonlijke levenssfeer', 'pu
blieke sfeer', 'autonomie', 'eigendom', 'gemeenschap', 'democratie', 
'verantwoordelijkheid', 'persoon', 'rechtvaardigheid', 'gelijkheid' en 
, taat'. Dat zijn de onderhoudswerkzaamheden aan het begrippen
apparaat en aan de instituties van de moderne post-verzorgings
staat. Zonder constante reconstructie en reflectie op hun prakti
sche betekenis zijn ze gedoemd hun doel te missen bij toepassing 
in nieuwe omstandigheden. Hun pregnante betekenis kregen ze 
immers eeuwen geleden. Meest in het oog springende voorbeeld is 
misschien wel dat het denken over staat, soevereiniteit en juris
dictie zich niet meer zonder meer kan baseren op territorialiteit en 
geografische locatie vanwege de prominente plaats die wereldom
spannende communicatie-infrastructuren thans hebben ingeno

men. Het internet ontnam de landelijke politiek en volksvertegen
woordiging haar vanzelfsprekende centrale plaats. 
De socioloog Anthony Giddens schetst de effecten van deze aanzet 
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tot reflectie op het individuele niveau in zijn Madernity and Self
identity. Hij ziet een nieuwe rol voor een nieuw type politieke pro
blemen, die hij 'issues oflife poli tics' noemt. Het zijn de problemen 
van 'reflexieve' personen die hun eigen leven als project zien en 
voor wie de levensvragen en ethische dilemma's van wetenschap 
en technologie bij uitstek politieke vragen zijn. 
Dat brengt ons bij een tweede problematisch aspect van het klas
sieke liberalisme: het onvermogen om juist deze problemen als se
rieuze politieke issues te behandelen. Een van de definiërende 
kenmerken van het klassieke liberalisme is het neutraliteitsden
ken, de idee dat de staat zich neutraal moet opstellen in morele 
controversen waaraan diepe levensbeschouwelijke meningsver
schillen ten grondslag (kunnen) liggen. Dit neutraliteitsstreven 
leidt tot de volgende paradox: of het liberalisme houdt vast aan 
neutraliteit en is dus inadequaat omdat het een belangrijk type 
morele vragen negeert, of het tracht adequaat te zijn maar kan 
dan niet meer onverkort vasthouden aan het idee van neutraliteit. 
Beleid in deze kwesties kan immers nooit kool en geit sparen, niet 
naar rechtvaardigingsgronden, maar zeker niet naar effecten van 
beleid. 
Ten derde zijn er vraagstukken van sociale rechtvaardigheid. Die 
worden in een liberalistische traditie hoofdzakelijk als verdelings
vraagstukken van schaarse middelen gezien. Verdelingsvraag
stukken blijven uiteraard belangrijk, maar ze ontnemen het zicht 
op een ander type morele vragen dat snel in belang toeneemt. Dat 
zijn vragen die betrekking hebben op erkenning van sociale, etni
sche, religieuze en seksuele identiteit; en op sociale, economische 
en culturele in- en uitsluiting op basis van identiteit. 
Sociale reconstructie is een pragmatische onderneming die nieu
we inhoud geeft aan oude noties die ooit adequaat waren als richt
lijnen en oriëntatiepunten maar door snelle technologische, soci
aal-economische en demografische veranderingen inadequaat zijn 
geworden. Sociale reconstructie zoekt een goede balans tussen 
marktwerking, overheidsinterventie en civil society, tussen publie
ke en persoonlijke levenssfeer, tussen aanspraken van het indi
vidu en belangen van het collectief, maar bovenal ontwerpt zij 
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nieuwe democratische en politieke instituties. Want sociale recon
structie heeft betrekking op alle vormen van georganiseerd men
selijk gedrag (bedrijfsleven, vakbeweging, zorg, wetenschap en on
derwijs, politiek, openbaar bestuur en NGO's, de niet-gouverne
mentele organisaties); kortom op alle gebieden waar mensen op 
voet van gelijkheid en in samenspraak naar intelligente en moreel 
te verdedigen oplossingen voor collectieve problemen zoeken. 
D66 zoekt als geen andere politieke partij actief en systematisch 
naar nieuwe vormen van lokale, deliberatieve democratie, ade
quaat voor beleids- en besluitvorming inzake complexe technolo
gie, socio-technologisch ontwerpen en grootschalige infrastructu
rele projecten. Het gebruik van internet en nieuwe media zal daar
bij uiteraard een belangrijke rol spelen. 

'Informatieapartheid' 

Kritische uiteenzettingen over de informatiesamenleving staan 
met reden stil bij een rechtvaardige verdeling van de toegang tot 
de informatiesamenleving. Want men vreest een regime van 'infor
matieapartheid' en een toenemende kloof tussen 'informatierijken 
en -armen'. De verregaande privatisering van overheidsdiensten, 
de commercialisering van de informatievoorziening en de li
beralisering van de telecommunicatiemarkt die het marktdenken 
typeren, zouden immers niet in het teken staan van het scheppen 
van gelijke kansen. De critici realiseren zich maar al te goed dat 
informatie een vitale rol speelt in het leven van individuele bur
gers, die informatie nodig hebben om volwaardig te kunnen parti
ciperen: effectief hun voordeel te kunnen zoeken in markten, deel 
te kunnen nemen aan democratische beslissingsprocessen, organi
saties verantwoordelijk te stellen, hun eigen verplichtingen na te 
komen, goede keuzen te maken en hun leven op een rationele 
manier in te kunnen richten. De moderne mens ziet zichzelf steeds 
meer als een informatieverwerker en rationele planner. Het idee 
van planning en rationele keuze is zelfs onlosmakelijk verbonden 
met de toegang tot en het gebruik van informatie. 
Toegang tot informatie bezit daarmee een aantal eigenschappen 
die behoren tot de zgn. primaire sociale goederen (social primary 
goods), de goederen waarvan iedereen vindt dat iedereen ze nodig 
heeft. Het zijn 'all-purpose goods' die iedereen als noodzakelijk 
ziet, die ieder zich wenst los van wat hij verder in het leven wil en 
waarvan rationele personen ook liever meer dan minder hebben. 
De initiatieven van de D66-bewindslieden binnen Paars, die de 
mogelijkheden van internet benutten om overheidsinformatie die 
relevant is voor legitieme doeleinden van burgers ruim beschik
baar te stellen (OL 2000 en de site overheid.nl), zijn een erkenning 
van het idee dat toegang tot dergelijke overheidsinformatie een 
primair sociaal goed is met een functioneel equivalente status. 
Het is van belang om deze toegankelijkheid op een dergelijk fun
damenteel niveau te beschouwen, omdat dit ook een criterium 
biedt om te bepalen welke informatie niet in de commerciële sfeer 
thuishoort (denk ook aan juridische informatie). 
De Nobelprijswinnaar Economie 1998, Amartya Sen, heeft over
tuigend beargumenteerd dat gelijke verdeling van 'shares of pri
mary goods' (zoals toegang tot internet, tot overheidsinformatie) 
ook onrechtvaardig kan zijn. Zoals het onrechtvaardig kan zijn om 
brood gelijk te verdelen over een groep mensen omdat zich onder 
hen ook zieken, zwangere vrouwen en kinderen in de groei bevin
den. Er zal dus niet alleen aandacht moeten zijn voor de gelijke 
toegang tot de Elektronische Snelweg en overheidsinformatie, 
maar ook voor de functionaliteit daarvan in het leven van burgers, 
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hun vermogen om er iets mee te doen. De mate van ongelijkheid 
die we bereid zijn te accepteren in informatiesamenlevingen zou 
wel eens veel minder groot kunnen blijken te zijn dan in indus
triële samenlevingen. Informatie is immers een positioneel (stra
tegisch) goed, het kan haar specifieke waarde voor een persoon of 
groep ontlenen aan het feit dat anderen er niet over kunnen be
schikken. Het traditionele gelijkheidsdenken schenkt weinig aan
dacht aan verschillen tussen maatschappelijke posities zolang de
genen die het slechtst af zijn in de samenleving er maar voordeel 
van hebben. De positionaliteit van informatie maakt echter dat de 
informatieverschillen er wel toe doen. John Kenneth Galbraith 
merkte al op: 'To look at the world as it exists is often an informa
tive thing.' Dat geldt nog steeds, maar veel van de inspanning in 
de snelle wereld van internet en de multimedia is erop gericht 'to 
look at the world as its exists before anyone else does'. Ons denken 
over sociale rechtvaardigheid moet zich nadrukkelijk richten op de 
eigenaardigheden van de nieuwe (cyber)economie, zoals 'globalise
ring', 'pad-afhankelijkheid', 'self-organizing web monopolies' en 
'winner take all markets' die ervoor kunnen zorgen dat verschillen 
in (informatie)posities zich razendsnel en nagenoeg onomkeerbaar 
kunnen vergroten en zich laten gebruiken om voordelen in andere 
maatschappelijke sferen te verkrijgen. 
De politiek van de toekomst definieert ongelijkheid volgens An
thony Giddens bij voorkeur in termen van insluitings- en uitslui
tingsmechanismen. Ongelijkheid zal dan vaak een uitsluiting zijn 
van deelname aan de kennissamenleving op basis van een gecon
strueerde identiteit. Hier ligt een relatie met het vraagstuk van de 
bescherming van persoonsgegevens, die vaak als gevoelig of be
schermwaardig worden gezien omdat ze de bouwstenen vormen 
voor anderen om een bepaalde identiteit te construeren waaraan 
een bepaalde informatiepositie verbonden is. 
Naast de aandacht voor gelijke toegang tot informatie, vormen ook 
de vaardigheden van individuen om informatie te benutten, de 
aandacht voor identiteit en voor uitsluiting op basis van identiteit 
dus nog een andere dimensies aan de toegankelijkheid. Het gaat 
immers niet alleen om e-mailfaciliteiten, internettijd, bandbreed
te, snelheid, portabiliteit, maar zeker ook om de symbolische di
mensie van toegang die is gelegen in het besef van het individu dat 
hij deel uitmaakt van de nieuwe informatiesamenleving en dat hij 
erkenning krijgt voor een aspect van het menszijn dat steeds meer 
op de voorgrond zal treden: dat ook hij een informatieverwerker en 
rationele kiezer is. 

Kansen in problemen 

Naast agendering en aanpak van het probleem van een mogelijke 
digitale tweedeling vormen de volgende mogelijke problemen ook 
kansen om de kwaliteit van de informatiesamenleving te verbete
ren. 
De voorgeformatteerde burger. Informatiesystemen in de sector 
van de sociale zekerheid, de gezondheidszorg, politie en justitie,. 
belastingen, financiële dienstverlening, verkeer en vervoer, bevol
kingsadministratie en communicatie vormen steeds vaker de ge
zaghebbende context waarin de belangen van burgers worden ge
articuleerd en geïnterpreteerd (vg!. RINIS) en waarin hun identi
teit wordt geconstrueerd. 
Het publieke domein en de pluriformiteit bedreigd. Internetser
viceproviders, commerciële televisiestations, kabelexploitanten en 
mediamagnaten transformeren de publieke sfeer (internet, tv1 om
roep, onafhankelijke journalistiek, wetenschappelijk onderzoek, 
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bibliotheken). De publieke sfeer is idealiter een plaats waar de 
gemeenschap als zodanig tot bezinning kan komen en waar een 
publieke opinie zich kan vormen, buiten de politieke sfeer in strik
te zin, maar met normatieve zeggingskracht en moreel gewicht. 
Deze publieke sfeer dreigt een door commerciële telecomconsortia 
en mediatycoons voorgestructureerd Disneyland te worden. Con
tent providers, telco's en fabrikanten van zoekmachines kunnen 
hun commerciële belangen ten koste van de surfende burger ver
wezenlijken. Het publieke domein kan daardoor gemakkelijk ver
schrompelen tot een schrale voedingsbodem van discussies over 
commerciële belangen en technische standaarden. Een dergelijke 
ontwikkeling zou neerkomen op een 'her-feodalisering' van de pu
blieke sfeer, zoals Habermas heeft opgemerkt. 
Privacy en Greased data. Het is nagenoeg onmogelijk zicht te hou
den op wie wat over personen weet. Ondanks het feit dat er gerust
stellend wordt gesproken over 'Chinese muren', privacy enhancing 
technologies en gegevensbescherming, bekruipt menigeen het 
gevoel dat er een constante dreiging is dat persoonsgegevens in 
verkeerde handen vallen. En, wat misschien nog zorgelijker is, we 
weten niet eens welke handen 'verkeerd' zijn of zullen blijken te 
zijn. Sommige surfers zullen het zich financieel niet kunnen per
mitteren om hun persoonsgegevens beperkt toegankelijk te hou
den, zij zullen zwichten voor aanlokkelijke aanbiedingen voor gra
tis surfen. Heeft de Registratiekamer voldoende middelen om een 
vinger aan de pols te houden? 
(lnformationele) veiligheid. In een informatiesamenleving dreigen 
nieuwe manieren om de belangen van het individu te schaden. 
Nieuwe technologie brengt nieuwe vormen van kwetsbaarheid 
met zich mee, zoals cyber-crime, stalking, surveillance, monitoring, 
terrorisme, cyber-war, hacking, hacktivism. Is de burger voldoende 
beschermd tegen 'information-based harms'? Zijn er voldoende 
middelen op het terrein van Cyber policing, EDP forensic 
research? 
Fairness. Een goede basis voor consumentenbescherming in elek
tronische omgevingen is urgent (zie het onderzoek over e-commer
ce door de Consumentenbond). Ook is speciale aandacht nodig 
voor bescherming van burgers als consument tegenover direct 
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marketing en data-mining experts. Weet de burger waar hij ja 
tegen zegt en krijgt hij een faire prijs en 'contract' als hij besluit 
zijn gegevens af te staan in ruil voort 'discounts'? Is hierin voor
zien, anders dan incidenteel? 
Toegang. Kan ieder burger de informatie krijgen die nodig is om 
een menswaardig en volwaardig maatschappelijk bestaan te lei
den? Is de overheidsinformatievoorziening niet zodanig ingericht 
dat sommige groepen disproportioneel voordeel kunnen behalen 
op basis van die informatie. Zijn goede randvoorwaarden gesteld 
aan informatievoorziening door commerciële partijen als het gaat 
om universal service, must carry provisions, tariefbeleid? 
Kwaliteit van informatie. Hoe betrouwbaar en accuraat is de infor
matie? Informatie is van extreem groot belang voor mensen. Hoe 
kan de overheid betrouwbaarheid van informatie faciliteren en 
garanderen in de nieuwe media? 
Besteding collectieve middelen, efficiëntie van openbaar bestuur. 
Menige belastinggulden is reeds verdwenen in de bodemloze put 
van mislukkende overheidsinformatiesystemen. Dit is het pro
bleem van garanties en verantwoordelijkheid voor kwaliteit van 
electronic government en vraagt om vormen van E-government 
quality assessment. 
Democratische representatie. Maakt ieder burger ook echt deel uit 
van de nieuwe informatiesamenleving? Is een ieder gerepresen
teerd in nieuwe vormen van politieke besluit- en meningsvorming 
en technologisch ontwerp? 
Culturele oppressie. Racisme, hate-speech en gewelddadige (kin
der-) porno schaden direct op verschillende manieren (als ze on
wettig en immoreel gedrag veronderstellen of ertoe aanzetten), 
maar ook indirect als ze leiden tot een accumulatie van uitingen 
die bij elkaar genomen een dusdanige 'vervuiling' van de commu
nicatieomgeving zijn, dat het verschuldigde respect voor medebur
gers als lid van een minderheidsgroepering bijna onmogelijk is ge
worden. 

Al deze nieuwe problemen dienen niet alleen met nieuwe digitale 
grondrechten maar vooral ook met nieuwe democratische institu
ties en uitbreiding van werking en bevoegdheden van de bestaan

de instellingen te leiden tot een ver
betering van de informatiepositie 
van de burger, een betere consu
mentenbescherming, krachtiger 
'checks and balances' en vooral ook 
verbetering van de 'politieke ergono
mie' van technologie en infrastruc
tuur: overeenstemming tussen de 
'sociaaltechnologische ensembles' en 
wat politiek en moreel wenselijk is. 
D66 is ideaal gepositioneerd om de
ze problemen van de informatiesa
menleving aan te pakken. Zij doet 
dat namelijk niet op basis van oude 
en onwrikbare ideologische uit
gangspunten, maar met een open 
oog voor de snel veranderende we
reld en met een visie op het welzijn 
van mensen . • 
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COLUMN 

Democratie weinig 
gewild exportartikel 
De twintigste eeuw zal de geschiedenis in gaan als de eeuw van de grote wereldoorlogen 
en de eeuw waarin de democratie zegevierde over de dictaturen van links en rechts. 
"Government by the people, of the people, for the people". Aan het begin van de eeuw was 
dat ideaal in nog geen enkel land werkelijkheid - al was men er hier en daar dichtbij. 
Na de Eerste Wereldoorlog (die volgens de Amerikaanse president Wilson werd gevoerd 
"to make the world safe for democracy'~ maakte de democratische staatsvorm opgang, 
maar niet overal voor lange tijd. In de meeste Europese landen kregen mannen en vrou
wen stemrecht, maar vaak werd dit hoopvolle begin al snel overspoeld door dictaturen 
van rechts en links. Pas in het laatste decennium van de eeuw werd de democratie in ons 
werelddeel gemeengoed - zij het hier en daar in vormen die te denken geven. 
Waar in ons werelddeel de democratieën een stabiele indruk maken is sprake van een 
vrij hoge levensstandaard, een hoge waardering van de mensenrechten en een vreed
zaamgedragjegens andere democratieën. Het zijn verschijnselen dieje kunt beschouwen 
als voorwaarden voor de democratie, maar ook als haar gevolgen. De samenhang met de 
democratische bestuursvorm is in elk geval duidelijk. In ons continent zijn uit democra
tisch oogpunt drie echte zorgenkinderen: Noord-Ierland, de Balkan en de zuidkant van 
Europees Rusland. Er is een zekere overeenkomst tussen de drie gebieden: aan de rand 
van voormalige wereldrijken en daarom vaak met geweld eronder gehouden of uitgebuit. 
De bloedige herinneringen, het generatielange verdriet en het wantrouwen jegens ande
ren zijn er veel en veel groter dan elders. 
Buiten Europa blijkt de democratie hoofdzakelijk een staatsvorm van de Engelsspre
kende volkeren en de voormalige Angelsaksische koloniën. Het is opmerkelijk dat de de
kolonisatie van na 1945 in de meeste voormalige koloniën heeft geleid tot dictaturen en 
niet tot democratieën. Bijna overal waar de Fransen, Belgen, Nederlanders, Span
jaarden en Portugezen de baas waren, volgden dictatoren of chaos en burgeroorlog. De 
erfenis van de Britten was beter: India werd in 1947 zelfstandig als democratie en is dat 
sindsdien gebleven. Met zijn bijna een miljard inwoners is het de grootste democratie -
er valt veel op het land aan te merken, maar een dictatuur is het niet. 
Hoe zou het komen dat de democratie als exportartikel in de tweede helft van onze eeuw 
zo betrekkelijk weinig succes heeft gehad? Belangrijke factor kon wel eens de manier van 
dekoloniseren zijn. Die is niet overal hetzelfde geweest. Fransen, Portugezen, en Neder
landers hebben gepoogd de dekolonisatie gewapenderhand te keren. Het gevolg was dat 
de bevrijdingsbewegingen een sterke militaire inslag kregen en dat in de pas verworven 
vrijheid het leger domineerde, en niet civiele bestuursvormen. Vaak werd het nog erger: 
de voormalige kolonisator kon zijn verlies niet accepteren en bleef opstandige militairen 
steunen. Vietnam, Algerije, Angola, Mozambique, Indonesië - het zijn landen waar de de
mocratie niet of met veel moeite voet aan de grond kreeg. 
Dat de Britten hun vertrek uit de koloniën zo vreedzaam hebben weten te organiseren is 
en blijft intrigerend. 
Het is waar: zij waren ervaringsdeskundigen. Toen de bewoners van de Amerikaanse 
oostkust aan het eind van de achttiende eeuw in opstand kwamen, slaagden de Britten 
er niet in hen klein te krijgen. De les was duidelijk: je kunt beter vreedzaam afscheid 
nemen, dan houje er misschien nog iets aan over. In Londen hebben ze dat onthouden 
en na 1945 veelvuldig toegepast. Vandaar nog steeds the British Commonwealth waar 
blank en gekleurd op gelijke voet rond de ronde tafel zitten. Politiek stelt het niet veel 
voor, het is meer een kwestie van houding en karakter. Maar wie tot slecht gedrag vervalt 
. zoals onlangs Pakistan - moet van tafel. 
En zo komt ook langs deze redenering de bekende conclusie in zicht: de democratie is het 
sterkst verbonden met de Angelsaksische cultuur. De Britten hebben geen geschreven 
grondwet; ze kunnen zonder . • 
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Rekenen, lezen, schrijven 
en democratie 

De lessen na dertig jaar vernieuwing 

H
oe ging de democratie het nieu
we millennium in? Wie zal het 
zeggen. We kunnen niet veel 

meer doen dan een paar aspecten tegen het 
licht houden (. .. ). Democratie betekent in 
de kern dat macht bestaat bij de gratie van 
degenen over wie ze wordt uitgeoefend. Die 
formulering omvat ook de twee fasen waar
in het democratisch proces zich voltrekt: de 
machtsuitoefening en de machtsvorming. 
Fasen die om tegengestelde houdingen vra
gen: bij machtsuitoefening zoeken we wat 
we gemeen hebben met elkaar teneinde 
een meerderheid te krijgen voor beleid. Bij 
machtsvorming benadrukken we verschil
len om ons van elkaar te onderscheiden, zo
dat de kiezer kan kiezen. 

Checks and balances 

De geschiedenis van de moderne democra
tie begint (als je wilt) precies 250 jaar gele
den, als Montesquieu de fameuze trias po
litica ontvouwt. Hij keert zich tegen de 
macht van de vorst, die eenhoofdig, alles
omvattend en in principe ongelimiteerd is. 
Hij schrijft: 'Iedereen die macht heeft zal de 
neiging hebben die te misbruiken. Hij gaat 
zo ver hij kan. Alleen macht kan macht 
inperken.' 
Maar die tweede macht, die de konings
macht inperkt, bestaat niet en is ook on
denkbaar binnen de vastomlijnde ruimte 
van een staat. Dus ontleedt Montesquieu 
de allesomvattende macht in factoren: hij 
scheidt de machten in wetgeving, bestuur 
en rechtspraak, met als daarbijbehorende 

door Hans van Mierlo 

De miUenniumbug heeft zich 
niet laten zien. Omdat hij er 
nauweüjks was, of vakkundig 

is bezworen. Zo is dat met 
geschiedenissen die zich niet 

voordoen: hun causale 
verbanden zijn moeiüjker te 

traceren dan die van 
geschiedenissen die zich wèl 
voordoen. Maar hoe ging dat 

met andere waarden die we zo 
elementair vinden dat ze 

vanzelfsprekend lijken, terwijl 
zij zich in werkelijkheid 
vormen of misvormen in 
onzichtbare, sluipende 

processen, met verrassingen 
voor de samenleving straks? 
Hans van Mierlo maakte op 

maandag 17 januari in 
Amsterdam de balans op in 

de Tweede Thorbecke-lezing. 
Hieronder de tekst, die de 

redactie omwiUe van de 
ruimte heeft ingekort. . '----- ---- --- • 

helft van de achttiende eeuwen het stond 
ter beschikking aan de democratieën die 
zich aan het eind van die eeuw vormden: 
de Verenigde Staten, de Franse Republiek 
en bij ons de Bataafse Republiek. In alle 
democratieën is zeer verschillend uitwer
king gegeven aan deze ideeën. Zowel aan 
de scheidingen als ook, en vooral aan de 
toenemende verstrengeling. 
In de Verenigde Staten heeft het gedach
tegoed nog het zuiverst gestalte gekregen 
(. .. ). Het wetgevingsproces ligt echt in 
handen van het Congres, met een zekere 
invloed van de President, en de krachtige 
uitvoeringscapaciteit ligt bij de President, 
gebed in de checks and balances van het 
Congres. Deze heldere toepassingen wa
ren ongetwijfeld mogelijk doordat (. .. ) de 
ideële revolutie in de VS samenviel met 
een (. .. ) onafhankelijkheidsoorlog waarbij 
schoon schip werd gemaakt. De bestaande 
macht behoefde niet te worden herver
deeld, maar werd gewoon weggejaagd. 
They could start from scratch. (. .. ) Een nog 
belangrijker verklaring voor die grote her
kenbaarheid van Montesquieu's ideeën 
ligt in de logische consequentie die de 
Amerikanen trokken door de separate 
machten ook te wortelen in separate uit
spraken van de kiezer. In de Verenigde 
Staten kwam vanaf het begin álle macht 
van onderop en de drie machten werden in 
hun eigen karakter gesterkt doordat zij 
niet uit elkaar voortkwamen, maar ieder 
uit een eigen stem van de kiezer. Het heeft 
z'n voor- en nadelen, maar het is in ieder 
geval een krachtige waarborg voor au

organen het parlement, de regering en de rechter. Montesquieu 
ging ervan uit dat die organen bij de Uitoefening van die functies 
in samenspel kwamen met elkaar. Het sterkst heeft zich dat ont
wikkeld tussen parlement en regering. (. .. ) 

thenticiteit. Het blijft langer goed. 

Montesquieu (en Locke) reikte zijn gedachtegoed aan in de eerste 

Mr. H.A.F.M.O. van Mierlo is minister van Staat en oprichter van D66. 
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Verbouwing 

In Europa kon men niet vanaf nul beginnen, (. .. ) hier ontstond 
geen nieuwe natiestaat. De macht moest verbouwd worden. Prak
tijken van overheidsgezag lagen gebed in kracp.tige tradities die 
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per land verschilden, dus kregen Montesquieu's ideeën in 
ieder land een verschillende toepassing. De scheiding 
tussen wetgeving en uitvoering vertroebelde overal veel
soortig. Grote spelbederver werd toch de democratie zelf, 
die zich begon te ontwikkelen enkele decennia nadat de 
horizontale scheiding der machten op papier was gezet. 
Belangrijke processen zowel in de formele als materiële 
democratie stelden de trias-leer in de schaduw. 
De wijsheid van de trias-leer slaat geheel op de machts
uitoefening. De machtsvorming was niet aan de orde. Die 
ontwikkelde zich met de invoering van het kiesrecht -
eerst beperkt, later algemeen. ( ... ) In Nederland moet 
alle macht voortkomen uit één stem. De uitvoerende 
macht vloeit voort uit wat we de wetgevende macht noe
men: het parlement. Alleen daarop mag de kiezer stem
men. Maar de verkiezingscampagne gaat helemaal over 
de vraag wie het voor het zeggen krijgt. ( .. . ) Wie mag er 
in het Torentje? 
Wat bij de machtsuitoefening principieel werd geschei
den, wordt bij de machtsvorming weer emotioneel aan
eengeklonken. De illusie wordt gewekt dat weer álle 
macht aan de orde is. ( ... ) Het appèl aan de kiezer is niet 
relativerend en machtenscheidend, maar pretentieus en 
machtsconcentrerend. In schrille tegenstelling tot de 
mogelijkheden om dat waar te maken. In vele landen 
rondom Nederland is het ongeveer hetzelfde. ( ... ) 

De uitvoerende macht heeft in ons land geen directe, ~ 
maar een afgeleide legitimatie. Formeel ligt die nog bij de 
Koning, bij de Gratie Gods. Maar materieel haalde Thor-
becke haar daar zelf weg in de eerste helft van de vorige 
eeuw. En in de tweede helft raakt ze zoek in de vertrou-
wensregel van ons parlementair stelsel van 1866. ( ... ) In 
Nederland voerden we als één van de laatste landen algemeen 
kiesrecht in, en kiesrecht voor vrouwen; tenslotte de evenredige 
vertegenwoordiging. Daarna wordt het stil. De democratie is ken
nelijk af. 
De antirevolutionair Donner zei ( ... ) dat Nederland toen definitief 
een confessioneel land werd. Zijn gelijk duurde driekwart eeuw, 
tot 1994. Maar wat zeker zo is, is dat de evenredige vertegen
woordiging het partij stelsel veilig stelde en kiezers uitnodigde om 
hun keuze allereerst te bepalen door denkbeelden en ideologieën, 
en niet door mensen. 
Aan het eind van de negentiende eeuw ( .. . ) ontstonden uit sociaal 
protest en emancipatiebewegingen de politieke partijen, met een 
ideologie of een gerichte boodschap. Ze bevochten elkaar de zetels 
in het wetgevend orgaan, maar in de loop der jaren ging de cam
pagneboodschap steeds meer over het hele overheidsbeleid. Het 
woord parlement staat natuurlijk nog steeds voor wetgeving, 
maar in de praktijk verschuift het accent naar de belanghebben
de controleur van het overheidsbeleid. De krachten van de 
machtsvorming worden sterker dan die van de machtsuitoefening. 
In de strijd om de politieke macht vervaagt de werking van de 
cheiding der machten. Dat betekent niet dat de macht geen halt 

meer wordt toegeroepen, zoals Montesquieu wilde. Maar bovenal 
in Nederland gebeurde dat niet meer door een confrontatie van 
machten (Ze pouuoir arrète Ze pouuoir), maar door een innige 
omhelzing. Bijvoorbeeld tussen een Kabinet en een parlementaire 
meerderheid. Het is de uiterste consequentie van het parlemen
taire stelsel: dualisme dat vrijwel onherroepelijk leidt tot monisti
sche toepassing. De belangen van macht en controle verstrengelen 
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zozeer dat beide functies gevaar lopen. En omhelzing kán leiden 
tot verstikking, weten we uit de B-film. Er komen impasses uit 
voort die ruimte creëren voor een nog moeilijker te controleren 
bureaucratie. ( ... ) Het is pikant dat impasses in wetgeving en uit
voering ( .. . ) de laatste decennia leidden tot normatieve activiteiten 
van de rechtelijke macht ( ... ), en aldus onttrokken worden aan het 
oordeel van de kiezer. De Europese rechter versterkt die uitholling 
nog verder. 

Europese integratie 

Ook in de Europese integratie is de pouvoir judiciaire het zuiverst 
overeind gebleven als gescheiden macht. In de Europese ruimte is 
de trias-leer van Montesquieu in beginsel wel, maar in concreto 
nauwelijks terug te vinden. 
Alle elementaire voorwaarden liggen anders. Scheiding der mach
ten kan plaatsvinden in een helder begrensde ruimte, die stabiel 
en eensoortig is: de natiestaat. Maar de ruimte van de Europese 
integratie is een uitdijende ruimte, die veelsoortig is en niet sta
biel. In feite zijn er drie ruimtes: supranationaaJ, intergouverne
menteel en individueel, ( ... ) in de lidstaat. ( ... ) Al deze ruimten 
staan op een gecompliceerde manier met elkaar in verbinding. ( ... ) 
Daar komt nog bij dat de macht geen constante is, maar een insta
biele hoeveelheid, die maar voor een klein deel vastligt en voor een 
groter deel steeds veroverd moet worden op de lidstaten. ( ... ) De 
verticale scheiding van gemeenschap en lidstaten domineert de 
horizontale scheiding der machten. ( ... ) 
Het is geen wonder dat ie pouvoir arrête Ze pouuoir hier een ander 
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verhaal is. ( .. . ) Niet de trias politica is sta-in-de-weg voor verdere 
integratie, ook niet de nationale macht van lidstaten, zoals velen 
denken, maar nationale onmacht ( ... ), de democratische impasses 
in de lidstaten zelf. De nationale overheden missen steeds meer de 

autoriteit om van hun burgers de concessies te vragen die ( ... ) de 
integratie vergt. ( ... ) De impasses in de Europese integratie zijn 
( .. . ) de optelsom van de nationale bestuursimpasses. 

Daar komt nog bij dat de grondstof van de integratie de natiestaat 
is, zoals deze de laatste eeuw tot stand is gekomen. Maar de natie
staat is aan bederf onderhevig en heeft een onzekere toekomst. In 
zeker vijf lidstaten ( ... ) tekenen zich voorboden af van desintegra
tie( .. . ): België, Spanje, Italië, Groot-Brittannië en Duitsland, waar 
de opkomst van de deelstaten de autoriteit van de Bondsregering 
in het integratieproces krachtig ondergraaft. Bij het Verdrag van 

zuilen. Politieke partijen en alle denkbare maatschappelijke orga

nisaties vonden daarin hun plaats en overleg. De politiek was een 
verlengstuk van wat binnen en tussen de zuilen gebeurde. Het 
poldermodel in zijn hevigste vorm. 

Tolerantie was weggelegd voor besturen. Echt contact tussen de 

bewoners van de zuilen werd niet op prijs gesteld. Bescherming en 
veiligheid onder elkaar. ( ... l Intiem, familiair en autoritair. Grote 
sociale controle. De fractieleden van de KVP konden 's morgens in 
De Volkskrant in het hoofdartikel van de staatkundig hoofdredac
teur, hun fractieleider Carl Romme, lezen hoe zij 's middags zou
den stemmen. 
Dit alles liep goed ( .. . ) tot loonexplosies en televisie de massacon
sumptie en -informatie zo ver op gang brachten, dat de burgers ( ... ) 
het lot in eigen hand wilden nemen. Toen kwam de exodus uit de 

zuilen op gang. We schrijven de jaren Amsterdam kwam Bondskanselier Kohl 
zich een keer of vier bij het voorzitter
schap verontschuldigen voor een stemge
drag dat ( ... ) niet paste bij zijn Europese 
houding. 'Maar', zei hij , 'als dit in het 

Verdrag komt, krijg ik het niet door de 
Bondsraad.' ( .. . ) 

Allemaal machten 
zestig. 
Het is niet onlogisch dat ook het verlan
gen naar politieke vernieuwing toen be
gon. 

waar de staat naar loert 
als een kip naar het onweer Op andere terreinen hádden we al onder 

De toekomst van de natiestaat wordt steeds meer een probleem. 
( ... ) Op deze problemen ligt in Brussel echter een taboe. Vragen 

naar de toekomst van de natiestaat is zoiets als vloeken in de 
kerk. Dat taboe moeten we doorbreken. Alle Europese landen 
kampen met ernstige vraagstukken in het functioneren van hun 
democratie. Vaak zijn dat dezelfde vraagstukken ( .. . ). Wat ligt dus 
meer voor de hand dan een algemene discussie in Europees ver
band over deze kernproblemen ( .. . ). Als het Europees bestuur zich 
niet aan zo'n initiatief wil branden, is er niets op tegen als het ini
tiatief uit de universitaire wereld kwam. Onlangs werd de Stich
ting Essay International opgericht, met als doelstelling een Euro

pese ruimte om over dit soort vragen te discussiëren. ( ... ) 

Zltilenstelsel 

Terug naar Nederland. In de twintigste eeuw ligt de ontwikkeling 
van de formele democratie nagenoeg stil. Maar er is een ontwik
keling van wat ik de materiële democratie noem: ( ... ) de evolutie 
van elite-informatie naar massa-informatie, van eliteconsumptie 
naar massaconsumptie. ( ... ) Deze ontwikkeling is mogelijk gewor
den door de welvaart en zij heeft nieuwe machten voortgebracht, 
tegen welks uitwassen nog geen bescherming is gevonden. Groot
machten waarvan Montesquieu niet had kunnen dromen, en had 
hij dat gedaan dan was het hem een nachtmerrie geweest. De 
macht van de media, de macht van het kapitaal, ( ... ) en ook de 

macht van de misdaad. Allemaal machten waar de staat naar loert 
als een kip naar het onweer. ( .. . ) Montesquieu ging het om de vrij
heid van de burger, die hij wilde beschermen tegen mogelijke uit
wassen van machtsopeenhopingC ... ). Het kwam niet in hem op dat 
uit die vrijheid weer machten konden ontstaan, zelfs sterker dan 
de overheid, die op een andere manier weer een gevaar zouden zijn 
voor de vrijheid van de burger. En die burger kijkt nu hulpzoe

kend, maar vergeefs op naar de overheid. 
De belangrijkste reden waarom sinds' 1917 in Nederland geen noe
menswaardige veranderingen meer hebben plaatsgevonden( ... ), is 

dat zich een groter concept voor het bestuur van de samenleving 
ontwikkelde waarbinnen ook de formele democratie een plaats 
kreeg. ( ... ) Dat was de zuilenmaatschappij met als ruggengraat 
van onze samenleving de sociaal-democratische en confessionele 
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ogen gezien dat er een oorlog was 
geweest, die meer sporen had nagelaten dan alleen het verlangen 
naar een vooroorlogse sigaar. In de filosofie het existentialisme, 
Cobra in de schilderkunst, de vijftigers, experimenteel theater, 
nouvelle vague, Vaticaans Concilie. Alles had zijn revolutie gehad, 
behalve de politiek ( .. . ). Maar toen kwam de maatschappijkritiek 
tegen de regenteske structuur, de taboes, de bedomptheid en beslo
tenheid. ( ... ) Tegen ideologen, moralisten en Wichtigmachers. En 
vooral tegen beknotting van vrijheden. Provo begon. De politieke 
vertaling kwam wat later met D66, christenradicalen en Nieuw 
Links. 

D66 

Ik wil het zeker niet de hele tijd over D66 hebben. Maar om 'der
tig jaar politieke vernieuwing' te evalueren, moet ik even naar de 
drijfveren ( ... ) van het begin. De belangrijkste drijfveer was dat 
burger en overheid steeds meer van elkaar vervreemdden door ( ... ) 
het verouderende bestel. De beweging zette drie lijnen uit: een 
meer directe democratie om de burger meer rechtstreeks te be
trekken bij machtsvorming en -uitoefening, politieke partijver
nieuwing en een minder ideologische, meer praktische politiek. 
De behoefte aan een meer directe democratie kwam tot uitdruk
king in voorstellen tot wijziging van grond- en Kieswet: de recht
streeks gekozen minister-president, ( ... ) een districtenstelsel ( ... ), 
gekozen burgemeester en referendum. En boven alles: meer open
heid. ( .. . ) Het is goed om vast te stellen dat het voorstellen waren 
( .. . ) met een samenhangende gedachte: macht moet zoveel moge
lijk van onderop komen, en bestaat bij de gratie van degenen over 
wie zij wordt uitgeoefend. ( ... ) 

Dat kun je de ideologische kant van het gedachtegoed noemen -
praktisch is dat de macht dichter bij huis blijft, meer aansluit bij 
de dagelijkse werkelijkheid, dus minder isolement en vervreem
ding voortbrengt. (Terwijl ik dit schrijf, verbaast het me hoezeer de 
analyse van toen op hoofdzaken nog steeds van kracht is.) ( ... ) 
En er is veel meer vrijheid gekomen, volgens sommigen te veel. 
Maar niet meer dan in het omringende buitenland. Er is veel meer 
openheid, meer dan in het omringende buitenland, maar het kan 

nog beter. De politiek is praktischer geworden, in ieder geval min
der ideologisch. Maar partijpolitieke vernieuwing heeft nauwe-
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lijks plaatsgevonden. Het belangrijkste feit dat naar binnen toe 
als een vernieuwing werkte(. .. ), was de vorming van het CDA, 
maar dat heeft de deconfessionalisering niet kunnen stoppen. En 
de Progressieve Volkspartij( ... ), waartoe D66 het initiatief nam, 
bleef in de aanloop steken. Toen het kabinet-Den Uyl zich in dat 
perspectief had gevormd, liet de PvdA het (. .. ) als een baksteen 
vallen. Het was ongetwijfeld de grootste misser van de afgelopen 
dertig jaar. (. .. ) 
Daar staat tegenover dat zich een doorbraak voltrok in de partij
politieke verhoudingen die (. .. ) voor ondenkbaar werd gehouden: 
in 1994 kwam het eerste kabinet zonder confessionelen sinds 1918 
tot stand. Na de progressieve concentratie was dit de tweede aan
val op de vanzelfsprekendheid van de macht van het midden, die 
het CDA zich had toegeëigend. Die vanzelfsprekendheid is voor
goed verdwenen, de Nederlandse politiek is daarmee definitief 
veranderd. (. .. ) 

Plechtig I.·ijken 

Voor de staatsrechtelijke vernieuwing was het dertig jaar lang een 
lijdensweg. Het ene rapport na het andere. Het ene parlementaire 
debat na het andere: eigenlijk geen enkele resultaat behalve 
afschaffing van de opkomstplicht en gemeentelijk kiesrecht voor 
buitenlanders. Van een meer directe, persoonlijke band tussen kie
zer en gekozene is niets terechtgekomen. 
Het districtenstelsel is steeds afgewezen. Een maand geleden 
stuurde minister Peper, die ik bewonder om zijn onvoorwaardelij
ke toewijding aan democratische vernieuwing, zijn laatste nota 
naar de Kamer met zeven denkbare vormen voor een districten-
telsel( ... ); natuurlijk allemaal binnen de evenredige vertegen

woordiging( ... ). De minister is zo eerlijk te schrijven dat een inter
nationaal rapport vaststelt dat allerwegen in Europa behoefte is 
aan versterking van de band tussen kiezer en gekozene, en dat 
daaraan ook overal iets is gedaan, behalve in Nederland. Dan ga 
je je toch een beetje schamen. 
Het referendum was er bijna. Eén stem ontbrak in de tweede 
ronde, van iemand die tegen was. Niet zomaar tegen, in Nederland 
ben je principieel tegen. Vooral liberalen kunnen daar plechtig bij 
kijken. Interessanter is het principiële argument (. .. ) als zou het 
referendum in strijd zijn met de vertegenwoordigende democra
tie( ... ). De werkelijkheid is immers precies andersom. De kiezer 
kan met een geruster hart zijn vertrouwen aan een afgevaardigde 
geven ( ... ) omdat hij weet (. .. ) dat hij altijd nog aan de noodrem van 
hei referendum kan trekken, als het echt te dol wordt. (. .. ) Het 
referendum vergroot en versterkt de ruimte voor de vertegenwoor
digende democratie. (. .. ) 
De gekozen burgemeester is (. .. ) weer in discussie sinds de belang
wekkende voorstellen van de commissie-Elzinga. De burgers van 
de vier grote steden krijgen het recht wel, die van de kleinste ge
meenten niet en de gemeenten daartussenin mogen kiezen. Al
thans hun gemeenteraden. Als overgangsmaatregel is het mis
schien een stap vooruit (. .. ) maar met een principiële opvatting 
over democratie heeft het weinig van doen. Het zal nog een hele 
toer zijn om burgers uit te leggen dat de ene burger de andere niet 
i als het gaat om zijn democratische rechten. 
De rechtstreeks gekozen minister-president (. .. ) haalde het in de 
staatscommissie Cals-Donner, maar niet in het parlement. Van 
alle voorstellen is het de meest ingrijpende, maar ook de meest 
principiële uitwerking van een zo direct mogelijke band tussen 
kiezer en gekozene(. .. ). Nog belangrijker, het zou de kiezer twee 
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stemmen geven: één voor de macht, één voor de controle. 
Al die voorstellen (. .. ) hebben één vraag gemeen: willen parlement 
en politieke partijen iets van hun macht prijsgeven en de kiezer 
(. .. ) meer directe invloed geven? Nee, is het antwoord(. .. ), de geko
zenen staan geen macht af. 
(. .. ) Drie van de vier voorstellen staan nog steeds ter discussie. 
Maar niet één van de vier is gerealiseerd. Is dat niet weinig voor 
dertig jaar? (. .. ) Het is niet veel, maar het is ook veel gevraagd. (. .. ) 
Het zelfreinigend vermogen van macht is klein, nog kleiner is de 
bereidheid van gevestigde machten om de basis te herzien waar
uit zij voortkomen. Misschien kwamen we te vroeg. 
In de jaren zestig kraakte het zuilenstelsel, maar het stond er nog 
wel. De mensen liepen weg, maar de staketsels (. .. ) bleven over
eind. Alles wat iets te zeggen had, verzette zich tegen de grondge
dachte achter onze voorstellen. In tegenstelling tot de burgers, die 
(. .. ) voor alle vier de voorstellen waren. Toen, en nu nog steeds. Het 
is ook een nadeel voor een partij om hervorming van het democra
tisch systeem als belangrijkste identiteit te hebben. Je politiseert 
het punt(. .. ). Terwijl je voor de realisering grote meerderheden no
dig hebt, roep je juist tegenstand op. (. .. ) Een sterk punt was dat 
de partij geen eigenbelang had bij de voorstellen. In de realisering 
zou ze verdwijnen. 
In vergelijking met ons leven, dat voortdurend blootstaat aan ver
andering, is de grondwet een tegendraads lichaam. Het is een 
vrieselement- dat veranderingen stillegt. Daarop is het ook inge
richt, als waarborg tegen de waan van de dag. Iets komt gemakke
lijker in de grondwet dan eruit. Het stelsel van de evenredige ver
tegenwoordiging is snel ingevroren, en geen paard krijgt het meer 
los. Kortom, terecht of niet, ( ... ) in tegenstelling tot de behoeften 
van de maatschappij en de mensen die in de instituties werken, 
bezitten de democratische instituties zelf een staat van onveran
derlijkheid. (. .. ) Dat gaat knarsen. 

EnterLainmeltLwaarde 

(. .. ) In een democratie draait alles om de mogelijkheid voor bur
gers om een oordeel te vellen over het beleid of het (. .. ) optreden 
van politici. Want de volksvertegenwoordiger is, voorzover ik weet, 
de enige die zijn baas onder zich heeft: de kiezer. Kiezer en geko
zene zijn voor hun informatie voor bijna honderd procent afhanke
lijk van de media. Wie over een periode van vijftig jaar de media
productie bekijkt, ziet onmiddellijk de veranderingen: in de selec
tie van onderwerpen, in (. .. ) hun behandeling, in de verschoven 
waardering van nieuwswaarde. De entertainmentwaarde is steeds 
belangrijker geworden. C .. ) En die ligt in het schokkende, amu
sante, dramatische. Nieuws ligt in wat niet loopt. Wat wel loopt 
heeft geen nieuwswaarde, ook al is het een wonder dat het loopt. 
Daardoor ontstaat een scheef beeld. Journalistieke aandacht voor 
sport en politiek krijgt steeds meer eenzelfde karakter. Alles wordt 
vertaald in winnen en verliezen, (. .. ) bananenschillen, morele ver
ontwaardiging, C .. ) persoonlijk drama. 
Dat komt niet alleen door journalisten, het komt oök door de poli
tici. Als je voor honderd procent afhankelijk bent van de media om 
je kiezers te bereiken, moet je voldoen aan de voorwaarden om ge
communiceerd te worden. Dat betekent niet dat er meer wordt ge
logen dan vroeger. Er wordt in de politiek relatief zelfs minder dan 

elders gelogen, want dat wordt te veel afg)straft. Daarom wordt er 
zo veel gedraaid. Politici stemmen hun boodschap af op de com
municatiewaarde. Niet de feiten zijn vatbaar voor bewerking, wel 
de lading en de ordening. (. .. ) Adjectieven doen de waarheid wel ge-
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weid aan, maar vernietigen haar niet. Dus veel adjectieven. Je 
bent nooit teleurgesteld, maar zeer teleurgesteld, ( ... ) een verschil 

van mening is ruzie. Journalisten ( ... ) concurreren niet alleen met 
journalisten van andere bladen, maar ook ( .. . ) met hun eigen colle
ga's. Om ruimte ( ... ) en plaats. Misschien zit er wel een voorpagi

na in. 
Daar komt nog bij dat geen enkel vraagstuk ( ... ) op ware grootte 
blijft. Juist omdat het voor massacommunicatie geschikt moet 
zijn, ( ... ) wordt alles uitvergroot: probleemstelling, belangen, te

genstellingen, discussie. Alles gaat op een grotere maat dan in 
werkelijkheid. ( ... ) De hanteerbaarheid van het vraagstuk ver
kleint zo, en daarmee de kansen op een oplossing. 
Dit is een aangescherpt beeld, ( ... ) maar kern blijft: waar de demo

cratische organen ( ... ) hun opdracht, rechten en verplichtingen 
constitutioneel dan wel staatsrechtelijk hebben vastgelegd, geldt 
dat niet voor de factor die al die organen met elkaar in verbinding 

brengt en die een democratie dus niet kan missen: de vrije com
municatiefunctie van de media. ( ... ) De media hebben geen verant
woordelijkheid voor het functioneren van de constitutie, hoewel ze 
een sleutelrol vervullen. ( ... ) 

Ministeriële verantwoordelijkheid 

( ... ) Zeker deels vanwege het persoonlijk drama en de hoge com
municatiewaarde is de ministeriële verantwoordelijkheid steeds 
meer een hoofdnummer geworden in het politieke debat. Ik zeg 
'deels' omdat het sowieso een ingewikkeld vraagstuk is. Het pro
bleem zit niet in de eerste plaats in de verhouding minister-amb
tenaar, meer in de verhouding minister-parlement of coalitie-par
lement. ( ... ) De toenemende aandacht heeft weinig te maken met 
afnemende bestuurscapaciteiten van mensen, maar alles met de 
gedragscultuur in de driehoek regering-parlement-media. Van een 
constitutionele ordening, die ten doel had de feitelijke macht bij de 
koning weg te halen (waardoor de monarchie overigens kon voort
bestaan), is het een slagwapen van de eerste orde geworden in de 
politieke strijd( ... ). De media rapporteren daarbij niet passief, zij 
componeren in belangrijke mate mede het drama. 
Ik heb sterk het gevoel dat de connotaties van ( ... ) burgers bij de 

politiek steeds negatiever worden door de politieke cultuur binnen 
die driehoek( ... ). En die cultuur legt ook een zware druk op het 

bestuur zelf. Bewindslieden komen tijd tekort voor het grondig 
doordenken en uitzetten van hoofdlijnen van beleid. De recente rel 

rond het studiehuis is wellicht een goed voorbeeld. Aangezien de 
vrijheid van de pers binnen de grenzen van de wet onaantastbaar 
is( ... ), zal de verbetering van die cultuur moeten komen uit wijzi
ging van de relatie tussen regering en parlement. 

( ... ) Er is in Nederland veel veranderd, en weinig vernieuwd. ( ... ) 

In de politieke cultuur is de ruimte voor echt bestuur kleiner ge
worden. Voor echte controle ook. De omhelzing tussen parlement 
en regering is nog inniger geworden. Het is een onvermijdelijk ef
fect van dualisme dat monistisch functioneert. ( ... ) Alle tijd wordt 
met hartstocht gegeven aan het controleren van het beleid. Op de
tails. Dat proces speelt zich af ver va,n de burgers door anonieme 
personen die achter de brede rug van de fractieleider de Kamer 
zijn binnengekomen. Alleen de partijen weten waarom, de burgers 
niet. Dat was nog niet zo erg zolang de burgers verwantschap en 

vertrouwen voelden met de politieke partijen. Maar ook dat is weg. 
De politieke partijen verliezen hun leden en hun autoriteit. Bur

gers gaan er schouderophalend aan voorbij. De partijen worden 
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kunstmatig in leven gehouden met overheidssubsidies en da 
moet ook zolang er geen alternatief is. Maar daar wordt niet aan 

gewerkt. Er wordt geen centimeter macht afgestaan. ( ... ) 

De déconfiture van het instituut van politieke partijen ( ... ) is een 
ontwikkeling van de laatste dertig jaar. Een nieuw feit. Een ande 
nieuw feit is de stormachtige ontwikkeling van de informatica, die 

de verhouding tussen burgers onderling, maar vooral tussen de 
burger en zijn gemeenschap drastisch wijzigt. De grotere zelfred
zaamheid van de burger maakt hem op veel terreinen veel minde 
afhankelijk van de gemeenschap( ... ). Nieuw is niet de ontwikke 

ling zelf, maar de snelle vaart waarmee zij plaatsvindt. Want indi
vidualisering loopt als een rode draad door de geschiedenis van d 
westelijke beschaving. Zij is niet meer of minder dan het voortdu 

rend pogen van mensen om hun lot minder afhankelijk te maken 
van hogere machten. De elektronische techniek zal dat pogen vol
tooien, maar niemand weet hoe verstrekkend de maatschappelij
ke consequenties zullen zijn, in economisch, sociaal-psychologisch 
en politiek opzicht. 

Wat zal het betekenen voor democratische sleutelbegrippen al 
medeverantwoordelijkheid en leiderschap? Hoe kleiner de reik 
wijdte van de overheid wordt, des te groter het probleem om bur
gers het gevoel te geven dat die overheid van hen is. ( ... ) 
Ik ben ervan overtuigd dat de argumenten om de banden tussen 
kiezer en gekozene directer ( ... ) te maken, alleen maar aan kracht 
hebben gewonnen. ( ... ) Het probleem voor zo'n conceptuele aanp 
ligt niet in het verschil van mening over oplossingen, maar in ( ... 
de ontkenning dat er iets aan de hand is. ( ... ) Bij zulke onzichtba 
re processen is de ontkenning vaak de oplossing. Zo springen som

migen met hun gezondheid om. Je kunt er een tijd mee voort, marur 
tenslotte komt het op je af in een andere omvang en is het niet 
meer op te lossen; dan lost het jou op. 
Ik zou willen dat de volgende verkiezingsstrijd gaat over ( ... ) er 
kenning van de vraag dat er gevaar dreigt voor de democratie( ... ) 
Wat mij betreft vindt kabinetsvorming op basis van dat antwoord 
plaats. Als de democratie echt een rol zou spelen in de campagnes, 
( ... ) als discussiepunt voor alle partijen, zouden de burgers in iedel1 
geval weer even betrokken worden bij hUn systeem, dat zij als van
zelfsprekend ervaren terwijl het dat niet is. Want de burgers 
weten weinig van hun democratie. 

Onder de nogal gruwelijke titel Gelukkig Samen Leven heeft d 
Spaanse maatschappijfilosoof Savater een prachtig boekje ge
schreven over democratie. Een vader legt aan zijn op de politiek 
kankerende zoon uit wat democratie is, waar zij vandaan komt 
hoe kostbaar en breekbaar zij is. Hij wijst erop dat het een stelsel 
is dat absoluut niet aansluit bij het instinctieve: niet bij het recht 
van de sterkste, niet bij organisatiepatronen in de dierengemeen 
schap. Het is een ingenieus product van het menselijk brein, ( ... 
ingewikkeld van structuur, dat veel educatie vergt om ermee tè 
leven. Daarom legt de vader het uit aan zijn zoon. 
Professor Van Dantzig heeft dat ook al eens aangeroerd toen hij 
verbaasd vaststelde dat het fijnzinnigste en ingewikkeldste sys
teem om je samenleving te organiseren, in tegenstelling tot veel 
primitievere autoritaire systemen niets doet om de mensen het 
systeem te leren. Althans in ons land niei. Is het misplaatste af· 
keer van propaganda( ... ), of luiheid, ongeïnteresseerdheid? Of ge· 

woon: niet nodig? Maar het is wel nodig. Nu er toch wat ruimte 
blijkt te zitten in het studiehuis, kan ik Savater aanbevelen al 
verplichte lectuur. Sterker nog, al in het basisonderwijs zou het rij
tje moeten zijn: rekenen, lezen, schrijven en democratie . • 
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T HEM A 

Democratie vijftig jaar 
achter bij samenleving 

T
Ot op de dag van vandaag is de
mocratie in veel landen geen ver
worven cultuurgoed. De staten 

van het voormalige Oostblok hebben tij
dens hun communistische regimes niet of 
nauwelijks democratische ervaring opge
daan, en de afgelopen tien jaar is dat 
slechts mondjesmaat toegenomen. In Af
rika en delen van Azië is democratie een 
broos begrip, dat vaak vertaling vindt in 
verlichte vormen van nepotisme en stelsel
matige onderdrukking van al te anders
denkenden. In ontwikkelde en als be
schaafd bekend staande republieken als 
Argentinië en Chili heerste nog geen gene
ratie geleden de militaire dictatuur. Zo 
lang is het niet geleden dat hetzelfde gold 

door Thom de Graaf 

De democratie staat onder 
druk. Dat is op zichzelf niet 

nieuw. De democratie is 
nooit een rustig bezit 
geweest. Overal in de 

wereld heeft zij een moeizame, 
eeuwenlange veroveringstocht 

moeten maken om als 
fundamenteel principe 

voor staatsbestuur erkend te 
worden. Thom de Graaf 

kijkt terug op de 
voor huidige lidstaten van de Europese ontwikkelingen van de 
Unie (Spanje, Portugal, Griekenland). 
De democratie kent vele definities. De een afgelopen eeuw, om een koers 

criterium in de democratische rechtsstaat 
is dat de overheidsmacht en de dragers 
daarvan niet alleen democratisch worden 
gecontroleerd en beïnvloed, maar ook 
gelegitimeerd. 
Deze criteria zijn redelijk universeel en 
kennen een behoorlijke traditie in de wes
terse democratieën. Maar regentesk be 
stuur onder verwijzing naar de machts
overdracht door de kiezers is daarmee nog 
niet uitgesloten. Sterker nog, het is vaak 
schering en inslag. Hoe indirecter de de
mocratische legitimatie, des te sterker de 
neiging van de bestuurder om zich een 
uitverkorene te voelen en zich zo te gedra
gen. Het zijn ook bij uitstek de indirect ge
legitimeerde bestuurders, die de meeste 
bezwaren verzinnen tegen een recht
streekse verkiezing van hun ambt en 
macht. Aan de kwaliteitscriteria voor de 

omschrijft haar als de heerschappij van voor de toekomst te bepalen. democratie voeg ik daarom de daadwer-
het volk over de regering, de ander als het • • kelijk blijkende wil toe om mensen te be-
samenstel van de eerbiediging van funda- trekken bij overheidshandelen, om daar-
mentele mensenrechten en medezeggenschap van de volksverte- over te communiceren en verantwoording af te leggen. In de 
genwoordiging in wetten en besluiten. Dat zijn basale definities breedste zin, want democratie geldt niet alleen voor overheidsbe-
die de ondergrond van democratisch, althans niet autocratisch stuur, zij is grondslag van de gehele samenleving. Ook maat-
bestuur weergeven. Zij vertellen weinig over de kwaliteit van die schappelijke instellingen die invloed uitoefenen op ieders bestaan, 
democratie. Om die te meten zijn meer criteria nodig. Ik formu- van bedrijven en scholen tot pensioenvoorzieningen, behoren open 
leer er een paar. en transparant te zijn en invloed te verschaffen aan 'stakeholders' 

Tmnsparantie 

Het is niet genoeg dat er een vorm van vertegenwoordiging be
taat die invloed heeft op het staatsbestuur. Er moet sprake zijn 

van een algemeen geldend individueel recht om daarvoor te kie
zen en gekozen te worden. De volksinvloed beperkt zich niet alleen 
tot het landsbestuur, maar strekt zich uit tot alle bestuurslagen en 
tot alle besluiten die van invloed zijn op het leven van mensen. Die 
invloed moet zo direct mogelijk zijn, waarbij representatie geen 
doel op zich is maar een middel dat de individuele zeggenschap 
reguleert en niet onnodig beperkt. Minderheden in culturele, etni
che of sociale zin dienen gerespecteerd en gehoord te worden en 

aan de vertegenwoordiging deel te nemen. Een ander belangrijk 

71wIII dr Graaf is jurist en voorzitter vall de Tweede-K"meifractie "(lil D66. 
[h'ze bijdrage is gebaseerd op een toespraak die hij op 15 aktober 1999 in Den I/aag 
h,,/d IIfl een symposiulIl over 'de gekozen burgemeester'. 
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als werknemer en consument, ouder en patiënt. 

Leven in kokers 

Wie deze criteria op de kaart van de Europese democratieën legt 
(om van Europa als Unie maar te zwijgen), ziet al gauw de vele ge
breken. Ik beperk mij tot Nederland. Net als de gehele westerse 
wereld is ons land in de afgelopen vijftig jaar getransformeerd van 
een gesloten klassenmaatschappij naar een open samenleving 
waarin informatie en communicatie dominer~. Ik noem drie peil
momenten ter verduidelijking. 
In 1949 triomfeerde nog het zuilenstelsel. Samenleven bestond uit 
leven in kokers die godsdienstig of ideologisch begrensd waren, en 
sterk hiërarchisch georganiseerd. De zuilen organiseerden zowel 
het maatschappelijke als het politieke leven. Wie zich wist op te 
werken tot in de top van de zuilen, had de kans daadwerkelijk 
invloed uit te oefenen op de macht, via een ingewikkeld systeem 
van pacten en overeenkomsten die de zuilen uit wederzijds eigen-
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belang met elkaar afsloten. Nederland was voornamelijk confes
sioneel georganiseerd, en de macht werd dienovereenkomstig uit
geoefend. Voor de wederopbouw was de samenwerking met de ar
beidersbeweging noodzakelijk, voor de bestendiging zochten con
fessionele partijen vooral de gegoede liberale burgerij uit. Wij 
noemden dit toen democratie, maar naar huidige maatstaven is 
dit allemaal buitengewoon mager, erg indirect en vooral topdown. 

'Hansje BrinkeJ' J'edt regentenpolder'. 

Vijfentwintig jaar later zag de kaart van ons land er al heel anders 
uit. In 1974 waren de sporen van de democratiseringsgolf en de 
invloed van de 'protestgeneratie' overal zichtbaar. Zij waren de ge
volgen van een opmars van individualisering die onder invloed 
van techniek en welvaart onstuitbaar was geworden. Regenten 
waren afgezworen, zowel lands- als gemeentebestuur raakten 
zwaar gepolitiseerd, inspraak werd een gevleugeld begrip en het 
recht op zelfbeschikking kreeg uitdrukking in de emancipatiegolf. 
De samenleving democratiseerde in hoog tempo, van universitei
ten tot 'Oranjevrijstaat', en de oude zuilen bleven verdwaasd ach
ter. Die zuilen (kerken, klassieke partijen) liepen van binnen leeg 
maar hun buitenkant bleef bestaan en hun kapiteel van bestuur
ders schraagde nog steeds de formele besluitencultuur. Ondanks 
de opkomst van de democratiseringsbeweging, waarvan de oprich
ting van D66 zeven jaar eerder een politieke uiting was, bleef de 
macht onveranderd, even ondoordringbaar als voorheen. De pro
gressieve partijen slaagden er niet in de democratie open te bre
ken, ondanks de sterke behoefte in de samenleving aan vormen 
van directe zeggenschap. 

Interactieve communicatie 

En nu, weer 25 jaar later. Waar staan wij nu? Opnieuw is er een 
grote omwenteling in de sociale en culturele sfeer. Ondanks alle 
mooie woorden is de overheid niet bij machte gebleken om haar 
burgers betrokken te houden bij hun eigen bestuur. Ik wijs op vier 
ontwikkelingen. 
In de eerste plaats verwierf de individualisering, ondanks al het 
geweeklaag, alleen maar meer kracht en meer inhoud in het leven 
van elke Nederlander. Alle maatschappelijke sectoren zijn zich 
daar steeds meer van bewust geworden en handelen dienovereen
komstig. Niets is meer standaard, elk bedrijf richt zich op maat
werk voor individuele consumenten, maar bij de dienstverlening 
in de publieke sector is dat nog mo·ndjesmaat. In de tweede plaats 
is de samenstelling van de bevolking ingrijpend veranderd: de 
mannelijke kostwinner van het traditioneel witte gezin is nage
noeg uitgestorven (hoewel vooral in de bestuurderskaste nog ruim 
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vertegenwoordigd). Er is sprake van een grote pluriformiteit in re 
latievormen en huishoudens, met een grote toename van alleen. 
staanden en éénoudergezinnen. Meer dan honderd verschillend 
etnische achtergronden en nationaliteiten leven in ons land sa 
men, maar vaak nog langs elkaar heen. De politieke vertegen 
woordiging van grote groepen allochtonen is minimaal. Ten derde 
namen informatie en communicatie een nog grotere vlucht da 
ooit voor mogelijk werd gehouden. De traditionele media (radio, tv, 
kranten) verveelvoudigden onder druk van de commercie. De in 
teractieve communicatie is gigantisch toegenomen door nieuwe 
technologie, van GSM tot internet. Voor de gemiddelde Neder
lander betekent dit een enorme toename van vrijheid om zelf in 
formatie te vergaren en te selecteren, daarover actief te communi 
ceren en de eigen wereld niet alleen fysiek, maar ook virtueel 
enorm te vergroten. 
Tenslotte wijs ik op de teloorgang van de politiek als dragende 
sturende kracht. Deels bleek dit onontkoombaar maar deels pas 
ook een verwijt aan de politieke elite, aan onszelf dus. Door d 
stormachtige ontwikkelingen van economische schaalvergroting 
en mondialisering, toegenomen mondigheid en zelfbewustzijn en 
het doorgedrongen besef dat de samenleving niet op alle fronte 
maakbaar is, wordt de overheid en daarmee de politieke democra
tie niet langer beschouwd als brandpunt van maatschappelijk 
sturing. Dat is terecht. De overheid moet zich concentreren op wa 
zij echt goed kan en moet niet willen regelen wat zij niet kan rege 
len. Zij moet vertrouwen hebben in de maatschappelijke proces 
sen, die zij vaak wel kan stimuleren maar niet kan determineren 
De betekenis van de overheid en haar politieke aandrijfkrachte 
is relatiever geworden en die relativiteit neemt nog verder toe doo 
de schaalvergroting van economische, sociale en culturele proces 
sen. Dat is een onvermijdelijke gevolgtrekking maar niet noodza 
kelijk negatief. Een kleinere, efficiënte, transparante en actieve 
overheid, bewust van zowel haar beperkingen als mogelijkheden, 
kan de maatschappelijke dynamiek stimuleren, grenzen trekke 
waar het algemeen belang dat eist en zo wel degelijk rekenen o~ 
respect en steun van haar burgers. 

Regentenpolder 

De verwijten die de politiek-bestuurlijke elite zich kan maken, i 
dat zij te lang de illusie van de alomvattende politiek heeft late 
voortbestaan en niet in staat is gebleken om de betrokkenheid v 
mensen bij hun politieke bestuur vorm te geven naar de eisen va 
de moderne tijd. Het eerste is minstens zo erg als het tweede. To 
op de dag van vandaag wordt de sturingskracht van de overheid, 
in ieder geval in retoriek, sterk overschat. Met een verbluffen 

'I 

'Echte vernieuwing, en ik zeg 

het minister Peper na, is kiezen 

voor de keuzemacht van burgers' 

automatisme vertaalt zij maatschappelijk leed ogenblikkelijk . 
overheidsverantwoordelijkheid, en blijft zo de suggestie voede 
van de 'maakbare samenleving'. De illusie van de politiek als al 
lesweter en alleskunner is gevaarlijk en onverantwoordelijk. Som 
mige collega-Kamerleden roepen dat de minister verantwoordelijlQ 
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is voor de veiligheid in ons land. Een krachtige politieke leiding 
zou de onveiligheid oplossen. Dat is natuurlijk onzin. Wie deze il
lusie cultiveert, voedt onbehagen en wantrouwen. De pretentie 
van de politiek moet zijn om alles te doen wat de overheid vermag, 
maal' nimmer dat zij alles kan oplossen. 
Het toegenomen wantrouwen en ongeloof in de politiek betekent 
nog niet dat mensen zich helemaal afkeren. Als het echt belangrijk 
is, komen ze heus wel weer naar de stembus. Als er echt iets te kie
zen is, als hun belangstelling is gewekt dool' aansprekende politi
ci, of door opgezouten onvrede. Betrokkenheid betekent echter 
meer dan het afreageren van onvrede. Betrokkenheid blijkt uit 
een behoefte om mee willen denken en te willen doen, vertrouwen 
te schenken, goed- of afkeuring uit te spreken, zonodig te corrige
ren. Betrokkenheid wil zeggen dat mensen de invloed die zij kun
nen uitoefenen ook daadwerkelijk willen hebben. En ook krijgen. 
We hebben een steeds mondiger bevolking gekregen, steeds beter 
opgeleid, steeds meer in staat dus om bij te dragen aan de keuzes 
die we als samenleving moeten maken. Maar de Nederlandse 
democratie is letterlijk blijven stilstaan. In vijftig jaar is er werke
lijk niets veranderd. Nog steeds bestaat zeggenschap er alleen uit 
dat mensen een lijst mogen aanwijzen waarop mensen staan die 
hen zullen vertegenwoordigen. Zelfs de keuze wie van die lijst dat 
wordt, is niet aan hen maar aan de partij. En de partijen zelf 
bestaan uit steeds minder mensen. Steeds meer macht komt zo fei
telijk in steeds minder handen. 
Regenten houden nog steeds directe vormen van democratie 
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angstvallig tegen. Eerst moesten wij meemaken dat nota bene d 
PvdA-fractie in de Tweede Kamer een motie indiende die gemeen 
ten verbiedt om raadplegende referenda uit te schrijven over on 
derwerpen waarover zij geen eindbeslissingsrecht hebben, zoals 
herindelingen. Daarna de verwerping in de Eerste Kamer van d 
grondwettelijke mogelijkheid van het correctief wetgevingsref, 
rendum. Sommigen beschouwen de tegenstem van die nacht al 
een heldendaad: Hansje Brinker redde met zijn vinger in de dijK 
de regenten polder. Er is nog een lange mars te gaan. 
Het belangrijkste feilen van onze democratie is wel dat de mach 
nog steeds geen rechtstreekse democratische legitimatie kent. Ne 
als toen 'geluk nog heel gewoon was', wordt de macht nog steeds in 
achterkamertjes gekneed. De regeermacht wordt niet door de kie 
zers toevertrouwd aan mensen die zij daarvoor aanwijzen, zij komt 
tot stand via consultaties, formaties, beëdiging. En de controle 0 

de macht ligt als vanouds in handen van degenen die haar vorm
den. In de gemeenten zowel als in Den Haag. Maar mensen kun
nen raads- en Kamerleden nauwelijks beschouwen als hun verte
genwoordigers tegenover de bestuursmacht, zolang deze leden vol
strekt verweven zijn met diezelfde bestuursmacht. 
Echte vernieuwing, en ik zeg het minister Peper na, is kiezen voo 
de keuzemacht van burgers. Wat mensen felf kunnen, hoeft he 
bestuur niet te doen. En wie het vertrouwen rechtstreeks van d 
burgers krijgt, kan met gezag en legitimatie leiding geven aan een 
krachtig en transparant bestuur .• 
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De triomf van de burger 
door Jan Vis 

O m te weten waar je heen gaat, is 
het soms relevant om te weten 
hoe en waarvandaan je hier ge

komen bent. Het levert natuurlijk geen af
doende antwoord op maar het helpt wel, 
want je ziet misschien duidelijker welke 
krachten en ontwikkelingen speciaal van 
betekenis zijn geweest. Als die krachten 
nog steeds in betekenende mate aanwezig 
zijn, is extrapolatie van de vroegere ont
wikkeling niet al te riskant. Als ze er niet 
meer zijn of veel minder dan vroeger, 
wordt de blik in de toekomst riskant. Het 
historisch of wetenschappelijk bekende 
helpt, maar er kunnen altijd verrassingen 
komen. Columbus wist dat de aarde rond 
was en dat hij dus ook westom in plaats 
van oostom Azië kon bereiken. Maar er 
trad een verrassing op die niet in zijn pro
gramma paste: er lag een heel werelddeel 
in de weg. Zo is het ook een beetje met de 
toekomst van de democratie, vrees ik. Je 
kunt er van alles over beweren dat geen 

Columbus wist dat de aarde De partijleiders waren oppermachtig en 
heersten over hun voetvolk. Het electo
raat speelde een rol als stemvee. Drie of 
vier zetels verlies of winst was echt een 
aardverschuiving en die deed zich ook bij
na nooit voor. Het stelsel van evenredige 
vertegenwoordiging gaf de relatieve sterk
te van de verschillende politieke families 
exact aan. Door het minimale verkeer tus
sen de zuilen was het een veilig stelsel dat 
geen onrust creëerde en kandidaten ver
loste van de noodzaak om in een district 
met een andere kandidaat op de vuist te 
gaan. De partijleiders waren zeker van 
hun aanhang en gedroegen zich als soeve
reinen. Fractieleden waren onderhorigen 
die zeker het eerste jaar hun mond moes
ten houden. 

rond was en dat hij dus ook 
westom in plaats van oostom 
Azië kon bereiken. Maar er 

trad een verrassing op die niet 
in zijn programma paste: 

er lag een heel werelddeel in 
de weg. Zo is het ook een 

beetje met de toekomst van de 
democratie, vreest Jan Vis. 

Hij voorziet risico's als 
Nederland de nieuwe 

uitdagingen blijft benaderen 
Fractievoorzitters - zeker die van de con
fessionele partijen - gaven belet. Geen 
denken aan dat je zomaar mocht binnen
lopen. Het fractie personeel was beperkt 
tot een secretaresse en die dame bewaak

met een instrumentarium 
dat niet meer adequaat is. 
• 

onzin is, maar wie zal zeggen dat we onderweg niet echte verras
singen tegenkomen die ons hele toekomstmodel ondersteboven 
gooien? Voorzichtig dus. 

Soeverein langs gangpad 

Ik blijf bij het territoir dat ik een beetje kan overzien: onze eigen 
parlementaire democratie sinds 1956, toen ik als beginnend par
lementair verslaggever voor het eerst naar beneden keek over de 
rand van de perstribune. Het was een zeldzame sensatie, want 
anders dan tegenwoordig hadden gewone stervelingen geen enkel 
beeld van de Tweede Kamer, noch van Tweede-Kamerleden. De te
levisie bestond nog niet en het filmjournaal kwam alleen in de Ka
mer als er iets heel bijzonder was en om dat dan te zien moest je 
naar de bioscoop. 
Een onbekende wereld, niet bedreigd door de buitenwacht, door 
zwevende kiezers, door publiciteit en nog helemaal opgetrokken 
op de zuilen van de politieke families die Nederland sinds jaar en 
dag kende en ongetwijfeld nog vele generaties zou blijven kennen. 
De mahoniehouten zekerheden van het toenmalige bestel deden 
denken aan de koloniale zekerheden van een generatie terug. 
Indië zou natuurlijk wel eens zelfstandig worden - maar toch 
zeker niet de eerste honderd jaar ... 

Mr. JJ Vis is lid van de Raad van State en olLd-hoogleraar staatsrecht. 
Deze bijdrage verscheen eerder in een exclusieve essaybundel (niet verkrijgbaar) die 
werd samengesteld ter gelegenheid van het afscheid van flans van Mierlo uil de 
actieve politiek. 
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• 
te de toegang tot haar fractievoorzitter als een ware Cerberus. 
Gewone fractieleden in hun eerste periode timmerden niet aan de 
weg, maar dat hoefde ook niet, want hernieuwde kandidaatstel
ling was verzekerd - als je je tenminste aan de oekazes van de 
baas had gehouden. Tussentijdse Kamerontbinding in geval van 
een kabinetscrisis was niet aan de orde. Want het Kabinet en de 
formatie daarvan waren toch heel andere dingen dan de zittings
duur van de Kamer? Het kwam wel eens voor dat een fractievoor
zitter informateur was - maar bij het optreden van het nieuwe 
kabinet deed hij dan niet mee aan het debat. Sterker nog, hij was 
die dag niet in de zaal. Naar de vorm werd het dualisme zorgvul
dig gehandhaafd. Naar de inhoud natuurlijk niet, zo hypocriet was 
men natuurlijk ook weL .. 

In die oude Tweede Kamer, waar de fractievoorzitters nog echt de 
baas waren - want aan de top van hun eigen zuil - zaten Car 
Romme van de KVP en Jan Schouten van de ARP langs hetzelfde 
gangpad achterin, vlak voor het groene gordijn (fractievoorzitters 
van de confessionele partijen zaten toen altijd achterin zodat ze 
hun ploeg goed in de gaten konden houden). Romme en Schoute 
hoefden maar even uit hun bankje opzij te buigen om met elka 
te praten - en zo gebeurde het een keer dat Romme Schouten aan 
stootte, naar een Kamerlid in de rijen voor hem wees en zei: 'Zeg 
Jan, die krullenbol daar voorin - is die van jou of van mij?' 
Soevereinen waren het, met onderdanen, volgelingen. Ondenk 
baar vandaag de dag. De fractievoorzitters van nu zijn over het al 
gemeen mensen met een wankele positie, een beetje vergelijkbaar 
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met voetbaltrainers. Wel de baas, maar als de scores niet meezit
ten, kunnen ze snel vertrekken. Er is veel veranderd. 
De belangrijkste verandering lijkt mij het verdwijnen van de mas
sa-ideologieën uit de politiek. Aan het begin van de eeuw gaven ze 
vorm aan ons kiesstelsel omdat juist dat stelsel het beste de belan
gen van de massapartijen waarborgde. Evenredige vertegenwoor
diging levert sterke, op nationaal niveau geconcentreerde partijor
ganisaties op, krachtige gecentraliseerde leidersposities en weinig 
of geen invloed van de partijbasis. 
De tijd van die partijen is voorbij. Het ledenverlies gaat maar door. 
De troep is uitgemarcheerd, de vlaggen en spandoeken zijn opge
rold en blijven dat. Er hoeven geen rijen meer gesloten te worden 
want er zijn geen rijen meer. Je kunt er ook anders naar kijken. 
We hebben de triomf meegemaakt van het individu over de volge
ling, van de burger over de stemmer, van de kiezer over de onder
daan. Het individu kiest uit, vaak zelfs geholpen door een overheid 
die zich aandient als een producent van goederen en diensten, 
daarmee ten onrechte suggererend dat de samenleving ook ande
re leveranciers van vergelijkbare goederen en diensten kent. 

Staatsrechtelijke monumentellzorg 

De andere kant van dat individualisme is het ledenverlies van de 
politieke partijen - en dus kwam er subsidie die voornamelijk 
'kuriert am Symptom'. Het treurigste voorbeeld van partijdige 
wetgeving en als we niet oppassen een vorm van staatsrechtelijke 
monumentenzorg, want je weet wel hoe het begint maar niet waar 
het eindigt. Door de subsidie gaat de politieke partij behoren tot 
het staatsbestel en is geen organisatie meer van de burgers, zeker 
niet als iedere relatie tussen ledental en subsidiehoogte geheel is 
losgelaten, zoals bij ons. 
Nog een kant van dat individualisme zijn de grote verschuivingen 
in de uitslagen. De kwaliteit van de lijsttrekker is belangrijker 
dan ooit tevoren, zodat ongeveer 90% van de Nederlandse kiezers 
zijn keus maakt uit een stuk of vijf mannen en vrouwen. Het ver
tegenwoordigende karakter van alle 
overige 145 Kamerleden is meestal 
geheel afwezig. De vertegenwoordi
gende democratie bestaat slechts op 
papier. 
De grote verschuivingen in personele 
samenstelling doen afbreuk aan de 
kwaliteit van het parlement. De 
leden zijn te kort in het parlement, er 
wordt geen ervaring opgedaan en het 
collectieve parlementaire geheugen 
verdwijnt. Al deze trends worden nog 
eens versterkt door het streven van 
de partijen om Kamerleden te laten 
'doorstromen'. Het argument is de in
breng van nieuwe maatschappelijke 
kennis en ervaring, en zolang partij
en de combinatie verboden van het 
Kamerlidmaatschap met maatschap
pelijke functies, sneed dat argument 
wel wat hout. Maar het is natuurlijk 
veel beter om Kamerleden royaal de 
kans te geven op maatschappelijke 
nevenfuncties, ook als ze daar geld 
voor krijgen. 
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Dorpsplein 

De tweede grote verandering is de enorme toename van de open 
baarheid door de moderne media en daaruit resulterend de vee 
ruimere blik van de kiezers op het parlement, de veel grotere toe
gankelijkheid. Daarmee samenhangend het verschijnsel dat er in 
Den Haag eigenlijk niets meer lang geheim blijft. Een kopietje is 
snel gemaakt, een fruçje is snel doorgegeven. En niemand die het 
merkt. 
Ik noem dit verschijnsel met nadruk omdat het vaak over het 
hoofd wordt gezien. De Nederlandse politiek heeft het karakter 
gekregen van een dorpsplein waar iedereen iedereen kent. Nog tot 
in de jaren vijftig konden Kamerleden en ministers over straat 
gaan zonder herkend te worden. De anonimiteit schiep afstand, 
gaf bescherming. Vroeger moest je als lid naar het jaarlijkse par
tijcongres om je voormannen in het echt te zien en, wie weet, aan 
te raken. 
Tegenwoordig zijn al die mannen en vrouwen huiskamergenoten, 
en hebben ze hun grootheid dus ook verloren. Een omgekeerde 
perspectivische vertekening. Mensen gaan naar het parlement om 
te ontdekken dat de zaal met inhoud er inderdaad net zo uitziet 
als op de tv, en niet om de sensatie te ondergaan dat ze voor het 
eerst van hun leven het parlement aan het werk zien. Het bijzon
dere is heel gewoon geworden en dus veel gevoeliger voor allerlei 
soorten van kritiek. Vijf minuten op de tv kan een politicus maken 
- en breken ... 
Het beeld van de parlementaire politiek in onze huiskamers heeft 
ongetwijfeld geleid tot een grotere bekendheid bij de kijker. Wat 
vroeger tot de maatschappelijke elite kwam in de vorm van heU 
gedrukte woord, komt nu tot iedereen via het beeldmedium. Ma 
het beeld heeft vertekenende, om niet te zeggen banaliserende ge
volgen, omdat het - anders dan het gedrukte woord - geen samen
vatting is maar een bloemlezing. Steeds weer zien we dezelfd 
minister die zijn handen ten hemel heft. De parlementaire tv-jour
nalistiek bestaat niet uit het brengen van een verslag, maar ui 

het leveren van commentaar op en
kele met zorg gekozen incidenten 0 

uit pogingen om anderen, politici, 
dat commentaar te laten geven door 
het stellen van gesloten vragen: 'U 
voelt zich zeker wel genomen, me
neer/mevrouw X ofY. toen u te horen 
kreeg dat...' 
Daarmee is de ondervraagde politi
cus trefzeker in de verdediging 
gedwongen en constateert de toekij
kende burger dat politiek weinig 
meer is dan gedraai of vliegen af-
vangen. 
De tv en de kopieermachine hebben 
de politiek op straat gebracht, zo 
laag bij de grond dat iedereen e 
makkelijk over kan meepraten. Het 
is niet verkeerd als dingen hun scho
ne schijn verliezen, als hypocrisie 
wordt doorgeprikt. Ik heb de biogra 
fie van Langeveld over Colijn gele 
zen, een leven waarin het verse . 
tussen schijn en wezen groter wa 
dan wij vandaag nog zouden accep 
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teren. Onze schijnheiligheid is gelukkig een stuk minder. Maar 
ons probleem is dat wij nog steeds een stelsel hebben dat direct 
contact tussen kiezers en hun afgevaardigden vrijwel geheel uit
sluit. Wat de kiezers van 'hun' afgevaardigden meemaken (het 
bezittelijk voornaamwoord deugt al niet ... ) is eigenlijk niet veel 
meer dan gedoe voor de camera. 
Er is nog een technische nieuwigheid die aan de kwaliteit van ons 
vertegenwoordigend stelsel knaagt en dat is het peilen van de kie
zersopinie en de omzetting daarvan in Kamerzetels. Daarmee 
wordt de indruk gewekt dat de politiek en het optreden van de 
fracties net zoiets is als het optreden van de voetbalploegen in de 
eredivisie. Wie gaat er aan kop, wie is periodekampioen, waar heb
ben ze last van een slechte trainer enz. Politiek is natuurlijk ook 
een kwestie van onderlinge concurrentie, maar de peilingen over
drijven het. Dankzij de evenredige vertegenwoordiging, ooit inge
voerd om de toen nog bestaande politieke families hun plaats in 
het geheel toe te delen, kan alles exact worden weergegeven. Wie 
op verlies staat, moet ervoor zorgen dat de concurrent op verlies 
komt en hij zelf op winst. Zo kijken we met z'n allen naar een flip
perkast waarin nog wat resten voorkomen van de vertegenwoor
digende democratie. 

Triomf van de burger 

Hoe waardeer ik dus de stand van zaken van onze democratie? 
• Ons parlementair-democratische stelsel vooronderstelt het be
staan van flinke partijen met stevige ideologieën en een leider
schap dat zich niet veel zorgen hoeft te maken over de aanhang in 
het land - maar die vooronderstelling klopt niet meer; 
• de politiek is veel dichterbij gekomen, veel gewoner geworden. 
Er blijft niets meer geheim en we kunnen alles zien in onze huis
kamers. Vooral zien. De verkleining van de afstand heeft de bedrij
vers van de parlementaire politiek kwetsbaarder gemaakt; 
• de openheid, openbaarheid, toegankelijkheid is enorm toegeno
men. De moderne mediacultuur dringt veel parlementariërs in 
een soort verdediging waar ze maar moeilijk uit komen; 
• voortdurende peilingen leggen een overmatig accent op het com
petitieve element. 
Om verder te komen moeten we dus naar een democratie die beter 
rekening houdt met de genoemde symptomen en eigenaardighe
den. Een stelsel dat de vertegenwoordigende democratie betere 
mogelijkheden geeft om een omgang te vinden met de deviaties 
van nu. Wat betreft het parlement betekent dat de vervanging van 
de evenredige vertegenwoordiging door een stelsel waarin de afge
vaardigde de kans krijgt om zelf tegenover zijn eigen kiezers ver
antwoording af te leggen, zonder primair afhankelijk te zijn van 
het succes van zijn lijsttrekker - en een eigen machtsbasis te creë
ren. Een stelsel dat eerlijker rekening houdt met de individuele 
prestaties van het Kamerlid en hem niet overlevert aan het succes 
(of niet) van zijn lijsttrekker. Het nieuwe stelsel zal andere men
sen uitdagen om parlementariër te worden: minder partijgebon
den, meer burgergebonden. De triomf van de burger over de vol
geling moet op deze manier staatsrechtelijk effect krijgen. 
De gekozen premier hebben we al; die hoeven we dus niet meer in 
te voeren. Of eigenlijk: we hebben hem op de verkeerde manier en 
we moeten hem nog invoeren op de goede manier. Immers: al bijna 
twintig jaar is het gewoonte dat de lijsttrekker van de grootste 
partij informateur/formateur en premier wordt. Een hele genera
tie kiezers weet niet beter of het hoort zo. En er zit ook veel goeds 
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in. Maar het middel is het verkeerde: de parlementaire verkie . 
En daarom, ik zeg het nog maar eens, moeten we naar de ap 
verkiezing voor de premier. En dan maken we dus niet de fout di 
in Israël is gemaakt, waar de invoering van de gekozen premie 
gepaard ging met handhaving van de evenredige vertegenwoordi 
ging. Zoiets is desastreus, want een sterke macht - en dat is d 
gekozen premier - moet gecontroleerd kunnen worden door ee 
sterke controleur. De rechtstreeks gekozen premier is ook v 
belang voor ons stemgeluid op Europees niveau. 
We hebben de afgelopen jaren sterke premiers gehad die niet v 
last hadden van coalitiezwakte. Maar zo zal het niet altijd zij 
Het verleden is geen garantie voor de toekomst. In Brussel wac 
ten ze niet tot onze kabinetsformaties klaar zijn. Het wordt d 
tijd om de formatie te binden aan een termijn. 
De verlenging van de legislatuur is een andere mogelijkheid om he 
parlement steviger op poten te zetten. De vier jaar die we nu hebbe 
zijn in 1848 in de Grondwet gekomen en sindsdien is dat zo gebl 
ven. Motivering van de duur is nooit echt gegeven. Maar als we n 
zien dat een jaar voor de verkiezingen de zenuwen aan he 
Binnenhof zich al aardig beginnen te roeren en het partijbel 
steeds meer het landsbelang opzij schuift, wat is er dan tegen dit p 
bleem te verkleinen door de legislatuur met een jaar te verlengen 
De termijn van vijf jaar sluit ook mooi aan bij die van het Europe 
Parlement. En voor het kabinet zal een zittingsperiode van vijf' 
plaats van vier jaar eerder voordelen dan nadelen opleveren. 
De bedoeling van periodieke verkiezingen is van oudsher het 
waren van het representatieve karakter van het parlement. Da 
doel was vroeger, toen het parlement ook een soort informatiebro 
was voor het bestuur, belangrijker dan tegenwoordig, nu het ce 
trale bestuur op veel manieren contact houdt met de maatscha 
pij, buiten het parlement om. 
Democratie is niet zomaar een manier van werken die zonder p 
bleem kan worden vervangen door een andere manier van wel' 
ken. De Amerikanen kwamen in 1917 in de Eerste Wereldoorlog 
make the world safe for democracy'. Dat was oorlogspropagand 
maar geen verkeerde: het bracht tot uiting dat democratie d 
moeite waard is en nog heel wat meer is dan een bestuurs- en 
besluitvormingsmodel. Want democratie biedt ook de mogelijkhei 
om de maatschappelijke omstandigheden zodanig te beïnvloeden 
dat ze in overeenstemming geraken met wat de meeste burge 
wenselijk en/of aanvaardbaar vinden. 
Vooral in een periode van versnelde ontwikkelingen is die mog 
lijkheid van groot belang. Zij kan voorkomen dat we na een tijdj 
zitten met een situatie die niemand heeft gewild, maar die toch i 
ontstaan omdat we slecht hebben opgelet en de democratisch 
mogelijkheid lieten liggen. 
Nederland verandert zienderogen in een compacte stadstaat e 
een immigratie staat. De gebeurtenissen en ontwikkelingen volge 
elkaar snel op. Maar wordt er ook nog iets gestuurd en zo ja, vol 
gens welk plan dan? Geen burger die het weet. Het zal zijn tijd wel 
duren ... Dat is de vraag. Nederland wordt steeds meer onderdeel 
van Europa. Maar in hoeverre? Geen burger die het weet. Het zal 
zijn tijd wel duren. Ook dat is de vraag. 
Ik geloof dat we risico's lopen door de nieuwe uitdagingen te ben 
deren met een instrumentarium dat niet meer adequaat is. Als d 
burgers niet duidelijk hun wil kenbaar kunnen maken, gaan ande" 
re belangen domineren. Dan heeft de burger het nakijken: ui 
democratisch oogpunt is dat niet aanvaardbaar en uit bestuurlij 
oogpunt is het riskant. De chaos ligt dan om de hoek .• 
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Op zoel~ naar de Dlorele geDleenschap 
door Wouter-Jan Oosten 

De samenleving verandert, dus moet de overheid meeveranderen. Wouter-Jan Oosten 
is ertegen om een postmoderne overheid in te richten als wiUekeurige partij in de net
werksamenleving. De samenleving moet als morele gemeenschap juist zelf voedingsbo
dem zijn voor het openbaar bestuur, dat aUeen dan op toegemeten wijze zijn verant
tvoordelijkheden kan onderkennen, en kan nemen. 

Op het moment dat de Rooms-Katholieke Kerk zich schikte 
naar de rechtsorde van de staat, eindigde ook haar bemoei

enis met structuur en beleid van de overheid. De officiële kerkleer 
brak volledig met haar eigen en de Europese geschiedenis, waar
op zij eeuwenlang het stempel had gedrukt in de strijd om het pri
maat van de macht. De keerzijde voor de staat was dat de Kerk 
vanaf dat moment ook geen theologische legitimering meer ver-
chafte aan wereldlijke machtsuitoefening. Als één van de vele 

vrijwillige, maatschappelijke structuren bleef zij wel onverkort 
aanspraak maken op bescherming door de overheid. 
De staat is echter nog altijd afhankelijk van de levensbeschouwing 
van haar burgers. Machtsuitoefening is niet aanvaardbaar als een 

fh \1: Oo.IUn iJ bestuurskundige bij het Gent rum voor Publiek Management v(Ln de 
ErI •• mu.1 l/liteniteit ROllerdam en lid van het landelijk bestuur van de Jonge 
V,moeraten. 
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fundamentele waardenconsensus ontbreekt onder degenen over 
wie zij haar macht uitoefent. Het gemeenschappelijke geloof van 
de burgers bood een dergelijke waardenconsensus, in die mate 
zelfs dat Alexis de Tocqueville (1805-1859) religie bij uitstek van 
belang vond voor de democratie. Overigens kon het monotheïsti
sche godsbegrip uitstekend een legitimering bieden voor absolute 
wereldlijke macht. De absolute vorst die Thomas Hobbes (1588-
1679), naar analogie met de ene god, bepleitte, is ook niet terzijde 
geschoven: hij is doorgegroeid in de democratische, sociale rechts
staat. Aan een democratische en sociale rechtsstaat kan een bur
ger zich immers evenmin onttrekken als aan een absolute vorst. 
De toenemende multiculturaliteit in Noordwest-Europa is een 
rem voor de vereiste waardenconsensus. Nederland is niet opeens 
een immigratieland geworden, maar vroegere migratiestromen 
hadden niet een dermate sterke invloed op de kansen voor waar
denconsensus als de huidige etnische vervlechting. Ik zeg met 
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nadruk multiculturaliteit, want interculturaliteit zou wel degelijk 
een basis zijn voor waardenconsensus. Maar de grote (sociale) wel
vaartsverschillen tussen autochtonen en gewortelde immigranten 
enerzijds en de nieuwe immigranten anderzijds staan de intercul
turele samenleving in Nederland helaas alleen maar in de weg. 

Morele gemeenschap 

Macht over beschaafde burgers kan alleen worden uitgeoefend 
over en door een morele gemeenschap, wat Jean-Jacques Rous
seau (1712-1778) bedoelde met zijn religion civile. Funderend voor 
een gemeenschap is dat haar leden het grote verhaal onderschrij
ven. Een dergelijke religion civile ontstaat niet langs de klassieke 
lijnen van liberalisme of socialisme (het confessioneel gedachte
goed was met de afkalving van de religie al kansloos). Liberalisme 
bevordert integendeel de versplintering van de gemeenschap door 
zelfversterkend individualisme. En het socialisme is ondanks een 
communitaristisch karakter evenmin geschikt, omdat het geen 
intern pacificerend karakter heeft. Sociale tegenstellingen en 
klassenstrijd zijn immers eigen aan het socialistisch ideeëngoed. 

De ontwikkelingen in de technologie en de bevolking gaan hand in 
hand met ontwikkelingen in het denken. Men beweert daarom dat 
postmoderne noties de versleten ideeën van de moderniteit opvol
gen. Het openbaar bestuur, vanouds bovenin de hiërarchische 
samenleving, is dan nog slechts één onder gelijke partijen in de 
netwerksamenleving. Maar ook al kent de beschaafde samenle
ving een hoog opleidingsniveau, hangt zij aaneen van wederzijdse 
afhankelijkheden en is zij complex, dat wil nog niet zeggen dat zij 
pet bestaan kan inrichten zonder hiërarchische structurering. Wat 

dat betreft had Hobbes beslist gelijk. De bestuurskundige idee van 
beleidsnetwerken is niet zaligmakend. Onze samenleving heeft 
een openbaar bestuur nodig en 'netwerksturing' verschaft niet de 
vereiste legitimering van de macht door en over een morele 
gemeenschap. Religie, liberalisme en socialisme dragen geen abso
lute toetssteen aan voor overheidshandelen. Ideologieën kunnen 
het zogenaamde algemeen belang niet meer vestigen. Voor de for
mulering van een gemeenschappelijk belang van samenhandelen
de burgers en instituties, dat aansluit bij de kortstondige, speci
fieke (beleids)situatie, kunnen we nog altijd niet zonder de woor
denschat van de grote verhalen, of wat daarvan over is. 
Want uit het residu van de ideologieën laat zich wel degelijk een 
morele gemeenschap vormen. Hoe dat residu dan aangeduid 
wordt, vrijzinnig-democratisch of sociaal-liberaal, is minder be
langrijk dan de erkenning dat machtsuitoefening door het open
baar bestuur gelegitimeerd dient te worden met een modernisti
sche verfijning en dat de postmodernistische ideeën delegitimeren 
en destructief zijn voor de samenleving .• 
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Een gsm-telefoontje onderbreekt de toespraak van Laurens Jau Brinkhorst op een partijbijeenkomst. 

Doelverklaring als beschavingsideaal 
door Hans Onno van den Berg 

Te lang heeft D66 zich de luxe van toevaUige oordeelsvonning gepennitteerd, vindt 
Hans Onno van den Berg. Gelukkig zijn nu eindelijk de uitgangspunten gefonnuleerd. 
D66 is, in zeven trefwoorden, vrij, betrokken, mondig, geüjkwaardig, müieubewust, 
internationaal en toekomstgericht. 

Gelukkig, daar zijn ze dan, de uitgangspunten van D66 (in 
Democraat nr.5). En het is goed dat ze er eindelijk zijn. Te 

lang heeft D66 zich de luxe van de toevallige oordeelsvorming ge
permitteerd. Het rabiate individualisme van de meeste leden leidt 
immers al snel tot de gelijkstelling: ik ben lid van D66, dus mijn 
mening is de mening van D66. Ook behoort het tot de chic van 
onze partij cultuur dat we over dingen discussiëren zónder nog te 
weten wat we ervan vinden. Dat is een mooi, intellectueel be
schaafd uitgangspunt, dat zelfs een filosofische verdediging vindt 
in de 1eer' van het pragmatisme, maar niet zelden leidt dit 'laten
we-het-er-nog-eens-over-hebben-omdat-we-nog-geen-oordeel-heb
ben' tot een etatistische zelfverheffing boven zoiets plats als een 
standpunt. D66 stelt zich graag boven de partijen op om eerst 
taatsrechtelijk de democratie te willen organiseren, of eerst het 

debat over nut en noodzaak te voeren, alvorens zelf iets van een 
kwe tie te vinden. Hoe karikaturaal dit gekoesterde 'geen-oordeel' 
kan werken werd mij pijnlijk duidelijk toen ik bij mijn entree bij 
D66 tijdens een politiek café aan de bar in Odeon om een biertje 
vroeg. 'Weet u het zeker?', vroeg de barman. Ik keek verbaasd en 
herhaalde mijn bestelling. 'Maar u bent toch van D66?' 

D66'ers zijn gek op debat, maar vaak meer om tot een mening te 

Or /lil/pur is beslllllrslid I'an de afdeling Ams/erdam 
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komen en haar vervolgens vanuit hoogst individuele opvattingen 
te profileren, dan om het eens te worden over een gezamenlijk 
standpunt. Met 'we-weten-het-nog-niet' of uitwaaierende opvattin
gen binnen de partij als gevolg. Het is dus erg goed dat de uit
gangspunten er nu zijn. Ze geven een denkraam, of liever een 
denkhulp, die de individuele oordeelsvorming over nieuwe kwes
ties kan vereenvoudigen en ons helpt onze gezamenlijke menings
vorming iets gemakkelijker tot overeenstemming te krijgen, alle
bei zonder dogmatisch te worden. 
Vrij, betrokken, mondig, gelijkwaardig, milieubewust, internatio
naal en toekomstgericht. D66 in zeven trefwoorden. Ik ben het met 
al die trefwoorden eens, maar niet met allemaal in gelijke mate el\ 
ik zou ze hier en daar willen aanscherpen. Ik behandel ze twee
aan-twee. 

Vrij en betrokken 

'Wij maken de vrijheid van elk individu tot uitgangspunt van ons 
denken', luidt de eerste zin onder vrij. De formulering 'De vrijheid 
van elk individu is uitgangspunt van ons denken' vind ik iets 
mooier, want stelliger, klinken, maar mijn belangrijkste bezwaar 
tegen deze eerste zin is dat het trefwoord de lading niet dekt. Uit
gangspunt is immers de vrijheid van het individu. Door die verbij-
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zondering tot het individu biedt het trefwoord ook veel meer denk
hulp dan wanneer el' alleen vrij staat. Natuurlijk bestaat er ook 
vrijheid van groepen waarin mensen zich organiseren, maar deze 
groepsvrijheid is in het denken van D66 altijd ondergeschikt aan 
de vrijheid van het individu. Kinderen, van wie de vrijheid in het 
gezin ernstig gekneveld wordt, moeten het recht hebben buiten 
het gezin op te groeien; meisjes die niet willen trouwen met de man 
die hun ouders voor hen hebben uitgezocht hebben recht op onze 
steun om aan die plicht te ontsnappen; volkeren die een eigen staat 
willen stichten (Joegoslavië, Tsjetsjenië, Friesland, of Oost-Timor) 
hebben dat recht onder de ontbindende voorwaarde dat ook daar 
het individu vrij zal zijn in denken en bewegen. Door het uitgangs
punt vrij te definiëren als vrijheid van het individu biedt het een 
denkhulp op tal van beleidsterreinen in binnen- en buitenland. 
'Wij pleiten voor verantwoord burgerschap', luidt de eerste zin on
der het kopje betrokken. Ook daar ben ik het geheel mee eens, 
maar ik zie een mogelijkheid het scherper te formuleren en het 
daarmee als uitgangspunt duidelijker neer te zetten. Om die reden 
heb ik het begrip betrokken gekoppeld aan de vrijheid van het indi
vidu. Betrokkenheid is immers niet zomaar een tweede apart uit
gangspunt, zij maakt integraal deel uit van het individu waarop 
D66 wil bouwen. Dat onderscheidt ons ook van de VVD, waar de 
individualiteit slechts begrensd wordt door de rechten van andere 
individuen. D66 mikt op individuen die vanuit hun individualiteit 
betrokken zijn bij anderen, voor wie tolerantie en begrip zelf 
gestelde opdrachten zijn, voor wie ook duidelijk is dat geven vaak 
de beste manier is om te krijgen. Ook die nuancering geeft richting 
op een groot aantal terreinen. Zo wordt in de eerste alinea's van de 
doelverklaring gesteld dat D66 wil dat de voorzieningen voor 
sociale zekerheid, zorg voor de zwakken en investeringen in ken
nis en talent 'worden gerealiseerd door markt en maatschappelijk 
middenveld'. Het gaat echter niet om een blind vertrouwen in 
marktpartijen, maar om vertrouwen in partijen die zelf blijk geven 
van maatschappelijke betrokkenheid. Niet elke markt is goed, 
alleen die markt waar betrokken ondernemingen bereid zijn ver
der te kijken dan de winstverwachting van volgend jaar. 
Betrokken ondernemerschap - elders wel ethisch ondernemer
schap genoemd - kan een belangrijke rol spelen in de ontwikke
lingssamenwerking, in de privatisering van de sociale zekerheid 
en van andere kwetsbare of cruciale onderdelen van ons maat
schappelijk bestel zoals openbaar vervoer, gezondheidszorg en 
welzijnswerk. Betrokkenheid wordt daarmee een expliciete voor
waarde voor bedrijven die economisch rendabel denken te kunnen 
opereren op deze gebieden, met controleerbare contractvoorwaar
den waaronder zij deze voorzieningen mogen realiseren. 

Mondigheid en gelijkwaal'digheid 

'Burgers zijn in staat beslissingen te nemen over de dingen die hen 
aangaan' (eerste regel mondigheid) en 'Wij koesteren de verschei
denheid van mensen en opvattingen en zien die als bron van 
maatschappelijke vernieuwing' (eerste zin gelijkwaardigheid). En 
aan het slot van de betreffende paragraaf: 'Wij staan voor een sa
menleving gebaseerd op verdraagzaamheid en respect voor el
kaars levensstijl.' 
Ook mondigheid en gelijkwaardigheid zijn uitgangspunten die 
D66 passen. De aanscherping op deze uitgangspunten moet mijns 
inziens eveneens plaatsvinden door ze aan elkaar te koppelen en 
in onderlinge samenhang te verbinden met de voorafgaande uit
gangspunten van individuele vrijheid en betrokkenheid. Dan 
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wordt gelijkwaardigheid meer dan een variant op de grondwet en 
mondigheid meer dan een mooi streven. Gelijkwaardigheid be
staat immers niet vanzelfsprekend, maar wordt pas mogelijk in 
een samenleving van betrokken mondige individuen. Zo worden 
mondigheid en gelijkwaardigheid meer dan een vlag waaronder 
wij ons scharen, zij vormen de basis van een beschavingsideaal. 
D66 bestaat niet alleen zelf uit mensen die zichzelf beschouwen 
als mondig en gelijkwaardig, zij streeft naar een samenleving 
waarin alle mensen mondig zijn en elkaar als gelijkwaardig be
handelen. In positieve zin betekent dit uitgangspunt dat D66 zich 
ervoor inzet dat mensen in staat worden gesteld gelijkwaardig te 
zijn door armoedebestrijding, een redelijke inkomensverdeling en 
mondigheid door onderwijs. In negatieve zin betekenen mondig
heid en gelijkwaardigheid als beschavingsideaal dat D66 de insti
tuties en mensen zal bestrijden die anderen de mond snoeren of 
hun gelijkwaardigheid ontkennen. Wat de instituties betreft heeft 
D66 een eerbiedwaardige staat van dienst in de strijd tegen de be
tutteling van de overheid en in het vertrouwen dat zij steeds heeft 
betoond in het eigen oordeel van mensen (euthanasie, homohuwe
lijk), staten en volkeren (ontwikkelingssamenwerking). Maar 
mondigheid en gelijkwaardigheid zijn ook denkhulp in onze opvat
tingen over de bestrijding van hardnekkige werkeloosheid of de 
arbeidsplicht van (alleenstaande) moeders met kinderen. Gelijk
waardigheid is niet alleen de manier waarop mensen elkaar tege
moet treden, gelijkwaardigheid betekent evenzeer dat niemand 
kan wegvluchten in een ziekelijke afhankelijkheidsrelatie van 
overheid of uitkerende instanties. En dit uitgangspunt, als bescha
vingsideaal geformuleerd, biedt ook een richtinggevende denkhulp 
waar het gaat om mensen of groeperingen die de mondigheid of 
gelijkwaardigheid van anderen ontkennen of bedreigen: D66 
bestrijdt elke vorm van intolerantie, om het even of die nu voort
komt uit een fundamentalisme van protestants christelijke, katho
lieke of islamitische huize, uit agressief gedrag van jongeren of uit 
de terreur van bendes. Wie zichzelf verheft boven anderen, met 
uitsluiting of zelfs opsluiting van die anderen als gepredikte toe
komst, wie anderen de mond snoert of - op kleinere schaal - wie in 
een tram anderen angst aanjaagt, mag rekenen op verzet en in
grijpen van D66. 

Individuele vrijheid boven het groepsgedrag, een individualiteit 
die betrokkenheid met anderen vooropstelt (ook als het gaat om 
complexe individuen' zoals bedrijven of maatschappelijke organi
saties), mondigheid en gelijkwaardigheid als beschavingsideaal 
zijn wat mij betreft de vier meest belangrijke uitgangspunten en 
ik wil ervoor pleiten om ze in bovengenoemde zin aan te scherpen. 
De drie daarop volgende uitgangspunten, milieubewust, interna
tionaal georiënteerd en toekomstgericht, zijn op zich mooie doel
stellingen, maar zijn logisch gezien een uitvloeisel van de eerste 
vier en verdienen mijns inziens eerder een plaats in een verkie
zingsprogramma dan in een 'doelverklaring'. Als ze blijven staan, 
zou ik graag zien dat zij als uitwerking van de eerste vier worden 
beschreven. Maar ze mogen van mij ook worden bewaard voor de 
programmacommissie. 
Een D66 dat uitgaat van het vrije en betrokken individu en dat 
streng, om niet te zeggen intolerant durft te zijn in zijn streven 
naar een samenleving van mondige en gelijkwaardige individuen, 
is wat mij betreft een D66 dat een mooie invulling geeft aan wat 
sociaal-liberaal mag heten .• 
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DIRECTIEVEN 

Democratie in 2000? 
Deze week viel te lezen dat Vrij Nederland aan de rand staat van zijn bestaan. Het is dezelfde 
week waarin het filosofisch tijdschrift Krisis het einde aankondigt van de sociale filosofie. En 
tenslotte is het de week waarin het dreigend failliet van de lokale politiek werd belicht naar 
aanleiding van het verschijnen van het rapport Elzinga. Dit laatste onderwerp verwijst naar de 
erbarmelijke staat waarin de politiek partijen verkeren. En het moet gezegd: op de drempel van 
een nieuwe eeuw stemt het niet vreugdevol te zien hoezeer deze verschillende prominente 
plaatsen van politieke reflectie in verval zijn geraakt. De sociale filosofie, het weekblad Vrij 
Nederland en de politieke partij, alle drie tegelijk, dan kan er geen sprake meer zijn van toe
val. 

Wat moet het antwoord zijn? In de sociale filosofie hoopt men op haar lerend vermogen. Bij Vrij 
Nederland zoekt men naar een smaakvolle politieke journalistiek en in de politieke partij wordt 
gesproken over de noodzakelijke restyling van het eigen huis. Geen van drieën vat de koe bij de 
horens en analyseert de noodzaak van werkelijke verandering. 
Keren wij ons tot de eigen zaak: de parlementaire politiek. Onlangs verscheen een discussieno
titie van de programmacommissie van de partij. Hierin wordt gepleit voor een 'participatieve 
democratie'. Al is het rijp en groen door elkaar, er staan interessante gedachten in. Voor dege
ne echter die overtuigd is van de noodzaak van echte verandering, vormt, alle goede bedoelin
gen ten spijt, ook deze tekst weer een teleurstelling. 
In Naar een participatieve democratie gaat het de auteurs vooral om de voorwaarden die de 
overheid moet scheppen. Dat is niets nieuws, want daar gaat het altijd over, ook weer in het rap
port van de commissie Elzinga en in de reactie daarop van de zijde van de partij. Zelden of nooit 
stelt men de vraag of men niet zélf, of de eigen praktijk, zou moeten veranderen. En dan gaat 
het, om maar eens een buitenplaats te noemen, niet om een andere houding van de volksverte
genwoordiger, maar om een andere praktijk voor de volksvertegenwoordiging. 
Dat laatste is natuurlijk niet zomaar en gelegenheidsvoorbeeld. In deze dagen is de functie, de 
legitimatie en de representativiteit van de volksvertegenwoordiging in het geding. Bevreemdt 
het dan niet dat, terwijl alle klassieke typen van sociale organisatie grondig zijn omgeschoffeld, 
alles en iedereen participeert, men aan het Binnenhof nog denkt de voorwaarden daartoe te 
moeten creëren. Over participeren spreek je niet, dat doe je. Wanneer zal men eindelijk eens 
beseffen dat het geheim van de oplossing te vinden is in de eigen praktijk? Dat, met andere 
woorden, de praktijk van de volksvertegenwoordiging zelf aan verandering, aan participatie toe 
is? 
Zowel voor het nationale parlement, de provincie als de gemeenteraad geldt that the proof of the 
pudding is in the eating. Waarom pleiten we voor dualisering op het lokale niveau? Daarvoor 
geldt noch een formeel noch een esthetisch argument: het is een politiek argument dat de door
slag geeft. Omdat het om macht draait, en om opbouw van macht. Wanneer het zo is dat in deze 
dagen het geheim van de macht in kennis schuilt, dan zullen de volksvertegenwoordigingen die 
zelf moeten ontsluiten. En zij zullen haar moeten halen waar ze te vinden is: bij de burgers, in 
de samenlevingspraktijk, in de netwerken. Voor politiek is in eerste en laatste instantie alleen 
'ervaringskennis' een factor van betekenis. Volkomen eenzijdig heeft de politiek zich echter 
afhankelijk gemaakt van technocratisch en bureaucratisch gegenereerde kennis die ze ont
vangt in rapporten en adviezen, in toenemende mate ingekocht bij daartoe gespecialiseerde 
bureaus. Daarmee plaatst de volksvertegenwoordiging zich dus buitenspel, ze schakelt zichzelf 
uit als politieke en kritische factor. Dan resteert alleen nog maar de rol van legitimator van een 
technocratische ordeningspraktijk. 
Terwille van de controle moeten volksvertegenwoordigingen daarom een eigen kennispraktijk 
opbouwen, en daartoe de informatie- en communicatieprocedures. In plaats van antagonisti
sche cultuur van het parlement zal zich een kritisch-paritaire praktijk moeten vestigen. In 
plaats van een sectorale zal een thematische indeling moeten worden gekozen, de passieve com
missiestructuur zal plaats moeten maken voor een actieve projectstructuur. Het moment is 
daar: in naam van de parlementaire democratie zullen de volksvertegenwoordigingen de eigen 

rol moeten herzien .• 

Christiaan de Vries 
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PERSPECTIEF 

Democraten in beeld 
Enkele bevindingen van een onderzoek onder leden van D66 

door Joop van Holsteyn en Ruud Koole 

De achteruitgang in ledentallen 
wordt nogal eens gebruikt om de 
neergang van de partijen in het 

algemeen aan te tonen. Het geringe leden
tal zou belangrijke functies van partijen in 
gevaar brengen, en in de somberste be
schouwingen lijkt hun einde zelfs nabij. De 
wetenschappelijke literatuur twijfelt ech
ter nauwelijks over hun voortbestaan, 
maar wijst wel reeds lange tijd op veran
deringen in hun karakter. De massa-inte
gratiepartijen met hun vele leden voor het 
leven zijn verleden tijd; we kennen nu 
catch-all parties , electoraal-professionele 
partijen, moderne kaderpartijen, kartel
partijen en wat dies meer zij 2. Dit zijn par
tijtypen die weliswaar onderling verschil
len, maar als gemeenschappelijke elemen
ten een gering aantal leden en een tame
lijk gecentraliseerde besluitvormings
structuur kennen. 

Vorig jaar had D66 
ongeveer 13.500 leden. 
De partij piekte in 1981 
met bijna 18.000 leden. 
Hoewel het D66-ledental 
een uiterst griUig verloop 

kent, lijkt de partij te delen 
in de bredere neergaande 
ontwikkeling bij politieke 

partijen in Nederland. Ook 
de organisatiegraad, de 

verhouding tussen het aantal 
leden en kiezers, neemt 

gestaag af Was in de jaren 
vijftig tien tot vijftien procent 
van de Nederlandse kiezers 
partijüd, in 1998 was dat 

percentage tot onder de drie 
gedaald. D66 nam daarvan 

slechts 0,16 procent voor 
haar rekeni~. 

• • 

(relatief gezien) sterk afhankelijk is van 
overheidsgeld (37 procent in 19953). Par
tijen doen daarnaast overigens wel dege
lijk pogingen mensen 'van buiten' op de 
kandidatenlijst te krijgen. Bovendien is 
ook het gewenste beeld van een open, de
mocratische organisatie moeilijk te rijmen 
met het dalende ledental. 
Voor D66 is dat beeld van openheid en de
mocratische verhoudingen typerend, al
dus de eigen omschrijving op de website: 
'In vergelijking met veel andere partijen is 
de besluitvorming binnen D66 zeer open 
en heeft het individuele lid er maximale 
invloed op.' Maar deze open partijstruc
tuur en de relatief grote mogelijkheden 
om rechtstreeks te participeren in de in
terne besluitvorming hebben niet geleid 
tot een groot aantal leden of een hoge 
organisatiegraad. Er kunnen goede (prin
cipiële) redenen zijn om voor een dergelij
ke structuur te kiezen, maar het voorbeeld 
van D66 leert dat vormen van directe de
mocratie geen te hoge verwachtingen mo
gen wekken voor ledenwerving, hoewel 
het voor de huidige leden wel degelijk van 
belang was (zie hieronder). De praktijk 
van D66 leert verder dat het aantal leden 
dat actief deelneemt aan een zo centraal 
besluitvormingsproces als de kandidaat
stellingen al evenmin groot is. Tweederde 

De stelling dat leden nodig zijn voor in
komsten, rekrutering van functionarissen 
en de partijorganisatie zelf, is voor de Ne
derlandse situatie nog altijd te verdedigen, 
hoewel het ook anders kan. Partijen kun
nen ook kandidaten zoeken buiten de (ac
tieve) leden en andere inkomsten verwer
ven dan contributies en giften, zoals subsi
dies en sponsoring. Leden zijn in dat geval 
alleen nog nodig om het eigen apparaat te 
laten draaien. Bij de parlementaire behan-
deling van de wet Subsidiëring Politieke Partijen in 1999 bleken 
de Nederlandse partijen daarvan echter geen voorstander (zie 
Handelingen Eerste Kamer, 25704, 11 mei 1999). En de inkomsten 
van partijen en hun neveninstellingen - 'belendingen' in D66-jar
gon - komen inderdaad nog grotendeels van leden, hoewel D66 

tot zevenachtste van deze groep vult het 
stembiljet voor de kandidatenlijst niet in, constateerde de com
missie-TommeI. 

De aatears zijn als aniversitair docent res"ectievelijk aniversitair hooJddocent verbonden 
aan het de"artement Politieke Wetenscha" van de Universiteit Leiden. 

1. Zie voor een historisch overzicht van ledentallen en organisatiegraad R.A. KooIe, 
'Politieke "artijen' in: 11. Daalder MI. (red.), Compend ium voor politiek en samenle
ving in Nederland. AI"hen aan den Rijn: Swnsom, 1999: A1100. 
2. V gl. O. Kirchheimer, 'The TransJormation oJ lhe Western Ellropean Party Systems', in: 
j. LaPalomhara and M. Weiner (eds.) , Political Parties and Political Developmenl. 
Princeton: PrincetOlI University Press, 1966, 177-200; A. Panebianco, Political Parties: 
Organization and Power. Cambridge: Cambridge University Press, 1988; R.A. Koole, 
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Om de ledenparticipatie te vergroten zijn voorstellen gedaan om 
'nieuwe typen van politieke organisatie' te ontwikkelen, die beter 
aansluiten bij de huidige 'netwerksamenleving'. Het feit dat deel-

De opkomst van de modeme kade'llaI1ij: veranderende partijorganisatie in Nederland 
1960-1999. Utrecht: liet S"ectram, 1992; R.S. Kau wuI P. Mair, 'Changing Models oJ 
Party Organizatioll.'i: The Emergence oJthe Cartel Party', in: Party Polities, 111, 1995, 
5-28; A. Krouwel, The Catch-All Pal1y in Western EUl'Ope: A Study in Arrested 
Developmenl. s./. , s.n., 1999. 
3. Vgl. R.A. Koole, 'Ledell"artijen oJ staats"artijen', in: G. Voerman (red.), Jaarboek 
1996 Documentatiecentrum Nederlandse Politieke Partijen. Groningen: 
Rijksuniversiteit GroningenlDNPp, 1997, pp.156-182. 
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name aan partijpolitieke activiteiten 
altijd 'wisselend en dus tijdelijk' is, 
maakt het des te belangrijker dat de 
partij continuïteit biedt in vormen als 
'internet en alle andere nieuwe com
municatiemiddelen', aldus het rapport 
Partij in beweging. 
De geringe deelname aan relatief goed 
toegankelijke besluitvormingsproces
sen roept de belangrijke vraag op 
waarom mensen eigenlijk D66-lid wor
den of blijven. Ter beantwoording vol
gen hieronder beknopt enkele eerste 
resultaten van een partijledenonder
zoek, dat meer in het algemeen betrek
king had op de motivering, rekrutering 
en mate en vormen van activisme van 
partijleden (zie kader). 

Profielschets 

Kijken we allereerst naar enkele demo
grafische kenmerken, dan is het op
merkelijk dat tegenwoordig ongeveer evenveel vrouwen als man
nen lid zijn van D66. Bij PvdA, CDA en VVD zijn mannen (ruim) 
oververtegenwoordigd, en in 1986 was die verhouding ook bij D66 
nog één op drié. Net zoals in 1986 is de D66'er van 1999 relatief 
jong: slechts tien procent is vóór 1935 geboren (bij PvdA 25 pro
cent, VVD 35, CDA ruim 40) en ruim 20 procent is van na 1965 
(bij de andere partijen minder dan tien procent). De D66'er is ook 
nog altijd bijzonder hoog opgeleid; merk wel op dat leeftijd en 
opleiding samenhangen. Zowel in 1986 als in 1999 heeft een over
grote meerderheid der D66'ers een studie aan hbo of universiteit 
voltooid (73 resp. 82 procent). Bij de andere partijen vormt deze 
groep een minderheid (CDA) of een krappe meerderheid (PvdA, 
VVD). 

De vraag tot welke sociale klasse men zichzelf rekent, riep enige 
weerstand op. Uit de gegeven antwoorden blijkt echter dat het 
partijlidmaatschap anno 1999 bij uitstek een aangelegenheid van 
de middenklasse is. Van de D66-leden rekent een meerderheid 
van 55 procent zich tot de hogere middenklasse en nog eens 28 
procent tot de gewone middenklasse. In 1986 was er meer even
wicht tussen deze twee groepen, met respectievelijk 45 en 41 pro
cent. 
Een ruime meerderheid van 59 procent behoort niet tot een be
paalde godsdienst of levensbeschouwelijke groepering, waarmee 
de partij een hoog seculier gehalte heeft. Ongeveer een kwart be
hoort wel tot een van de drie van oudsher bestaande religies in N e
derland, de katholieken voorop met 15 procent, gevolgd door Ne
derlands-hervormden (9 procent) en een enkele gereformeerde (3 
procent). De overige gelovige D66'ers verwijzen nogal eens naar 
het humanisme. Sinds 1986 hebben de gevestigde godsdiensten 
onder de leden van D66 licht terrein moeten prijsgeven aan 'ande
re' levensbeschouwingen. Tot slot enkele gegevens over het media
gebruik van de leden. Veruit de meeste D66'ers lezen als landelij-

I. loor dil onderzoek uit 1986: M.L. Zielonka-Goei en R. Hillebralld, 'De achterban 
wn pmlementariërs', in: R.A. Koole (red.), Jaarbo'k Documentati centrum Nederland
he Politieke Partijen 1987. Groningen: Rijksuniversiteit Groningen/DNPp, 1988, pp. 
//6- /37. Ook andere gegevens uit het partijledellO/lderzoek va/l1 986 zijn uit dit artikel 
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ke dagblad NRC Handelsblad (46 procent) of de Volkskrant (36 
procent) en zijn lid van de VPRO (40 procent). Op ruime afstand 
volgt de VARA, waarvan een op de tien D66-leden lid is. 

Lidmaatschap 

Scherpen we het profiel vanuit een partijpolitiek perspectief wat 
aan, dan blijkt dat maar liefst de helft van de D66'ers lid is gewor
den in de jaren negentig. Dat is een hoog percentage in vergelij
king met de andere, overigens veel oudere partijen. Een beperkt 
deel van de huidige D66'ers was er trouwens relatief vroeg bij: 
ruim vijf procent is lid sinds de jaren zestig. 
De electorale tegenslagen van de laatste jaren en de weinig hoop
gevende stand in de peilingen lijken niet of nauwelijks van in
vloed op de standvastigheid van de leden. Tachtig procent be
schouwt beëindiging van het partijlidmaatschap als hoogst on
waarschijnlijk of zelfs uitgesloten; een kleine maar niet onaan
zienlijke minderheid van 16 procent geeft aan dit echter meer dan 
eens te overwegen. Deze gegevens sluiten aan bij (en hangen 
samen met) de mate waarin men zichzelf als overtuigd aanhanger 
beschouwt. Zo'n tien procent is naar eigen mening niet zo over
tuigd, maar een meerderheid van 60 procent acht zichzelf tamelijk 
overtuigd en 30 procent vindt zichzelf ronduit 'zeer overtuigd' aan
hanger. Het zelfbeeld van de leden van de andere drie onderzoch
te partijen is op dit punt overigens niet wezenlijk anders. 
Voor het draaiend houden van een organisatie heb je niet alleen 
leden nodig, maar moeten die leden ook actief zijn. Wat de mate 
van activisme betreft, zien we dat bij D66 bijna de helft van de par
tijleden geen enkele tijd besteedt aan werk voor de partij, bijna 
een kwart gemiddeld tot hooguit vijf uur per maand en de overi
ge dertig procent meer dan vijf uur per maand. En dit is dan nog 
vrij actief in vergelijking met de andere partijen, waarvan onge-

(if/rornstig. Zie overigens R. Hillebrand en M.L. Zielonka-Goei, 'In het belang van de 
partij: lidmaatschap en participatie', in: G. Voerman (red.), Jaarboek Documentatie
centrum Nederlandse Polilieke Partijen 1989. Groningen: Rijksuniversiteit Groningen / 
DNPp, 1990, pp.92-1 12. 
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veer tweederde deel van de leden geen enkele tijd aan de partij be
steedt. Daarbij mogen we natuurlijk niet uit het oog verliezen, dat 
D66 veel minder leden heeft dan CDA (86.000), PvdA (61.000) en 
VVD (51.000 leden). De voor en binnen een politieke partij nood
zakelijke werkzaamheden dienen bij D66 door minder mensen te 
worden verricht, wat heel eenvoudig zou verklaren waarom we bij 
D66 relatief veel actieve leden treffen. 
Overigens valt het eigenlijk nogal mee met die actieve D66'ers, 
althans naar hun eigen inschatting. Een forse minderheid van 38 
procent acht zichzelf (vrijwel) niet actief, een kwart 'niet zo actief. 
Nog eens een kwart is tamelijk actief en slechts 13 procent is naar 
eigen mening 'zeer actief als lid van D66. In het recente verleden 
is op individueel niveau wel sprake van een afname van activisme. 
Laten we de twaalf procent zeer recente nieuwe leden buiten 
beschouwing, dan deed bijna de helft van de leden een jaar of vijf 
geleden meer als lid dan tegenwoordig, doet een kwart evenveel en 
is slechts 13 procent nu actiever dan in het verleden. Het algehe
le activisme neemt dus af, een verschijnsel dat we in vergelijkba
re mate zien bij PvdA, CDA en VVD. 

Volgens de politicoloog Inglehart5 is al geruime tijd sprake van een 
stille revolutie, een vooral in de westerse wereld voortgaande ver
andering in het waardepatroon van de burgers. Deze politiek rele
vante waarden kunnen worden geordend langs een zogeheten 
materialisme-postmaterialisme dimensie, die juist voor een partij 
als D66 van belang zou zijn - Inglehart verwees expliciet naar 
D66 als een van de partijen die zouden profiteren van het groei
ende belang van 'zijn' scheidslijn. Een 'materialist' geeft voorrang 
aan zaken als economische groei, lage inflatie, handhaving van 
orde en gezag, een 'postmaterialist' aan zaken zoals inspraak, vrij
heid van meningsuiting en een schoon milieu. De voortdurende 
welvaart in de naoorlogse periode zou ervoor zorgen dat de laatste 
groep aan omvang zou winnen en geeft de wind in de zeilen aan 
partij formaties die dergelijke doelen prioriteit verlenen. Een grote 
minderheid van de D66'ers (ongeveer 40 procent) kent inderdaad 
een 'zuiver' postmaterialistisch waardepatroon, een meerderheid 
(56 procent) een gemengd patroon en sleéhts een enkele D66'er (3 
procent) is in de terminologie van Inglehart materialist. Van de 
vier partijen is D66 ook het meest postmaterialistisch, gevolgd 
door PvdA (31 procent postmaterialisten versus 7 procent mate
rialisten) en op afstand door VVD (8 versus 11 procent) en CDA (7 

versus 18 procent). 
De (post)materialisme dimensie zou, zo vermoedde Inglehart, an
dere scheidslijnen aan belang doen afnemen. Los van de vraag of 
dat daadwerkelijk het geval is, is de dimensie die nog immer het 
politieke denken en debat kleurt, gegoten in termen van 'links' en 
'rechts'. Uitgezet op deze meer klassieke waardenschaal bevesti
gen de leden, zoals halverwege de jaren tachtig, dat D66 als partij 
links van het midden staat: drie op elke vier D66'ers ziet zichzelf 
als gematigd links (positie 3, 4 of 5), een op de vijf beschouwt zich
zelf als gematigd rechts (6, 7, 8) en slechts weinigen staan op de 

5, R. Inglehart, The 5ilenl Revolution. Changing Values and PoliticaJ tyles among 
Wc tem Publies, Prineeton: Prineeton Uni'versity Press, 1977, p.250. 
6. In een later stadium zullen wij' motieven om lid te worden van een politieke partij 
nader onderzoeken aM de Iwnd van het zogeheten GeneralIncentives Model (GIM), dat 
hiervoor specifiek is ontwikkeld. Zie: o.a.: P. Seyd en P. Whiteley, LaI,ollr's Gross Roots, 
Oxford: OxJord University Press, 1992; P. Whileley, I~ eyd and ]. Richardson, Tn.e 
Bilie , OxJord: OxJord University Press, 1994; P. Whiteleyand P. Seyd, 'Rationalityalld 
party activism: EncompaJsing tests oJ alternative modeLs oJpolitical participation', in: 
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meer extreme posities: vijf procent op 1 en 2 (zeer links), drie pro
cent op 9 en 10 (zeer rechts). 

Loyaliteit 

Ons onderzoek bevat informatie ten aanzien van de motieven 
waarom mensen lid zijn geworden en gebleven van D666. Het is 
weinig zinvol om uitgebreid stil te staan bij alle afzonderlijke in 
het onderzoek opgenomen motieven. We beperken ons hier tot een 
globale indruk, gebaseerd op een ordening van motieven naar het 
aantal mensen dat aangaf dat het betreffende motief 'zeer belang
rijk' was bij het lid worden of blijven van D667. Dan blijkt ten eer
ste dat vooral brede, algemene en weinig concrete opvattingen en 
oriëntaties ten grondslag liggen aan het besluit tot lidmaatschap. 
Bijna de helft van de leden (45 procent) noemt de beginselen van 
de partij de reden om toe te treden, waarmee dit motief het meest 
als 'zeer belangrijk' naar voren komt. Dat is enigszins opmerkelijk 
voor een partij die zich lange tijd juist voorstond op haar pragma
tisme en een beginselprogramma om die reden steeds heeft afge
wezen. Ook de andere twee motieven in de top drie, beide door 
bijna 40 procent zeer belangrijk genoemd, gaan over vrij brede 
aspecten: de interne democratische ordening (waarop de partij 
zich ook gaarne voorstaat en die dus toch enige wervingskracht 
bezit) en de sympathie voor D66. Pas na nog enkele eveneens min
der specifieke motieven zoals inzet voor een rechtvaardiger 
samenleving (31 procent) en burgerplicht (23 procent) komen de 
meer gerichte, of tenminste nadrukkelijker politieke motieven: 
een bijdrage leveren aan de invloed van de partij (21 procent), zelf 
politieke invloed willen uitoefenen (20 procent) en de wens zich in 
de politiek te verdiepen (16 procent). In de onderste regionen van 
de ordening staan de meer sociale motieven, zoals het feit dat 
zulks in de directe sociale omgeving gebruikelijk is of dat er spra
ke is van aandringen van de familie- en vriendenkring, en lager 
nog komen de motieven die duiden op min of meer concreet eigen
belang, zoals het lid worden met het oog op de eigen loopbaan of 
om maatschappelijk vooruit te komen. 
Het patroon van motieven om lid te blijven komt sterk overeen 
met dat voor het lid worden van D66, wat wellicht mede het gevolg 
is van het feit dat de twee vragen direct op elkaar volgden. 
Uiteraard kan het even goed zo zijn, dat zich in de loop der tijd 
geen (substantiële) verandering in de motievenstructuur heeft 
voorgedaan: men werd lid om bepaalde redenen, en men is nog 
immer lid om diezelfde redenen. Het enige specifieke motief voor 
voortdurend lidmaatschap, 'omdat ik dat nu eenmaal gewend ben', 
is 'zeer belangrijk' voor slechts drie procent van de D66'ers. 

Nieuwe participatievormen 

Het oordeel over de bestaande partijorganisatie en mogelijkheden 
van ledenparticipatie is van belang bij de ontwikkeling van nieu-

EUI'OJlean JoumaJ of Political Re e"'ch, 29, pp.2I5-234; P. Whiteley and P. eyd, 'The 
dynamics oJ party a.ctili~,m in 8ritain: A spiral oJ demobilization?', in: Brilish lournal 
of Politica l cience, 28, pp.JJ3-I37. 
7. Merk op dat wij niet per se in al die afzonderlijke mo/.Îeven geïnteresseerd zijn; die 
motieven zijn indicatoren voor achterliggende clusters 'von prikkeLs zoals die in het GIM 
(zie vorige noot) worden veronders/.eld. 
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we vormen van ledenparticipatie. In de huidige situatie neemt ook 

bij D66 de afdeling een voorname plaats in, en over het functione
ren daarvan blijken niet alle leden even positief te oordelen. 
Slechts 45 procent is zeer of tamelijk tevreden over het functione
ren van de eigen afdeling. Dat is aan de lage kant in vergelijking 

met de andere drie partijen, waar de helft (pvdA) of een meerder
heid (CDA, VVD) tevreden is. Ook de uitgesproken ontevredenheid 
is bij D66 iets groter. Een kwart van de leden is tamelijk of zelfs 
zeer ontevreden, bij de PvdA is dat 21 procent, bij CDA en VVD 

reen:rUime tien procent. Los van maatschappelijke en technologi
sche ontwikkelingen zou de bestaande onvrede dus een belangrijk 
vertrekpunt kunnen zijn voor andere organisatie- en participatie
vormen. 
Een overgrote meerderheid is van mening dat een van de organi
satievormen die van oudsher bestaat ook in een min of meer grote 
behoefte voorziet: de landelijke themawerkgroepen, die ontwikkel
de standpunten op het partijcongres presenteren en zo nodig ver
dedigen. Dit zegt overigens niet alles over de belangstelling om 
zelf mee te doen. Tachtig procent ziet er iets in voor de partij (posi
ties 5, 6 en 7 op een zevenpuntsschaal), maar als het gaat om de 
vraag of men denkt er zelf aan mee te doen, slinkt dit percentage 
tot hooguit 48 procent. En van deze leden is de helft nog niet zeker 
van de eigen deelname (positie 5); slechts een kwart zal waar
schijnlijk meedoen (posities 6 en 7) aan deze van oudsher binnen 
D66 bekende vorm van participatie. 
Bij de nieuwe participatievormen zien we een vergelijkbaar pa
troon: men constateert weliswaar een zekere behoefte voor de par-

tij, maar veel minder leden denken zelf ook (zeker) mee te doen. Zo 

constateert een ruime minderheid (41 procent) een uitgesproken 
behoefte aan regionale themabijeenkomsten, maar zal niet meer 
dan 23 procent daaraan waarschijnlijk zelf meedoen. Bij het idee 
van landelijke partijverbanden voor bepaalde groepen (zoals jon
geren, vrouwen en migranten) zien we hetzelfde verschijnsel, 
maar dan op een lager niveau. Volgens een kwart der leden be
staat hieraan een vrij sterke behoefte (posities 6 en 7); maar 
slechts tien procent zal waarschijnlijk meedoen (posities 6 en 7). 
Anderzijds zijn vier op de tien leden er redelijk zeker van (posities 
1 en 2) dat zij niet zullen meedoen. 
Technologische ontwikkelingen maken ook zogenaamde digitale 
afdelingen mogelijk. Van de D66'ers is een meerderheid (58 pro
cent) van mening dat daaraan binnen hun partij behoefte bestaat 
(posities 5, 6 en 7), en tien procent is hiervan zeer stellig overtuigd 
(positie 7). Maar ook hier zien we toch weer dat beduidend minder 
mensen (37 procent) min of meer zeker zelf digitaal actief zullen 
worden. Opmerkelijk is wel dat bijna tien procent zeker zegt te 
zijn van de eigen deelname, waarmee deze groep vrijwel even 
groot is als de groep die hier een grote behoefte ziet voor de partij 
als geheel. De beoordeling van deze vorm van digitale organisatie 
en participatie blijkt overigens niet samen te hangen met het oor
deel dat men heeft over het huidige functioneren van de eigen 
afdeling. Evenmin is het zo dat mensen die nu minder actief zijn 
plots in groten getale actief zullen worden in een digitale afde
ling .• 

Partijledenonderzoek Leiden 1999 

Het onderzoek onder partijleden van D66, PvdA, VVD en CDA is gehouden in het kader van het onderzoeksproject 'Partijled,en: Re
crutering en Motivering' en is onderdeel van een internationaal-vergelijkend onderzoek om inzicht te verwerven in de motieven van bur
gers om lid van een politieke partij te worden en te blijven. 
In het voorjaar van 1999 is onder een a-selecte steekproef van 1500 leden uit het ledenbestand van elk van deze partijen een schriftelij
ke vragenlijst verspreid. Deze vragenlijst bevatte een groot aantal voor de vier partijen (vrijwel) identieke vragen, die deels afkomstig 
of geïnspireerd waren door vragen zoals gesteld in het verwante internationale onderzoek, het Nationaal Kiezersonderzoek, en het 
onderzoek onder Nederlandse partijleden van 1986. De vragenlijst, waarvan een exemplaar bij Joop van Holsteyn kan worden opge
vraagd, ging vergezeld van een brief van de onderzoekers en van de voorzit(s)ter van de betreffende partij, mede om aan te geven dat 
het onderzoek met medeweten van de partij onder haar leden plaatsvond. De verantwoordelijkheid voor de inhoud en verslaglegging 
van het onderzoek berust evenwel geheel en al bij de onderzoekers, die tevens zorg dragen voor de bescherming van de vertrouwelijk
heid van de gegevens. Bij de uitvoering van het onderzoek, in het bijzonder de dataverzameling en -verwerking, werd assistentie ver
leend door mevr. E. Voorthuijsen. 
Het D66-onderzoek ging van start met 1484 leden. Van de verzonden vragenlijsten kwamen er 921 (62,1%) terug; in totaal bleken er 
907 (61,1%) bruikbaar. De niet onaanzienlijke non-respons kan gevolgen hebben voor de representativiteit van onze gegevens en de mo
gelijkheden tot generalisatie naar het totale ledenbestand van D66. In het bijzonder de afzonderlijke zogeheten rechte tellingen zouden 
een vertekening kunnen laten zien, bijvoorbeeld als gevolg van een enigszins selectieve respons naar leeftijd en opleiding. Om dit risi
co in te perken is het raadzaam behoedzaamheid te betrachten bij de presentatie en interpretatie van afzonderlijke rechte tellingen en 
de gegevens bij voorkeur in hun onderling verband of in ieder geval vergelijkenderwijs te bezien. 
Aan de bladen van de wetenschappelijke bureaus van PvdA, CDA en VVD is eveneens een eerste presentatie van bevindingen aange
boden; een cijfermatige presentatie van gegevens in tabelvorm is (van redactiewege) in het bijgevoegde stuk achterwege gelaten, maar 
is te vinden in Joop van Holsteyn, Ruud Koole, 'Partijgenoten! Enkele bevindingen van een onderzoek onder PvdA-leden', in: Sociqlisme 
& Democratie, februari 2000. 

Het project 'Partijleden: Recrutering en Motivering' is mogelijk gemaakt door financiële ondersteuning van de Stichting voor Recht en 
Openbaar Bestuur (projectnummer 41531011), onderdeel van NWO. 
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PERSPECTIEF 

Tien jaar na de val van de muur 

H et is inmiddels ruim tien jaar 
geleden dat het 'reëel bestaan
de socialisme' naar de mest

vaalt van de geschiedenis werd verwezen. 
Voor velen een gelegenheid om bij stil te 
staan. Alleen al in Nederland ging de afge
lopen maanden het aantal beschouwingen 
onder titels vergelijkbaar met bovenstaan
de de honderd gemakkelijk te boven. Vijf 
jaar geleden merkte ik als redacteur van 
de bundel Vijf jaar na de val van de muur1 

al op dat een verwijzing naar het wegval
len van het fysieke symbool van de Euro
pese tweedeling niet bijster origineel was. 
Meer nog dan toen is nu het moment geko
men om de balans op te maken en lessen te 
trekken. Bij het eerste lustrum overheer
ste nog optimisme, zij het vaak met de 
kanttekening dat er heel wat zure appels 
waren om doorheen te bijten. Nu zijn der
gelijke beschouwingen, afhankelijk van de 
bril die men opzet en het gedeelte van de 
regio dat men bekijkt, hooguit even opti
mistisch, maar vaak aanmerkelijk pessi
mistischer. 

Niet ons probleem 

door Michel Groothuizen 

Na het eerste postcommunis
tische decennium maakt 

Michel Groothuizen de balans 
op. Het Westen heeft volgens 
hem onvoldoende betrokken-
heid getoond bij, en verant

woordelijkheid voor de ontwik
kelingen in Oost-Europa. 

Dankzij de afwezigheid van 
dreiging kunnen we als 

afzijdige toeschouwers kennis
nemen van het verval en de 

armoede. Adviezen die 
voornamelijk ideologisch 

gemotiveerd waren, leidden 
tot ontmanteling van staats
instellingen. Dit bemoeilijkt 

de ontwikkeling van de 
rechtsstaat, en bedreigt dus 

de kansen van het 
transformatieproces. 

• • 

zich (ter geruststelling) daarmee in een 
praktisch Kamerbreed gezelschap. 
Het Westen heeft niet gekozen voor een 
proces dat doet denken aan de Duitse ver
eniging, waar onderlinge betrokkenheid 
en het nemen van verantwoordelijkheid 
wel vanzelfsprekend was. Natuurlijk zijn 
de verschillen tussen de Duits-Duitse be
trekkingen en de Europees-Europese rela
ties immens; een parallellie ligt dan ook 
niet per se voor de hand. De kern van de 
politieke keus van bondskanselier Kohl 
om de voormalige DDR onverwijld in de 
Bondsrepubliek op te nemen, kwam toch 
neer op: 'Ze horen bij ons en we zien wel 
hoe we er vervolgens met hen uit komen.' 
Maar de houding van West-Europa jegens 
de landen achter het voormalige IJzeren 
Gordijn kwam het afgelopen decennium 
meer neer op 'als ze erg hun best doen 
kunnen ze misschien wel ooit bij ons gaan 
horen, maar we willen niet te veel gedoe 
en het mag ook niet te veel kosten'. Wat 
dezer dagen ook zij van de reputatie van 
Kohl, hij maakte Oost-Duitsland tot 'zijn' 
probleem en de Bondsrepubliek tastte 
daarvoor diep in de buidel, terwijl wij 
'Oost-Europa' niet als 'ons' probleem be
schouwen. 
In de eerste helft van de jaren negentig 
vond nog wel iets van een debat plaats 

In navolging van UNDP, het ontwikke
lingsprogramma van de Verenigde Naties, 
behoor ook ik tot de somberaars. Tien jaar 
postcommunisme heeft weinig opgeleverd 
om trots op te zijn. Behoudens een paar kleine lichtpuntjes in 
Midden-Europa, schetst UNDP in een diepgravend overzichtsrap
port2 een algemeen beeld van economische malaise en politieke 
onrust. In veel landen in de voormalige socialistische wereld is de 
basale veiligheid van burgers niet meer gewaarborgd en is 'vrij
heid' synoniem met rechteloosheid, corruptie en misdaad. De 
levensverwachting is gedaald (in Rusland in tien jaar tijd met vier 
jaar), honderden miljoenen mensen zijn tot armoede vervallen en 
werkloosheid is aan de orde van de dag. Om nog maar te zwijgen 
van gewapende conflicten zoals op de Balkan en in de Kaukasus, 
die ik verder buiten beschouwing laat. 

over de vraag of 'verbreding' of 'verdie
ping' van de Europese Unie voorrang moest hebben. Voor D66 is 
dat nooit een serieus vraagpunt geweest. In overgrote meerder
heid waren wij van oordeel dat het huis eerst helemaal klaar 
moest zijn voor we gasten konden ontvangen. Aanpassingen in de 
institutionele structuur (o.a. om het democratisch gat te dichten) 
gingen voor de ontvangst van onduidelijke nieuwe partners, met 
wie de toch al zo ingewikkelde en moeizame Europese procesgang 
immers helemaal zou vastlopen. Een overtuigende redenering, 
maar de consequentie ervan was dat we Oost-Europa in belangrij
ke mate aan zichzelf overlieten. 

Geen opwekkend beeld. Maar hoe erg vinden we het? Mijn stelling 
is dat 'we' het 'eigenlijk niet zo'n punt vinden. En met 'we' bedoel 
ik dan grosso modo de regeringen, of meer algemeen de beleids
makers van het traditionele 'Westen', inclusief de Nederlandse. 
Ook D66 behoort naar mijn oordeel tot deze groep, maar bevindt 

Michel Groothuizen is internationaal jurist. 
.I, E.}. Bel!Se, M.C.}. Groot/wize", J, Q, Th. Rood, Vijrjaar na de val van de muur; per
spectief voor economische samenwerking , Clingendael/DGBEB, Den Haag 1994. 
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'Welbegrepen eigenbelang' 

Tien jaar geleden, in de euforie over de stranding van het commu
nistische experiment en de glorende democratische toekomst, 
heette de snelle integratie van Midden- en Oost-Europa alom 

2. Human Developmenl Repo.1 rol' Central ancl Eastern Europe and lhe CIS, UNDp, 
1999, 
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Berlijl1 

(d.w.z. in hoofdartikelen, wetenschappelijke beschouwingen en 
troonredes) wezenlijk te zijn voor de stabiliteit in ons werelddeel. 
De voormalig socialistische landen moesten daarom zo snel moge
lijk deel gaan uitmaken van onze instituties en internationale ar
rangementen. Chaos, armoede en burgeroorlog moesten we coûte 
que coûte vermijden, mede uit 'welbegrepen eigenbelang'. Ook al 
lijken de gevaren daarvoor mee te vallen, als we kijken naar de er
varingen met het onttakelde Rusland en de oorlogen van de afge
lopen jaren in Bosnië, Kosovo en Tsjetsjenië. Zelfs de recente par
ticipatie van ons land in een heuse oorlog heeft onze interne sta
biliteit en veiligheid hoegenaamd niet beroerd. De omgang met 
aanzienlijke vluchtelingenstromen lijkt uiteindelijk nog het groot
ste probleem te zijn. Oftewel: het is allemaal heel akelig wat zich 
afspeelt op een steenworp afstand, maar we lijden er zelf niet on
der. Ondersteunende interventies kosten geld en worden niet meer 
gezien als 'welbegrepen eigenbelang'. Ik vrees dat die cynische 
constatering ertoe heeft geleid dat 'de ontwikkeling van Oost
Europa' terecht is gekomen in de marge van de politieke agenda 
inDen Haag. 
Intussen is het vroegere Oostblok in een aantal echelons opge
deeld. Onze belangstelling voor de landen in kwestie wordt niet 
meer in de eerste plaats bepaald door hun betekenis voor de sta
biliteit in Europa en evenmin door hun interne problemen. Het is 
zelfs eerder omgekeerd: naarmate landen minder problemen heb
ben, zijn ze meer welkom. Alle retoriek ten spijt lijken voor ons, 
zeker in West-Europa, marktpotentieel en economische toeganke
lijkheid doorslaggevend. Landen als Polen en Slovenië behoren 
daardoor tot de winnaars, de Bulgarije's vormen een lager echelon, 
Rusland blijft 'hors categorie' en voor landen waar het echt is mis
gegaan, ontbreekt elk perspectief. 

Hobbesiaanse natuurtoestand 

Voorzover er lessen zijn te trekken uit de ontwikkelingen van de 
afgelopen tien jaar dan toch in elk geval deze: het ontbreken van 

3. vmg niel iedereelI was zo ongenuanceerd. Vgl. bijv. liJ Blommeslein in de bundel 
bij nOOI I, IJ.P. 29·36. 
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acute reële dreiging (ver-)leidt tot achteroverleu
nen. Beleidsprioriteiten (en daarmee samenhan
gend geldstromen) veranderen niet wezenlijk als er 
geen kortetermijnpijn in eigen huis te verwachten 
is. Als puntje bij paaltje komt verschillen Europese 
politici niet wezenlijk in provincialisme van hun 
collega's in het Amerikaanse Congres, voor wie aan
dacht voor ver-weg-problemen op gespannen voet 
staat met de belangen van de eigen kiezers. 
Het is overigens zeer de vraag of een ander (finan
cieel omvangrijker) Westers beleid jegens Midden
en Oost-Europa tot een florissanter beeld had 
geleid. Ik heb grote twijfel of bijvoorbeeld massieve 
economische steun, met de proporties van een 
Marshallplan, tot een substantieel ander resultaat 
zou hebben geleid. Het ging en gaat immers om 
transformatie en (door de bank genomen) niet om 
fysieke wederopbouw. Een beeld van 'zaad op de rot
sen' dringt zich op. Daarbij zij opgemerkt dat het 
Westen in de op zichzelf terechte overtuiging dat 
het reëel bestaande socialisme had gefaald, ook 

heeft bijgedragen aan die rotsigheid. Ontmanteling van de staat 
en ruim baan voor de markt vormden de kern van de ideologisch 
gemotiveerde adviezen die wij gaven3. Dat daarmee geen ideale 
markt maar een min of meer Hobbesiaanse natuurtoestand tot 
stand kwam waarbinnen de sterksten ongereguleerd macht kon
den uitoefenen, realiseerden de meesten binnen de beleidselite 
zich niet. Ze wilden daaraan in elk geval geen conclusies verbin
den. Zeker bij de invloedrijke internationale instellingen als IMF 
en Wereldbank was het ongeclausuleerd streven naar ruimte voor 
de markt en ontmanteling van de staat de eerste jaren dominant. 

Infrastructuur voor rechtsstaat 

In retrospectief is kritiek gemakkelijk, maar het had destijds de 
voorkeur verdiend aan te bevelen de onder het communisme be
staande staatsinstellingen, hoezeer ook in diskrediet, te koesteren 
en te zuiveren in plaats van ze te verwaarlozen. Als we al niet sti
muleerden om ze actief te slopen. Het is weer een typisch geval 
van het kind dat met het badwater wordt weggegooid. De institu
tionele infrastructuur waarbinnen een rechtsstaat vorm had kun
nen krijgen, verzwakte hierdoor of verdween zelfs volledig. Ge
schoonde staatsinstellingen in alle domeinen van de trias politica 
hadden een broedstoof ('incubator') voor democratische en econo
mische ontwikkeling kunnen vormen. In plaats daarvan kreeg 'de 
markt', of beter de marktpartijen, alle ruimte. Maar ongec1ausu
leerde vrijheid voor partijen in de markt maakt het praktisch 
onmogelijk een goed functionerende markteconomie in te richten. 
Een soort roverskapitalisme was niet zelden het resultaat. Als we 
in Nederland een staatsonderneming met een (bijna) monopolie 
privatiseren zien we al nauwelijks kans om uitwassen te voorko
men. Die vallen echter in het niet bij de vergelijkbare processen in 
de voormalige socialistische wereld. Er zijn onbedoeld, maar on
vermijdelijk economische 'tycoons' ontstaan die vervolgens de re
gels van het spel dicteren, terwijl de meerderheid van de bevolking 
tot armoede is vervallen. Voor het internaliseren van onze idealen 
over democratie en rechtsstaat (en pas daaruit voortvloeiend over 
een markteconomie) ontbreekt in zo'n context de voedingsbodem. 
Dat we daaraan niet meer aandacht hebben geschonken, mogen 
we onszelf verwijten . • 

IDEE - MAART 2000 



PERSPECTIEF 

Megabedrijven 
Op weg naar de landbouw van de toekomst 

door Aimée Hoeve en Kees Verhaar 

Stoas Onderzoek, Wageningen 

I n afwachting van een antwoord wordt 
verlangend naar het ministerie van 
LNV gekeken. Dat is niet zo gek ge

zien de voortrekkersrol die de overheid in de 
naoorlogse landbouw heeft gespeeld. Met de 
hongerwinter nog vers in het geheugen 
kreeg de landbouwsector als hoofdtaak om 
de voedselvoorziening van Nederland veilig 
te stellen. Om dit te bewerkstellinen, zo was 
de heersende gedachtegang, moesten bedrij
ven moderniseren. Het moderniseringspro
ces kwam in de kern neer op een voorkeur 
voor één bepaalde manier van boeren. Kern
woorden in het gestimuleerde koplopermo
del waren uitbreiding, schaalvergroting, in
tensivering, specialisatie en een sterke ver
binding met agri-bussiness en technologi
sche transformatie (zie o.m. Van der Ploeg, 
1996). De kracht van dit bedrijfsmodel was 
dat het boeren (en tuinders) in staat stelde 
om zoveel mogelijk voedsel te produceren 

De toekomst van de 
Nederlandse landbouw blijft 

biedt. Zo meent A. van der Zwan in zijn 
voordracht op het congres Nieuwe econo
mische dragers in het landelijk gebied 
(1999), dat de landbouw juist gebaat is 
bij het creëren van toegevoegde waarde 
op agrarische productie en zich vooral 
moet richten op ketenverkorting. Een 
derde visie (o.a. Hillebrand en Koole, 
1999) is dat de landbouwsector zich in 
bepaalde gebieden van Nederland juist 
moet richten op productie voor de inter
nationale markt. Er is dus geen eendui
dig beeld van de landbouw van de toe
komst. 

een belangrijk punt van 
discussie in deze tijd van 
toenemende concurrentie 
vanuit de wereldmarkt en 
van voedselschandalen, 

dierenwelzijns- en milieu
problemen. Welke richting 

moet de Nederlandse 
agrarische sector inslaan 

om op deze ontwikkelingen 
in te spelen? 

Wel eenduidig is het beeld waar het niet 
naartoe moet. In december 1997 heeft de 
Tweede Kamer met algemene stemmen 
een motie aangenomen die stelt dat het 
ontstaan van megabedrijven maatschap
pelijk ongewenst is. Dit is een opvallende • 

tegen zo laag mogelijke kosten. 
In de jaren negentig werden de negatieve gevolgen van het gepro
pageerde moderniseringsbeleid pijnlijk duidelijk. Overproductie 
en daarmee gepaarde milieu- en dierenwelzijnsproblemen en een 
continue daling van de agrarische werkgelegenheid, zorgen voor 
een slecht imago van de sector en het groeiende besef dat het 
modernisatiedenken zijn langste tijd heeft gehad. Er vindt een 
omslag plaats van een gesubsidieerde landbouw naar een agrari
sche productiesector die zijn concurrentiepositie op de internatio-
nale vrije markt zelf moet veroveren. 

Agrotoerisme 

Diverse beleidsnota's en onderzoeksrapporten1 reflecteren op de 
vraag wat dit voor de sector betekent. Sommigen (o.a. Van der 
Ploeg) bepleiten als de optie voor de toekomst verschillende vor
men van plattelandsvernieuwing, zoals agrotoerisme en productie 
van streekeigen producten. Anderen stellen echter dat dit soort 
strategieën vooral is gericht op nichemarkten, en daarom slechts 
een klein deel van de landbouwbedrijven een toekomstperspectief 

Voor een volledig verslag van deze studie, zie Verhaar, G.H.A ell A. Hoeve, Megabedrij
ven in Agrarisch Nederland, Wageningen: toas Onderzoek, 1999 
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• 
ommezwaai in het politieke denken over 

de agrarische sector. Jarenlang is het beleid gericht op verder
gaande schaalvergroting en plotsklaps 'verklaart de politiek de 
bedrijfsvorm taboe die in wezen een logische uitkomst van dit 
beleid is. 
De Kamermotie staat overigens niet op zichzelf, maar is een 
afspiegeling van het publieke debat waarin een voorkeur over
heerst voor kleinschalige landbouw. Een saillant detail is dat niet 
eens duidelijk is wat we precies onder megabedrijven verstaan. De 
kwade reuk die aan het begrip kleeft, lijkt te maken te hebben met 
een beeld van extreem grootschalige, industriële en dus niet-duur
zaam producerende bedrijven zoals de varkensfabriek waar het 
dier is gereduceerd tot een puur productiemiddel dat voor econo
misch rendement en winst wordt getransformeerd tot een karbo
naadje. De vraag is echter in hoeverre dit beeld overeenkomt met 
de werkelijkheid, met de alledaagse praktijk van landbouwbeoefe
ning. Stoas Onderzoek heeft daarom een verkennende studie 
gedaan naar megabedrijven om te onderzoeken of ze een ver
schijnsel zijn in agrarisch Nederland, wat de kenmerken van der
gelijke bedrijven dan zijn en hoe zij zich onderscheiden van ande
re type bedrijven. 

1. O.a. Ministerie vall Landbouw, Krachl en kwaliteil, /999; Raad voor het landelijk 
gebied, Tien voor de toekom ~ 1997; Broekhuizen, R. van, et o.I. , Over de kwalileit van 
plallelandsonlwikkeling, 1997; Ver/wik, A.e, Ontwikkeling Nederland e landbouw en 
strategieën voor de komende jaren, 1998 
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Hieronder volgt een korte samenvatting 
van wat de betekenis is die wij aan het be
grip 'mega' hebben gegeven op basis van 
gesprekken met deskundigen, analyse van 
cijfermateriaal van het CBSILEI, maar 
vooral interviews met grote tot zeer grote 
agrariërs in de melkveehouderij, intensie
ve veehouderij, glastuinbouw en volle
grondsgroenten. 

Niet zomaar groot 

Uitgangspunt is dat mega niet hetzelfde is 
als groot. Natuurlijk gaat het om grote 
ondernemingen. Het punt is echter, dat 
lang niet alle grote tot zeer grote onderne
mingen voor de 'mega'-kwalificatie in aan
merking komen. Er dient onderscheid te 
worden gemaakt tussen min of meer tradi
tionele koplopers (met trefwoorden als 
schaalvergroting, specialisatie en intensi
vering) en megabedrijven. Hierbij moet 
bovendien worden opgemerkt dat omvang 
in de praktijk een minder objectief gege-
ven is. Megabedrijven kunnen in de praktijk bestaan uit meerde
re, formeel onafhankelijke maar in de praktijk samenhangende, 
juridische eenheden. In een door ons beschreven geval ging het 
zelfs om meer dan 20 BV's en maatschappen. De omvang van het 
bedrijf is dus niet het onderscheidende kenmerk: het is een rand
voorwaarde. 
Wat het megabedrijf onderscheidt van het koploperbedrijf is de 
inhoud die het ondernemerschap geeft aan de bedrijfsstrategie. 
Megaboeren en -tuinders kenmerken zich door een pro-actief on
dernemerschap dat gericht is op groei en pluri-activiteit en dat 
inspeelt op ontwikkelingen op het vlak van beleid, maatschappij 
en markt (bijvoorbeeld door het streven om vóór te lopen op het 
gebied van duurzaamheid en dierenwelzijn). Een dergelijke pro
activiteit draagt bij tot een marktvoorsprong, en daar is het de on
dernemer per saldo om te doen. 
De ondernemingstrategie wordt in de praktijk op verschillende 
manieren zichtbaar. Er zijn boeren en tuinders die zich onder
scheiden doordat ze in meerdere primaire sectoren actief zijn. Een 
andere optie is het aangaan van samenwerkingsverbanden tussen 
verschillende, formeel gelijkwaardige bedrijven, met de megaboer 
als trekker. Een derde optie is dat diverse boeren of tuinders 
onderaannemers zijn van de mega-ondernemer. 
We hebben diverse voorbeelden gezien waar het samenwerkings
verband ook een opstap was naar schakelintegratie, bijvoorbeeld 
door collectieve verpakking en distributie van de gezamenlijke 
productie (bij voorkeur onder een eigen merk). Schakelintegratie 
tref je ook aan bij de varkensboer die zelf een voerfabriek heeft 
staan en dus ook collega's van voer kan voorzien, of die zelf de ver
werking van het varken tot vleesproduct verzorgt. 
En dan zijn er de boeren en tuinders die de grenzen van de oor
spronkelijke productie hebben overschreden en ook andere econo
mische activiteiten hebben ontwikkeld, bijvoorbeeld op het vlak 

2 Toespraak bij de openillg van het hoofdkaluoor van LTO-NederLand. 30 seplember 
1999. 
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Deze genetisch gemanipuleerde supel'lntikens zijn een 
diepleinvesleling voor de productie van legkippen 

van de dienstverlening. Daarbij vormen landsgrenzen geen enke
le belemmering om ook in het buitenland activiteiten te ontplooi
en, die net zo goed kunnen sporen met de oorspronkelijke activi
teiten als met alle andere mogelijkheden die we hierboven noem
den. 

Achter schaalvergroting kunnen dus heel verschillende strate
gieën zitten, die zelfs heel goed aansluiten bij maatschappelijk 
gewenste landbouwpraktijken (anticiperen op milieuwetgeving). 
Schaalvergrotingsprocessen zijn dus ook niet simpelweg een onge
wenste erfenis uit het verleden, dat geldt hooguit voor 'de proces
sen die hand in hand gaan met verdergaande specialisatie en 
intensivering. En ook dan is de vraag waar we het eigenlijk over 
hebben, want geïndustrialiseerde bedrijven met duizenden dieren 
of hectaren grond komen in Nederland niet voor. Ook het groot
schalige boerenbedrijf behoort goedbeschouwd nog steeds tot het 
midden- en kleinbedrijf. 
In de discussie over de toekomst van de landbouw versluiert de 
sterke nadruk op een begrip als 'groot' (begrepen als gevolg van 
een voortdurende schaalvergroting) waar het werkelijk om gaat. 
En waar het werkelijk om gaat is de vraag of boeren en tuinders 
kans zien een modern agro-ondernemerschap te ontwikkelen 
waarop de Landbouwnota Kracht en Kwaliteit doelt (Ministerie 
van Landbouw, Natuurbeheer en Visserij (LNV), 1999). Markt en 
samenleving zullen met ondernemers moeten afrekenen op hun 
(gebrek aan) economisch zelfdragend vermogen en maatschappe
lijk verantwoorde bedrijfsvoering. Of de uitkomst van dat hande
len op bedrijfsniveau een groot- of kleinschalige onderneming is, is 
feitelijk al evenmin interessant als de vraag of kwaliteitsmeube
Ien komen van de meubelmaker om de hoek of een grote interna
tionale meubelketen, In dit licht getuigde de uitspraak van minis
ter Brinkhorst (LNV), dat de overheid wèl randvoorwaarden kan 
stellen maar niet gaat over de wijze van bedrijfsuitoefening, niet 
alleen van (liberale) werkelijkheidszin, maar ook van een feitelij
ke waardering voor de kwaliteiten van de Nederlandse boer en 
tuinder2, • 
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SIGNALEMENTEN 

Hedendaags kapitalisme 
Je moet maar durven. Het twintigste jaarboek voor het demo
cratisch socialisme - een uitgave van de Wiardi Beckman 
Stichting - heeft een dieprode kaft en bevat pleidooien voor 
meer nivellering door progressievere belastingen, een andere 
koppelingssystematiek en hogere sociale uitkeringen. De 
intelligentsia van de PvdA trekt nog éénmaal ten strijde tegen 
--- ---
de eindeloze accumulatie van kapitaal. En dat allemaal uit-
gegeven door De Arbeiderspers in Amsterdam. Mooi uitgege-

---
ven, dat wel. 

Tot zover een eerste, wat misleidende 
impressie van Hedendaags kapitalis

me. Want zo clichématig is het boek niet, 
integendeel. Een intrigerende titel ook, ze
ker voor een partij die haar bestaansrecht 
ontleende aan juist het indammen van de 
negatieve gevolgen van ongebreideld kapi
talisme. De samenstellers hebben daarmee 
een spannend thema voor het laatste jaar
boek van de twintigste eeuw. Want dit 
schriftelijke geweten van de PvdA gaat nu 
juist over de noodzaak van een analyse 
van de verschillen tussen die twee uiter
sten, tussen hedendaags kapitalisme en 
de (sluimerende) risico's van ongebreideld 
kapitalisme. 
Het boek bevat acht essays en een gesprek 
met de minister-president. Acht over het 

algemeen goed geschreven en toegankelij
ke essays met vier thema's: internationali
sering, de maatschappelijke relevantie van 
'het winstmotief, arbeid en inkomen en de 
organisatie van het kapitalisme. Ham
vraag (rode draad, zo u wilt) is de worste
ling van moderne sociaal-democratische 
partijen zoals de PvdA met het liberaalka
pitalisme van grofweg de afgelopen tien 
jaar. Sinds de val van de Muur. 
De meeste schrijvers zien daarbij een 
tweeledige ontwikkeling. Aan de ene kant 
dreigen allerlei socialistische verworven
heden te worden afgebroken onder het 
mom van internationalisering, opkomst 
van e-commerce en wijdverbreid vertrou
wen in de zegeningen van 'markt' en 
'marktwerking'. Naast dit 'neoliberale of

fensief nemen ondernemingen steeds 
meer taken op zich die vanouds tot 
het domein van de overheid behoor
den. Denk aan Shell als de 'verant
woordelijke onderneming' of de keten 
van kinderdagverblijven die de ING 
Bank op gaat zetten. Ook hier loeren 
risico's want zijn deze ondernemingen 
wel goed toegerust voor zulke taken, 
en wie controleert ze? Ook voor een 
liberaal zijn dit stuk voor stuk rele
vante vragen die antwoord behoeven. 
Het idee dat de tijd rijp is voor een 
nieuwe en liefst systematische analy
se van 'het nieuwe kapitalisme' klinkt 
ook in de bijdragen van De Beer en 
Dankbaar. Zij vragen zich af of het 
aanvaardbaar is om de toegenomen 
kwaliteit van arbeid en participatie 
uit te ruilen tegen grotere sociaal-eco
nomische ongelijkheid. Of moet een 
maatschappelijke tweedeling altijd 
worden voorkomen, behalve als condi
ties voor sociale mobiliteit gegaran
deerd zijn? En wat is de rol van 'de 
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overheid', zolang we het poldermodel ten
minste serieus blijven nemen? Extra com
plicatie is dat de meeste besluiten te
genwoordig op een supranationaal niveau 
worden genomen. Zinvol is dan Van der 
Zwans suggestie om na te denken over 
nieuwe spelregels om multinationals ook 
duurzaam sociaal te maken. 
Kortom, Hedendaags kapitalisme bevat 
prikkelende standpunten over relevante 
thema's, die uiteraard breder reiken dan 
alleen sociaal-democratische partijen. Wat 
minder interessant zijn de bijdragen over 
Tony Blairs 'Derde Weg' en de vraag of de 
PvdA de wegbereider was. Het afsluitende 
interview met de minister-president is ze
ker de moeite waard, al was het maar om
dat het aangeeft dat tussen nuance en 
twijfel soms weinig verschil bestaat. 
(Peter van der Knaap) 

Hedendaags kapitalisme. Het twintigste 
Jaarboek voor het democratisch socialisme. 
De Arbeiderspers, Amsterdam 1999 
(ISBN 90 295 00 16 6) 

-------------~--------------

Dynamiek in 
netwerken 

I n deze nota kiest het departement voor 
een ruimtelijk georiënteerd beleidska

der. Bovendien tonen de auteurs zich be
wust van de netwerkachtige manier waar
op zich de 'mondi~e' economie ontwikkelt. 
Voor een deel krijgt de ruimtelijke analyse 
hiermee een regionale component, wat 
voor het beleid van belang is om de econo
mische potenties zo goed mogelijk te kun
nen benutten. Trefwoorden zijn dynamiek, 
netwerken en clustervorming, stedelijke 
velden en corridors, technologiebeleid en 
de taakverdeling tussen rijk, regio en 
markt. Dat zijn ook de begrippen die cen
traal staan in de analyse die de SWB pu
bliceerde in het cahier Vitale Economie, 
begin 1998. Is het toevallig dat deze Nota 
nu door een staatssecretaris van D66-hui
ze aan de Tweede Kamer wordt gepresen
teerd? Het verheugt in elk geval dat het 
ministerie dergelijke inhoudelijke analy
ses naar buiten heeft gebracht. Hopelijk 
leidt de nota tot een inhoudelijke discussie. 

Nota Ruimtelijk Economisch Beleid. 
Dynamiek in netwerken, 
Ministerie van Economische Zaken, 1999 
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M • • IDEE 1 J n 

'De euro wordt een neuro.' 

Vol overtuiging werd het uitgesproken. 

'Hoe kom je daarbij?', vroeg ik verbaasd. 

'Van een helderziende, en het voelt ook zo', was het antwoord. 

Ik ben bang dat ik toen een beetje boos werd. Hoe durft iemand het 

aan om met zo'n sound bite in te spelen op de onzekerheden, onwe

tendheid en ook de vage angsten van mensen voor dat grote, onbe

heersbare Europa? Vervolgens dacht ik nog eens na. Hoe die angsten 

te pareren? Met vertrouwen in de experts en het systeem van checks 
and balances in Frankfurt? Maar zèlf vertrouw ik die Italianen toch 

ook voor geen meter? Dan maar verwijzen naar de voordelen van vrij

handel en het verdwijnen van transactie(wissel)kosten? 

Het enige publiek bekende argument dat me te binnen schiet is: 'Die 

euro wordt van ons allemaal!' En er is geen principieel argument 

waarom de ene sound bite overtuigender zou zijn dan de andere. Mag 

je het mensen kwalijk nemen, dat ze afstand nemen van Brussel, 

Frankfurt en Den Haag? Ze zien toch de waan van de dag: wat van

daag een olifant is waar alle politici en media zich op storten, blijkt 

morgen niet meer dan een mug te zijn. Dat men geen verschil ziet tus

sen helderzienden en illusionisten, zou ik toch 'moeten begrijpen. Als 

D66 werkelijk het op rede en rédelijkheid gebaseerde alternatief is, is 

het duidelijk welke opdracht er op ons ligt te wachten. Boosheid helpt 

in ieder geval niet, dus laat mij maar gauw excuses gaan maken. 

Kees Verhaar 
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REDACTIONEEL 

Midlife crisis 
Wij zijn bijna even oud, D66 en ik (1959). Een goed moment om stil te staan bij de 
levensfase waar we ons in bevinden. Dat brengt mij eerst terug naar zo'n 25 jaar gele
den, toen ik met een groep kameraden heb bewezen, dat ook padvinders het saaie pad 
der degelijkheid wel eens verlaten. In een dolle bui sloegen wij de ruiten in van een 
clubhuis op het Dordtse Jeugddorp, een terrein waar allerlei jongerenverenigingen 
waren gevestigd. 
Dit nummer van Idee biedt absolutie voor deze jeugdzonde. Er valt immers te lezen 
dat experimenteergedrag normaal en zelfs noodzakelijk is op de weg naar de volwas
senheid. Maar als veertigjarige volwassene (anders had ik nu geen zitting in de redac
tie van dit tijdschrift) bekruipt mij toch de twijfel over het vervolg op die experimen
tele levensfase. Immers, de artikelen in dit nummer gaan over uiterst belangrijke 
zaken waar ieder van ons in het dagelijks leven mee wordt geconfronteerd. Ik noem 
de ruimte (het onderwerp van het themadeel van dit nummer) waarin wij leven en 
vooral onze gezondheid, voor de meeste landgenoten de belangrijkste waarde in het 
leven. 
Maar op de een of andere manier voelt het onbehagelijk, als je het grote en over
heersende belang van geld en regelgeving op die terreinen in je om laat gaan. Als vol
wassene begrijp ik dat de samenleving ingewikkeld is en dat de ruimte (letterlijk en 
figuurlijk) beperkt is. Dus moet je alles goed regelen. Bovendien, iedere gulden kan 
maar één keer worden uitgegeven en moet bovendien eerst verdiend worden. En dat 
geldt misschien wel het allersterkste voor de kosten van de gezondheidszorg, waar 
Henk Leenen veel behartenswaardigs over te melden heeft. 
Terecht dus ook dat de vraag gesteld wordt wat een ander systeem van financiering 
van de sociale zekerheid voor gevolgen heeft voor de economie (zie het artikel van Udo 
Kock). Zaken waar we over na moeten denken, en die ook zeker een plek verdienen in 
het nieuwe verkiezingsprogramma van D66 - wat dat betreft is dit nummer van Idee 
nog maar het begin. En toch: is dit nu alles? Verbaast het nu werkelijk, dat jongeren 
zich pas veilig lijken te voelen op school (!) als ze een wapen bij zich hebben? 
Dwars door de praktische politiek van alledag, incluis de principiële vragen die daar 
wel degelijk bij aan de orde komen, zoek ik naar een wereldbeeld en een perspectief 
dat verenigt. En dat vooral kan zorgen dat ook die nieuwe generatie, afgezien van 
eens lekker en gezond uit de band springen (en dat het liefst zonder 25 jaar van 
schuldgevoel), experimenteert met ideeën en overtuigingen in plaats van met wapens, 
drugs en criminaliteit. Aan een mens- en wereldbeeld, dat mensen uitdaagt tot auto
nomie en persoonlijke empowerment (zie het artikel van Frank Teunissen c.s.) bestaat 
meer behoefte dan aan regelgeving en budgetten, hoe belangrijk die ook zijn. 
Als D66 werkelijk zou menen, dat een perspectief op het leren omgaan met elkaar en 
elkaars grenzen kan worden geboden door 66 uit onze naam te schrappen, dan ver
keert de partij nog sterker in een midlife crisis dan ik. Als iemand zich geroepen voelt 
om zo'n perspectief, ook met het oog op ons nieuwe programma, onder woorden te 
brengen: het redactie-adres van Idee is bekend. Laten we samen een nieuwe levens
fase vol van bruisende ideeën ingaan! En wat ondergetekende persoonlijk betreft: bij
dragen hoeven geen therapeutisch karakter te hebben, want met mijn tweede jeugd 
komt het wel goed. 
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Kees Verhaar, 
redactieuoorzitter 



PERSPECTIEF 

De fmanciering van de 
sociale zekerheid 

Plan-Van Elswijl~ is niet wenselijl~ 

D e loonkosten kunnen dalen en de 
werkgelegenheid kan verder 
groeien als we de WW, WAO en 

de AOW niet langer betalen uit premies en 
loonbelasting. Het huidige verkiezingspro
gramma van D66 brengt één van de moge
lijke varianten, het plan Van-Elswijk, na
drukkelijk onder de aandacht. In dat plan 
gaat een heffing op toegevoegde waarde de 
sociale zekerheid betalen. De heffing die 
werkgevers moeten betalen neemt af als ze 
meer mensen in dienst nemen en stijgt als 
werknemers worden ontslagen. Op die ma
nier wil Van Elswijk de werkgelegenheid 
bevorderen. In dit artikel hou ik dit idee 
nader tegen het licht. Moet het plan van 
Van Elswijk in het volgende verkiezings
programma terugkomen, of zijn er andere 
manieren om de werkgelegenheid beter te 
stimuleren? 

Huidige financiering 

doo r U d o K o ek 

Tot op heden bestrijdt 
Nederland de werkloosheid 

met flexibilisering van de 
arbeidsmarkt, loonkosten

verlaging en actief arbeids
marktbeleid. Hoewel de 

resultaten niet tegenvallen, 
is er zeker geen reden om te 
juichen. Nog steeds zitten 

ruim anderhalf miljoen 
mensen thuis met een 

werkloosheids- of arbeidson
geschiktheidsuitkering. 
Udo Kock onderzoekt 

alternatieve manieren om 
de sociale zekerheid te 

financieren. 
• • 

Want de feitelijke premiedruk van een 
bedrijf hangt bij de huidige financierings
structuur af van drie factoren: de loon
structuur, het premiepercentage en de 
loonquote. De loonstructuur heeft hier be
trekking op het aandeel van het premie
plichtig loon in de totale loonsom. Deze 
verhouding wordt bepaald door de pre
miegrens. Voor ondernemingen met een 
zogenaamde lage loonstructuur, dus met 
lage gemiddelde lonen, is deze factor rela
tief hoog. Het premiepercentage kan per 
bedrijfverscmllen omdat de ziektewet- en 
arbeidsongeschiktheidspremies niet voor 
elke bedrijfstak gelijk zijn. Het product 
van loon structuur en premiepercentage 
geeft de premie als percentage van de 
totale loonsom. De loonquote, een maat
staf voor de loonintensiteit, is het aandeel 
van de lonen in de totale toegevoegde 
waarde. Gegeven het premiepercentage 
stijgt de premiedruk naarmate het ge
middeld loon lager is, waardoor de finan
ciering van de sociale zekerheid relatief 
zwaarder drukt op sectoren met veel 

Het Nederlandse stelsel van sociale zeker
heid wordt betaald door premie- en belas
tingheffing op het loon. De AOW betalen we 
grotendeels uit premies over de eerste scmjf van de loonbelasting 
en werkgevers en werknemers betalen samen de WW en de WAO: 
het werknemersdeel door een inhouding op het brutoloon tot aan 
een bepaald maximum, het werkgeversdeel wordt berekend over 
de brutoloonsom tot een bepaald maximum. 

laaggeschoolde werknemers met lage Io
nen. Dit zijn vaak de meest arbeidsintensieve sectoren, en het ge
volg is dat de financieringsstructuur hier leidt mer tot een cumu
latief effect op de premiedruk. Dit effect doet zich met name voor 
in de verzorgende dienstensector. 

Deze combinatie van premiegrondslag (het loon), premieheffing en 
de meraan ten grondslag liggende principes heeft tot gevolg dat de 
financiering van de sociale zekerheid de relatieve kosten van pro
ductiefactoren beïnvloedt. Hierdoor leidt sociale zekerheid bij be
drijven en organisaties tot een relatieve kostenstijging van de pro
ductiefactor arbeid. Daarnaast treden er per bedrijfstak verscml
len op die duidelijk worden als we de feitelijke premiebetalingen 
van een bedrijfstak afzetten tegen de netto toegevoegde waarde. 

Drs U. Koek is eCOIlOO/1l ell verbollden aan de EcollomischeJaculteit van de Vrije 
Universiteit ill Amslerdal/l ell hel. Tinbergell Instituut. Hij schrijfi een proefsch.rift over de 
invloed van de sociale zekerheid op de dynamiek li l/I/. de arbeidsmarkt. f)(wf/1.aast is h.ij 
als duo-raadslid voor D66 woordvoerder in de commissies ECOIwm.,che laken/Werk en 
Sociale lakell van de Amsterdam.se gemeenteraad. 
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Kortom, de huidige financiering van de sociale zekerheid leidt tot 
een relatief zwaardere belasting van al'beid dan van kapitaal en 
tot hogere kosten voor sectoren met een hoge loonquote en lage 
loonstructuur, de arbeidsintensieve sectoren. 

Heffing toegevoegde waarde 

Om het effect te zien van vervanging van de huidige financiering 
door een Heffmg op Toegevoegde Waarde (HTW), moeten we on· 
derzoeken of de werkgelegenheid kan toenemen bij gelijkblijvende 
hoogte, duur en samenstelling van de uitkeringen. De belangrijk· 
ste verandering is dat de heffingsgrondslag uitbreidt met winst, 
pacht en alle andere elementen die samen met de loonsom de toe· 
gevoegde waarde vormen. Het heffingspercentage wordt zo vast· 
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gesteld dat de totale opbrengst, de som van alle sociale 
afdrachten, in eerste instantie gelijk blijft, omdat hoogte, 
duur en samenstelling van de uitkeringen gelijk moeten 
blijven. De totale afdracht voor sociale zekerheid zal al
leen dalen als de werkgelegenheid daadwerkelijk stijgt 
en het aantal uitkeringen daalt. De effecten van de nieu
we financieringsmethode worden dan versterkt. 
Bij het beoordelen van de gevolgen van de invoering van 
het plan-Van Elswijk voor de economie en de werkgele
genheid spelen twee effecten een belangrijke rol. In de 
eerste plaats betekent invoering van HTW een hogere 
premiedruk voor kapitaalintensieve sectoren en een lage
re voor arbeidsintensieve. Deze kostenverschuiving ten 
gunste van arbeidsintensieve productie gaat gepaard met 
een evenredige prijsverandering. In principe zal dit lei
den tot een stijging van de afzet in arbeidsintensieve sec
toren, simpelweg omdat deze producten goedkoper wor
den1. Het saldo van baancreatie en baanvernietiging in 
de arbeidsintensieve en de kapitaalintensieve sectoren bepaalt 
het effect op de werkgelegenheid. Op macroniveau leidt dit tot een 
herallocatie van investeringen in de richting van arbeidsintensie
ve sectoren zodat de economische structuur van Nederland zal 
veranderen. 
Het tweede belangrijke effect betreft een daling van de arbeids
kosten. Omdat arbeid goedkoper wordt ten opzichte van kapitaal 
zullen bedrijven kapitaal vervangen door arbeid. Bovendien kan 
de uitstoot van arbeid verminderen omdat de economische levens
duur van kapitaalgoederen verlengd wordt. De daling van de 
arbeidskosten zou een positief effect kunnen hebben op de werk
gelegenheid in arbeidsintensieve sectoren als de dienstverlening, 
scholing en Onderzoek en Ontwikkeling (R&D). 
Door de invoering van HTW verandert er veel in de economie. Het 
is een gewaagde onderneming die betrekking heeft op geldstro
men van rond de 100 miljard gulden per jaar. De risico's zijn dus 
groot en het uiteindelijke effect op de werkgelegenheid is nauwe
lijks te beoordelen, ook niet door de rekenmeesters van het 
Centraal Planbureau. Bovendien spelen afwentelingeffecten het 
plan-Van Elswijk parten. 

Ajiventelillg 

Bij de concrete uitwerking van zijn plan wijst Van Elswijk erop dat 
er eigenlijk voor ieder bedrijf een op maat gemaakt heffingsper
centage zou moeten zijn, om te voorkomen dat kapitaalintensieve 
bedrijven zwaarder getroffen worden dan arbeidsintensieve be
drijven2. Dit zou namelijk tot een uittocht van bedrijven als Shell 
en Akzo-Nobelleiden. Maar omdat zoiets praktisch niet mogelijk 
i , gaat hij uit van een heffingspercentage dat per branche ver
chilt. Er treedt binnen de branches een lastenverschuiving op 

van verliesgevende bedrijven naar winstgevende bedrijven. Dat is 
een onwenselijke situatie, zo erkent ook Van Elswijk, maar vol
gens hem valt het allemaal wel mee. 
Bovendien, zo stelt hij , zullen winstgevende bedrijven eerder ge
neigd zijn te investeren in met name onderzoek en ontwikkeling, 
omdat de kosten van arbeid nu lager zijn. Van Elswijk propageert 
dit als een van de grootste voordelen van zijn plan. Maar ook hier 

I). De //late waarin dit effect optreedt hangt af van het prij.\beLeid van de 
olldrrlle//ling en de verschiLLende prijselasticiteit en, dat wil zeggen hoe sterk 
de praag naar een. product reageert op een prijs·vera./lliering. 

schuilt een gevaarlijk addertje onder het gras. Het wordt voor 
Philips inderdaad goedkoper om onderzoekers in dienst te nemen 
om een nieuw product te ontwikkelen. De afdracht van sociale pre
mies vindt namelijk pas plaats als het product succesvol op de 
markt gebracht is en daarmee toegevoegde waarde genereert. 
Maar als het product flopt, wordt er niets betaald en draait de 
overheid dus op voor de gemiste premie-inkomsten. Philips kan zo 
een deel van het risico van investeringen in onderzoek en ontwik
keling afwentelen op de overheid. Daarmee introduceert Van Els
wijk via de achterdeur wat hij bij de voordeur wil bestrijden: een 
verschil tussen het 'maatschappelijk belang' en het belang van een 
individuele onderneming. 
En er zijn nog meer addertjes. De positieve resultaten van het 
plan voor de werkgelegenheid hangen cruciaal afvan het effect op 
de lonen. Als gevolg van diverse afwentelingmechanismen zullen 
die veel minder dalen dan verondersteld, waardoor de positieve 
werkgelegenheidseffecten verminderen. Ondernemers in kapi
taalintensieve sectoren zullen proberen de relatieve kostenstijging 
door te berekenen in de afzetprijzen. Op deze manier probeert 
men de netto kapitaalvergoeding op peil te houden. Hierdoor kan 
zelfs een negatief effect ontstaan op de investeringen, en daarmee 
op de werkgelegenheid. 
De mogelijkheden tot prijsaanpassingen hangen af van de markt
situatie. In sommige sectoren is de (internationale) concurrentie 
zo sterk dat prijzen nauwelijks aangepast kunnen worden. Maar 
in andere sectoren zijn bedrijven wel in staat prijsverhogingen 
door te voeren. Direct en indirect, via onderlinge leveringen tus
sen bedrijven, zal dit leiden tot een stijging van de consumenten
prijs. Het gevolg is dat de reële lonen die in eerste instantie (netto) 
gelijk bleven, nu gaan dalen. De vakbonden zullen in ieder geval 
een prijscompensatie claimen, waardoor de relatieve arbeidskos
tendaling deels verloren gaat. 
Daarnaast zal er waarschijnlijk een lastenverzwaring zijn bij de 
overheid. De veel zwaardere belasting van aardgasbaten is een 
van de belangrijkste oorzaken omdat hier sprake is van een zeer 
lage loonquote. Als we ervan uitgaan dat het financieringstekort 
niet mag stijgen, betekent dit automatisch een verhoging van de 
tarieven van overheidsdiensten of een andere lastenverzwaring. 

2) . P. Vall Elswijk (1996), De markteconomie sociaal ingevuld, Assen.: Vun Gorcwn. 



Ook dit geeft een opwaartse druk op de lonen. Bovendien zullen 
deze lastenverzwaringen ook het bedrijfsleven treffen: de kosten
daling voor de arbeidsintensieve sector zal deels teniet worden ge
daan. 
In de arbeidsintensieve sectoren zullen de kosten door invoering 
van HTW dalen. Als er verder niets verandert, stijgt hierdoor de 
winst van de onderneming en ontvangen de aandeelhouders meer 
dividend. Het is zeer de vraag of werknemers dit zullen accepte
ren. Ook zij zullen een deel van de kostendaling opeisen in de 
vorm van een loonsverhoging. Het arbeidsbesparende effect van 
de HTW gaat ook zo gedeeltelijk verloren. Hier valt tegenin te 
brengen dat daling van de werkloosheid de looneisen kan tempe
ren. Maar eventuele gunstige werkgelegenheidseffecten doen zich 
pas voor bij wijziging van de productiestructuur (verhouding 
arbeid-kapitaal) of de structuur van de economie (verhouding 
arbeidsintensieve en kapitaalintensieve productie). Dit aanpas
singsproces kan alleen op middellange oflange termijn plaatsvin
den, terwijl vergoedingen voor de factoren arbeid en kapitaal zich 
op korte termijn aanpassen. Werknemers zijn hierdoor meer ge
neigd een loonsverhoging te eisen. Het claimen van een deel van 
de kostendaling door arbeiders lijkt dus wel degelijk reëel. 

Geen goed idee 

Het plan Van Elswijk is tot op heden nauwelijks serieus genomen, 
nog het minst door economen en betrokken beleidsmakers. 
Misschien is dat deels te wijten aan de overdreven pretenties van 
zijn 'Nieuwe Sociale Markteconomie' die 'een structurele vernieu
wing van de klassieke economische structuur' zou zijn. Maar een 
slechte verkoopstrategie mag geen reden zijn een idee meteen 
naar de prullenmand te verwijzen. 

In Rotterdam is een experiment gedaan waarbij een aantal bedrij
ven niet langer sociale premies betaalde maar een sociale heffing 
op de toegevoegde waarde. De werkgelegenheid bij die bedrijven 
nam inderdaad toe omdat de loonkosten daalden. Het plan-Van 
Elswijk, dat ingrijpt in de structuur van de economie en geldstro
men van tientallen miljarden guldens verlegt, kun je niet zinvol 
testen bij slechts een paar bedrijven. Bovendien konden bedrijven 
vrijwillig deelnemen aan het experiment. Het laat zich raden dat 
alleen bedrijven die dachten voordeel te hebben bij het nieuwe sys
teem, van dit buitenkansje gebruik hebben gemaakt. Het 
Rotterdamse experiment is daarmee even nietszeggend als de een
voudige boekhoudkundige berekeningen die Van Elswijk gebruikt 
om het plan te onderbouwen. 
Op verzoek van de 'I\veede Kamer is recent onderzoek gedaan 
naar de effecten van het plan voor een kleine, open economie als 
de Nederlandse. Dit is gedaan met behulp van laboratoriumexpe
rimenten, waarbij proefpersonen, gezeten achter computers, aller
lei economische beslissingen moeten nemen die financiële gevol
gen voor hen hebben, zoals het aanbieden van arbeid en het kopen 
en verkopen van kapitaal. Op die manier probeert men de 'echte' 
macro-economie na te bootsen. Het plan-Van Elswijk komt er vol
gens de onderzoekers goed van af: zowel de werkgelegenheid als 
de productie stijgt. De onafhankelijke commissie die het onder
zoek begeleidde is het niet met die conclusie eens omdat er nogal 
wat haken en ogen aan het laboratoriumexperiment zaten. Vol-

3) . Brief vall de Minister 'Vall Sociale Zaken en Ili'erkgelegellheid {/ll/l de 
Tweede Kallle/; 1999-2000,26993, 111: 1 
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gens hen moet eerst onderzoek gedaan worden naar andere alter
natieven voor de financiering van de Sociale Zekerheid. 
Toenmalig minister De Vries is in zijn reactie genadeloos: 'In
voering van het plan Van Elswijk is ten principale niet wenselijk', 
schrijft hij aan de 'I\veede Kamer3. Het argument dat de minister 
hiervoor aandraagt is met enig zoeken ook in de tabellen van het 
onderzoeksrapport terug te vinden; de nettowinst van bedrijven 
blijkt onder het plan-Van Elswijk de helft tot tachtig procent lager 
dan in het bestaande systeem. Voor het gemak van de heren en 
dames Kamerleden rekent de minister de theoretische resultaten 
uit het experiment om in harde guldens: op lange termijn is de 
winst van Nederlandse bedrijven tussen de 50 en 130 miljard (!) 
gulden lager. De kans dat die bedrijven in Nederland blijven, lijkt 
daarmee even klein als de kans dat het plan van ir. Piet van 
Elswijk ooit zal worden ingevoerd. 

Het is niet uitgesloten dat een andere financiering van de sociale 
zekerheid voor de economie als geheel positieve werkgelegen
heidseffecten heeft. De economische mechanismen die zouden lei
den tot een positief werkgelegenheidseffect van invoering van een 
HTW zijn echter met zeer veel onzekerheden omgeven. Hierdoor 
is het nauwelijks mogelijk een inschatting te maken van de om
vang van de werkgelegenheidseffecten. De onzekerheden zijn het 
grootst bij invoering van een HTW voor de gehele sociale zeker
heid. Dit is dan ook terecht nooit een serieuze beleidsoptie ge
weest, en zal het hopelijk ook niet worden. 
Goedkopere arbeid is op zich natuurlijk een zinvolle manier om 
werkgelegenheid te bevorderen. Het kan daarom zeker geen 
kwaad meer onderzoek te doen naar de effecten van een alterna
tieve financiering van een gedeelte van de sociale zekerheid. De 
AOW is een goede kandidaat omdat er bij die wet geen relatie is 
tussen loon en uitkering. Herfinanciering via een HTW is een op
tie, maar zeker niet de enige. Financiering is ook mogelijk via een 
verhoging van andere belastingen, uiteraard met uitzondering 
van de loonbelasting. Voor een goede inschatting van de effecten is 
gedegen (macro-)economisch onderzoek nodig. 

Voorlopig kan het plan-Van Elswijk dus beter niet terugkomen in 
het verkiezingsprogramma van D66. Maar wat dan wel? In 1996 
vond de introductie plaats van de Specifieke Mdrachtkorting 
(SPAK) die het voor werkgevers goedkoper maakt om mensen in 
dienst te nemen die minder verdienen dan 115 procent van het 
wettelijk minimumloon. De eerste resultaten zijn bemoedigend. 
D66 zou in het volgende verkiezingsprogramma een stapje verder 
kunnen gaan door naast de vraag naar laaggeschoolde arbeid ook 
het aanbod te stimuleren. Dat kan door aan de SPAK een belas
tingkorting te koppelen, afhankelijk van het looé De werkgever 
krijgt dan naast SPAK nog een extra afdrachtkorting die hij door
betaalt aan de werknemer. Deze inkomensafhankelijke belasting· 
korting maakt zulke banen aantrekkelijker voor werknemers aan 
de onderkant van de arbeidsmarkt. De werkloosheidsval wordt 
hierdoor effectiever aangepakt dan in het nieuwe Belastingplan 
2001. In die plannen krijgt iedere werknemer dezelfde belasting
korting, ongeacht het inkomen. 
Een dergelijke aanpak is misschien minder spectaculair dan het 
volledig overhoop halen van de financiering van de sociale zeker
heid, maar wellicht juist ook om die reden een stuk verstandiger . • 

4). E.B.K. Koesveld (1998), 'Lastell verlichtillg met de eamed illcollle tax cre
dit', Economisch Stati stische Berichten, 264-268. 
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COLUMN 

Tijd voor dualisme 
Hoewel je het na alle krantenberichten niet zou zeggen ging het advies van de staatscom· 
missie Elzinga niet speciaal over de gekozen burgemeester maar over iets belangrijkers: de 
dualisering van het gemeentelijk bestuur. Uit eigen waarneming kan ik verklaren dat van 
alle vergaderingen van de commissie (een stuk of twintig) er maar een paar gingen over de 
vraag hoe de gemeente aan haar burgemeester moet komen: kiezen of benoemen. De meer· 
derheid van de commissie kwam met een compromis: in de grote steden kiezen, elders benoe· 
men op voordracht van de raad. 

Dualisering: wat is het en waarom is het belangrijk? 
Iedereen die lid is van een vereniging is vertrouwd met het verschijnsel van de algemene 
ledenvergadering en het bestuur dat gekozen wordt uit en door de vergadering. In principe 
bestaat er eensgezindheid over de doelstelling van de vereniging. Er kan natuurlijk wel eens 
meningsverschil zijn, maar die is incidenteel. Wie principiële bezwaren heeft wordt geacht 
de vereniging te verlaten· en eventueel een eigen club te beginnen met gelijkgestemden. 
De organisatievorm van de vereniging is monistisch. Om bestuurslid te zijn moet je lid van 
de vereniging zijn. Een uitstekende organisatievorm voor gezelschappen waarvan de leden 
het in principe met elkaar eens zijn. Maar een slechte organisatievorm voor gezelschappen 
waarvan de leden wel bij elkaar willen blijven maar ook hun principiële meningsverschil· 
len willen belijden. 

7ben men in de loop van de achttiende eeuw ging nadenken over de organisatie van de 
publieke gemeenschap werden er twee hoofdsoorten bedacht: het stelsel van de machtseen· 
heid en het stelsel van de machtenscheiding. In het eerste stelsel wordt de nadruk gelegd op 
het gemeenschappelijke, zoals bijvoorbeeld de wil van het volk die alles samenbindt. In het 
tweede is ruimte voor meningsverschillen en is er meer ruimte voor controle op de bestuur
ders. 
Het aardige is dat beide stelsels geschiedenis hebben gemaakt. Het stelsel van de machts
eenheid (anders gezegd: monistisch) is bij uitstek het stelsel geworden van de dictatoriale 
eenpartijstaten (waar politieke meningsverschillen verboden zijn) of van lokale politieke 
gemeenschappen waar de verschillen klein zijn. Nationale monistische regeringsvormen 
van democratisch kaliber zijn zeer zeldzaam (standaardvoorbeelden zijn Groot-Brittannië 
en Zwitserland). 

Waarom kozen Thorbecke en de zijnen bij de inrichten van het lokale bestuur indertijd voor 
het monisme? De reden is duidelijk: het ging om kleine gemeenschappen die los van elkaar 
be tonden en waarin de maatschappelijke dienst werd uitgemaakt door een handjevol 
regenten. Binnen die politieke elite bestonden geen grote meningsverschillen over het beleid. 
Je kunt het ook anders zeggen: de cultuur van de herensociëteit en die van gemeenteraad 
leken sterk op elkaar. Er was veel consensus en weinig behoefte aan controle. 
Maar in het jaar 2000 lijken de gemeenten in niets meer op die van 1850. De taken zijn expo
nentieel gegroeid, de onderlinge samenhang is zeer groot geworden (wonen, werken, onder
wijs volgen en recreëren in dezelfde gemeente komt nog maar weinig voor), de relatie met het 
rijk is zeer belangrijk en het aantal kiezers is gigantisch gegroeid. Nationale politieke vraag
stukken en tegenstellingen zijn ook in de gemeenten van betekenis. Veel gemeenteraden wil
len hun bestuurders goed controleren - en als ze dat niet doen wordt ze dat aangerekend. 

t Gegeven dit alles is het hoog tijd dat op gemeentelijk niveau de organisatie zo wordt veran-
n derd dat er ruimte komt voor een heldere manier van besturen en voor een heldere manier 
'- van controleren. Kortom: voor dualisme. 

t 
In de tijd van Thorbecke waren er goede redenen voor het dualisme op rijksniveau. Er dien
den zich grote politieke meningsverschillen aan; het onderscheid tussen regeren en contro-
leren werd van belang. Ministeriële verantwoordelijkheid en vertrouwensverlies waren 
onmisbare ingrediënten. 
Vandaag aan de dag is het op gemeentelijk niveau niet anders. Hoog tijd dus voor dualis
me, ook daar. • 

door Jan Vis 

Mr. U. Vis is lid van de Raad van 
State en oud-hoogleraar staats
recht. 
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De ordening van 
ruimtelijke politiek 

Een redactionele inleiding op het thema 

J e zou natuurlijk kunnen zeggen dat in een klein land als Nederland, waar zoveel mensen 
wonen, de ruimtelijke ordening vanzelf een onderwerp van formaat wordt. Maar dan slagen 
we er waarschijnlijk niet in de vinger te leggen op de specifieke vragen en problemen die 

vandaag de dag spelen. Daarom hebben we voor dit themadeel van Idee gekozen voor een andere 
aanpak. 

En voor een dergelijke aanpak hadden we al de nodige grondstof. We hebben met het Weten
schappelijk Bureau immers al enkele publicaties uitgebracht die de ruimtelijke ordening tot on
derwerp hebben of er nauw aan raken. Met De stad als culturele werkplaats hebben we de stad 
als kunstwerk willen karakteriseren. Dit beeld plaatsten we tegenover de bureaucratische stad, 
een stad die zich in haar ontwerp, bouwen vormgeving van de openbare ruimte van de mensen 
heeft verwijderd. Met Naar een vitale economie bespraken we de stedelijke netwerken vanuit het 
oogpunt van de relevantie van de regionale economische invalshoek. Hiermee raakten we aan het 
vraagstuk van de ruimtelijke ordening. En met de meest recente publicatie aangaande de nood
zaak van vernieuwing van de wetgeving betraden we direct het gebied dat Idee deze keer behan
delt. Deze lijnen hebben we samengenomen om voor te leggen aan enkele deskundigen. 

Grote verschuivingen doen zich voor in de ruimtelijke ordening. Veranderingen die we samen met 
hoogleraar Frank Le Clercq in kaart brengen. Met hem spreken we over veranderingen in de 
schaalniveaus, over netwerksteden en de noodzaak van decentralisering van beleid. Stadsont
wikkelingsdirecteur Joost Schrijnen stelt vervolgens de vraag wie tegenwoordig de 'eigenaar' is 
van het ruimtelijk vraagstuk. Hoe komt ruimtelijke politiek tot stand? Wat zegt dat over de kwa
liteit van het ruimtelijk beleid? En hoe kan de volksvertegenwoordiging hier weer de vinger ach
ter krijgen? 

Met drie politici hebben we gesproken over wat zij vanuit hun optiek beschouwen als de voor
naamste ontwikkelingen en wat het antwoord daarop is van de zijde van D66. Een kijkje in drie 
keukens, die van het lokaal, het provinciaal en van het landelijk bestuur. 

Ruimtelijke ordening heeft zich altijd kunnen verheugen in de bijzondere belangstelling van de 
zijde van D66. Dat komt ongetwijfeld doordat hierin een aantal oriëntaties van de Democraten 
samenkomen. Ruimtelijke ordening verbindt immers een bestuurlijke en democratische, een pla
nologische en culturele en een economische en participatieve invalshoek. Deze dimensies komen 
in dit nummer van Idee dan ook ruimschoots aan de orde. 

Christiaan de Vries 
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Van planning naar 
ontwikkeling 

Over de noodzaak van georganiseerde deconcentratie 

L e Clercq: 'Wat mij al veel langer 
fascineerde, is het verschil in bena
dering in Amerika en Europa, of in 

het bijzonder ons eigen land. Veel sterker 
dan hier wordt in Amerika het denken over 
planologische processen gevoed door soci
aal-wetenschappelijke opvattingen, die er
op zijn gericht de specifieke belangen van 
met name onderliggende groepen tot hun 
recht te laten komen. De overheid en dus 
de planners van beleid krijgen daardoor 
een bijna activistische rol toebedacht. Fy
sieke planning en maatregelen, waar het 
bij ons allemaal om begonnen schijnt, gel
den daar eerder als hulp- of vervolgstuk
ken om aan ordeningsprocessen vorm te 
kunnen geven.' 'In Nederland is dat heel 
lang andersom geweest, maar je ziet op dat 
punt wel een verschuiving. Hier concen
treerde het beleid zich van meet af aan op 
vraagstukken van fYsieke infrastructuur 
en speelden bijzondere belangen of behoef
ten nauwelijks een rol. De Nederlandse 
planologie is altijd sterk gericht geweest op 
het plannen van het ruimtelijk ontwikke
lingsproces. Dat geschiedde weliswaar 
vanuit een uit maatschappelijk oogpunt 
wenselijk perspectief, maar met het accent 
op het object van planning en minder op 
degenen voor wie het was bedoeld. In ons 
land wordt alles al gauw gerangschikt on
der het algemeen belang. De bijzondere be
langen worden dan in het planningsproces 
min of meer verondersteld. Wat je nu ziet is 
een verandering die meer de Amerikaanse 

door Christiaan de Vries 

De grote verschuivingen in 
de ruimtelijke ordening 

vertonen twee tendensen. 
Een conceptuele verandering 

is de verschuiving van 
planning naar ontwikkeling. 

Meer praktisch zijn de 
veranderingen in de rol van 
de betrokkenen. Uiteraard is 

er onderlinge samenhang. 
Conceptueel verschuift de 

idee van maakbaarheid 
naar het inspelen op 

ontwikkelingen zoals zij zich 
voordoen. En daarmee 

ontstaat ook meer ruimte 
voor de belangen en wensen 

van de betrokkenen. 
In gesprek met 

Frank le Clercq, hoogleraar 
Planning van Stadsgewestelijk 

Verkeer en Vervoer aan de 
Universiteit van Amsterdam. 

• • 

tere gevoeligheid voor de druk die wordt 
(of zou kunnen worden) uitgeoefend door 
maatschappelijke actoren. Dan gaat het 
erom wat men eigenlijk wil met een be
paalde ruimte of spoorwegverbinding of 
grote weg.' 
'Er zijn aanwijsbare redenen waarom we 
ondanks de oude Europese collectieve tra
ditie nu ook hier een met Amerika verge
lijkbare ontwikkeling zien. De bevolkin
gen zijn explosief gegroeid, zeker in ons 
land benutten we elke meter grond. Alles 
heeft met alles te maken gekregen en de 
individualisering deed de rest. Ruimtege
bruik en de onderhavige belangen komen 
dan vanzelf bij elkaar. Na de noodzakelij
ke welvaartsoptiek en het daarbij beho
rende generieke beleid richten wij ons nu 
ook meer op de specifieke belangen. Die 
laten ook van zich horen, of het nou gaat 
om tegenstand tegen ruimtelijke ingrepen 
of om het bedingen van specifieke voorzie
ningen zoals voorzieningen in de buurt, 
het belang van een concentratie van be
drijven, een recreatiebelang voor bepaalde 
bevolkingsgroepen en het vervoer voor de 
stedelijke bevolking of voor het platte
land. Zo bekeken is de gedachte goed te 
begrijpen om deelname en belang van spe
cifieke partijen te koppelen aan de mate 
waarin men wil bijdragen en dat tot gel
ding te brengen in een publiek-private sa
menwerking. De rol van de ruimtelijke 
planning is erop gericht de directe belan-

kant opgaat, maar met een minder groot accent op "equity", op het 
scheppen van gelijke kansen voor iedereen. De twee oriëntaties 
vloeien in elkaar over. Ook hier te lande komen de maatschappe
lijke behoeften op de voorgrond te staan. Er bestaat ook een gro-

gen en wensen op een rij te zetten en te 
zorgen dat duidelijk is wat er gedaan moet worden.' 

Architectonische activiteit 

Christiaan de Vries is directeur van de lichtillg Wetellschappelijk Bureau uan D66. 
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'Tot zover de proceskant. Deze hele beweging zie je ook op inhou
delijk vlak. Het inhoudelijke denken over de omgeving spitst zich 
steeds meer toe tot beantwoording van de vraag hoe we een be-
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paalde ruimte inrichten. De stedenbouw is, meer nog dan 
de planologie, gericht op de uiteindelijk te realiseren 
fysieke structuren, dat wordt langzamerhand een bijna 
architectonische activiteit. Met het steeds sterkere 
accent op de kwaliteit van de in te richten ruimte is het 
interessant om te zien dat we ook het ruimtelijk vraag
stuk als het ware herformuleren als architectonisch 
vraagstuk.' 
'Zo zie je dergelijke verschuivingen op tal van gebieden. 
In de volkshuisvesting gaat het van aanbod naar een 
vraaggerichte benadering. Dat is een beweging die ook 
de planning op een andere manier tot stand doet komen. 
Wanneer op de behoeften van de markt moet worden 
ingespeeld, dan vervalt de volkshuisvesting immers als 
sturingsinstrument.' 
'De naoorlogse periode was met haar wederopbouw, 
woningnood, Deltaplan en uitbouw van het wegennet 
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sterk gericht op een goed aanbod van ruimtelijke voor
zieningen waar economie en maatschappij tot hun recht konden 
komen. De nationale overheid beheerde dit alles en hield het bin
nen de perken. Met het afschaffen van de centraal geleide volks
huisvesting en de daarbij behorende, sturende subsidiestromen 
zijn we nu in een periode beland waarin de vraag bepalend is voor 
de ontwikkelingen in woningbouw, aanleg van bedrijfslocaties en 
dergelijke. Met het inspelen op de vraag "privatiseert" de planolo
gie als het ware. Maatschappelijke partijen nemen zelf initiatie
ven en brengen die ook tot uitvoering binnen de kaders die zijn 
gesteld. Vandaag de dag hoor je dan ook de roep om liberalisering 
van de regelgeving om daarmee de "setting" van het krachtenveld 
te optimaliseren. Daar staat de behoefte tegenover van de deelne
mers om precies te weten wat de spelregels zijn van het speelveld 
dat zij betreden. Men wil weten wat wel en niet kan, in plaats van 
dat elke keer weer opnieuw te moeten uitonderhandelen. Een 
voorbeeld daarvan is de behoefte in kringen van ontwikkelaars 
aan een duidelijk grondprijsbeleid, met uniforme elementen, in 
plaats van een invulling die per gemeente kan verschillen en 
steeds weer opnieuw moet worden bewerkstelligd.' 

Systeemvi.sie 

'Wat lang voor deze drang tot particularisering gespaard bleef is 
de infrastructuur voor verkeer en vervoer, het laatste bolwerk van 
overheidsgestuurde beleidsontwikkelingen. Maar ook hier zie je 
nu dezelfde beweging. Het ministerie van Verkeer en Waterstaat 
benadert de vraagstukken nu al meer en meer "vraaggestuurd". 
Door zelf initiatief te nemen en geld mee te brengen, kunnen lage
re overheden aangeven waar ze de infrastructuur gerealiseerd 
willen hebben. Zelfs private partijen komen al met voorstellen om 
infrastructuur te ontwikkelen, zoals Siemens met zijn plannen 
voor de magneettrein naar de noordelijke provincies of weer ande
re bedrijven met voorstellen voor de aanleg van de A4 door 
Midden-Delfland. 
Voor mij is het echter de vraag of infrastructuur zich op een der
gelijke, nogal letterlijk vraaggestuurde manier laat benaderen. Je 
moet hier een onderscheid maken tussen de prioriteiten in aanleg 
en de wijze waarop de netwerken zijn geordend en gestructureerd. 
Juist in deze tijd is er een "systeemvisie" vereist om afzonderlijke 
projecten vraagvolgend uit te bouwen. Je moet er toch niet aan 
denken dat je de ene keer het Siemensinitiatief hebt, vervolgens 
een van Boeing voor een zweeftrein naar Eindhoven en dan weer 

De Uzm·en Rijn in het Meiuweg-gebied 

een andere technologie naar het Oosten van het land. Visie en 
coördinatie zijn nodig om de kwaliteit van samenhangende syste
men op een hoger niveau te krijgen.' 
'Dit alles brengt de ordening in het geding van de verhoudingen 
tussen de besturen en tussen maatschappelijke partijen. Ook hier 
heeft het Thorbeckiaanse grand design zijn kracht verloren. De 
zich met grote snelheid ontwikkelende maatschappelijke werke
lijkheid stelt hier haar eisen. Bestuurlijk beschouwd valt niets 
meer in één keer te regelen. Maar ook de intensieve en gecompli
ceerde verhoudingen tussen de maatschappelijke partijen vragen 
om meer samenwerking en afstemming dan alleen de regulering 
van de concurrentie. Denk maar aan gemeentegrensoverschrij
dende zaken als infrastructuur, woon- en werkmarkt en gespreide 
activiteiten als winkels, stadions en musea in de regionale net
werkstad. Hetzelfde geldt voor de stimulering en de onderlinge af
stemming van particuliere initiatieven ten aanzien van in wezen 
publieke voorzieningen. Het zijn voorbeelden die vragen om over
heidshandelen dat is gericht op het leggen en onderhouden van 
goede relaties in de beleidsnetwerken, en niet om centrale trans
acties en hiërarchische verhoudingen. Mijn indruk is dat de pro
jectgewijze aanpak die in zwang is nu ook maatschappelijke, 
bestuurlijke en democratische kaders dient te krijgen. Doelorga
nisaties voor de uitvoering van publieke en op de collectiviteit ge
richte zaken moeten aan de slag kunnen. Ze moeten ook bestuur
lijk hun beslag krijgen, en een behoorlijke democratische legitima
tie. Daarvoor moeten we de instrumenten ontwikkelen.' 

Recycling 

'Zoals gezegd, in een steeds integraier maatschappelijke orde 
komt het accent vanzelf te liggen op het planmatig inpassen van 
alle verschillende functies. En dan wijzigen zich ook de schema's: 
nieuwe economie, ICT, andere ordes van tijd en ruimte, flexibele 
behoeftes. Daarbij moeten we overigens niet vergeten dat de klas
sieke zware economie ook nog bestaat met zijn mainports, bedrij
vigheid en infrastructuur. Dat alles creëert nu de opgaven voor de 
ruimtelijke ontwikkeling. Hoe breng je de mutaties tot stand, hoe 
stem je af wat zich als nieuw aandient aan het bestaande gebruik 
van de ruimte? Hoe pas je de aparte behoeftes in van alle ver
schillende belangengroepen? En, last but not least, hoe creëer je 
hierbij ook nog eens een betere wereld? Ruimtelijke planning 
wordt steeds sterker een proces van "recycling". In de stedelijke 
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ruimte zie je dat de dingen steeds meer on the spot worden inge
past. Allerlei bepalingen spelen daarbij een rol: het karakter van 
de openbare ruimte, mobiliteit, architectuur. Met al deze dimen
sies moeten we min of meer tegelijkertijd rekening houden.' 

'Dit alles maakt de ruimtelijke ontwikkeling hoe dan ook tot een 
meer alledaagse, prozaïsche bezigheid. Met name in de steden zie 
je dat men met grote projecten iets van het oude monumentale 
prestige probeert terug te winnen. Maar met het prestige dat 
ermee is gemoeid krijgen die projecten ook altijd iets opportunis
tisch, en daarmee iets willekeurigs. Over postmodernisme gespro
ken: het is steeds meer een opgave om het echte en onechte van 
elkaar te blijven onderscheiden. Voorheen scheidde de geschiede
nis voor ons het kaf van het koren, maar in onze hogedrukmaat
schap pij worden we geacht dat zelf te doen. En bij dergelijke grote 
projecten zijn slechte plannen er nu eenmaal sneller dan goede, 
vanwege het overwegend mono-causale karakter. Dat is dan ook 
een belangrijk argument voor een integrale planaanpak, ook al 
valt die vaak duurder uit. Met name Rijkswaterstaat denkt nog 
steeds te sterk sectoraal "een weg is een weg". Het gaat er echter 
om de toegevoegde externe eisen in overeenstemming te brengen 
met de integrale omgevingseisen en met de functionele eisen die 
we moeten stellen.' 
'Ook de recente uitgave van de WRR over ruimtelijke ontwikke
lingspolitiek bepleit deze aanpak. De infrastructuur is hier de 
aanjager. Nu zie je dat motief weer terugkeren in de wet voor de 
grote projecten. We zullen moeten oppassen de gewenste aanpak 
niet te laten verworden tot een set van procedures want de eigen
heid van de omgeving en van een bepaald project moet behouden 
blijven. Let op de "drivers", niet op de regels. Zo is er jaren gepraat 
over, en vooral tègen stedelijke uitbreiding. Maar de steden brei
den toch uit, of je dat nou wilt of niet. Ruimtelijke planning geldt 
dan als instrument voor de kanalisering van de ontwikkelings
krachten, maar die vallen nauwelijks te sturen en zeker niet te 
stoppen.' 

Nederlan.d Megastad 

'Wanneer je Nederland als megastad·beschouwd (en dat is wel een 
mooi beeld), dan laat de vraag zich stellen hoe het bestuur moet 
worden vormgegeven. Denk je dan in de eerste plaats aan één cen-

traal niveau van besluitvorming, of aan de regionale schaalni
veaus? We moeten oppassen dat je in een dergelijke figuur het 
vraagstuk van besluitvorming niet simplificeert tot de figuur van 
de sterke man. Als het om ruimtelijke vraagstukken gaat, dan is 
met name het regionale niveau in tel. Met name daar laten de 
democratische en regionaal-economische vereisten zich mengen 
met inhoudelijke en kwalitatieve eisen voor de omgeving. Dat mo
tief zie je ook terug wanneer je naar de stedelijke gebieden kijkt. 
Neem bijvoorbeeld de kaderwetgebieden, die komen uiteindelijk 
toch onder één bestuurlijke autoriteit. Dat zie ook in het buiten
land, daar speelt ook het gevecht van de steden met de randge
meenten.' 
'Veel sterker dan voorheen moeten we uitgaan van bestuurlijke 
netwerken. Dat is ook wat de SWB in haar eigen uitgave over de 
vitale economie bepleit. Daar ligt de toekomst, en niet in de klas
sieke bestuurlijke hiërarchie. De netwerkachtige benadering, de 
eigen vormen van informatie en communicatie die daarbij horen, 
de pragmatische afweging - als je het goed bekijkt, komt het neer 
op een "way oflife". een andere cultuur. Veel meer dan in het klas
sieke hiërarchische denken speelt de goede afweging een rol. Daar 
ligt ook de winst van de beleidsconcurrentie. Het gaat uiteindelijk 
om het spel der krachten dat je moet zien te modificeren en te ac
commoderen. Het is aan de democratische overheden om het 
speelveld afte bakenen en doelstellingen op te stellen, plus regels. 
Daaraan moeten het maatschappelijk initiatief en het geld dan 
worden toegevoegd.' 

'Keren we terug naar de megastad, dan gaat het daarbij toch voor
al om een landelijke scope, maar we moeten beseffen dat de lan
delijke overheid geen directieve rol meer speelt. Ze kan wel 
bepaalde zaken ontwikkelen of aanmoedigen en het systematische 
kader stellen, maar het initiatief moet van anderen komen. Voor 
de uitwerking moeten de partijen zorgen die daartoe het initiatief 
willen nemen. Maar het maakbaarheidsdenken is bij de tegen
woordige overheid nog te geprononceerd aanwezig. Zo ging de 
RPD bij de Vinex te ver met de centrale rol van de rijksoverheid, 
waardoor de VinexJocaties voorbeelden zijn van centrale over
heidspolitiek. Goed leiderschap is integendeel een visie op de 
beleidssystematiek die nodig is en niet de neiging om zelf aan het 
roer te willen plaatsnemen. Ook al komt het omgekeerde neer op 
hetzelfde nihilisme dat werd betracht aan het eind van de nota 

Aanleg van de lightraiJvel"l)inrung met stad Uh·echt in stadsllitbl·eiding 
Zendet·pm·k, Usselstein 

Regionaal Economisch Beleid. Daar stond wel een goede 
analyse maar die werd overschaduwd door een te libera
le opvatting over het eindstadium, als het draait om de 
verantwoordelijkheid en het handelen van de overheid.' 
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De kwaliteit van het bestaan. 

Le Clercq: 'Tenslotte nog een opmerking over het onder
werp waar het eigenlijk allemaal om draait. De drijfveer 
waarom we het allemaal doen, moet toch de verbetering 
zijn van de kwaliteit van ons bestaan. Vergelijk de smog
toestand uit de jaren zeventig in delen van de Rijnmond 
met de vermindering van de uitstoot nu en met de 
natuur- en recreatiegebieden die daar tot stand komen. 
Er is überhaupt sprake van een toenemend kwalitatief 
denken. Dat hangt samen met de zowel individueel als 
collectief toenemende welvaart. Dat zie je meer in het 
algemeen terug in het huidige accent op de ruimtelijke 
planning van functies als rust en stilte en het belang dat 
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we hechten aan de groene omgeving. Wat we nog echt als collectief 
ervaren, bekijken we vanuit een toenemende behoefte aan kwali
teit.' 
Zo geschetst zijn de voornaamste ontwikkelingen op het veld van 
de ruimtelijke ordening toch de overgangen van een objectgerich
te naar een meer subjectgerichte planningsaanpak, van aanbod 
naar vraaggestuurd, van transactie naar relatie- of netwerkmaat
schappij. Een aantal doorlopende planologische thema's zit daar
bij op een heel hoog schaalniveau: het uitdijen van de steden. Op 
een lager schaalniveau bevindt zich de vraag van de ruimtelijke 
inrichting. Wat beide verbindt is het vraagstuk van de planning 
van de publieke voorzieningen, met name de infrastructuur. 

Uitdijen 

Le Clercq: 'Je kunt het uitdijen van de stad wel degelijk beschou
wen als een geografische trend. De planologische opgave is hier
aan vorm te geven. Dat heeft bestuurlijke dimensies: een en ander 
voltrekt zich over de gemeentegrenzen heen. En politieke dimen
sies: de eigenlijke en conflicterende behoeftes waaraan gevolg 
moet worden gegeven. En weer bestuurlijke dimensies: infrastruc
tuur en grondprijzen, achterblijvende steden, sociaal verval. Gege
ven de uitgebreidheid van de problematiek is het logisch dat men 
is gaan denken in termen van netwerksteden. Dat roept de erken
ning op dat bevolkings- en bedrijfsactiviteiten zich in een inter
stedelijk gebied afspelen. Het omzetten in beleid vraagt om sa
menwerking tussen gemeenten in plaats van concurrentie, om 
hoge investeringen in regionaal openbaar vervoer, om geliberali
seerde woningbouw, om een kwalitatief hoogwaardige omgeving. 
Daarmee vraagt het om een even ambitieuze als zorgvuldige ruim
telijke aanpak. Het instrumentarium daartoe is dan ook onont
beerlijk: grondprijs, heffingen en een versterkte rol voor de pro
vincie om proactief ruimtelijk beleid te kunnen doorzetten. Indien 
nodig tot binnen de gemeentegrenzen, wat de noodzaak voor een 
begeleide ontwikkelingsautonomie voor de gemeenten overigens 
onverlet laat. 
Van de gemeenten zelf wordt ook heel wat gevraagd. Het vergt 
nogal wat in de omgang met de verschillende actoren in de wo
ningbouw en de aanleg van bedrijvenlocaties. Toch moeten eigen
tijdse kwaliteitsmaatstaven worden ontwikkeld, financieel bege
leid en zo nodig afgedwongen. Dat legt een accent op stedenbouw 
en architectonische kwaliteit, ook van de openbare ruimte. Voor 
alle afgeroomde grondkosten zal stedelijke kwaliteit moeten te
rugkomen. Dat schept de figuur van de gemeente als ontwikkelaar 
tussen andere ontwikkelaars. En het schept de noodzaak om de 
notie van kwaliteit nader te operationaliseren in termen van ver
blijfskwaliteit (onder andere de voorzieningen), esthetische kwa
liteit, duurzaamheid en sociale hechting. Veel is nu terug te vin
den in het Grotestedenbeleid. Maar het moet gewoon het beleid 
worden voor de behandeling van de stedelijke ontwikkelingen. 
Ten slotte is er de planning van de publieke of collectieve voorzie
ningen. We zagen dat hier vraagstukken spelen van besluitvor
ming en fysieke inpassing, en die zijn deels complementair omdat 
besluitvorming plaatsvindt door toe te geven aan inpassingseisen 
(zie de tunnel onder het Groene Hart). Ook het vraagstuk van 
financiering wordt hier wel genoemd. Ik ben echter geneigd dat 
als een begrotingsvraagstuk te beschouwen van Verkeer en Water

staat en de grote gemeenten. Macro-economisch bezien is het geld 
er immers wel; het gaat erom het uit de private sfeer naar boven 
te laten komen en publiek-privaat te kanaliseren. Denk je verder 
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in deze geest, dan zie ik veel systeemverbeteringen op ons af ko

men. Vooral als je denkt aan de infrastructuur, bijvoorbeeld metro
verbindingen vanuit de stations, en ondergrondse bevoorradings
systemen. 
Al deze zaken kosten geld. Maar in eigelijke zin gaat het om de 
vraag in welk tempo we de kwaliteit van onze omgeving willen 
verbeteren. En dan heb ik het nog niet over het behoud en de ont
wikkeling van onze landelijke omgeving, de waterberging enzo
voort. Al deze zaken liggen besloten in de door mij geponeerde 
noodzaak van georganiseerde deconcentratie. De opgave zal de
zelfde zijn als in de stedelijke gebieden. Anders dan alles door de 
overheid zelf te laten aankopen en weer te laten uitbesteden, zal 
gezocht moeten worden naar de samenwerking met private par
tijen, om met name het kwalitatieve beheer van de gebieden vei
lig te stellen.' 

Drie politieke conclusies 

Le Clercq: 'Ik beschouw de volgende drie onderwerpen als belang
rijke politieke issues. In de eerste plaats betekent het loslaten v 
het beeld van de grote stad en de overgang naar de netwerksteden 
dat je een kans moet geven aan processen van deconcentratie, wat 
mij betreft wel gebundeld in middelgrote steden. De uitdaging is 
dan om samenwerking te stimuleren tussen de kernen om de 
elkaar versterkende ontwikkelingen een kans te geven. 
De tweede opgave vloeit hieruit voort: de investering in de onder
linge verbindingen in het gebied van het stedelijk netwerk waar
toe in ieder geval openbaar vervoer, maar ook ondergrondse lijnen 
voor vracht- en personen transport behoren. Dat vergt investerin
gen die volgens de geldende normen misschien niet rendabel zijn, 
maar dat wel zijn in het nieuwe inrichtingsbeeld dat we willen 
bereiken. 
En last but not least vraagt dit alles waarschijnlijk om een nieu
we rol van politici. Zij moeten een actieve rol spelen bij de initië
ring en publieke legitimatie van de participatieprocessen waar
over we hier spreken. En dit laatste zal hoogst waarschijnlijk bete
kenen dat het functioneren van de politieke vertegenwoordiging 
zelf onder de loep genomen zal moeten worden. Maar daarmee 
verlaten we het onderwerp van de ruimtelijke ordening.' • 

Prof. ir. Frank Le Clercq is sinds 1994 hoogleraar Planning 
van Stadsgewestelijk Verkeer en Vervoer aan de Universiteit 
van Amsterdam en tevens werkzaam als senior partner bij 
Twijnstra Gudde. Aan de universiteit bezet hij een bijzondere 
leerstoel die is ingesteld om de relatie te kunnen leggen tus
sen ontwikkelingen op het gebied van infrastructuur en van 
ruimte. Het gaat daarbij om onderwerpen als netwerksteden, 
infrastructuur als stimulans voor ruimtelijke spreiding en de 
diverse betekenissen van het openbaar vervoer. Frank Le 
Clercq is begonnen bij TNO. In 1975 ging hij naar de gemeen
te Amsterdam, eerst verkeers- en vervoersplanning, daarna 
planologische zaken bij de dienst Ruimtelijke Ordening. In 
1990 keerde hij als directeur terug bij TNO op het terrein van 
infrastructuur en ruimtelijke ordening. Tussendoor heeft hij 

nog een jaar in Amerika gestudeerd en onderzoek gedaan 
naar stedelijk management en informatie. 
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Rethink de systemen! 
Met Joost Schrijnen op zoek naar 

eigenaar ruimtevraagstuk 

O p het gebied van de ruimtelijke 
ordening heerst, net als in de 
architectuur, de post-moderne il

lusie dat alles op zichzelf kan worden be
schouwd. En toch bestaat er ook nog zoiets 
als een publieke verantwoordelijkheid, een 
verantwoordelijkheid voor het geheel, in 
naam van ons allemaal. Daarom moeten 
wij ons afvragen van wie het ruimtevraag
stuk eigenlijk is. Is de minister de eige
naar? De volksvertegenwoordiger? De 
ambtenarij? Het gaat hier in feite om de 
politiek-bestuurlijke component van het 
vraagstuk. Wat willen we aan met de som 
der delen, of willen we alles overlaten aan 
het toeval, aan het vrije spel der krachten? 
De politieke verantwoordelijkheid is in het 
geding omdat het altijd mede gaat om 
denkbare alternatieven. 

Schrijnen: 'We moeten ons daarbij realise
ren dat tegenwoordig drie ministeries in
vesteren in de ruimte. VROM, LNV en 
V&W hadden vroeger elk een eigen do
mein: stad, land en infrastructuur. Deze 
territoria integreren door de toenemende 
verstedelijking. Maar daarmee worden ook 
de sectorale investeringen meer van elkaar 
afhankelijk. Dat is niet alleen zo in plan
ningsopzicht, maar vooral ook inhoudelijk. 
Denk maar eens aan de A4-Noord die in 
Midden-Delfland loopt door groen gebied 
en het noordelijk stadslichaam van de re
gio Rotterdam. Dat kan dus alleen als we 
tussen Schiedam en Vlaardingen op en 

door Christiaan de Vries 

Verdeling en inrichting van 
de ruimte is geen statisch 

vraagstuk. De ruimte is immers 
nooit af. In de ruimtelijke 
ordening gaat het om een 

permanent verwerkings- en 
bijsteUingsproces. Nieuwe 
generaties uiten nieuwe 

behoeften. Economisch getij 
wisselt. Instrumenten veran-

deren, evenals de samen
werking en onderlinge 
verhouding tussen vak

disciplines. Onder druk van 
aUe veranderingen dreigt 

niemand meer halt te maken 
om na te denken. Zich verant

woordelijk te voelen. In 
gesprek met Joost Schrijnen, 

directeur stedelijke 
ontwikkeling Rotterdam, 

k d ' . , op zoe naar e ergenaar van 
het publieke domein. 

• • 

Het is onvermijdelijk dat de volksverte
genwoordiging de verantwoordelijkheid 
op zich neemt, of zich in elk geval mede
verantwoordelijk maakt. Ze zou zich actie
ver, activistischer moeten opstellen. Zeker 
als het gaat om de uitgangspunten van 
beleid. Laat ze zich op de hoogte stellen. 
Jij hebt het zelf naar voren gebracht in he~ 
essay dat je schreef voor de RPD: laat ze 
onderzoek doen, hearings houden, praten 
met degenen die ertoe doen. Want alleen 
dan kan de Kamer, goed geïnformeerd, 
ernst maken met de eigen verantwoorde
lijkheid.' 

Eigenaarschap 

'De andere kant van die verantwoordelijk
heid, van dit "eigenaarschap", is allereerst 
de kant van de minister en van wie verder 
in provincie en gemeente als bestuurder 
verantwoordelijk is. En als afgeleide daar
van de professionele verantwoordelijkheid 
van degenen die voor het openbaar 
bestuur werken. Ten tweede zijn dat na
tuurlijk de particuliere investeerders. Een 
nota Ruimtelijke Ordening is alleen van 
betekenis wanneer de trits visievorming, 
modellen en sturingsvoorstellen wordt ge
volgd door de geëigende procedurele in
strumenten en middelen. Daarom is de 
provincie ook zo zwak: ze beschikt over 
geen, of in elk geval te weinig middelen. 
De minister van Ruimtelijke Ordening 

over de weg bouwen en een heel hoogwaardige inpassing in het 
groen bedenken. En zo is het tegenwoordig met alle grote opgaven. 
Dat vraagt om visie en uitgangspunten voor een coherente bena
dering. Dan hebben we het over politieke verantwoordelijkheid en 
over het eigenaarschap. En die berust niet uitsluitend bij de poli
tieke vertegenwoordiging. 

kan de slag van beleidsintenties naar pro
cedure en middelen alleen maken als hij het eens kan worden met 
directe collega's. Ook over investeringsstrategieën in de sectoren. 
Zoals gezegd, de territoria hangen nauw samen. Met de Vierde 
Nota is dat geprobeerd. Nu met de Vijfde Nota hoeven we niet zo 
nerveus te zijn. Die geldt immers voor na 2010; de plannings- en 
investeringsslag hoeft pas later te worden gemaakt. Maar voor de 
grote structuurschema's en projecten zijn visie en uitgangspunten 
van belang, en daarmee komen we weer bij onze volksvertegen
woordiging.' Christioan de Vries is directeur van de lichting Wetenschappelijk Bureau vall D66. 
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Riviel·zichl op de Erasmusbl·l.g ill ROllel·dam 

'Het parlement is nog om een andere reden van betekenis. Juist 
als het over ruimtelijke ordening gaat, is het draagvlak, het wij
gevoel, van doorslaggevend belang. Projecten in infrastructuur en 
groen en stedelijke projecten zijn immers van nationale importan
tie. Niet alleen om planologische procedures, maar ook om de uit-
traling in de uitvoering. Denk aan de enorme internationale uit

straling van Schiphol, de havens, het aanzien van onze infra
structuur en grote stedelijke projecten zoals de Kop van Zuid of 
het Sfinxterrein in Maastricht. Die zet ons land op de kaart! Kijk 
maar naar onze traditie: onze zeventiende-eeuwse steden, onze 
waterwerken en Deltawerken zijn wereldwijd bekend. Ook de 
grote projecten van deze generatie zullen grote impact hebben. 
Mits op topniveau uitgevoerd, en daarmee zijn we weer terug bij 
het eigenaarschap. Want deze projecten zijn zowel economisch als 
cultureel een bron van formaat. Bij de Vijfde Nota gaat het 
opnieuw om de vraag wat elementen zijn van een visie en welke 
projecten daarvan de betekenisvolle dragers zijn. We moeten 
zowel interdepartementaal als Europees nadenken over deze 
nieuwe generatie doelen en projecten. Zoals gezegd, de uitstraling 
valt niet te onderschatten. Daar zijn wij Nederlanders veel te 
schuchter in. Kijk eens naar andere landen, naar de metrostations 
in Portugal bijvoorbeeld! Sommige landen hebben het belang van 
dergelijke "nationale" projecten ingezien, andere niet. Hierbij hoef 
je niet alleen aan kosten te denken. En dan nog, soms zal iets pri
vaat gefinancierd kunnen worden en een andere keer vanuit 
gemeenschapsgeld. Er is behoefte aan een gezonde, ambitierijke 
overheid die het kwaliteitscriterium bovenin het vaandel heeft 
staan. 
Margreeth de Boer had immers gelijk! Zij zag de noodzaak in van 
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betere afstemming en een meer integrale werkwijze. Tot haar tra
giek overigens, want ze had als betrekkelijk eenzaam minister ee 
klein budget, zeker vergeleken met LNV In wezen zou je de bud 
getten van de diverse departementen moeten kunnen combine
ren.' 

Nederland megastad 

'Maar niet alles is een zaak voor het landelijk bestuur. Wannee 
we het hebben over de megastad, zie je dat de lagere bestuursni 
veaus feitelijk staan voor het vraagstuk van de verstedelijking 
Dat is hier een veel groter vraagstuk dan dat van de groene ruim
te. De lokale druk van de zijde van bewoners en bedrijven richt! 
zich meer op de eigen behoeften in het licht van de verstedelijking. 
Daarvoor heeft vooral de lokale overheid middelen in huis. Het is 
dus een kwestie van schaal. Het vraagstuk van het landscha~ 
speelt op een hoger schaalniveau, terwijl de middelen zich meest 
al op een daarvoor te laag niveau bevinden en te laat in het pro
ces worden ingezet. Plaatselijk voelt men evenwel de druk om de 
steden uit te breiden. In het zuiden van de randstad en grote stuk
ken van Brabant keert die tendens zich tegen het algemene gevoe 
dat er groene ruimtes moeten zijn, die structureel vanuit de sta 
bereikbaar moeten zijn. 
Als we Nederland beschouwen als een megastad (het is immers 
een dunbebouwde stad of een dichtbebouwd land), dan moeten ooK! 
maat en schaal functioneel worden toegesneden op groot gebruik. 
Daarnaast zijn er gebieden die omwille daarvan moeten warde 
veiliggesteld. Voer de druk om te verdichten maar op. Dat is alleen 
maar goed. Onze ruimteconceptie moet constant onder kritische 
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druk blijven staan. Verdichting kost alleen wel veel geld, maar er 
zitten ook maatschappelijke baten aan verbonden. Een contou
renbeleid moet de strategie van de investeringen ondersteunen. 
Zoals het er nu voor staat met ons wegennet zijn een aantal grote 
wegen (de AIO bij Amsterdam, de A20 bij Rotterdam) typische 
Vijfde Nota-projecten. Daar speelt zowel de landschapsproblema
tiek als het infrastructurele vraagstuk, de weg en zijn omgeving 
als bouwproject enzovoort. Bedenk dat het hier gaat om een geheel 
nieuwe generatie projecten. Niet zozeer infrastructuur- maar ver
stedelijkingsprojecten. Ga maar na: 10.000 woningen op en om de 
AIO en A20 verdichten de stad. Ze wordt aangeheeld waarbij de 
infrastructuur wordt ingepast, het bestaande openbaar vervoer en 
het wegennet beter worden benut en er dus minder stadsuitbrei
ding behoeft plaats te vinden. 
Ook op het hoogste schaalniveau keren de overwegingen terug. 
Wat is de verhouding tussen mainport en stedelijke omgeving? 
Dat is nog niet wat we tegenwoordig de brainport-strategie noe
men. Ik meen dat we naast mainports de brainports zullen heb
ben die voor een deel zullen integreren. De brainports krijgen 
vorm in het verstedelijkingsproces. Maar bij de toenemende wel
vaart zullen ook de mainports als dominante factoren meegroeien. 
Van direct belang is de dichtheid en de financiële interactie van de 
metropool. Als je verdicht, stimuleer je de stedelijke economie. 
Maar dan doet zich ook in alle heftigheid de vraag voor of de trans
portsystemen voldoen, ook voor de wat verder liggende toekomst.' 

Rethink de systemen! 

'Moeten we de transportsystemen niet uit elkaar halen? Zouden 
we niet veel sterker dan nu moeten denken in termen van inter
nationale en Europese verbindingen, waarvoor we het vliegtuig en 
de hogesnelheidstrein hebben. Het lijkt me dat de zweeftrein moet 
worden uitgesteld. Laten we eerst maar eens kijken hoe het uit
valt als we een nieuw vlechtwerk maken van lightrailsystemen. 

Rotterdam 
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Een nieuw systeem dat de HSL verbindt met de spoorwegverbin
ding tussen de vier grote steden en de lightrailsystemen. Want de 

ontdekking is nu dat de nieuwe HSL natuurlijk gewoon had moe
ten worden opgenomen in het NS-net en dat door het afmaken van 
de viersporigheid (Rail 21) een snel en een langzaam systeem ont
staan. Nederland wordt kleiner, meer een grote metropool. De 
onderlinge bereikbaarheid van de stedelijke kernen wordt steeds 
beter. Adequate knooppunten in het net tussen de snelle en d 
langzame systemen maken de verplaatsing steeds sneller. Zeker 
als we de auto en het lokale openbaar vervoer daar beter op aan
sluiten. Tegelijk kunnen we de auto op verschillende snelheden 
zetten via verdere herstructurering van ons wegennet, zoals met 
doelgroepenstroken in de Rijnmond. Dat moet kunnen als we daar 
rustig twintig jaar voor nemen. Nou ja, rustig, ik heb toch duide
lijk een gevoel van urgentie. We zitten nu in 2000. En ons land 
raakt danig verstopt. En dan hebben we het alleen nog maar over 
de infrastructuur. Wat te zeggen van de steden, het landschap, het 
water? De urgentie van de samenhang moet worden opgenomen. 
Rethink de systemen! Voor het water is dat overigens zéér w'gent, 
want het meet- en regelsysteem is aan het doldraaien. De hoge 
eisen die Landbouw stelt aan de peilbeheersing leiden tot nieuwe 
problemen zoals verdroging. En bij de eerste de beste stortbui 
staat heel Nederland blank. Of nog net niet, maar je weet het 
maar nooit als het klimaat nog wat verder verandert! Water moet 
meer de ruimte krijgen om fluctuaties in het weer op te vangen. 
Dat gaat in elk geval op voor VROM, Verkeer en Waterstaat en 
LNV:' 

'Een laatste vraag die daarmee direct samenhangt, is hoe we de 
probleemstellingen kunnen aanscherpen. Ik vond destijds de dis
cussieronde met de wetenschappelijk bureaus interessant. Daar
van heeft ook de WRR met zijn rapport over ruimtelijke ontwik
kelingspolitiek gebruik kunnen maken. Misschien zouden we nog 
eens zoiets moeten doen, maar dan een slag concreter. Dat kan bij 

voorbeeld als een commissi 
van de Tweede Kamer zicn 
eraan zou willen wagen. Ik 
denk aan de comrnissie-Dui 
vesteijn, die nu aan he 
werk is en heel goed, liefs 
openbare verkenningen k 
uitvoeren. Nogmaals, he 
vraagstuk van de ruimte i 
een publiek belang, ee 
belang van ons allemaal. 
Dat kunnen we niet aan we
tenschappers en functiona
rissen overlaten, dat moeten 
we procesmatig aanpakken. 
Eerst de visie en de uit
gangspunten op politiek ni 
veau en dan de uitvoerings 
index voor de lagere poli
tiek-bestuurlijke niveaus, 
die daarvoor ook voldoend 
ruimte moeten hebben. Da 
spoort ook met de nieuwe 
trend van een grotere auto
nomie voor regionale en lo
kale besturen.' • 

IDEE - MEI 2000 

Ruim 
staat 

M 

wie we 
schaal 

domsre 
hoor e 
politiek 
der de v 

De Iletl 

Alle notl 
hebben 
kenmel' 
sch gei' 
Ordenin 
delijke ~ 
ABC-loc. 
Vinac dE 
lijkt het 
nenstad 
worden. 
Deze pol 
een sam 
centra el 

rral/(,;"('O R 
IUIID66 



. ' ---- --

~E 
STATEMENTS 

Ruimtelijli.e ordening 
de • m • meuwe eeuw 

Ruimtelijke ordening staat in het brandpunt van de belangstelling. Meer dan ooit 
staat Nederland voor keuzes. Welke infrastructuur heeft Nederland nodig, hoe gaan 
wij voorzien in de woningbehoefte, wat doen wij met onze twee mainports, hoe waar
borgen wij groen en natuur, en in welke mate en hoe accommoderen wij toenemende 
mobiliteit? 

Maar ruimtelijke ordening gaat niet 
alleen over inhoudelijke keuzes, 

maar ook om de procedures waarlangs deze 
keuzes tot stand komen. Hier spelen vragen 
wie we bij het proces betrekken, voor welke 
schaal we kiezen, hoe we omgaan met rech
ten van burgers (niet alleen eigen
domsrechten, maar ook het recht op 

ding van de horizon van burgers. Elk indi
vidu kan verschillende functies aan ver
schillende steden toebedelen: wonen in Lei
den, winkelen in Den Haag, werken in Rot
terdam en reizen met hoogwaardig open
baar vervoer door al dan niet grote groene 

waarbij een individu of een groep mensen 
zelf in samenspraak met een architect wo
ningen kan laten bouwen. Te veel wordt op 
dit moment door projectontwikkelaars be
paald hoe wijken eruit gaan zien. 

Schaal"iveall 

hoor en inspraak) en welke rol de 
politiek speelt, en meer in het bijzon

Te veel bepalen projectontwikkelaars Beleid is er altijd mede op gericht om 
uitwegen te zoeken waar belangen 
met elkaar botsen. De resultaten van der de volksvertegenwoordiging. 

hoe wijken eruit moeten gaan zien. 

De netwerkstad 

Alle nota's ruimtelijke ordening tot dusver 
hebben een eigen vocabulaire gehad van 
kenmerkende noties. In de sterk economi
sch getinte Vierde Nota over de Ruimtelijke 
Ordening waren dit de Mainports en de ste
delijke knooppunten, in de Vinex werd het 
ABC-Iocatiebeleid geïntroduceerd en in de 
Vinac de bufferzones. Voor de Vijfde Nota 
lijkt het woord 'netwerkstad' of 'meerker
nenstad' een van de sleutelbegrippen te 
worden. 
Deze polynucleaire steden zijn ontstaan uit 
een samenstel van verschillende stedelijke 
centra en knooppunten. Een goed voorbeeld 
i de zuidvleugel van de randstad met Lei
den, Den Haag, Delft, Rotterdam, Schie
dam, Vlaardingen en Dordrecht. Zo'n net
werkstad heeft één woningmarkt en één 
arbeidsmarkt. Dit maakt de 'specialisatie' 
van steden mogelijk en wenselijk. De net
werkstad leidt daardoor ook tot meer mobi
liteit. Een bij voorkeur snel en geïntegreerd 
systeem van openbaar vervoer moet verde
re dichtslibbing helpen voorkomen. 
Netwerksteden kunnen leiden tot verbre-

Frullcisca Ra/'es/ein i$ lid van de r,,'eede-Kwnerfraclie 
I'llnD66 

• 
of blauwe (water)gebieden. Iedereen moet 
aan die netwerksteden kunnen meedoen. 
Anders dreigt het gevaar dat de bestaande 
sociaal-economische achterstand van (gro
te) delen van de stadsbevolking leidt tot een 
ruimtelijke achterstand, tot een tweedeling 
tussen wie volop de voordelen van de net
werksteden geniet en wie niet verder komt 
dan de achterstandswijk waar-
in hij of zij woont. 
Efficiënt ruimtegebruik blijft 
uiteraard noodzakelijk, ook in 
de steden. Om compact bou
wen te combineren met leef
baarheid zal steeds meer wor
den gevraagd om architectoni
sche en stedebouwkundige 
kwaliteit. Daarom zal juist de 
aandacht voor de ruimtelijke 
kwaliteit alleen maar toene
men. Het voornemen van het 
kabinet om welstand veel min
der zwaar te laten wegen, staat 
daar haaks op. Ook moet er 
veel meer geld beschikbaar ko
men voor behoud en restaura
tie van monumenten. D66 is 
een groot voorstander van indi
vidueel opdrachtgeverschap, 
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de diverse nota's ruimtelijke orde
ning laten echter zien dat niet of nau
welijks gevolg is gegeven aan de be-

leidsopvattingen die ze verwoordden. Er is 
gebouwd waar niet gebouwd mocht worden, 
groene functies verdwenen, mobiliteit nam 
toe etc. Daaruit moeten we lering trekken. 
De Vijfde Nota moet komen met uitdrukke
lijke antwoorden op vragen rond sturing, 
handhaving en besluitvorming. Inhoud en 
vorm hangen daarbij ten zeerste samen. 

Fran cisca RavesleUl 



THEMA 

Pl'OleSlen legen de nOOl·dlak van de Betuwelijn 

Besluitvorming moet allereerst op het juis
te schaalniveau plaatsvinden. Te lang is er
van uitgegaan dat het landelijk ruimtelijk 
beleid uiteindelijk, bijna mechanisch, zijn 
weerslag zou vinden in het gemeentelijk 
regionaal beleid. Het tegendeel blijkt het 
geval te zijn. Bestemmingsplannen zijn 
veelal niet actueel, ze hebben nauwelijks 
nog een relatie met de werkelijkheid. Dat 
heeft alles te maken met schaalgrootte. De 
WRR heeft in zijn rapport 'Ruimtelijke ont
wikkelingspolitiek' getracht voor dit pro
bleem een uitweg te vinden. De driedeling 
van gebieden in de categorieën 
'rijksvrij', 'rijkssturing op afstand' 
en 'directe rijkssturing' moet veel 
meer maatwerk opleveren. 
Als de rijksoverheid bepaalde gebie-
den, functies of tracés van wezenlijk 
nationaal belang vindt, regelt zij zelf 
een aantal essentiële zaken, zoals de 
totstandkoming van een bestemmingsplan. 
Directe rijkssturing zal uiteraard maar in 
een klein aantal gevallen noodzakelijk zijn. 
Denk aan infrastructuur zoals de Tweede 
Maasvlakte, Schiphol of de Betuwelijn. 
Maar ook gebiedsdelen zoals de Wadden, 
Veluwe, het Blauwe en het Groene Hart 
komen hiervoor in aanmerking. 
Meer centralisme dus waar nodig, meer de
centralisatie waar mogelijk. Een dergelijk 
beleid schept de nu veelal ontbrekende dui
delijkheid en voorkomt de bij lagere overhe
den maar al te vaak voorkomende illusies 
over beïnvloedingsmogelijkheden, die uit
eindelijk leiden tot politieke apathie. Uit 
onvrede met de gang van zaken rond bij-

voorbeeld de Betuwelijn, waar telkens weer 
de discussie oplaaide over de principevraag 
naar nut en noodzaak, besloot het kabinet 
ervaring op te doen met het in tweeën knip
pen van besluitvorming: eerst nut en nood
zaak van een project aantonen, dan uitvoe
ren. De hiermee opgedane ervaringen lei
den tot twee conclusies. Ten eerste is het 
een illusie te denken dat tegenstanders zich 
zullen neerleggen bij de uitkomsten van een 
gevoerde nut- en noodzaakdiscussie; die 
discussie zal altijd doorgaan. En ten tweede 
moeten de politieke randvoorwaarden voor 

Bestemmingsplannen hebben 

nauwelijks nog een relatie 

met de werkelijkheid 

• 
de discussie veel duidelijker worden gefor
muleerd. Ten onrechte onderzoeken we 
soms oplossingenrichtingen die politiek al 
zijn afgevallen, alleen maar om zo veel mo
gelijk mensen en belangen zo lang mogelijk 
binnenboord te houden. Dat staat niet al
leen heldere besluitvorming in de weg maar 
veroorzaakt ook nodeloos tijdverlies. 

Proactief 

Over grote projecten moet binnen heldere 
politieke randvoorwaarden overleg plaats
vinden met maatschappelijke organisaties 
zoals (uiteraard) de natuur- en milieubewe
ging. Het moet dan gaan om concrete pro-
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jecten en de juiste maat om maatschappe

lijke organisaties daarbij te betrekken. Het 
is alleen maar goed als bijvoorbeeld Con
sept (een samenwerkingsverband van regi
onale milieuorganisaties) meedenkt en 
-praat over de planvorming voor de Tweede 
Maasvlakte. 
Het kan echter niet zo zijn dat daar de uit
eindelijke besluitvorming plaatsvindt. De 
fInale belangenafweging dient de volksver
tegenwoordiging te maken. Bij de voorbe
reiding van de Vijfde nota heeft de Kamer 
daarom, meer proactief, een parlementaire 
werkgroep ingesteld om te onderzoeken wat 
er is terechtgekomen van in vorige nota's 
geformuleerd beleid. Naast een algemene 
evaluatie van Vino, Vinex en Vinac verricht 
zij ook deelstudies naar o.a. het restrictief 
beleid en Schiphol. De werkgroep, die be
staat uit de woordvoerders Ruimtelijke Or
dening van PvdA, VVD, CDA, D66, GL en 
GPV, verwacht op basis van deze onderzoe
ken belangrijke aanbevelingen te zullen 
doen. 
Het totstandkomen van de Vierde Nota 
heeft bij een aantal gebieden die van func
tie veranderen, geleid tot stijging van de 
grondprijs. Nadat er jarenlang een taboe 
rustte op grondpolitiek, is het onderwerp 
nu dan ook teruggekeerd op de politieke 
agenda. Naast een spoedige reparatie van 
de Wet Voorkeursrecht Gemeenten moet 
speculatie bij de voorbereiding van de Vijfde 
Nota worden voorkomen. Het kabinet heeft 
de Vijfde Nota uitgesteld totdat een notitie 

over grondbeleid verschijnt. Maar 
D66 vindt dat onvoldoende. Pas als er 
maatregelen van kracht zijn om 
grondspeculatie tegen te gaan, kan de 
Vijfde Nota verschijnen. D66 vindt 
dat kosten van openbare voorzienin
gen moeten worden doorberekend 
aan projectontwikkelaars/eigenaren, 

bijvoorbeeld met een heffing ter bekostiging 
van deze voorzieningen. 
Open planproces en interactieve besluitvor
ming zijn voor het eerst gebruikt in besluit
vormingsprocessen rond de ruimtelijke or
dening. D66 moet daarmee intern door
gaan. 'Bestook ons met ideeën', om Thom de 
Graaf te citeren. Ook na de succesvolle 
raadpleging rond een aantal ruimtelijke or
deningsthema's via de adviesraad blijven 
adviezen van leden welkom op het mail
adres f.ravestein@tk.parlement.nl .• 
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N aar een integrale aanpak 
Méér dan bij vorige nota's is bij de voorbereiding van de Vijfde Nota 'op maat' 
gewerkt. Men is ook meer 'interactief ingesteld en betrekt de inbreng van provincies, 
gemeenten en maatsc1wppelijke organisaties. Dat is een belangrijke trend die nog 
verder moet versterken. 

I n Groningen is niet alleen de interactie
ve aanpak maar ook de integrale bena

dering een positieve ontwikkeling. Een 
voorbeeld is het provinciaal omgevingsplan 
dat een samenvoeging is van streekplan, 
verkeers- en vervoersplan, waterhuishou
dingsplan en milieubeleidsplan. Het is een 
goede zaak dat een dergelijke integra-
le benadering nu ook langzaam begint 
door te dringen tot het landelijk 
beleid. Maar er zijn ook problemen. 
Zo zie je dat men worstelt met de 
decentralisering van het beleid. De 
landelijke overheid heeft het er maar 
wal moeilijk mee. Toch zal men wel 
moeten. De tegenstelling tussen randstad 
en de rest van het land is immers allang 
niel meer de enige. Evenzeer speelt het ver
schil tussen noorden, zuiden en oosten. 
Regionale diversiteit is een belangrijk item, 
zeker voor een partij als D66. Die regionale 
diversiteit verdient niet alleen erkenning 
maar ook versterking. Waarom zou je over
al dezelfde woonwijken moeten tegenko
men? Laat de regio's toch een eigen identi
teil ontwikkelen! 

Mel/se/ijk maatwerk 

In de provincie zijn wij tot samenwerking 
geneigd. Vorig jaar ondertekenden we met 
Drenthe en twaalf gemeenten een conve
nant voor de regio Groningen-Assen dat 
zich onder meer richt op de concentratie 
van woningen, van bedrijven en van na
luw'. Daarbij ontpopt het provinciaal be
sluur zich in toenemende mate tot regis
sew'. Het provinciaal omgevingsplan han
teert als richtsnoer echter een gebiedsge
lichte benadering: centrale beleidsdoelen, 
maar dan gebiedsgericht uitgewerkt. 
Maatwerk, dat is belangrijk, en voor D66 is 
daarbij de menselijke maat het belangrijk-
te. De gemeentes worden dus nauw 

Li" rle Rh/der is ecollomiM/' geo/,rra.(lf e/l D66-
Imf/ielid in de I'rovi/tcill/e Slnlell Grollingell 

betrokken maar wel met het besef dat het 
lokale belang niet altijd gelijk is aan het ge
meenschappelijk belang. Je moet zo veel 
mogelijk vrijlaten, maar tegelijk de ver
drukte gebieden beschermen. Juist omwille 
van de toekomst. We zouden veel sterker in 
termen van regionalisering moeten denken, 

Waarom zou je overal dezelfde 

ge. En stel daarna dan de vraag naar het ef
fect van de nieuwbouw van honderd huizen 
op het landschap, maar ook op de instand
houding van voorzieningen en reeds be
staande bouwplannen elders. De provincie 
is de aangewezen instantie om deze afwe
ging te maken. 

Themati1Sche concentratie 

woonwijken moeten tegenkomen? 
Hetzelfde geldt voor de concentratie 
van economische activiteiten. D66 is 
daarvoor omdat concentratie een • 

ook als het gaat om woningbouw. De uitke
ringen uit het gemeentefonds en het lasten
fonds moeten regionaliseren om te voorko
men dat gemeenten waar woningen ge
bouwd worden de lusten kennen, en de re
gionale verzorgingscentra de lasten, 
Wij zijn voor woningbouwconcentratie in 
steden. Tegelijk blijft het dilemma echter 
onvermijdelijk of, en in hoeverre je woning
bouw wilt toestaan in dorpen, in het land
schap, waar de leefbaarheid onder druk 
staat. En wat zien we? CDA is voor, PvdA is 
tegen. D66 zegt datje geen generieke maat
regel moet treffen maar een generieke toets 
moet ontwikkelen; een bouweffectrapporta-
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cumulatief effect heeft. Maar dan 
wel 'thematische' concentratie, waar 

ze het meest effectief is, Bedrijventerreinen 
moeten zoveel mogelijk worden gebonden 
aan reeds bebouwde zones. Het Kompas 
voor het Noorden wijst voor de drie noorde
lijke provincies een vijftal kernzones voor 
economische ontwikkeling aan. Daaraan 
wordt ook bestuurlijk vorm gegeven. Een 
dergelijk perspectief laat zien dat één pro
vinciaal bestuur voor de noordelijke regio 
eigenlijk noodzaak is. Schaalvergroting 
brengt een nieuwe dynamiek dichterbij 
maar de oude bestuurlijke indeling ligt 
dwars. Als toekomstgerichte partij moeten 
we daar werk van maken .• 

----- ------, 
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Infrastructurele aanpak 
geeft richting 

Het gaat de goede kant op met de ruimteüjke ordening. Er is sprake van een nieuwe 
benadering die vruchten afwerpt. Ik doel op de structurerende werking van een aa~ 
pak die zich in eerste instantie op de infrastructuur richt. Die infrastructurele aa~ 
pak geeft richting aan de ruimtelijke en aan de stedelijke ontwikkeüng. Geen corri
dors meer, maar denken in vervoersknooppunten als markering van de plaatsen waar 
moet worden gebouwd. 

D at zie je terug in Utrecht, zelf 
natuurlijk één groot vervoersknoop

punt. Hier vormt de compacte stad al een 

tijd de leidende gedachte, en daar is het 
denken in overstap- en vervoersknooppun
ten nu bij gekomen. Leidsche Rijn, op zes 
kilometer van het Utrechtse centrum, is 
een goed voorbeeld. Het Centraal Station 
vatten wij op als mainport of railport, want 
het is natuurlijk van (extra-)nationale 

importantie. Dat gaan we dan ook nog ver
der verfraaien en uitbreiden. 

Ratld.~ta.d-M el ropool 

Deze benadering zou moeten worden voort
gezet voor de hele randstad. Hierbij dient te 
worden uitgegaan van een radicale vierspo
righeid in plaats van één magneettrein 
rondom het stedelijk gebied. De steden en 
hun cities ontwikkelen zich alweer heel aar
dig. Hun onderlinge verbindingen moeten 
nog verder verbeteren, en daarvoor is een 
radicale verdubbeling nodig van het open
baar vervoer, ook ter versterking van de 
regionale capaciteit. Op die manier valt een 
bereikbaarheid-in-45-minuten te realise
ren. 

Zo heb je de kans om als politiek het voor
touw te nemen. Als je daar niet in slaagt, 
gaat de markt het doen. Dan ontstaat een 
ontwikkeling waarbij private en publieke 
normen alleen maar kunnen botsen. We 
zullen moeten investeren in de Randstad
MetropooL D66 staat daarbij een compro
mis voor ogen: een adequate ruimtelijke 

/lUIT/all Kemkall/I' i., Utrechts wethouder Verkeer & 
lemwr en Internationale Aangelegenheden 

opvang èn een noodzakelijke push voor het 
verkeer in het algemeen en het openbaar 
vervoer in het bijzonder. We hebben de eco
nomie mee, nu zullen we dan ook moeten 
investeren. Net zoals koning Willem I dat 

21 
IDEE - MEI 2000 

deed in de waterstaat. D66 kiest voor een 
pragmatische maar doortastende politiek. 
Mobiliteit is noodzakelijk en juist daarom 
moet je letterlijk keuzes inbouwen. 
Aan de andere kant bewaren wij onze radi-

Utrecht, Hoog Catharijne 



I 
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caliteit ook als het om het landschap gaat. 
Andere partijen doen hier water bij de wijn. 
Wij niet, en daarom concentreren 

THEMA 

bouwing rond de knooppunten bij de grote 
steden, met bij voorbeeld Leiden en Delft 

we ons op de verbindingen in 
plaats van op de (stedelijke) gebie
den zelf. Wij zijn tegen nieuwe cor-

De steden en hun cities ontwikkelen 
zich alweer heel aardig 

ridors, die verbeelden toch vooral 
het permanente gevecht met het 
landschap. Dat zie je tussen 
Utrecht en Amsterdam, voor sommigen een 
bijna 'natuurlijke' corridor. Wij laten het 
groene gebied van de Vecht liever bestaan 
en kiezen voor een concentratie van de be-

• 
als kenniscentra. Je moet dat zien als een 
soort open stedelijk 'firmament', waarbij 
steden de sterren of kernen vormen die met 
elkaar verbonden zijn door lijnen die de 
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open ruimte zo veel mogelijk behouden. 
Waarom benaderen we het Groene Hart 

niet als 'openbare ruimte'? Het Rijk kan 
het land in het Groene Hart zo veel mo
gelijk opkopen. Mèt of onder uitbeste
ding aan partners, aan boeren, organi
saties voor landschapsbeheer, recreatie
en ecologische bedrijven. Zo wordt 
ruimte geschapen voor de metropool, 

die de randstad uiteindelijk is of zal wor
den .• 



DIRECTIEVEN 

De nieuwe maakbaarheid 
Paars regeerde en dus zou er een einde komen aan het maakbaarheidsdenken. Niet meer 
alleen de overheid aan het stuur. De collectieve verantwoordelijkheid zou, waar dat wen
selijk en mogelijk is, aan de samenleving worden teruggegeven. Het beleid zou liberaler 
worden en toch sociaal - want democratisch, zeggen wij dan. Toch zijn er heel wat zaken 
die een andere indruk wekken. We noemen er drie. Dan hebben we het over het studiehuis, 
over het persoonsgebonden budget en over het recent verwoorde pleidooi voor een herover
weging van onze plannen met de multiculturele samenleving. Alle drie lijden deze onder
werpen aan een iets te hoog gehalte van maakbaarheidsdenken. 

Het studiehuis blokkeert omdat, onder het mom van de stimulering van individualiteit, een 
collectief, voor iedereen geldend onderwijsmodel wordt geïntroduceerd. De illusie die alle 
collectivistische onderwijsmodellen als uitgangspunt hebben, is dat iedereen gelijk is. Maar 
als ergens blijkt dat dit niet het geval is, dan is dat wel het onderwijs. Waarom? Omdat de 
mentale context van elk kind nu eenmaal verschilt. Met een dergelijk onderscheid valt nog 
wel te werken in een collectieve onderwijsvorm die ruimte laat voor individuele verschil
len. Maar in een dwingend opgelegde individualistische vorm valt zoiets nauwelijks meer 
te compenseren. Het motief van individuele ontplooiing is door de pedagogische bureau
craten opgenomen en omgezet in een casco van individuele leerroutes. Ooit zal blijken dat 
die transpositie neerkwam op een vergissing, maar hoeveel onschuldige kinderen zullen er 
dan zijn 'doorgedraaid'? 

Het persoonsgebonden budget kenmerkt zich door een vergelijkbare paradox. Het mag 
beschouwd worden als een poging om vraag en aanbod beter op elkaar afte stemmen. En 
zo tegelijkertijd de kosten van de zorg beter in de hand te houden. Weinig vormen van bud
gettering zullen, met alle toegenomen keuzemogelijkheden, zo vatbaar zijn voor bureau
cratische invloeden. Het is de vraag of je zo letterlijk halverwege kunt gaan tussen ener
zijds beleidsmachinerie en anderzijds individuele mensen. Dien je deze sferen niet strin
genter te scheiden, teneinde de mensen zo veel mogelijk de ruimte te laten? 

Het derde staaltje van maakbaarheidsdenken konden we onlangs putten uit sociaal-demo
cratische bron. Paul Scheffer, toch niet een van de minst verlichte denkers uit PvdA-kring, 
deed een onvervalste duit in het collectivistische zakje. Naar zijn ietwat stellige mening 
zijn wij niet trots genoeg op 'onze cultuur'. Daarom treden wij de ander niet zelfbewust 
genoeg tegemoet. Die ander maakt daarvan gretig gebruik, en zo maken zachte heelmees
ters stinkende wonden. Op deze manier reduceert een uiterst gecompliceerd en samenge
steld probleem tot een overwegend moralistisch vraagstuk over mentaliteit en gedrag. Dat 
de fragmentatie van de samenleving stamt van vóór de grote volksverhuizing, is van gener
lei betekenis. Het doet er niet toe dat anonieme systeemwerkingen op bijna alle fronten de 
identificatie van mensen met hun omgevingen blokkeren. Evenmin speelt in dit verhaal 
een rol dat je, autochtoon of allochtoon, allemaal je weg moet zien te zoeken tussen de ruï
nes van de oude gemeenschappelijke culturen. Nee, het gaat om 'onze cultuur', waar wij 
ons druk om moeten maken. Komen wij tot zelf(h)erkenning, dan zal alles anders lopen. 

Bij dat al rest één prangende vraag: als dit alles geschiedt onder Paars, hoe zal het dan 
gaan onder andere regeringscombinaties waarin het CDA weer is betrokken? • 

Christiaan de Vries 
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PERSPECTIEF 

Kantelen naar de patiënt 
Sociaal-liberaal perspectief 

op de gezondheidszorg 

B ij de toegankelijkheid van de ge
zondheidszorg speelt de preala
bele vraag hoever het recht op 

gezondheidszorg reikt. Constitueert elk 
ervaren gezondheidsprobleem een aan
spraak op hulp van de zijde van het collec
tief, van de samenleving? Die vraag kan 
ontkennend worden beantwoord. Nog af
gezien van het feit dat nimmer aan alle 
vragen kan worden voldaan, is hier ook 
aan de orde hoe ver de taak van de over
heid gaat in de gezondheidshulpverlening. 

Noodzakelijkheidsbeginsel 

Bij het omschrijven van de taak van de 
staat kan het noodzakelijkheidsbeginsel 
worden gebruikt. Dit beginsel houdt in dat 
de overheid haar burgers de noodzakelijke 
gezondheidszorg moet garanderen. Maar 
wat dan precies noodzakelijke gezond
heidszorg omvat, is niet eenvoudig te om
schrijven. Het gaat hier immers niet om 
een absoluut criterium. Bij noodzakelijke 
zorg spelen (. .. ) cultuur en rechtvaardig
heidsopvattingen, alsmede de beschikbare 
mogelijkheden (mensen en middelen) een 
rol. (. .. ) Een andere factor is dat bij de fei
telijke pakketomschrijving niet aan de 
internationaal-rechtelijke kant kan wor
den voorbijgegaan. In internationale ver
dragen zijn rechten van burgers en ver
plichtingen tot verstrekkingen neergelegd. 

door He nk Leen e n 

Staatsbestel en burgermaat
schappij onderwerpen de 

individuele burger enerzijds 
te veel aan systeemdwang en 

stellen hem anderzijds te 
veel bloot aan het ongecon
troleerde darwinisme van de 

vrije markt. Een nieuwe 
reeks SWB-cahiers, Sociaal-

Liberale Perspectieven, 
wil liever uitgaan van de vrije 

en medeverantwoordelijke 
burger. Emeritus hoogleraar 
Henk Leenen bijt het spits 

af met een bijdrage over de 
toegankelijkheid en beschi~ 

baarheid van de gezond-
heidszorg. Als presentatie van 

de SWB-reeks hieruit een 
(bewerkte) voorpublicatie 
van het vierde hoofdstuk. 

• • 

in) voorzieningen waar het wonen over
heerst, en voorzieningen waarbij het meer 
gaat om de verpleging en verzorging. Bij 
verpleeghuizen is het verblijf een aan de 
zorg inherent aspect, maar bij andere 
woonvoorzieningen ligt dat anders. Ook al 
wordt voor woonvoorzieningen een eigen 
bijdrage gevraagd, de voorziening als zo
danig valt moeilijk tot gezondheidszorg te 
rekenen. Een bijkomend aspect is dat de 
opname van wonen in het recht op nood
zakelijke zorg tot gevolg heeft dat dan ook 
het gelijkheidsbeginsel moet gelden. Dat 
beginsel wordt echter bij woonvoorzienin
gen in de samenleving niet aangehouden. 
Bij de reikwijdte van het recht op gezond
heidszorg behoort verder de vraag of ( ... ) 
een gezondheidsvoorziening (. .. ) ook volle
dig moet worden gefinancierd. Dat hoeft 
niet het geval te zijn. Een criterium daar
bij is wel dat (. .. ) de eigen bijdrage niet zo 
hoog mag zijn dat daardoor de toegang (. .. ) 
wordt belemmerd. 

Solidariteit 

Is het recht op gezondheidszorg dus niet 
onbegrensd, van andere aard is de overwe
ging dat het te breed uitrekken van het 
gezondheidsbegrip een extra belasting 
vormt voor de wettelijke ziektekostenver
zekering en dus ook een druk teweeg

Een tweede prealabele vraag (. .. ) is hoe breed de gezondheidszorg 
moet worden opgevat. In de verstrekkingen van de wettelijke ziek
tekostenverzekering zijn geleidelijk aan voorzieningen opgeno
men waarvan men zich kan afvragen of zij wel tot de gezond
heidszorg behoren, (zoals) hulp bij huwelijksproblemen, kinder
loosheid, gezinszorg en huishoudelijke hulp, rouwverwerking, 
taxivervoer, problemen in de arbeidsomgeving, (sterilisatie,) abor
tus provocatus en plastische chirurgie (op een andere indicatie 
dan) medische (noodzaak). 

brengt op de (daarin) neergelegde solidariteit. Wil men de solida
riteit in stand houden, dan moet zij niet worden over trokken. 
Noodzakelijke gezondheidszorg voor iedereen zonder onderscheid 
vormt voor de solidariteit een goede basis. Daarbuiten hoeven ver
schillen niet te worden weggewerkt. 
(Want) hoe een bepaling van de inhoud van het begrip noodzake
lijke zorg (. .. ) ook zal geschieden, van belang is dat er een draag
vlak ontstaat onder de bevolking en de aanbieders van zorg. 
(Daarvoor) is gericht beleid nodig. 
Onder de bevolking moet het besef worden bevorderd dat er gren
zen zijn aan het recht op gezondheidszorg en dat er naast de eigen 
nood nog andere noden zijn op grond waarvan evenzeer aanspraak 
kan worden gemaakt op een rechtvaardig deel van de beperkte 
middelen. Dat besef is, mede door het in he~ verleden gevoerde 

(. .. ) Datzelfde geldt voor woonvoorzieningen, (nader uitgesplitst 

Prof Dr. H.l.]. Lee/teil is emeritus hoogleraar sociale geneeskunde en gezondheidsrecht 
aan de Universiteit 'Van Amsterdam. 
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ruime beleid ten aanzien van het verstrekkingenpakket, weinig 
ontwikkeld. Bovendien kan meer nadruk worden gelegd op het 
verminderen van zorgafhankelijkheid en het vergroten van zelf
redzaamheid. 
Ook aan de aanbodzijde (medische professie en andere aanbie
ders), dient het besefte worden ontwikkeld dat er grenzen zijn aan 
de zorg en dat niet elke nieuwe mogelijkheid zonder meer kan 
worden opgenomen in het verstrekkingenpakket van de wettelijke 
ziektekostenverzekering. Voor andere partijen, bijvoorbeeld fabri
kanten, geldt hetzelfde. 
De media spelen in de opvattingen in de samenleving over gezond
heidszorg een rol. Door hun programma's worden soms eenzijdige 
verwachtingen gewekt. De nadruk wordt vaak gelegd op wat er 
allemaal kan en weinig op de risico's en mislukkingen. Ook dra
gen zij bij aan de opvatting dat alles uit publieke middelen moet 
worden betaald. 
Verder zal de politiek zich op de grenzen van het recht op gezond
heidszorg moeten bezinnen. Juist omdat de besluitvorming in 
laatste instantie van politieke aard is, is een helder en eenduidig 
beleid van belang. En hieraan moet dan ook worden vastgehou
den, ook al kan de druk van buiten groot zijn. 
Bij het vaststellen van de noodzakelijke gezondheidszorg kunnen 
[we] een aantal factoren in aanmerking [nemen, zoals] het acute 
en levensbedreigende karakter van een ZIekte, de verspreiding 
( ... ) onder de bevolking (omvang), de gemiddelde ernst ( ... ), waar
bij naast medische ernst de ( ... ) mogelijkheid van zelfstandigheid 
van belang is, het chronisch karakter ( ... ), de belasting van het 
professionele (en het) niet-professionele systeem en de (mogelijke) 
alternatieve oplossingen. Een factor is ook de effectiviteit van de 
medische behandeling (en waar het gaat) om een nieuwe behan
delingsmethode (de vraag) of zij een oude overbodig maakt. Ook 
dient de noodzakelijke omvang van de voorzieningen te worden 
bekeken (behoefteplanning). Het is - nog afgezien van de proble
men voor patiënten - voor hulpverleners uitermate frustrerend als 
zij veel tijd moeten besteden om voor een patiënt een afspraak of 
een bed te krijgen. 
Op macroniveau is het niet ongeoorloofd om ook naar de 
kostenlbaten te kijken. Daarbij moeten dan alle relevante factoren 
worden betrokken, bijvoorbeeld ook het grotere beroep dat op 
medische voorzieningen wordt gedaan vanwege de langere levens
duur, het méér of minder gebruik van geneesmiddelen, meer of 
minder langdurige zorgbehoeftigheid en meer of minder beslag op 
verpleeghuisbedden ( ... ). 
Door (dergelijke) gegevens ( ... ) in samenhang te bezien, kan het 
oordeel over de omvang van het verstrekkingenpakket ( ... ) enigs
zins worden geobjectiveerd. Een pakket van noodzakelijke voor
zieningen zal er echter niet zonder meer uit voortvloeien. Uit
eindelijk zal de politiek die keuze moeten maken. In het proces 
van besluitvorming kan een onafhankelijke beoordelingsinstantie, 
zoals het College voor Zorgverzekeringen, een adviserende functie 
vervullen. Daarbij moet de focus gezondheid zijn en niet de belan
gen van aanbieders en financiers. ( ... ) Ten aanzien van het ver
strekken van gezondheidszorg en de toegankelijkheid ervan zijn 
twee dimensies van belang, de organisatie en de financiering. 

Wachten 

De mens dient ( ... ) in de gezondheidszorg centraal te staan. In de 
hulpverlening is dat dus de patiënt. In de opzet van de huidige 
gezondheidszorg domineren (echter) de aanbodzijde en de finan-
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ciering te veel. 
Op het niveau van ziekenhuizen en andere instellingen is een kan
teling van de organisatie nodig om het perspectief van de patiënt 
in het middelpunt van de aandacht te plaatsen. Nu is het nog te 

vaak zo dat men blij mag zijn als een afspraak op een polikliniek 
kan worden gemaakt en bestaat het hulpverleningsproces nog te 
veel uit wachten. Ook als opname nodig is, zijn er nogal eens pro
blemen. Na opname loopt het meestal gesmeerder, hoewel ook dan 
zich vaak zaken voordoen die meer organisatiebepaald zijn dan 
(op de) dienstverlening gericht. Een en ander strookt niet met de 
eis van patiëntgerichtheid en ook niet met de premiebetaling door 
de patiënt. 
Een andere benadering vraagt om gerichte maatregelen. Er zijn in 
die richting in enkele ziekenhuizen projecten gestart. Die blijken 
in allerlei opzichten voordelen op te leveren en ook tot een grotere 
doelmatigheid te leiden. De omvorming van de organisatie van de 
zorg naar patiëntgerichtheid moet dan ook op brede schaal en met 
kracht worden bevorderd. 
Ook in de eerste lijn kunnen de keuzemogelijkheden voor de 
patiënt worden vergroot. Te denken valt aan persoonsgebonden 
budgetten, consumenteninformatie en het wegnemen van belem
meringen voor keuze van arts en voor de vorm van hulp, (waarbij) 
indicatiecommissies een hindernis kunnen vormen. 
Maar niet alleen de patiënt, ook hulpverleners raken in de huidi
ge gezondheidszorg in de knel. Dat komt onder andere door de 
bureaucratie die in de laatste decennia in verontrustende mate 
heeft toegeslagen. Die is deels een gevolg van de regelgeving van 
de overheid ( ... ). Voor een ander deel is ze het gevolg van bureau
cratisch management en de daaruit voortvloeiende over-organisa
tie en overregulering. ( ... ) 
Het is aan te bevelen een commissie in het leven te roepen die de 
samenhang en de vereenvoudiging van het bestuurlijke regelcom
plex van de overheid op het gebied van de gezondheidszorg gaat 
bekijken en daar voorstellen voor doet. Ook de terugdringing van 
de bureaucratie in de zorgverlening moet onder de loep worden 
genomen. Bureaucratie is niet alleen op zichzelf duur, maar kost 
ook veel tijd van de hulpverleners. Te veel hulpverleningscapaci
teit gaat zitten in vergaderen en administratieve werkzaamheden. 
Hulpverleners raken daardoor overbelast en gedemotiveerd. Zij 
willen hulp verlenen, niet aan allerlei managementregels moeten 
voldoen. 
Door reductie van vergaderen en administratief werk kan boven
dien een deel van het tekort aan menskracht worden opgelost. 
Management moet op hoofdlijnen gebeuren en dient gericht op en 
ondersteunend aan het primaire proces te zijn. Het huidig 
management is vaak te bureaucratisch. Het accent van de organi
satie moet liggen bij de hulpverleners, die uiteraard wel verant
woording moeten afleggen. Daarvoor moeten echter met de moder
ne technieken eenvoudige wegen te vinden zijn. 
Een nadeel van de huidige bureaucratische organisatie is voorts 
dat beslissingen te zeer naar de top worden getrokken, terwijl die 
juist zo dicht mogelijk bij het primaire proces moeten worden 
genomen. Het management eigent zichzelf nogal eens een te 
gewichtige plaats toe. Bovendien dreigt het los te raken van het
geen werkelijk speelt, van de werkelijke problemen. 
Door deze ontwikkeling hebben patiënten in toenemende mate 

meer met systemen dan met hulpverleners te maken. De arts
patiëntrelatie dreigt te worden vervangen door een institutie
patiëntrelatie en daardoor te dèpersonaliseren. Ook om deze 
reden is een kanteling nodig van de organisatie van de zorgverle-
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ning naar de zijde van het primaire zorgproces. ( ... ) Het accent 

moet weer komen te liggen op de werkvloer. 
In de gezondheidszorg doen Zich nog steeds schotten tussen de 
verschillende instellingen ivoor, ook al worden op onderdelen po
gingen gedaan muren te slechten. Het stelsel als geheel echter 
vertoont weinig eenheid. 
Daardoor komen er veel breuken in de zorg voor, zowel tussen 
intra- en extramurale zorg, als tussen intramurale zorgonderde
len onderling (ziekenhuizen-verpleeghuizen) en extramurale zorg
onderdelen onderling (eerste lijn onderling). Patiënten worden 
steeds weer geconfronteerd met overgangen van de ene organisa
tie naar de andere en met de telkens weer andere regels die daar 
gelden. Op zijn zachtst gezegd wordt een soepel proces van zorg
verlening erdoor belemmerd. ( ... ) 
De almaar toenemende belasting van de eerste lijn wordt ook ver
oorzaakt door andere ontwikkelingen, zoals vergrijzing en toena
me van chronische ziekten. Maar ook door beleid in andere delen 
van de gezondheidszorg. Zo worden door snellere overdracht van 
patiënten uit ziekenhuizen naar de eerste lijn daar meer werk
zaamheden gevraagd. 
Versterking van de eerste lijn, onder andere door bevordering van 
gezondheidscentra, is dan ook niet voor niets een centraal element 
in een moderne gezondheidszorg. Het vereist echter een samen
hangende organisatie en dus een daarop gericht beleid. 

Op macroniveau bestaat volksgezondheidsbeleid onvermijdelijk 
uit een complex geheel van talloze beslissingen (die) het vasthou
den aan beleidslijnen en de uitvoering ervan (bemoeilijken). Een 
van de oorzaken is dat in Nederland van oudsher de volksgezond
heid (wordt bestuurd) door zowel de overheid ( ... ) als particuliere 
organisaties ( .. . ) die veelal belangenbehartiging (nastreven). Be
slissingen en regelingen moeten echter op de volksgezondheid en 
op de mensen zijn gericht. De eis van volksgezondheids- en patiën
teneffectonderzoek ( ... ) zou aan die gerichtheid op het primaire 
doel kunnen bijdragen. 
Van belang is ook dat er een samenhang in beleidsvoorbereiding 
binnen het departement van Volksgezondheid tot stand komt. De 
onderlinge coördinatie is er nog onvoldoende. En dat terwijl, zoals 
opgemerkt, samenhang in beleid een voorwaarde is om het stelsel 
te kunnen sturen en ervoor zorg te dragen dat het algemeen 
belang de in de gezondheidszorg sterk aanwezige belangengroe
pen overkoepelt. 

Omdat vanwege de complexiteit van het stelsel van gezondheids
zorg het realiseren van beslissingen zo moeilijk is, spelen de wet
telijke ziektekostenverzekeringen, die voor een belangrijk deel het 
recht op gezondheidszorg realiseren, in de werking ( .. . ) een belang
rijke rol. Anders dan C .. ) bij de particuliere en aanvullende verze
keringen, [ligt hierin voor de overheid] een voorname mogelijkheid 
om invloed op het stelsel van gezondheidszorg uit te oefenen. 
Een probleem daarbij is dat ( ... ) de wettelijke ziektekostenverze
keringen (al evenmin een eenheid vormen) als het zorgstelsel, het
geen niet alleen haaks staat op het ongedeelde recht op gezond
heidszorg, maar ook op de mogelijkheden tot sturing. Ziekenfonds
verzekering en AWBZ staan naast elkaar en worden in verschil
lende kaders en met verschillende regels gereguleerd. (Specifieke 
regelingen zoals in de WTZ met de standaardpakketpolis blijven 
hier buiten beschouwing.) Het gaat om twee gescheiden fmancie
ringsbronnen met gescheiden regels en gescheiden beslissings
stelsels. 
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Die gescheiden financiering werkt in het zorgstelsel door. Het leidt 

tot onvoldoende mogelijkheden voor afstemming en aansluiting 
van zorgonderdelen, tot het belemmeren van substitutie en tot 
barrières bij pogingen om tussenvoorzieningen, zoals bij voorbeeld 
transmurale zorg, tot stand te brengen. 
Patiënten ondervinden van deze situatie negatieve invloeden om
dat zij in omstandigheden dan weer in het ene en dan weer in het 
andere stelsel terecht kunnen komen. De bestaande splitsing leidt 
bovendien tot ondoelmatigheid en tot afschuifmechanismen met 
name in de richting van de AWBZ. 

Basisverzekerillg 

Het zal een belangrijke stap voorwaarts zijn wanneer een basis
verzekering voor de noodzakelijke gezondheidszorg (voor) alle Ne
derlanders tot stand (komt). Zo zou het recht op gezondheidszorg 
voor een ieder worden geregeld en eenheid en vernieuwing in het 
zorgstelsel meer kansen krijgen. Er ontstaat dan immers één stu
ringsmechanisme. 
Voor het onderbrengen van de gehele bevolking in één basisverze
kering pleit ook dat dan door iedereen wordt bijgedragen aan de 
aanwezigheid van voorzieningen. Die beschikbaarheidskosten 
worden nu in belangrijke mate door de wettelijke ziektekostenver
zekering gedragen. Dat geldt ook voor de fmanciering van ver
nieuwing. (Een) basisverzekering (voorkomt) bovendien ( .. . ) dat 
de gezonden zich (voor langere tijd) aan verzekering onttrekken 
en (dat verzekeraars) (o.a. door acceptatieplicht) een risicoselectie 
(gaan maken). Ook het heen- en weer-verkeer tussen verplichte en 
particuliere verzekering bij inkomensschommelingen wordt bij 
een basisverzekering teruggedrongen. 
Een voordeel van een basisverzekering is voorts dat specifieke sys
temen en de daarbij behorende uitvoeringsorganisatie (bij voor
beeld ten aanzien van de standaardpakketpolis) kunnen worden 
opgeheven. 
(Voor) het bedrijfsleven C .. ) heeft een basisverzekering het voor
deel dat zij gericht is op de gehele bevolking en dus ook op poten
tiële werknemers. Niet alleen het actuele, maar ook het potentië
le werknemersbestand is voor het bedrijfsleven van belang. ( .. . ) 
Bovendien bevordert een basisverzekering de flexibiliteit van het 
arbeidspotentieel in die zin dat zij de overgang tussen werken als 
zelfstandige en werken in loondienst vergemakkelijkt. (Een en 
ander nog afgezien ervan, dat maatschappelijk ondernemen na
tuurlijk een bredere blik vereist dan ( ... ) uitsluitende focus op het 
directe bedrijfsbelang.) 

In het kader van de basisverzekering geeft een inkomensafhanke
lijke premie (over een inkomen tot een bepaald maximum) het 
meest uitdrukking aan de gezamenlijke verantwoordelijkheid 
voor de beschikbaarheid van noodzakelijke gezondheidszorg. No
minale premies betekenen relatief minder bijdrage (van) de beter 
gesitueerden. Dat neemt niet weg dat een gedeeltelijk nominale 
premie te verdedigen is, met name ook omdat daardoor ruimte 
ontstaat voor concurrentie tussen verzekeraars. 
Een ander argument voor een inkomensafhankelijke premie is dat 
de meerderheid van de bevolking thans hoofdzakelijk inkomens
afhankelijke premies betaalt. Het invoeren van een stelsel van 
enkel nominale premies zou voor grote groepen van de bevolking 
tot negatieve inkomenseffecten leiden. Werkgevers dragen in een 
basisverzekering bij in de premie van hun werknemers. Die werk
geversbijdrage is in wezen een bestanddeel van, het loon. 
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In de wettelijke ziektekosten

verzekering zal het bevorderen 
van de keuzemogelijkheden van 
de verzekerde een expliciete 
beleidslijn moeten zijn. Zo zal 
aan de eerdergenoemde vrije 
artsenkeuze zoveel mogelijk 
gestalte dienen te worden gege
ven. Ook wisseling van verzeke
raar is een belangrijk middel 
om aan voorkeur of ongenoegen 
vorm te geven. 
Bij de particuliere verzekering 
is de mogelijkheid ( ... ) om van 
verzekeraar te veranderen, be
houdens voor jongere verzeker
den, feitelijk vaak beperkt van
wege de risicoselectie door de 
verzekeraars en hun accepta
tiebeleid. Een basisverzekering 
kan de keuze ( ... ) voor de gehele 
bevolking verbeteren. Dit van
wege de acceptatieplicht, omdat 
voor ieder rechten en verplich-
tingen gelijk zijn en een of andere vorm van vereffening kan wor
den geregeld. 
Voor de gerichtheid van de verzekering op de verzekerde zijn per
soonsgebonden budgetten, mits niet bureaucratisch uitgevoerd, 
een goed middel. In onderdelen van de gezondheidszorg, met na
me in de care, kunnen zij een belangrijke functie vervullen bij het 
op maat brengen van zorg ( ... ). Hoe in een breder perspectief de 
verhouding tussen persoonsgebonden budgetten en de andere fi
nancieringsvormen kan zijn, is nog moeilijk te overzien. 
Voor de niet-noodzakelijke gezondheidszorg zijn aanvullende ver
zekeringsmogelijkheden nodig. Daarbij zijn verschillende modali
teiten denkbaar, [zoals] een aanvullend pakket binnen de wette
lijke ziektekostenverzekering, meerdere aanvullende pakketten 
ter keuze binnen de wettelijke ziektekostenverzekering en parti
culiere aanvullende verzekeringen zonder of met acceptatieplicht, 
(voor zover dat niet) in strijd is met EU-regels. ( .. . ) 

De uitvoering van de basisverzekering kan in principe aan erken
de uitvoeringsorganisaties worden overgelaten. Ziekenfondsen en 
particuliere verzekeraars kunnen als uitvoeringsorganisatie wor
den toegelaten. Zij moeten echter, voor zover het de basisverzeke
ring betreft, nauwkeurig wettelijk worden ingekaderd, omdat het 
gaat om een publiekrechtelijke verzekering en om wettelijk gega
randeerde rechten van de burger. De taak van de verzekeraars is 
ervoor zorg te dragen dat patiënten hun wettelijke aanspraken 
gerealiseerd krijgen. ( ... ) 

Me, rktwerkillg 

In de discussie over het stelsel en de financiering van de gezond
heidszorg is in de afgelopen tijd de idee van marktwerking gepro
pageerd. Van de markt echter is in de gezondheidszorg weinig te 
verwachten. Onder meer omdat in de gezondheidszorg het aanbod 
de vraag hoofdzakelijk bepaalt en de consumptie van gezondheids
voorzieningen voor een belangrijk deel onvrijwillige consumptie is. 
Dat geldt zowel voor de cure als de care. Voor marktwerking en 
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beïnvloeding door de vraag bestaan in de gezondheidszorg maar 
beperkte mogelijkheden. In bepaalde opzichten kan een vorm van 
concurrentie tussen financiers en aanbieders onderling nuttig 
zijn. Regulering van de omvang van de gezondheidszorg zal voor
al van aanbodsturing moeten komen. Daartoe heeft de markt nau
welijks mogelijkheden. Zij heeft bovendien eerder omzetvergro
ting dan omzetbeperking op het oog. 
In de VS heeft onderzoek laten zien dat for-profit-financiering 
gezondheidsvoorzieningen aanmerkelijk duurder maakt dan not
for-profit-financiering en dat for-profit-voorzieningen zoals de 
'health maintenance organizations' in het algemeen slechtere zorg 
leveren. Zij besteden onder andere minder aan hulpverleners en 
meer aan administratie en beheer. Bovendien blijkt ook nog dat de 
overheid in de VS ruim vijfduizend gulden per hoofd van de bevol
king aan gezondheidszorg kwijt is, hetgeen meer is dan in enig 
land in de wereld behalve Zwitserland. Als een zeer nadelig aspect 
van de commercialisering wordt voorts gemeld dat die de hulpver
leners tot instrument van de investeerders maakt en patiënten als 
een handelsartikel ziet (Zie S. Woolhandler en D. Himmelstein, 
'When money is the mission; the high costs of investor-owned 
care', in: The New. Engl. Jaurnal of Medicine, August 5, 1999, 444-
446.). 
Door dit alles zijn in de USA, waar de markt de gezondheidszorg 
reguleert, de kosten aanmerkelijk hoger dan in Nederland (14% 
BNP tegen 8,8% in 1998). De gezondheidsindicatoren zijn in de VS 
niet beter, soms zelfs slechter. Bovendien is een aanmerkelijk deel 
van de bevolking niet verzekerd, in 1997 ruim 16%. Voorts is de 
markt niet gericht op het bereiken van volksgezondheidsdoelen en 
kan ze de sociale rechtvaardigheid niet realiseren. Een aantal 
noodzakelijke zorgonderdelen is zo duur dat zonder financierings
systeem deze voor groepen van de bevolking onbereikbaar zou 
zijn. Hetgeen in strijd is met het toegankelijkheidsbeginsel. 
Voor zover de markt in Nederland werkzaam is, heeft zij, in tegen
stelling tot wat wel wordt gedacht, niet tot efficiëntieverbetering 
geleid. Eerder is het stelsel er complexer en duurder door gewor
den .• 
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PERSPECTIEF 

Samen naar een 'veilige' school 

Meer openheid en integrale aanpal~ ve reiste 

d oo r Frank Teunis se n, P eet van de Loo en Dennis Hesseling 

D e toenemende media-aandacht 
voor het gewelddadig gedrag on
der jongeren stoelt op meer dan 

louter incidenten: veel studies tonen onder 
jongeren een toename van vernielzucht, 
diefstal, intimidatie en wapen-/mesbezit, 
vaak in combinatie met omvangrijk drank
en (soft)drugsgebruik. 

Geweld op school neemt ook 
in Nederland zichtbaar toe. 

grenzen en risico's voor jongeren en hun 
omgeving uit het zicht te verdwijnen, met 
geweld en onveiligheid op school als resul
taat. Naast het eigen gezin is de school 
voor jongeren een van de belangrijkste 
vormings- en ontmoetingsplekken, en 
daarmee een geschikte plaats om het pro
bleem aan te pakken. Dit gegeven recht
vaardigt ook de hoge eisen die aan scholen 
worden gesteld als voldoende middelen 
beschikbaar komen om het probleem aan 
te pakken. Alleen meer geld voor onder
wijs biedt immers niet automatisch de 
oplossing. Een doeltreffende besteding 
moet voldoen aan een aantal voorwaar
den. 

Experim.enteren 

Zo toonde onderzoek voor Zuidelijk Zuid
Limburg van de GGD onder tweede- en 
vierdeklasleerlingen aan dat één op de drie 
scholieren met een wapen/mes naar school 
komt, één op de drie minstens een keer per 
maand dronken is en 44% van de jongens 
en 33% van de meisjes ooit, of nog recent 
hasj of marihuana heeft gebruikt. Dertien 
procent van de vierdeklassers heeft ooit 
harddrugs genomen. De leerlingen begin
nen omstreeks hun veertiende te experi-

En niet alleen in de grote 
steden, zoals het schiet

incident in Brabant onlangs 
liet zien. Ervaring in binnen

en buitenland leert dat de 
beste oplossing ligt in 

openheid, medezeggenschap 
en medeverantwoordelijkheid 
van leerlingen en ouders en 

een gezamenlijke 'keten
aanpak' van school, politie, 

justitie en jeugdzorg. 
SeUillg point 

De evaluatie van het Project Management 
Voortgezet Onderwijs (PMVO), dat de lan-• 

menteren met (soft)drugs en (wekelijkse) alcoholconsumptie. 
Van jongens in de vierde klas heeft 10% het afgelopen jaar een 
(brom)fiets gestolen, 46% vernielingen op straat aangericht, 18% 
muren beklad, 24% winkeldiefstal gepleegd en 48% gevochten op 
school en 21% bij het uitgaan. Bijna de helft van de jongens van de 
vierde klas (46%) heeft een wapen of mes op zak en 8% heeft dit 
het afgelopen jaar daadwerkelijk gebruikt. Naar eigen zeggen is 
negen procent handtastelijk geweest. Meisjes plegen geregeld win
keldiefstal (22% van de vierdeklassers), richten vaak vernielingen 
op straat aan (19%), bekladden muren (14%), vechten op school 
(12%) of dragen een wapen of mes bij zich (10%). Ten slotte blijkt 
uit het onderzoek dat ongeveer één op de drie vierdeklassers en 
bijna 40% van de tweedeklassers geregeld op 'straat rondhangt' . 
Precies de leeftijd dus dat het experimenteren begint. 
In 2001 wordt dit onderzoek herhaald om na te gaan of de maat
regelen in het kader van het onderwijs- en grotestedenbeleid tot 
resultaat hebben geleid. Verder vindt momenteel in Limburg 
onderzoek plaats naar de belangrijkste oorzaken van pestgedrag 
op school. 
Experimenteergedrag van jongeren is op zich normaal, zelfs 
essentieel voor het volwassen worden. Maar momenteel lijken de 

De allteurs zijn lid van de Werkgroef) School & Veiligheid D66 
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• 
delijke campagne 'de veilige school' coör

dineert, laat zien dat ondanks talloze maatregelen leerlingen en 
hun ouders slechts mondjesmaat worden betrokken bij de tot
standkoming van school- en veiligheidsbeleid en concrete oplos
singen. Terwijl juist zij daarbij toch het meeste belang hebben. 
Leerlingen zijn immers de voornaamste gebruikers van de school. 
Ze hebben belang bij een veilige leeromgeving, maar ook een 
belangrijk aandeel in de sfeer en de veiligheid. Ook de ouders en 
scholen hebben een dubbele verantwoordelijkheid. Ouders moeten 
op de hoogte zijn van, en aangesproken worden op problematisch 
gedrag van (hun) kinderen. Bij hun keuze van een goede school 
hebben zij anderzijds het inzicht nodig in (de aanzetten tot) een 
beter leerklimaat, maar ook de medeverantwoordelijkheid daar-
voor. 
Voor scholen is de angst om leerlingen kwijt te raken aan andere 
scholen vaak de reden om problemen te ontkennen ofte bagatelli
seren. Maar grensoverschrijdend en gewelddadig gedrag floreert 
alleen maar als het wordt verzwegen of gebagatelliseerd. Het is 
beter om de openheid over veiligheidsproblemen en maatregelen 
ertegen in een kansrijker perspectief te plaatsen en het veilig
heidsbeleid zelfs als 'selling point' te presenteren aan ouders en 
leerlingen. Beter dan gedragsregels of camera's is de situatie 
waarin leerlingen zichzelf corrigeren en elkaar durven aanspre
ken op ongewenst gedrag: de 'empowerment-gedachte'. In dit ver
band interessant is de succesvolle aanpak waarbij leerlingen uit 
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de klas waar intimidatie plaatsvindt direct medeverantwoorde
lijkheid krijgen om 'gepeste' leerlingen nieuwe kansen te bieden in 
de groep. Hiermee krijgt de zinsnede 'weer samen naar school' een 
geheel andere betekenis, die veel meer perspectief biedt. 
De praktijk laat zien dat het vertrouwen en de waardering (en 
daarmee het leeriingental!J juist toeneemt voor scholen die gere
geld het 'veiligheidsgevoel' onder hun leerlingen meten, intimide
rend en/of pestgedrag of drugsverkoop openlijk aan de kaak stel
len en ouders en leerlingen openlijk betrekken bij het verbeteren 
van de sociale en fysieke veiligheid in en rond de school. 
Dit heeft ook zijn meerwaarde voor andere essentiële voorwaar
den voor de uitvoering van school- en veiligheidsbeleid, zoals het 
verkrijgen van draagvlak, het werken met meetbare en resultaat
gerichte doelstellingen en het volgen van een integrale benade
ring. Integraal is een benadering die rekening houdt met de drie 
pijlers van de landelijke campagne 'veilige school'; leren omgaan 
met elkaar en met elkaars grenzen, planmatig en deskundig 
oplreden bij calamiteiten en het creëren en behouden van veilige 
voorzieningen in de school en haar omgeving. De integraliteit 
betreft ook de samenwerking tussen scholen, politie, openbaar 
ministerie, jeugdzorg en de gemeente(n) en de samenhang met 
andere beleidsterreinen zoals horeca, politiezorg en jeugd- en inte
gratiebeleid. Juist de gemeente kan hierbij vaak een belangrijke 
coördinerende en regisserende rol vervullen, bijvoorbeeld in aan
sluiting op het Grotestedenbeleid. 
Immers, een echte 'drop-out' is voor de samenleving uiteindelijk 
een groter probleem dan een leerling die regelmatig en ver over de 
schreef gaat. De VVD wou dan ook echt terug naar af in het 
'I\veede Kameroverleg over de 'veilige school' toen ze pleitte voor 
af chaffing van artikel 27 uit de Wet op het VWO die (terecht) 
telt dat een school een leerling pas mag verwijderen op het 

moment dat er een alternatief voorhanden is. Het VVD-standpunt 
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werd dan ook niet gedeeld door de meeste andere Kamerleden en 
bewindslieden. 

Gemiste kans 

Dat de belangrijkste doelgroepen niet betrokken worden bij het 
werk aan een veilige school is dus allereerst een gemiste kans. Dat 
blijkt ook uit de goede resultaten op scholen die leerlingen en 
ouders wel met open vizier bij het vraagstuk betrekken. Een voor
beeld daarvan is de evaluatie van het school- en veiligheidsbeleid 
in Maastricht en omgeving, waar scholen een convenant aangin
gen met jeugdzorg, politie, justitie en gemeente. 
Ook de D66-werkgroep School en Veiligheid benadrukt de nood
zaak van openheid en een veelzijdiger benadering van leerlingen 
dan alleen als dader of slachtoffer. Anders zijn we als samenleving 
bezig met het problematiseren van hetjongzijn in het algemeen en 
dat brengt een veilige school niet dichterbij. Scholieren en ouders 
moeten een eigen aandeel hebben in oplossingen voor de proble
men, al was het maar omdat die vaak samenhangen met proble
men thuis (een omstandigheid die de samenwerking met de 
ouders niet altijd vergemakkelijkt). 
Om de aandacht voor school en veiligheid verder te verbreden hiel
den minister Roger van Boxtel, Tweede-Kamerlid Ursie Lam
brechts en de D66-werkgroep School & Veiligheid, gestart naar 
aanleiding van het Stimulans-project, op het landelijk D66-con
gres een forumdiscussie met vertegenwoordigers van scholen, poli
tie, jeugdzorg, het landelijk aktiekomité scholieren (LAKS), de 
Vereniging van Openbaar Onderwijs, het PMVO. Ursie Lam
brechts ging verder in Maastricht op werkbezoek bij de partners 
van het convenant. De resultaten van forumdiscussie en werkbe
zoek en de ideeën van de werkgroep zijn verder benut in de rele
vante Tweede-Kamerfora .• 
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SIGNALEMENTEN 

Docentbestendig lesmateriaal 
Leo Prick is oud-leraar Nederlands en hij volgt het onder
wijsbeleid al jaren op de voet, onder meer in zijn columns 
op de onderwijspagina van NRC Handelsblad. Hoewel veel 
onderwerpen ook aan bod kwamen in zijn columns, is het 
boek Onderwijs op de divan daar geen bundeling van, 
maar behandelt het themagewijs de stand van zaken in het 
onderwijs. Per thema worden meestal ook kort de onder
wijsontwikkelingen in de laatste decennia geschetst waar
bij basis- en voortgezet onderwijs centraal staan. Het aar
dige van deze opzet is dat een aantal van de huidige dis
cussies historisch perspectief krijgt. 

De situatie in het onderwijs stemt op 
het eerste gezicht vrij pessimistisch. 

Jaren van falend onderwijsbeleid hebben 
volgens Prick geleid tot de huidige proble
men als zwarte scholen en het slechte ima
go van het docentenberoep. Maar Prick 
beperkt zich niet tot zwartkijkerij; in de 
toegenomen publieke aandacht voor het 
onderwijs ziet hij ook een signaal dat het 
onderwijs zich eindelijk lijkt te ontwikke
len tot een normale sector. De overheid 
lijkt bereid om meer te investeren in het 
onderwijs. Hierdoor kunnen scholen niet 
langer in zichzelf gekeerde organisaties 
blijven, ze moeten publieke verantwoor
ding afleggen over hun prestaties. En op 
hun beurt moeten de instellingen volgens 
de auteur de docenten kunnen aanspreken 
op hun verantwoordelijkheid als lid van de 
schoolorganisatie. Scholen zouden bijvoor
beeld met individuele leraren afspraken 
moeten maken over bijscholing. Nu krijgen 
alle docenten vaak dezelfde nascholing en 
zijn verder baas in eigen klaslokaal. De 
autonomie van Nederlandse docenten is 
ongekend. Leraren hebben hier bijvoor
beeld een grote vrijheid in de keuze van de 
lesmethode, terwijl in veel andere landen 
de leerstof tot in details is voorgeschreven. 
In de Verenigde Staten zijn zelfs 'teacher 
proof materials' ontwikkeld waar zelfs de 
slechtste docent geen kwaad mee kan aan
richten. 
Het boek bevat ook verder tal van scherpe 
observaties en frisse ideeën die meer dan 
eens tegen gangbare beleidsopvattingen 
ingaan. Zo pleit Prick voor islamitische 
scholen en tegen het concept van de brede 
school, die volgens hem meer problemen 
oproept dan oplost. De status van het 

leraarsberoep wil hij herstellen door 
lesgeven weer tot de centrale taak 
van de docent te maken, en adminis
tratieve taken, surveilleren en routi
nematig nakijkwerk af te stoten naar 
ondersteunend personeel. 
In zijn tocht van Mammoetwet tot 
competentiebeloning gaat Prick soms 
wel wat kort door de bocht, maar dit kan 
ook haast niet anders gezien de veelheid 
aan onderwerpen die aan bod komen. Ver
der is zijn kritiek op politici vaak terecht 
maar lijkt het soms achteraf wat makke
lijk praten. Niettemin is Onderwijs op de 
divan een prettig leesbaar boek en een 
aanrader voor een ieder die zich met het 
onderwijsbeleid bezighoudt of een over
zicht wil krijgen van de problemen die in 
het onderwijs spelen. (Th Waterreus) 

Prick, L.G.M., Onderwijs op de divan, een 
ontdekkingsreis, Amsterdam: Van Gennep, 
160 pagina's, f 29,90, ISBN 9055152390 

• 
De stad 
op straat 
Het beeld van de stad wordt in belang

rijke mate bepaald door de toestand 
van haar openbare ruimte. Deze staat de 
laatste tijd ook in de belangstelling vanwe
ge de gewelddadige incidenten die hebben 
plaatsgevonden. De openbare ruimte is 
dan ook zienderogen veranderd. Zij wordt 
gedomineerd door anonieme kantoorge-

30 
IDEE -MEI 2000 

Leo Pricl{ 

Onderwijs 
op 
de divan 

L'en uIl1dd.:kin',};srl'is 

Van Gennep 

bouwen, mono-functionele winkelstraten 
en uitgaanscentra en eenzijdig samenge· 
stelde woonbuurten. De openbare ruimte 
van de steden anonimiseert. Vandaar dat in 
deze studie van het Sociaal en Cultureel 
Planbureau de 'samenhang tussen sociale 
en culturele veranderingen en de verande
ringen in de openbare ruimte' voorop staat. 
Met een verzameling van essays wordt een 
bijdrage geleverd aan het denken over de 
stedelijke openbare ruimte. Aan het einde 
worden enkele conclusies getrokken over de 
uitbreiding van de openbare ruimte door de 
toenemende verwevenheid van stad en 
land. Terwijl ook de toenemende mobiliteit 
en het gebruik van de informatietechnolo
gie de stedelijke ruimte ver te buiten gaan. 
Hierdoor komen de gangbare opvattingen 
over 'stedelijkheid' in het gedrang. Als 
daaraan dan ook nog een te beperkte opvat
ting van openbaarheid wordt gekoppeld 
dan verliest de stad haar karakter van 
gemeenschap. En raken de omgangsvor
men verbureaucratiseerd. Het is de vraag 
of 'de bureaucratische stad' nog de stede
lijkheid herbergt die nodig is om aan de 
stad een geleefde samenhang en identiteit 
te verlenen. (Christiaan de Vries) 

De stad op straat, Sociale en Culturele 
Studies - 27, 

Sociaal en Cultureel Planbureau, 1999 
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Fondslijst Stichting 
Wetenschappelijk Bureau D66 

SWB-boeken 

Technologie in politiek perspectief, 1996, f 25 ,
Cahiers nieuwe stijl 

De stad als culturele werkplaats, kunstenpublicatie, 1996, f 15,

Van ideologie naar politieke verantwoordelijkheid, 1997, f 15,

Naar een vitale economie, 1997, f 15,-

De gekozen burgemeester in een dualistisch bestel, 1999, f 15,
Cahiers oude stijl 

Relatie en Huwelijk , 1991, f 8,-

Denhen over democratie, van forum naar partnerschap, 1993, f 10,-

In Goede Banen, een analyse van het verschijnsel migratie, 1993, f 10,

Ingrijpen in menselijk leven, 1994, f 12,50 

Denkend over een nieuw stelsel van gezondheidszorg, 1994, f 10,

Nieuwe prioriteiten in het buitenlands beleid, 1995, f 12,50 

Op weg naar een pluriforme gezondheidszorg, 1995, f 10,-

De mythe van de ruimte, Een politiek-culturele benadering van de ruimte, 

1996, f 10,-
Brochures 

De veranderende rol van de politieke partijen, 1991, f 15,

Duurzame ontwikkeling, 1992, f 19,50 

Referenda en Politiek, 1993, f 19,50 

De ruimte waarin wij leven, Jan Glastra van Loon, 1994, f 19,50 

Bestuurlijke Dilemma's, 1994, f 19,50 

Nota's 

Op zoek naar publiek, medianota , 1993, f 5,

Inzet voor vrede, 1994, f 12,50 

De PBO, Bestuurlijke vernieuwing in de agrarische sector, 1995, f 5,

De waarde van de democratie, 1994 f 2,50 

In de basis voorzien, 1996, f 12,50 

lnburgering en integratie in Nederland, 1996, f 7,50 

Ordeningsprocessen in de economie, historisch beschouwd, 1998, f 7,50 

Ordenen van ruimte, 1999, f 10,-

Een andere krijgsmacht? modellen en consequenties, 1999, f 10,-

Speciale uitgave 

De open samenleving en haar vrienden, 13 auteurs over politiek en bestuur, red. 

Kees Schuyt en Christiaan de Vries, Boom, Amsterdam 1995, f 29,50 

Het tijdschrift Idee 

Een jaarabonnement op Idee (verschijnt tweemaandelijks) kost f 74,-. Studen

ten betalen slechts f 34,- (afhankelijk van acceptatie; vraag naar de regeling). 

Bestellen kan schriftelijk of telefonisch. Los: f12 ,50. 

Geef '5 een abonnement 
C a Cl e a u f -
•••••• • • •• •••••••••••••••••••• 
Idee is de moeite waard. Denk daarom bij een verjaar
dag of andere gelegenheid eens aan 'n jaarabonnement 
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M • IDEE • 
1 J n 

In het Europees Parlement werken nationale vertegenwoordigers samen in zogenaamde 
Europese partijen die onder de vlag van Groen, Socialistisch, Liberaal of Christen-conser
vatief de meest uiteenlopende partijen herbergen. De PvdA heeft te kampen met het Europa
standpunt van Labour, D66 ziet sommige liberale collega's zich tot conservatief ontplooien 
en GroenLinks moet zich verhouden met enkele wel zeer radicale collega's. Het CDA zit zelfs 
in de onmogelijke positie dat ze moet samenwerken 
met de Britse conservatieven, Berlusconi en de 
Oostenrijkse ÖVP, coalitiepartner van Jörg 
Haider. Zelfs de grootste CDA-hater .ziet dat 
elke vergelijking tus~en onze christende-
mocraten en deze partners mank gaat. 
Op papier zijn al die groenen, rooien, 
blauwen en christenen-democraten 
dan wel verwant, in de praktijk zijn 
de verschillen diep en ongelukkig. 
Daarnaast worden fundamentele 
debatten over regionale, culturele 
en sociaal-economische problemen 
tussen de verschillende gebieden 
nauwelijks gevoerd. De oorzaak ligt 
in het waanidee dat in Europa 'alles 
met z'n allen' moet en dat je met klei
nere of regionale coalities van partijen 
niets klaarspeelt. 

Het is noodzakelijk dat de Europarlemen
tariërs zich van dit idee losmaken en slechts 
gaan samenwerken met reëele geestverwanten. Al-

. . \ 

leen zo kunnen ze fundamenteel werken aan Europese kieslijs-
ten en verkiezingsprogramma's. Partijen als het Oostenrijkse Burgerforum, het Deense 
Radikal Venstre en de Britse Liberal Democrats, bijvoorbeeld, zijn niet alleen formeel 'zus
terpartijen' van D66, ze zijn het ook in woord en gebaar. Deze sociaal-liberale partijen moe
ten hun tijd niet verdoen door zich intern te laten afremmen door conservatief-liberalen als 
de VVD maar hun eigen weg gaan en de agenda bepalen. Europese samenwerking moet 
gestoeld zijn op reëele noodzaak en affiniteit. Alleen dan kan de Europese kiezer zich her-
kennen in Europese politici. 

Boris van der Ham 
landelijk voorzitter Jonge Democraten 
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REDACTIONEEL 

Democraten! 
Binnen D66 begint een brief of een speech vaak met 'Democraten!'. Het moet me van 
het hart, dat die aanhef bij mij een gevoel van gêne oproept. Het 'wij-gevoel' waaraan 
het appelleert, wekt de indruk dat 'de anderen', de niet-D66'ers, geen oftoch in ieder 
geval mindere democraten zijn - en dat vind ik lichtelijk ongepast. Natuurlijk weet ik 
wel dat die aanhef wortelt in ons gedachtegoed over de wijze waarop aan onze demo
cratie vormgegeven moet worden, maar toch zou iedere suggestie van 'ware gelovig
heid' geen deel mogen uitmaken van de D66-houding. 

Zo mag de aandacht die in dit nummer van Idee wordt geschonken aan bestuurlijke 
integriteit niet worden begrepen als een demonstratie van de bijzondere integriteit 
van de doorsnee D66-bestuurders. De bijdragen aan het themadeel kunnen ons ech
ter wèl helpen bij het denken over de vraag hoe te komen tot volledige openheid als 
noodzakelijke voorwaarde om bestuurlijke integriteit te bevorderen - en daarmee aan 
het vormgeven van een democratische samenleving zoals die onze partij voor ogen 
staat. Dat lijkt me perfect aan te sluiten bij de D66-houding. 

Die houding komt ook aan de orde in een gesprek met Els Borst en Laurens Jan 
Brinkhorst. Samen zijn zij bestuurlijk verantwoordelijk voor de ontwikkelingen op het 
vlak van biotechnologie. De mogelijkheden die deze technologie biedt, raken op aller
lei manieren de kern van ons bestaan. Zo is het bijvoorbeeld mogelijk om bij een vrouw 
die geen kinderen kan krijgen een eicel van iemand anders met de eigen genetische 
eigenschappen in te brengen. Voorts raakt genetische modificatie in potentie ieders 
dagelijks leven als het gaat om de voedselproductie, terwijl tenslotte gentherapie 
nieuwe mogelijkheden biedt om bepaalde ziektes te bestrijden. De D66-bewindslieden 
tonen zich een voorstander van deze ontwikkelingen, vanuit wat zij zien als een typi
sche D66-houding: denken vanuit de kansen. Dat wil overigens niet zeggen, dat ze de 
risico's over het hoofd willen zien. Noch dat ze ook maar iets af willen doen aan de keu
zevrijheid van de consument. Maar toch: standpunten die uitnodigen tot discussie, 
óók binnen D66. En welke opvatting men daarbij ook inneemt, op één punt zal ieder
een het eens zijn: om een goede democratische besluitvorming mogelijk te maken is 
het absoluut nodig dat mensen veel beter worden geïnformeerd dan nu het geval is. 
(Niet toevallig maakt Nibra-directeur Peter van Lochem ditzelfde punt waar hij 
spreekt over de ramp in Enschede, en Gerard Bos in zijn reactie op Henk Leenens per
spectief op een sociaal-liberale gezondheidszorg). 

In een bijdrage van Marianne van der Schilden over zorglandbouw wordt D66 op haar 
houding uitgedaagd. Omdat het maar om een niche in de markt gaat, zou minister 
Brinkhorst met een achteloze rationaliteit tot nu toe voorbijgegaan zijn aan de soci
aal-liberale voordelen van deze combinatie van zorg en landbouw. Dat beeld wordt in 
het gesprek met de ministers van LNV en VWS gewijzigd. Zo stelt Els Borst, dat ze 
zorglandbouw fantastisch vindt, juist omdat het kansarme, vaak verstandelijk gehan
dicapte mensen nuttige dingen laat doen en hen (waar mogelijk) helpt om de stap 
naar een baan in de maatschappij te zetten. Dankzij de beschikbare persoonsgebon
den budgetten mag geld volgens haar geen belemmering meer zijn. Laurens Jan 
Brinkhorst sluit zich daarbij aan en wijst er bovendien op, dat zorglandbouw voor een 
aantal gesaneerde boeren wellicht de mogelijk biedt om toch actief te blijven in de sec
tor waarin zij toch wortelen. Kansen zien, ook al zijn ze soms klein - bovendien gaat 
het voor de betrokken boeren en zorgvragers om hun dagelijkse bestaan en welbevin
den, en dat mag je nooit als 'klein' afschrijven. Rest nog het probleem, dat er al een 
partij is die 'zorgzaam' als haar onderscheidend kenmerk claimt. Wat maar weer 
demonstreert hoe gênant zo'n claim is. 

Kees Verhaar 
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PERSPECTIEF 

De synergie van 
Borst en BrÏnkhorst 

Gesprek over actuele raakvlakken 
Landbouw en Volksgezondheid 

door Marianne van der Schilden & Kees Verhaar 

E ls Borst (EB): 'Ik denk dat Land
bouwen VWS heel veel samen 
kunnen doen, en daarom is het 

ook heel leuk dat we deze specifieke porte
feuilles hebben. Maar ik kan ook veel sa
men met Roger van Boxtel doen op het ge
bied van Grotestedenbeleid. Voor zover het 
toeval is, maken we er het beste van.' 

Laurens Jan Brinkhorst (LJB): 'Ik was er 
zelfs op tegen dat wij LNV zouden krijgen. 
Daar denk ik nu anders over, mede omdat 
VWS en LNV inderdaad een aantal actuele 
thema's gemeen hebben. Beide ministeries 
werken in het spanningsveld van economie 
en maatschappij. Beide hebben hun reflec
tie op gezondheid, milieu, risico's voor de 
consument en de beoordeling hoe je met die 
risico's omgaat. Gezien de aard van de ma
terie en de raakvlakken vind ik het heel in
teressant dat wij samen optrekken, nog los 
van onze gezamenlijke D66-achtergrond. 
Werken met levend materiaal, planten, die
ren, mensen, heeft een extra dimensie 
naast de economische kant van EZ of mi
lieurandvoorwaarden van VROM.' 

Kees Verhaar (KV): 'Wat is die extra dimen
sie dan?' 

D66 levert vijf bewindslieden 
aan Paars-II. Hebben die 
D66'ers samen ook iets 

extra's, of hangen zij als los 
zand aan elkaar in een 

kabinet van individualisten? 
Op deze vraag komen we in 

deze jaargang van Idee 
geregeld terug. Dit keer in 

gesprek met Els Borst, minister 
van Volksgezondheid, Welzijn 

en Sport, en Laurens Jan 
Brinkhorst, minister van 

Landbouw, Natuurbeheer en 
Visserij, over de poütieke en 

inhoudelijke samenhang 
tussen volksgezondheid en 
landbouw. Een toevallige 
strategische keuze tijdens 

de kabinetsformatie? 
e----- ------e 

EB: "!\vee belangrijke bindende thema's 
zijn voeding en biotechnologie. In beide 
brede onderwerpen zijn de burgers hevig 
geïnteresseerd. Wij kunnen die twee on
derwerpen samen goed benaderen vanuit 
een typische D66-houding. Zo moet je de 
toekomst positief tegemoet treden. Tegen 
nieuwe technologische mogelijkheden 
zeggen wij ')a" maar we willen tegelijker
tijd een aantal waarden overeind houden, 
zoals keuzevrijheid voor de consument. 
Aan biotechnologie zitten ethische aspec
ten waarover D66 altijd al veel heeft na
gedacht, zoals dierenwelzijn, ingrepen in 
het genetisch apparaat van de mens, zelfs 
ingrepen in menselijke embryo's.' 

LJB: 'Er zit een geweldige synergie in de 
twee portefeuilles. En dat heeft ook poli
tieke uitstraling. Het Besluit biotechnolo
gie bij dieren is eigenlijk tot stand geko
men zonder discussie in de ministerraad, 
want VWS en LNV waren het erover 
eens. Ik denk dat het bij voedselveiligheid 
precies zo is. Als hier twee verschillende 
maatschappelijke visies hadden gezeten, 
had dat een geweldige knokpartij tussen 
LNV en VWS kunnen opleveren. Wij dra
gen gezamenlijk het kabinetsbeleid van 

LJB: 'Die extra dimensie is de complete maatschappelijke context 
van economisch functioneren in samenhang met risico, veiligheid, 
milieu en gezondheid. Dat heeft te maken met immateriële waar
den die heel erg te maken hebben met de kwaliteit van de samen
leving, wat een belangrijk thema is voor D66. De consument is ons 
uitgangspunt, en dat gaat over departementsgrenzen heen. Ik 
denk dat een VVD'er op Landbouw veel meer zou focussen op uit
sluitend economische aspecten.' 

risicobeoordeling, risicocommunicatie 
door de Europese Voedselautoriteit en risicomanagement. We 
werken ook samen op het terrein van meldingscentra. D66 zou 
graag naar één gemeenschappelijke voedselinspectie willen. 
Daarbij wordt meer verantwoordelijkheid bij het bedrijfsleven zelf 
gelegd: om de eigen kwaliteit te waarborgen moet men zijn eigen 
toeleveranciers controleren. Nu is het nog te vaak een kat-en
muis-spelletje met de overheid als politieagent.' 

Marianne van der Schilden is senior onderzoeker bij het l//lag in Wageningen. 
Kees Ver/war is sellior onderzoeker bij toas in Wageningen en voorzitter van de redactie 
van Idee. 

4 

EB: 'Het grote voordeel van onze samenwerking is dat we geen 
"territoriumprobleem" hebben. Wij gaan niet zitten kibbelen. Ik 
vind ook belangrijk dat we geen van beiden bang zijn voor nieu
wigheden, dat is de D66-toekomstgerichtheid. Mogelijke risico's 
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moeten natuurlijk worden afgegrendeld, maar het is geen ''Nooit 
genetische manipulatie met voedsel" of "Nooit iets met die bio
technologie" omdat het allemaal eng is of zo.' 

Marianne van del' Schilden (MvdS): 'Wat die angst voor nieuwig· 
heden betreft, wat doeje als die onder consumenten groeit?' 

heb ik daar alle respect voor. Dus ik vind ook consumentenvrijheid 
en etikettering heel belangrijk. Maar ik ben overtuigd van de 
noodzaak dat mensen beter moeten weten wat er aan de hand is. 
De biotechnologie is niets anders dan een gereedschapskist met 
een aantal nieuwe instrumenten, maar heel veel mensen durven 
die kist al niet eens open te doen omdat ze bang zijn dat er een 
monster van Frankenstein uit opstijgt. De onwetendheid is te 
groot en daar ligt een duidelijke opdracht voor het onderwijs. 
Opgroeiende kinderen moeten begrijpen wat er gebeurt in de 
moderne wereld om hen heen.' 

KV: 'Maar zijn we dan wellicht in het verleden te principieel 
geweest? Beschikken we in eigen land nog wel over de kennis die u 
via dat onderwijs wilt overdragen?' 

EB: '0 ja, zeker wel. Absoluut op het gebied van biotechnologie. 
Juist omdat wij op mijn vakgebied, de volksgezondheid, vrij tole
rant zijn. In veel Europese landen mag het menselijke embryo dat 
overschiet bij de reageerbuisbevruchting nooit of te nimmer voor 
enig researchdoel gebruikt worden. Bij ons - en daar heb ik voor 
geknokt en uiteindelijk ook een Kamermeerderheid voor gekregen 
- mag dat embryo in de eerste veertien dagen na de conceptie 
onder strikte voorwaarden wel voor wetenschappelijk onderzoek 
worden gebruikt. We hebben laboratoria op het gebied van geneti-

ca, we hebben wereldberoem

lJB: 'Angst wordt altijd aangepraat. 
Daartegen moet je een attitude hebben. 
Onbekendheid kun je op twee manieren 
aanpakken. Je kunt zeggen: we moeten 

Brinkhorst: 'Maar ja, je kunt 
biotechnologie of kernenergie 

de genetici - maar de over
dracht van al die geleerden 
naar het onderwijs en de 
jeugd is nog een beetje dun-

niet meer "ontontdekken"'. netjes.' 

terug naar het bekende. Maar ja, je kunt biotechnologie of kern
energie niet meer 'ontontdekken'. Je kunt ook zeggen: er zijn risi
co's aan verbonden, maar er zijn ook kansen. In mijn ogen is D66 
een partij die eerst kijkt naar kansen en daarna pas naar bedrei
gingen. Het meest vreselijke wat ik me kan voorstellen bij de bio
technologie is dat Europa het onderzoek doet naar de bedreigin
gen en Amerika naar de kansen. Dat zou een fatale taakverdeling 
zijn, want het zou betekenen dat wij met de rug naar de toekomst 
leven. Voor een deel is dat mijn persoonlijke visie. Voor mij heeft 
het automatisch met een betrekkelijke rationaliteit te maken, met 
de wens om het innovatieve karakter te zien van die technologi
sche ontwikkelingen, zonder je ogen te sluiten voor de ethische 
bezwaren of de (milieu)risico's. Van het ontwikkelen van kansen 
gaat een drijvende kracht uit die belangrijk is en blijft voor dit 
land.' 

EB: 'U had het over die achtergrond van angsten bij de consu
ment. Dat is een kwestie van voorlichting, voorlichting, voorlich
ting! Ik vind dat de mensen veel te weinig weten wat het concreet 
betekent, een genetisch gemodificeerde aardappel of gentech-soja. 
En ik vind ook dat mensen het recht hebben om te zeggen, dat je 
niet op die manier aan de natuur mag morrelen, al vind ik dat per
soonlijk wat overdreven, want volgens mij doen we al sinds de 
mens bestaat aan het kruisen van planten en dieren, en dus eigen
lijk aan biotechnologische handelingen. Het kan nu alleen alle
maal veel sneller en grootschaliger. Bovendien kun je nu ook 
oortgrenzen overschrijden, en dat is natuurlijk een fundamente

le tap. Als je het daar niet mee eens bent (en het eng vindt), dan 

[0 E E -

KV: 'Is het dan geen zaak om 
daar de onderwijsminister voor agrofood op aan te spreken?' 

LJB: 'Aan de Universiteit Wageningen wordt veel aan biotechno
logie gedaan en ik neem aan dat dit in het agrarisch beroepson
derwijs ook wordt onderwezen. Maar het gaat om het bredere mid
delbare onderwijs. Ik denk niet dat we te weinig kennis in huis 
hebben, maar dat het in het gewone onderwijs nadrukkelijker een 
plaats moet krijgen.' 

EB: 'Neem het voorbeeld van teelt van een groentesoort waarbij 
een gen is ingebracht dat resistentie tegen bepaalde bestrijdings
middelen bevordert. Dan is het gewas resistent tegen die herbici
den, en het onkruid eromheen niet. Dan kun je eenvoudig het 
onkruid wegspuiten en het tomatenplantje komt tot volle wasdom. 
Als je die informatie geeft aan een consument die geen idee heeft 
van resistentie en van zoiets als het overbrengen van een gen van 
het ene organisme naar het andere, dan helpt dat natuurlijk niets. 
Dat soort basiskennis zou ik graag op school hebben. Neem insu
line voor suikerpatiënten, die kan worden geproduceerd met de 
DNA-recombinantmethode. Dat werkt perfect, maar veel mensen 
deinzen terug voor dat moeilijke woord.' 

LJB: 'Dat voorbeeld van Els over die tomaat maakt veel mensen 
bang. Daarom mogen we wellaboratoriumproeven doen maar 
geen veldproeven, want dan zaaien die genetisch gemodificeerde 
gewassen uit en dat kan "vreselijke gevolgen" hebben. Nou, in de 
Verenigde Staten is ongeveer de helft van de maïs en de soja gene
tisch gemodificeerd en daar zijn nooit echt grote problemen 
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geweest. Als wij zeggen dat je niet op een commerciële manier 

bepaalde resultaten kunt bereiken zonder ook veldproeven te 

doen, dan zegt men dat er eerst een moratorium moet komen. Op 
die manier komen we er niet. Laten we vooral geen proeven doen, 

want stel je voor dat die goed uitpakken, dan moeten we er wel 

mee verder. Dat is een soort angsthazerij waarmee je de angst 

aanwakkert. Wij zijn bereid om zo min mogelijk risico te nemen 
(en je moet het risico ook kunnen indammen en als dat een pro

bleem is, trek je een scherpe grens), maar als je überhaupt niet 

bereid bent om veldproeven te doen, kom je nooit aan een com

merciële toepassing toe.' 

MvdS: 'U had het net over kansen en bedreigingen. Ik zou graag 
concreet van u horen wat dan de kansen voor Nederland zijn, zowel 
op het gebied van voedsel als voor medische toepassingen.' 

EB: 'In Nederland proberen we bijvoorbeeld gentherapie uit. Bij 

ziekten die het gevolg zijn van een fout in één gen, kun je probe

ren cellen te halen uit het zieke orgaan (bijvoorbeeld de longen bij 

de taaislijmziekte of de pancreas bij suikerziekte), vervolgens het 

goede gen erin te stoppen en ze dan weer terug te plaatsen. 

Daarnaar wordt in Nederland veel onderzoek gedaan en we heb

ben sterke onderzoeksgroepen op het gebied van celbiologie en 
immunologie - dus daar kunnen wij ook vondsten doen en voort

gang boeken. Dat wil ik graag toestaan. En daar is ook weinig 

ethisch bezwaar tegen. De ethische bezwaren hebben betrekking 

op gevallen waarbij 

KV: 'Terug naar het embryo, als ik dat zo mag zeggen. Het is nu al 
mogelijk om bij een vrouw die geen kinderen kan krijgen een eicel 
van iemand anders met de eigen genetische eigenschappen in te 
brengen. Dat is dus nog vóór er sprake is van een embryo. Mag 
zoiets straks in Nederland' 

EB: 'Dit is nog niet aan de orde geweest in de Kamer. Ik denk dat 

een meerderheid daar wel mee akkoord zou gaan. Persoonlijk heb 

je de ziekte gaat 

bestrijden door al in 
het embryo genen te 

veranderen, want 

dan krijg je een situ

atie dat die nieuwe 

genen ook op het 

nageslacht over-

Borst: 'U had het over angsten bij 
de consument. Dat is een kwestie 

van voorlichting, voorlichting, 
voorlichting!' 

ik er ook geen bezwaar tegen. We hebben 

de stap al gezet naar een bevruchting 

buiten het lichaam, in een buisje. En het 

is toch een mooi idee als je dan je eigen 

gaan. Nou zouje zeggen "Fijn, dan is die ziekte ook de familie uit", 

maar daartegen bestaat bezwaar. In Frankrijk is zelfs een wet die 
zegt dat ieder mens recht heeft op zijn eigen erfelijke samenstel

ling en ook het recht om die door te geven aan zijn nageslacht. Dus 
je mag wel een ziek orgaan tijdens het leven manipuleren, maar 

aan de erfelijkheid van de ziekte magje niks doen. Daar is dus een 

meerderheid van de Kamer voor een moratorium.' 

MvdS: 'Dan kom je dus bij de keuzevrijheid van het individu ter
wijl dat ongeboren individu zelf nog niet eens kan kiezen. ' 

EB: 'Ja. Mrondend wil ik nog het kankeronderzoek noemen, een 
sterke onderzoeksgroep in Nederland. Daarvoor worden ook gene

tisch gemodificeerde dieren gebruikt. Je moet geen dierproeven 
doen als er een alternatief mogelijk is. Maar als het de enige moge
lijkheid is, als zelfs een proef met een muis die genetisch wat ver

anderd is de enige mogelijkheid is, dan vind ik dat het ook moet 
kunnen. Je moet niet onnodig dieren dood maken voor de medi

sche wetenschap en ik geef jaarlijks veel geld uit voor het afschaf

fen van dierproeven. Voor cosmetica worden geen testen meer 

gedaan met dieren en ik heb zo'n idee dat dit binnen onze partij en 

onze achterban wordt gewaardeerd. Wij zijn immers ook begaan 

met dierenwelzijn en vinden niet dat je voor zieke mensen maar 

alles moet doen, ongeacht hoeveel ratten of muizen je daarvoor 

opoffert. Dat is niet des D66.' 
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genetische eigenschappen mee kunt 

geven, ook al is het met de eicel van een ander.' 

KV: 'Maar het is heel dicht bij het beeld van Frankenstein.' 

LJB: 'Je moet het beeld van Frankenstein niet gebruiken om 

angst op te roepen, zoals met "Frankensteinvoedsel". Dat is pre

cies het verschil tussen genetisch gemodificeerd en genetisch 
gemanipuleerd voedsel. Een organisatie als Greenpeace spreekt 

systematisch over genetisch gemanipuleerd voedsel. Het woord 
"gemanipuleerd" heeft een betekenis van "eigenlijk doe je dat op 

een geniepige manier, met verkeerde bedoelingen". Daarmee sug

gereer je dat degenen die niet tegen genetische modificatie zijn 
eigenlijk slecht zijn. En daar moet je heel erg mee oppassen, want 

zo kom je heel dicht bij de inquisitie. Omdat ik het niet eens ben 

met een bepaalde opvatting, ben ik nog niet slecht. Nee, de basis 
in de communicatie moet respect voor elkaar zijn, ook al zijn we 

het niet eens. Heel typerend is wat mij onlangs gebeurde op een 
manifestatie van de PvdA over voedselveiligheid. Een vragenstel

ler was teleurgesteld dat het Europees Parlement een amende

ment over het volstrekt afwijzen van genetische modificatie niet 
had overgenomen en hij verwachtte van mij als vertegenwoordiger 

van de Nederlandse regering dat ik protest zou laten horen, Maar 

dat vind ik onzin want de wetgever heeft gesproken. Ik ben demo

craat en ik respecteer dat het Europees Parlement samen met de 
Raad een standpunt heeft ingenomen. Dat vond de vragensteller 
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moreel veroordeelbaar. Dergelijke discussies moeten we mijns 

inziens in D66 zien uit te bannen. Dat leidt niet tot vruchtbare 

resultaten, maar tot verkettering.' 

EB: 'Wat ik wel reëel vind is dat je moet letten op het behoud van 

de diversiteit van gewassen en diersoorten. Bij een monocultuur 

komt er altijd een dag dat een soort uitsterft. Als je terugvalt op 
één soort graan op de hele wereld, is de volgende stap geen graan.' 

MvdS: 'Maar ik blijf zitten met de vraag wat de specifieke voorde
len zijn voor voedingsgewassen in Nederland: is er bijvoorbeeld al 
een gentech-gewas waarmee we kunnen scoren?' 

IJB: 'Je moet dat bezien in de groeiende Europese ruimte, die 

waarden heeft die afwijken van de Amerikaanse. Wij zijn bewus

ter, minder naïef. De Amerikanen zouden bijvoorbeeld zonder 

Europese druk nooit tot etikettering overgaan. In zoverre is het 

goed dat wij minder naïef omgaan met de beoordeling van risico's 

maar je moet niet doorslaan naar de andere kant. Ik pleit ervoor 

hier een klimaat te scheppen waarin kansen mogelijk zijn. Dan 

zullen wetenschappers die kansen in Europa pakken en niet naar 

Amerika emigreren. Een ongewenste ''brain drain"! Wat mij 

betreft in ons land, in Denemarken of Frankrijk, maar de 

Europese wereld van biotechnologie zal terechtkomen waar ze 

zich het prettigste voelt.' 

wat voor bereidheid om zich aan te passen. Het is een specifieke 

nichemarkt. Een hele sympathieke verbreding van de landbouw, 

maar van beperkte economische betekenis - net als agrotoerisme 
en agrarisch natuurbeheer.' 

EB: 'Het is een kwestie van vraag en aanbod. '!\vee kanten moe

ten elkaar vinden. In de zorg bestaat voor deze mensen een plaat
stekort maar we hebben wel geld voor ze vanuit de AWBZ.' 

WB: 'Er kunnen natuurlijk nog meer zorgboerderijen bij de hui
dige paar honderd komen.' 

EB: 'Dan kan de zorgverzekeraar het beschikbare bedrag voor die 

verzekerde bij de boerderij brengen.' 

WB: 'Maar het hangt wel sterk af van het soort boerderij. Leent 

het bedrijf zich ervoor? En het moet passen in de gezinssituatie. 

Dat zijn trouwens vaak vrij eenzame situaties, vanwege de 

arbeidsomstandigheden op de boerderij werken veel boeren de 

hele dag alleen. De enige andere mensen die ze zien zijn de voer

transporteur en, bij het middageten, de echtgenote. Dat is niet het 

optimale klimaat om gehandicapten zorg te geven. Het is een heel 

duidelijke situatie waarin je maatwerk moet leveren. Maar wat er 

gebeurt is heel positief.' 

Borst over zorglandbouw: ~ls ik het geld 
lever, zorgt Laurens Jan voor de boeren.' 

MvdS: 'En het is een mooi voorbeeld van onderne
merschap: ondernemers die zoeken naar nieuwe 
mogelijkheden.' 

LJB: 'Zeker. Ik ben bezig met een saneringsproces 
van de intensieve varkenshouderij. Van de 3000 

bedrijven is vermoedelijk maar een klein deel 

geschikt om een zorgtaak op te pakken. Maar ik zou 

KV: 'EI' zijn nog meer onderwerpen die beide ministeries raken als 
het gaat om voedselveiligheid, maar er zijn ook andere thema's met 
mogelijke synergie. Eén daarvan komt elders in dit nummer van 
Idee (pagina 26 e.v.) aan de orde, namelijk de zorglandbouw.' 

EB: 'Ik vind dat fantastisch! Een heel goed concept. Ik heb zelf 

vroeger al gezien dat het leven op de boerderij een structuur en 

ritme heeft waarvan iets rustigs uitgaat. Natuurlijk zijn er men

sen met een bepaalde handicap die in zo'n omgeving goed kunnen 
gedijen. Ik heb ook voorbeelden gezien van psychiatrische patiën

ten, die een tussenperiode op een tuinbouwbedrijf doorbrengen 

vóórdat ze weer de echte maatschappij in gaan. Ze krijgen daar 
weer zelfvertrouwen, want ze zijn bezig met nuttige dingen. Ik 

hoor dat het de mensen goed doet. Structuur, echt werken en geen 

flauwekul. Vanuit dat gevoel kunnen ze soms de stap maken naar 
een baan. Dat is mijn kant van de zaak. Jouw kant is de boer op 

zoek naar nieuwe mogelijkheden om het bedrijf te gelde te maken.' 

lJB: 'We spreken dan over multifunctionaliteit. En het is zeker 

waar dat op 80 à 85% van de bedrijven zodanig wordt geprodu

ceerd dat niet de omgeving kan worden geboden waarin fysiek of 
geestelijk gehandicapten tot rust kunnen komen of geholpen kun

nen worden. Maar er is een zeker een niche waarin het mogelijk is 

om die economische productiefunctie te combineren met zorg voor 

"patiënten". Maar we moeten niet onderschatten wat voor menta

le instelling daarvoor nodig is van de boer (EB: en van de boerin!!), 
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het best de moeite waard vinden om dit proces in een werkgroep 

nader te bestuderen. Eén van de karakteristieken is dat boeren 
een "way of life" is. Men wil graag in die context blijven leven en 

werken. En dat geeft misschien wat extra ruimte voor de zorg

boerderij.' 

MvdS: 'Het gaat er vooral om dat die ontwikkeling er is en maat
schappelijk wordt geaccepteerd en dat er bijvoorbeeld iets gedaan 
wordt met de financiering.' 

EB: 'Het geld is beschikbaar! We hebben de persoonsgebonden 

budgetten ingevoerd dus iedere gehandicapte brengt zijn "eigen" 

geld mee. Zo zie ik ook dat het moet gebeuren. Geld mag niet meer 

de reden zijn om geen zorg te verlenen. Geld mag ook geen belem

mering meer zijn als er vraag is naar de zorgboerderij, en er is 

aanbod. Dat is misschien nog niet overal doorgedrongen.' 

WB: 'Ik noteer dat met veel plezier.' 

KV: 'Dus als zij nou het geld levert .. .' 

EB: ' ... dan hij de boeren!' 

WB: 'En dan na afloop van Paars II als ex-ministers tot rust 

komen op een zorgboerderij.' • 
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PERSPECTIEF 

Liberale oplossing 
voor sociaal vraagstuk 

Over H enk Leen en s l~antelende zorgpersp ectief 

D 66 heeft gekozen voor het soci
aal-liberalisme. Daarbij zijn in
dividuele keuzevrijheid en soci

ale rechtvaardigheid niet elkaars tegen
polen maar onderdeel van een gewenste 
inrichting van onze maatschappij. Een de
mocratische samenleving tracht de af
stemming tussen keuzevrijheid en sociale 
rechtvaardigheid vorm te geven maar ook 
de mogelijke spanningen daartussen op te 
lossen. Omdat geen eeuwig en altijd gel
dende oplossingen kunnen bestaan, is een 
pragmatische aanpak gewenst. Hetzelfde 
geldt voor de organisatie van de gezond
heidszorg. 

Hoofdrolspelers 

Een democratische visie op de gezond
heidszorg moet ervan uitgaan dat de 
hoofdrolspelers ook daadwerkelijk de 
hoofdrolspelers zijn. Dit zijn allereerst de 
consumenten, in samenspraak met de 
hulpverleners. De menselijke maat moet 
dus uitgangspunt zijn van het systeem. 
En de rol van de politiek moet erin gele
gen zijn de burger te faciliteren (zie de 
congresnotitie Burger en Bestuur). 
Dit geldt temeer omdat op het moment 
dat de cliënt patiënt is geworden, er een 
afhankelijkheidsrelatie is ontstaan, moge
lijk (deels) als directe gevolg van de ziek
te. Het behoort echter tot het professione
le vermogen om dit feit te kennen en de 
menselijke gelijkwaardigheid blijvend te 
onderkennen. 
Daarnaast is er een groot verschil in ken
nisniveau. De consument weet nauwelijks 
wat er binnen de gezondheidszorg gaande 
is, en wat hij hiervan redelijkerwijs kan 

door G erard B o s 

Binnen het huidige stelsel 
van gezondheidszorg is de 

positie van de hulpvrager te 
vergelijken met die van een 
afhankelijke, ondergeschikte 
consument. Ondanks de con-
statering Op diverse plaatsen 
dat de patiënt centraal dient 

te staan, is de consument 
tegenwoordig nog steeds 

meer object van discussie dan 
medebepaler van zorgaanbod 
en zorgorganisatie . De orga-
nisatie van de zorg dient dan 

ook te kantelen zodat de 
patiënt daadwerkelijk centraal 
komt te staan. Daarover lijkt 

binnen de Nederlandse 
politieke stromingen weinig 
meningsverschil te bestaan. 
En ook voor Henk Leenen 

(Idee nr. 2, april 2000) is dit 
een kerngedachte. Vraag is 
echter hoe de kanteling van 

de zorg naar de patiënt daad
werkelijk moet worden 

vormgegeven. 
.----------------------------~ 

sche (sociaal-liberale) visie op de gezond
heidszorg van het grootste belang dat de 
consumenten zich organiseren, samenwer
ken en solidair zijn. Daarnaast en bovenal 
dient er aandacht te zijn om informatie 
voor de patiënt zo goed mogelijk beschik
baar te stellen. Nieuwe media als internet 
kunnen hierbij een rol spelen. Niet alleen 
met betrekking tot informatie over een 
ziekte maar ook over het functioneren van 
hulpverleners en hulpinstellingen. 

Solidariteitsarrangementen 

Om de zorg daadwerkelijk te kunnen kan
telen en de positie van de hulpontvanger te 
versterken, is een nieuwe vormgeving ver
eist van de bestaande solidariteitsarrange
menten in de gezondheidszorg. Eerste aan
dachtspunt is daarbij de bekostiging van 
de gezondheidszorg. Geeft het verlenen 
van diensten de hulpverlener invloed op de 
hulpvrager, de betaling moet de hulpvra
ger invloed op de hulpverlener geven. 
Een democratisch model kan echter niet 
alleen uitgaan van solidariteit bij de be
taling van gezondheidszorgdiensten, maar 
vereist ook een zo gelijkwaardig mogelijk 
opgezet systeem. Zorgverzekeraars kun
nen daarbij als de organisatoren van soli
dariteitsarrangementen een belangrijke 
rol spelen. Ze kunnen verschillende arran
gementen opzetten, aanbieden en uitvoe
ren en zo meer evenwicht scheppen in de 
relatie tussen hulpvrager en hulpverlener. 
Verdere vormgeving van machtsevenwich
ten is mogelijk doordat verzekeraars (maar 
eventueel ook anderen) op last van de con
sumenten contracten sluiten met hulpver
leners en afspraken maken over te ver

verwachten. Het is daarom voor het welslagen van een democrati- strekken zorg. Daarbij dienen aspecten als adequate toegankelijk
heid en kwaliteit uiteraard een belangrijke rol te spelen (accepta
tieplicht en verzekeringsplicht). Tegelijkertijd moet de consument 
keuzemogelijkheden hebben en niet afhankelijk zijn van een 

De auteur is lid /Jall de Programmacommissie. 
Hij dankt de vele leden vall de projectgroep volksgezondheid. 
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(regionale) monopolist. De verzekeraar 
die het beste tegemoet komt aan de wen
sen van de consument zal het meest suc
cesvol zijn. Democratie betekent hier 
allereerst stemmen met de voeten. 
Zorgverzekeraars kunnen het beschik
baar stellen van informatie mede vorm
geven. Zij hebben immers met en namens 
de patiënt behoefte aan een zo correct 
mogelijk verlopend hulpverleningsproces. 
Bovendien kan deze kwaliteit van dienst
verlening voor de consument een grote rol 
spelen bij de keuze van een zorgverzeke
raar. Een rol voor de centrale overheid 
kan hier zijn om ervoor te zorgen dat de 
consument beschikt over de informatie 
die hij voor deze keuze nodig heeft. 

De rol van de overheid 

Het centraal plaatsen van de hulpvrager 
betekent dat de zorgontvangers de vraag 
moeten beantwoorden of en in hoeverre er samenhang is in de 
voorzieningen en of de kosten van de diensten betaalbaar zijn. 
Consequentie ten principale is dat het vraagmodel centraal staat, 
en geen budgetteringsmodel: kantelen van de organisatie naar de 
patiënt betekent dat het geld de zorg moet volgen, niet dat de zorg 
het geld volgt. Dit betekent het loslaten van budgettering volgens 
het principe van de geleide markteconomie. Hier maak ik dus een 
principieel andere keuze dan Henk Leenen, die het kantelen van 
de patiënt het best denkt te realiseren door het primaat aan de 
politiek en de overheid te geven. Overigens verstaan wij onder een 
geleide markteconomie iets anders dan het binnenhalen van 
Amerikaanse toestanden, wat Leenen bij het loslaten van een cen
traal aansturende overheid lijkt te zien. 
De invloed van consumenten op het stelsel van gezondheidszorg 
moet centraal staan (di.recte democratie) en geniet de voorkeur 
boven indirecte democratie (waar de overheid beslist welke moge-
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lijkheden er zijn). Toegepast op het stelsel van gezondheidszorg 
betekent dit dat de overheid tot taak heeft de posities en verant
woordelijkheden van consument (zoals de verzekeringsplicht), 
hulpverleners (kwaliteitsnormen) en verzekeraars (acceptatie
plicht) vast te leggen en mede vorm te geven. Of, om in termen van 
minister Roger van Boxtel te spreken: de overheid is primair pro
cesbegeleider en haar begeleiding dient zodanig te zijn dat de ver
leende zorgdiensten naar het oordeel van de zorgontvangers vol
doende effectief zijn, voldoende in omvang, van voldoende kwali
teit, doelmatig en in solidariteit betaalbaar. 
Een gesloten systeemdenken past niet alleen onvoldoende bij de 
mondige consument; ook het open en grensoverschrijdende karak
ter van gezondheidszorg maakt zo'n systeem in de toekomst wel
haast onmogelijk. Recente juridische uitspraken en de recente 
stellingname van de Europese Commissie geven aan dat we ge
zondheidszorg moeten zien als een grensoverschrijdende markt. 

Hoewel de uitwerking van de juridische 
uitspraken nog verschillend wordt geïn
terpreteerd, lijkt het zeer gewenst om 
proactief op deze ontwikkelingen in te 
spelen. En waarom zou de consument 
zich niet over de grenzen laten informe
ren? Daarvoor hoef je tegenwoordig niet 
meer vanachter je bureau te komen. 
Diverse gezondheidszorginstellingen 
oriënteren zich nu al doelbewust op deze 
internationalisering van de gezondheids
zorg. 

Keuze sterkste systeem 

Budgettaire kaders liggen ten grondslag 
aan een gelijkheidsideaal: prioriteit aan 
gelijke behandeling. Dit is, zoals uiteen
gezet, in beginsel een belangrijk streven. 
Maar het staat op gespannen voet met de 
consumentensoevereiniteit. Als de jas te 
krap wordt, leidt dit tot ontevredenheid. 
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De balans tussen sociaal en liberaal komt daarmee in gevaar. Om 
deze negatieve spiraal te doorbreken moet er ruimte komen om 

zorg (en de kosten van zorg) in economisch perspectief in positieve 
zin te ontwikkelen: ruimte voor zorg als consumptiegoed, investe
ren in kennisinfrastructuur en in een in principe schone bedrijf

stak. Op deze plaats is het misschien goed om op te merken dat er 
in onze maatschappij diverse vitale levensbehoeften zijn, zoals 
huisvesting, voeding en water, waarvan de toegankelijkheid min
stens zo belangrijk is als gezondheidszorg. Ook hier geldt niet dat 
we de kosten uitsluitend tot de collectieve lasten rekenen, noch dat 
we de Nederlandse bakkers budgetteren. Met andere woorden, 
toegankelijkheid en solidariteit zijn geen aspecten die op zichzelf 
al tot centrale budgettering moeten leiden. 
Voor de realisering van het kerndoel (centrale rol consument en 
daarmee een op vraag en niet op budgettering gericht systeem) 
moet een aantal veranderingen worden doorgevoerd. Uitgaande 
van een sociaal-liberale visie impliceert dit tevens dat de verande
ringen blijvend moeten leiden tot solidariteitsarrangementen die 
zorgdragen voor een goede toegankelijkheid voor iedere burger. 
Als we bij de doelen tot slot een grotere doelmatigheid betrekken, 
impliceert dit dat de gezondheidszorg niet langer gefinancierd kan 
worden uit een budget dat blijvend en uitsluitend tot de collectie
ve lasten gerekend kan worden. Het impliceert dat de financiering 
deels nominaal (lees: door een ieder zelf bekostigd) moet worden. 
Bij dit gewenste systeem staat niet het recht van de sterkste voor
op, maar de keuze voor het sterkste systeem: een systeem dat tege
moet komt aan keuzevrijheid en sociale rechtvaardigheid dat dus 
niemand in de kou laat staan. Dat betekent dus ook een systeem 
dat invulling geeft aan acceptatieplicht en verzekeringsplicht 
waarbij de acceptatieplicht voor een breed basispakket zal gelden. 
De gewenste ontwikkelingen komen immers niet uit het schrap
pen van voorzieningen, maar uit hun zo doeltreffend mogelijke 
realisatie. 

Volksgezondheid in het 
perspectief van de burger 
Een schets van ontwikkelingen ten behoeve van een 
sociaal-liberale politiek door prof.dr. H.J.J. Leenen. 

Dit is de eerste uitgave in de reeks Sociaal-Liberale Perspectieven, 
een publicatiereeks onder auspiciën van de Tweede-Kamerfractie, 
de Programmacommissie en het Wetenschappelijk Bureau van 
D66. Dit eerste werk geeft een schets van de voornaamste ontwik
kelingen op het terrein van de zorg voor de volksgezondheid. Het is 
geen beleidstekst en ook geen politiek programma, maar bedoeld 
als bijdrage van het debat over de toekomst van de zorg. 
Het eerste exemplaar van dit boekje werd op 18 mei tijdens een 
persconferentie aangeboden aan Thom de Graaf. 

In het vorige nummer van Idee verscheen reeds een voorpublicatie. 
Prijs f 15,-- excl. porto. 

U kunt dit boekje bestellen bij de SWB, tel. (070) 356 60 41, 
fax (070) 364 19 17 of per e-mail swb@d66.nl 
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Kostell.reductie 

Een belangrijk deel nominale financiering heeft op een groot aan
tal aangegeven zaken een positief effect: 
• Omdat de consument een deel uit eigen middelen moet betalen, 
zal hij een kritischer keuze maken van de verzekeraar. Dit maakt 
dat de consument daadwerkelijk een rol van betekenis gaat spe
len. Verzekeraars zullen zich moeten inspannen om de consument 
als klant te werven en te behouden; 

• Het geeft ruimte voor extra budget voor de gezondheidszorg; 
• Het zal leiden tot een grotere doelmatigheid omdat verzekeraars 
betere prijs- en productieafspraken zullen realiseren; 
• Het zal leiden tot meer verantwoord gedrag van de burger. Via 
verantwoord gedrag (zoals geen onterecht beroep op gezondheids
zorg) kan hij prijsreducerend handelen; 
• Ruimte in het budget geeft meer kansen voor investeringen; 
• Als kostenreductie binnen de zorg voor de consument direct 
merkbaar is, zullen preventieprogramma's (nog steeds een onder
geschikt item in de gezondheidszorg) meer succes hebben. 
In bovenstaande is getracht om een sociaal-liberale visie op gezond
heidszorg weer te geven. Een visie waarin de soevereiniteit van de 
consument een centrale rol inneemt, maar ook de solidariteit. Het 
geschetste moet aanleiding geven tot een organisatie van de zorg 
waarin een ieder blijvend kan profiteren van een hoog kwalitatief 
systeem van gezondheidszorg, zoals wij dat in Nederland hebben 
en het moet voorkomen dat ten gevolge van een budgettaire 
schaarste de kapitaalsterksten hun eigen weg zullen kiezen, waar
mee ons stelsel ernstig onder druk zou komen te staan. Het is een 
pleidooi voor gereguleerde marktwerking als alternatief voor een 
centrale aansturing door de overheid opdat uiteindelijk alle men
sen blijvend van een goed gezondheidszorg kunnen profiteren. Een 
liberale oplossing voor een sociaal vraagstuk. • 
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COLUMN 

De spiegel van de vorst 
De regering wordt gevormd door de Koning en de ministers. De Koning is onschendbaar; de 
ministers zijn verantwoordelijk. Aldus artikel 42 van onze grondwet. 

De laatste tijd wordt het artikel vaak aangeduid als de slimme oplossing van Thorbecke 
anno 1848. Dat is een misverstand. Koninklijke onschendbaarheid en ministeriële verant
woordelijkheid zijn als begrippen heel wat ouder dan onze grondwet van 1848 en zijn ook 
helemaal niet van Nederlandse afkomst. 
Thorbecke schreef gewoon over wat elders allang gemeengoed was. 

Dat de koning onschendbaar is werd voor het eerst opgeschreven in de Franse grondwet van 
1791. Eigenlijk stond het er nog mooier: 'La personne du Roi est inviolable et sacré.' Veel 
geholpen heeft het niet; twee jaar later doorbrak de revolutionaire guillotine de onschend
baarheid van de koning voor wie dit moois wat bedoeld: Lodewijk XVI . 
Maar de term was bedacht en zou niet meer verdwijnen. Bij ons kwam hij voor het eerst voor 
in de grondwet van 1806 die de basis vormde voor het koninkrijk Holland, met koning 
Lodewijk Napoleon. De vaderlandse geschiedenis heeft dat koninkrijk altijd wat verdonke
remaand. Het heeft ook niet lang geduurd (1806-1810) maar het was wel in veel opzichten 
een soort voorbeeld voor het latere koninkrijk der Nederlanden, dat in 1815 werd gesticht. 
Koning Willem I nam in zijn grondwet van 1815 de term onschendbaarheid overigens niet 
ouer. En dat had zijn redenen want kort tevoren was de onschendbaarheid voorzien van een 
soort Spiegelbeeld: de ministeriële verantwoordelijkheid. 
Dat spiegelbeeld was intussen in Engeland ontstaan. Aan het einde van de achttiende eeuw 
had men daar in de gaten gekregen dat er zonder het parlement niet goed te regeren viel, dat 
hel parlement eigenlijk het laatste woord had en dat het dat laatste woord wisselde met de 
ministers. Geen ministeriële verantwoordelijkheid zonder ministeriële regeringsbevoegd
heid. De constructie kwam erop neer dat het de ministers waren die regeerden, niet de konin
gen want die waren onschendbaar en dus niet aanspreekbaar. 

Engeland had en heeft geen geschreven grondwet. Daarom is het exacte geboortejaar van de 
ministeriële verantwoordelijhheid niet goed te bepalen. Maar het jaar waarin het begrip 
werd ingevoerd naar het Europese continent staat nauwkeurig vast: 1814. In dat jaar ein
digde het Napoleontische keizerrijk en werd het Franse koninkrijk hersteld. De broer van de 
onthoofde Lodewijk XVI werd de nieuwe koning en hij voerde in wat hij tijdens zijn bal
lingschap in Engeland had geleerd: de ministeriële verantwoordelijkheid. Zo kwam in de 
Franse grondwet van 1814 de combinatie van koninklijke onschendbaarheid en ministerië
le verantwoordelijkheid. 
Vanuit de Franse grondwet kwam het begrip in vele andere grondwetten terecht. Overal 
waar koningen hun positie als verlichte despoten moesten opgeven om plaats te maken voor 
de macht van het parlement werd de ministeriële verantwoordelijkheid ingevoerd - en altijd 
in combinatie met de koninklijke onschendbaarheid. 
Je kon de stelling ook omkeren: in alle grondwetten waar de koning niet uitdrukkelijk 
onschendbaar werd verklaard, ontbrak de ministeriële verantwoordelijkheid en dus ook par
lementaire zeggenschap. OllZe koning Willem I zag niets in de koninklijke onschendbaarheid 
want hij moest niets hebben van parlementaire invloed en dus ook niet van ministeriële ver
antwoordelijkheid. Hij nam zelf alle verantwoordelijkheid en wie hem wilde tegenspreken 
kon zijn gang gaan. Maar bij gebrek aan een echt parlement kwam daar weinig van terecht. 
Als het ging om staatsrechtelijke modernisering liep Nederland in de eerste decennia van de 
negentiende eeuw heel erg achter. Then België zich in 1830 van Nederland afscheidde werd 
daar meteen de combinatie van koninklijke onschendbaarheid en ministeriële verantwoor
delijkheid vastgelegd. Maar Nederland bleef doorsukkelen. Pas in het grote revolutiejaar 
1848 werden ook bij ons - eindelijk - de bakens verzet. Geen slimme constructie van 
Thorbecke als antwoord op een typisch Nederlands probleem, maar het inlopen van een ach
terstand. 
Intussen zijn onschendbaarheid en verantwoordelijkheid onverbrekelijk met elkaar verbon
den. Wat de gedachtewisseling over de toekomst van de monarchie ook oplevert, dáár zal 
geen verandering in komen. • 
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Bestuurlijke integriteit 

Een redactionele inleiding op het thema 

D e kern van de bestuurlijke integriteit ligt bij het voorkomen van wat Ien Dales noemde 
'machtsbederf'. Zodra machtsbederf om zich heen grijpt, tast het binnen de kortste 
keren de grondslagen van de democratie aan: publiek vertrouwen. 

Bestuurlijke integriteit gaat enerzijds over de integriteit van individuele ambtenaren en politici 
en anderzijds over de integriteit van het openbaar bestuur als systeem. In het eerste geval gaat 
het over steekpenningen, onverdedigbaar declaratiegedrag en vriendjespolitiek. In het tweede 
geval gaat het over duidelijke wet- en regelgeving, handhaving, transparantie en democratische 
controleerbaarheid. Dit themanummer behandelt beide aspecten van bestuurlijke integriteit. Het 
eerste aspect komt met name aan de orde in de statements van Thom de Graaf en Margo 
Andriessen . Het tweede aspect komt aan bod in de artikelen van Gina Kamsma, Peter van der 
Knaap en Klaart je Peters. 

Anno 2000 mogen wij de nodige eisen stellen aan bestuurlijke integriteit. Tot voor kort kon de 
overheid straffeloos handelingen verrichten, terwijl particulieren voor die handelingen zouden 
worden opgepakt. Lokale overheden hebben onlangs echter hun strafrechtelijke immuniteit ver
loren. Een eerste stap? Gina Kamsma beschrijft, aan de hand van de Pikmeer-jurisprudentie, dat 
ook het strafrecht een instrument tot bevordering van de bestuurlijke integriteit is geworden. 

Is bestuurlijke integriteit eigenlijk wel in regels, procedures en gedragscodes vast te leggen? Peter 
van der Knaap wil de lat een stukje hoger leggen. Bestuurlijke integriteit betreft volgens hem niet 
alleen rechtmatigheid, maar vereist ook een helder, transparant, doelmatig en doeltreffend 
bestuur. Hij beschrijft welke instrumenten de Rijksoverheid daarvoor sinds kort inzet. In dat ver
band mochten we onlangs op de derde woensdag van mei in de Tweede Kamer de eerste Dag van 
de Beleidsverantwoording meemaken. Voortaan Woensdag Gehaktdag? Voor de Tweede Kamer is 
het een mogelijk instrument om meer werk te gaan maken van haar controlerende taak en bij te 
dragen aan een integer bestuur. Zal het lukken? 

Bij velen leeft het beeld dat onze volksvertegenwoordiging thans te zwak en te machteloos is om 
zich te verweren tegen de zogenaamde 'Vierde Macht', bestaande uit vele tienduizenden ambte
naren. Klaart je Peters toont in haar artikel aan dat de invloedsverhoudingen tussen ambtenaren 
en de democratisch gekozen politici niet zo scheef zijn als vaak wordt gevreesd. 

Meer instrumenten ter bevordering van de bestuurlijke integriteit en een niet al te scheve 
invloedsverhouding tussen ambtenaren en politici leiden echter nog niet automatisch tot publiek 
vertrouwen in het openbaar bestuur. Vertrouwen in mensen gaat vooraf aan vertrouwen in bestu
ren. Om die reden bepleit Thom de Graaf in zijn statement dat er duidelijke regels voor ambte
naren en politici moeten komen en volledige openheid betracht dient te worden. Slechts volledige 
openheid maakt het mogelijk dat buiten de eigen kring van ambtenaren en politici kritische vra
gen kunnen worden gesteld. Volgens Margo Andriessen is dit nodig omdat dan pas de bel gaat rin
kelen. Tot die tijd worden de niet integere praktijken met de mantel der liefde bedekt. 

Theo Hooghiemstra 
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Schoonheid en eenvoud 
beleid • 

In 

VBTB antidotum tegen progressieve paralyse overheid 

I
s het voldoende dat een overheid - en 
alles op haar loonlijst - zich 'fatsoen
lijk' gedraagt? Dat de overheid niet 

corrupt is en ons belastinggeld besteedt 
aan de zaken waarvoor we dat hadden 
bedoeld? Ik denk het niet: anno 2000 mo
gen we meer eisen stellen aan de deugd
zaamheid van de overheid. Hoewel waak
zaamheid geboden blijft (denk aan de 
Schipholtunnel), heeft integriteit niet al
leen betrekking op steekpenningen, onver
dedigbaar declaratiegedrag en vriendjes
politiek. Het heeft ook te maken met het 
eerlijk aangeven wat je waarom gaat doen 
en hoeveel dat mag kosten. 
Steeds meer geldt dat een integere over
heid haar best moet doen om duidelijk te 
zijn over de doelstellingen die zij nastreeft 
en de instrumenten en middelen die zij 
daarvoor inzet. Een dergelijk streven naar 
transparantie maakt het niet alleen beter 
mogelijk om 'stinkende zaakjes' sneller 
waar te nemen, het legt ook de lat een 
stukje hoger. Integriteit omvat dan niet al
leen rechtmatigheid, maar ook een doel
matig gebruik van middelen en effectief 
beleid. 

Initiatief rijksoverheid 

door Peter van der Knaap 

Als je op zoek bent naar 
synoniemen voor de modieuze 

kreet 'integriteit', stuit je al 
gauw op woorden als 'recht
schapenheid', 'deugdzaam
heid' en 'onkreukbaarheid'. 

Woorden waar oud-Hollandse 
kerkwaarden als het ware 
van af druipen. Het is niet 

voor niets dat velen de notie 
integriteit in verband brengen 
met 'je aan de regels houden'. 
In die zin is een integere over-

heid niet veel meer dan een 
overheid die rechtmatig 

handelt: men houdt zich aan 
de wet- en regelgeving, die 
men vaak zelf heeft vast

gesteld. Maar is dat 
dan alles? ----- . 

van transparantie duidelijker: 
• informatie in de oude departementale 
begrotingen is onvoldoende toegankelijk; 
• beleidshoofdlijnen waren vaak moeilijk 
te herkennen; 
• vaak ontbrak directe verbinding tussen 
beleid, prestaties en middelen; 
• onvoldoende samenhang tussen en bin
nen begrotings- en vera.ntwoordingsstuk
ken. 

Eigenlijk komt het erop neer, dat de uit
voerende macht zichzelf met onheldere 
stukken nogal wat vrijheden verschafte. 
Het was allemaal wel rechtmatig, maar of 
de gelden ook goed werden besteed, bleef 
te vaak onduidelijk. 
Onder de vlag 'Van beleidsbegroting tot 
beleidsverantwoording' (VBTB) is het 
afgelopen jaar binnen de rijksoverheid 
hard gewerkt aan meer transparantie om 
zodoende te komen tot een nieuwe, meer 
beleidsmatige opzet van de begroting en fi
nanciële verantwoording, waarmee de 
koppeling van beleid en geld drastisch aan 
integriteit moet winnen. 

Schoonheid door eenvoud 

Zoals bekend spelen de departementale begrotingen en financiële 
verantwoordingen een belangrijke rol bij het afwegen van beleids
prioriteiten en bestedingsmogelijkheden. En achteraf, bij het af
leggen van verantwoording over wat gedaan is, wat dat heeft ge
kost en wat al dan niet is bereikt. Heldere begrotingsstukken stel
len de Tweede Kamer in staat om haar controlerende taak goed te 
vervullen. Of, anders gezegd, onheldere stukken stellen de depar
tementen in staat om die controlerende taak te frustreren. 
Wanneer we die bedoelingen afzetten tegen de kritiek - vooral uit 
de Kamer zelf - op de 'oude begrotingsstukken', wordt het belang 

De begroting nieuwe stijl draait om drie 
eenvoudige vragen: wat willen we bereiken, wat gaan we daarvoor 
doen en wat mag dat kosten? De financiële verantwoording - om 
te dopen tot jaarverslag van het rijk - dient de beantwoording van 
deze vragen te bevatten: hebben we bereikt wat we wilden, heb
ben we daarvoor gedaan wat we zouden doen en heeft dat gekost 
wat we dachten dat het zou kosten? De techniek van de nieuwe 
begrotingsstukken is verbluffend simpel. In de begroting 'nieuwe 
stijl' staan de doelstellingen van beleid centraal. Verder moet er in 
het vervolg een helder verband bestaan tussen de beoogde effecten 
van beleid, de daartoe te leveren prestaties en de benodigde mid
delen. 

Peter van der Knaap Cs besl1wrskundige en redacteur vall Idee. Dit alles mag niet te vrijblijvend zijn. Beleidsdoelstellingen wor-
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THEMA 

den daarom zo veel mogelijk vertaald in streefwaarden (nage
streefde effecten), gekoppeld aan doelgroepen en een tijdshorizon 
(wanneer moeten de effecten zijn bereikt). Verder is informatie 
vereist over kosten en kwaliteit van prestaties die de overheid 
levert: haar producten enJof diensten. Ramingen van aantallen 
(het verwachte aantal begunstigden van een subsidieregeling ver
menigvuldigd met het gemiddelde bedrag per subsidie en uitvoe
ringskosten) dienen onderbouwing (en dus toelichting) te geven 
aan uitgaven. 
Naar verwachting zal dit leiden tot meer politieke aandacht voor 
(verantwoording over) de resultaten van beleid en bestuur. Daar
bij gaat het overigens niet zozeer om de rechtmatigheid van over
heidsuitgaven, of het als een accountant centraal stellen van 'de
bet- en creditzijde', zoals Mark Kranenburg in NRC Handelsblad 
van 11 mei jl. suggereerde, het gaat om de inhoud van beleid en 
meer in het bijzonder, of politici hun vaak mooie woorden vertalen 
in daden. 
Volgens de plannen zal de nieuwe begroting en jaarverslaglegging 
vanaf begrotingsjaar 2002 een feit zijn. De media speculeren de 
laatste tijd in dat verband al driftig over 'woensdag gehaktdag': 
als een bewindspersoon jaar na jaar niet kan laten zien dat hij of 
zij resultaten heeft geboekt, kan de Kamer op z'n zachtst gezegd 
'indringende vragen' stellen. 

Prestatieparadox 

Het voorgaande klinkt allemaal simpel en logisch. Toch zien som
migen 'de resultaatgerichte overheid' met lede ogen aan. Zij me
nen dat het allemaal al eens is geprobeerd, en tevergeefs. Toch zijn 
er wezenlijke verschillen met bijvoorbeeld de 'prestatiebegroting' 

uit de jaren zeventig. Het belangrijkste onderscheid is dat VETB 
geen geïsoleerde operatie is van het ministerie van Financiën: alle 
departementen zien het als 'hun project'. Daarnaast kan anno 
2000 vrijwel niemand meer beticht worden van een al te absoluut 
geloof in de maakbare samenleving. Het vertalen van doelstellin
gen in streefwaarden en het werken met kostprijzen en kwali
teitsindicatoren wordt niet langer gezien als het becijferen van 'de 
ware en enig denkbare werkelijkheid'. Van een nieuw meet- en 
maakbaarheidssyndroom is geen sprake. 
Veel andere twijfel wordt gevoed door wat wel 'de prestatiepara
dox' wordt genoemd. Kort en krachtig komt het geloof in deze 
paradox erop neer dat organisaties die hun prestaties meten, niet 
goed presteren. En natuurlijk kan het hanteren van allerhande 

Organisaties die 
hun prestaties meten, 

presteren niet goed 

prestatiegegevens worden ingezet om 'slecht presteren' te maske
ren. 
Berucht is het voorbeeld van de sheriff ergens in Ontario, die door 
zijn superieuren werd afgerekend op het aantal aangiften (van 
overvallen, diefstal e.d.). Dit werd als adequate indicator be
schouwd voor de ontwikkeling van de criminaliteit in zijn district. 
De sheriff hield er een even briljante als onintegere strategie op 
na: ieder jaar liet hij de mensen die aangifte kwamen doen een 
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kwartier langer wachten. Voor niks! Gevolg: het aantal aangiften 
nam af, het district leek dus veiliger en de persoon in kwestie werd 
bevorderd. In eerste instantie althans: ook dit is natuurlijk frau
de ... 
Een logische uitkomst van het meetbaar maken en daadwerkelijk 
meten is dat tekortkomingen beter zichtbaar worden. Onlosma-

Met onheldere stukken 
kunnen departementen 
controle 2de Kamer frustreren 

kelijk verbonden met het streven naar meer transparantie is im
mers dat alleen de beschikking over prestatiegegevens vooraf het 
mogelijk maken om achteraf eventuele tekortkomingen haar
scherp te constateren. Ook hier biedt de bestuurlijke werkelijk
heid voldoende voorbeelden van 'derden' (controller, rekenkamer, 
parlement) die (soms al te) gretig van die mogelijkheid gebruik 
maken. 
Belangrijkste les is niet zozeer dat de - uit de beschikbaarheid van 
prestatiegegevens blijkende (!) - onvolkomenheden moeten leiden 
tot 'afrekenen', als juist tot de beschikbaarheid van die gegevens. 
Uit interviews met Kamerleden als Jan van Walsum (D66) en Van 
Zijl (PvdA) blijkt dat de Tweede Kamer zich van dit dilemma 
bewust is. Toch is het mogelijk dat het resultaatgerichte sturings
model te rigide wordt toegepast. Afspraken over te leveren presta
ties en de 'afrekening' waar doelstellingen niet zijn gehaald, kun
nen ook leiden tot een erosie van de vertrouwensbasis tussen poli
tici en parlement. 
Een te grote nadruk op meetbaarheid kan leiden tot wat de be
stuurskunde tunnelvisie, rigiditeit en angst voor vernieuwing 
noemt. 'Tunnelvisie' en bijziendheid (myopie) vloeien voort uit 
selectieve aandacht, van politici, bestuurders en ook Kamerleden. 
Een reëel risico van resultaatgericht management is dat alles wat 
geen uitdrukking kan hebben in meetbare prestatiegegevens, zich 
aan de waarneming van de besluitvormers gaat onttrekken. Zowel 
tunnelvisie als rigiditeit kunnen zo vernieuwing in de weg staan. 

Tussenstand 

In mei 2000 zijn van alle departementen 'voorbeeldbegrotingen 
nieuwe stijl' aangeboden aan de Tweede Kamer. Bijgestaan door 
de Algemene Rekenkamer zal de Kamer zich vervolgens uitspre
ken over de vraag of de toegankelijkheid, samenhang en relevan
tie van de opgenomen informatie inderdaad zijn verbeterd. Op 
basis daarvan zullen de eerste echte begrotingen nieuwe stijl wor
den opgesteld voor begrotingsjaar 2002. 
Als tussenstand kan alvast worden geconcludeerd dat VBTB veel 
in gang heeft gezet. Op alle departementen is hard en fundamen
teel nagedacht over het 'waartoe' en 'waarmee' van beleid en 
beheer, wat niet zelden aanleiding gaf tot lastige, soms zeer con
fronterende vragen. Het gevolg is wel dat begroting en verant
woording beter aansluiten op waar het in het beleid van een de
partement werkelijk om gaat. Nagenoeg alle departementen zijn 
erin geslaagd om in de begroting expliciet de relatie te leggen tus
sen beleidsdoelstellingen, de daartoe te verrichten prestaties en de 
daarvoor benodigde middelen. En, niet minder belangrijk, om dui-
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delijk aan te geven op welke resultaten een departement (lees: 
een minister of staatssecretaris) mag worden aangesproken. 

VBTB heeft aanleiding gegeven tot een reeks van debatten die de 
aard van beleid en bestuur in hun kern raken. De betekenis van 
het resultaatgerichte sturingsmodel reikt verder dan de fmancië
Ie functie. Resultaatgerichte sturing dwingt een overheid om kleur 
te bekennen wat naar buiten toe weer helderheid schept over de 
vraag wat we van die overheid mogen verwachten. Dat de jongste 
besluitvorming in de ministerraad over besteding van meevallers 
een hoog resultaatgericht karakter kende, is zeker een teken dat 
het Den Haag menens is. 

Progressie've paralyse 

Mijn conclusie is dat een meer resultaatgerichte en meer zelfbe
wuste (rijks)overheid een welkome aanvulling is op het door inter
actie en compromis gekenmerkte en in netwerken uiteenvallende 
poldermodel. Daarbinnen is nog te vaak mogelijk om bestuurlijke 
verantwoordelijk te ontlopen met dooddoeners als 'de beleidsdoel
stellingen zullen nader bepaald worden in overleg met betrokken 
partijen'. Natuurlijk vergt het omgaan met complexe maatschap
pelijke vraagstukken en het formuleren van uitvoerbaar en (dus) 
breed geaccepteerd beleid soms investeringen in de interacties 
met belanghebbenden. Maar de ontaarding van deze processen in 

'duurzame arrangementen' waarbinnen vooral 'doelzoekend ge
stuurd' kan worden, is volgens mij op termijn funest voor de ge
loofwaardigheid van een zichzelf serieus nemende en integere 
overheid. 
Een openbaar bestuur dat zijn mogelijkheden om te sturen syste
matisch bagatelliseert, is vatbaar voor wat de medische weten
schap 'progressieve paralyse' noemt: voortschrijdende verlam
ming. Zo'n overheid verliest haar maatschappelijke functie. Een 
democratie die zo'n overheid tolereert, holt zichzelf steeds verder 
uit. Het is daarom een goede zaak dat de rijksoverheid met de 
VBTB-operatie bewust kiest voor een meer doelgerichte en boven
al integere positionering van overheid en beleid. • 
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Pikmeer als precedent 
Strafrecht li.an integriteit overheden bevorderen 

door Gina Kamsma 

D e standpunten in de maat
schappij en politiek liepen na 
Pikmeer I uiteen. Sommigen 

waren van mening dat het strafrecht niet 
is bedoeld om overheden aan te pakken. 
Anderen waren van oordeel dat de over
heid niet 'boven de wet mag staan', zeker 
nu de integriteit van de overheid niet 
meer als een vaststaand feit zou kunnen 
worden aangenomen. 

In 1996 ontstond maat- Rechtbank wordt doorgeprocedeerd tot 
aan de Hoge Raad, hetgeen heeft geleid tot 
het Pikmeer I-arrest1. In deze uitspraak 
heeft de Hoge Raad overwogen dat ook la 
gere overheden strafrechtelijke immuni
teit genieten als het gaat om een specifieke 
bestuurstaak van dat overheidslichaam. 
De vervolgbaarheid van de leidinggevende 
of opdrachtgevende ambtenaar hangt daar 
zo nauw mee samen, dat ook deze ambte
naar voor deze handelingen niet vervolgd 
kan worden. De zaak werd terugverwezen 
naar het Gerechtshof en vervolgens weer 
voorgelegd aan de Hoge Raad, hetgeen 
heeft geleid tot Pikmeer n2. In deze uit
spraak wordt overwogen dat een lagere 
overheid zich slechts op strafrechtelijke 
immuniteit kan beroepen indien het een 
handeling betreft die wordt verricht in het 
kader van de uitvoering van een aan dat 
lichaam opgedragen bestuurstaak, waarbij 
uitgesloten is dat een derde, in zoverre op 
gelijke voet met het openbaar lichaam, aan 
het maatschappelijk verkeer deelneemt . 

schappelijke en politieke 
onrust door het zogenaamde 

Door het Pikmeer II-arrest van 6 januari 
1998 is in formele zin aan deze discussie 
een einde gekomen. De Hoge Raad maak
te nagenoeg een einde aan de strafrechte
lijke immuniteit van lokale overheden. De 
centrale overheid geniet die immuniteit 
nog wel. Hoewel de Hoge Raad zich daar
over niet uitlaat, bestaat het vermoeden 
dat hij het niet juist acht dat de minister 
van Justitie, uiteindelijk eindveranwoor
delijk voor het strafrechtelijk vervolgings
beleid, in dat kader 'de baas zou kunnen 
spelen' over de andere ministeries en een 
collega-minister voor de strafrechter kan 
laten verschijnen. 

Pikmeer I-arrest van de Hoge 
Raad van 23 april 1996. 
De Hoge Raad oordeelde 
dat niet alleen de centrale 
overheid maar ook lokale 

overheden in beginsel straf-
rechtelijk immuun zijn. 
En hetzelfde gold voor 
ambtenaren, indien de 

leidinggevende vanuit een 
bestuurlijke overheidstaak 

handelde. Maar Pikmeer 11 
nuanceerde het beeld weer. 

• 

Pif.o'lI1eer-jul'ÎspruclelllÎe 

De Groundeam, een vervuilde sloot, uitloper van het Pikmeer, 
wordt in maart 1993 uitgebaggerd. Het slib wordt in het Pikmeer 
gestort. Voor het storten van het slib uit de Groundeam is geen 
vergunning verleend op grond van de Wet Verontreiniging Opper
vlaktewater (WVO). De gemeente Boarnsterhim is de opdrachtge
ver van het project en de Grontmij houdt toezicht op de aannemer, 
die op zijn beurt voor het baggeren van de Groundaem een onder
aannemer had ingehuurd. 
De Rechtbank Leeuwarden merkt een ambtenaar van de gemeen
te Boarnsterhim aan als 'feitelijk leidinggevende' van het beweer
de plegen door de gemeente van een opzettelijke overtreding van 
een voorschrift krachtens art. 1 lid 3 WVO. Dit is in beginsel in 
overeenstemming met art. 51 Wetboek van Strafrecht (Sr), dat de 
keuze geeft tussen vervolging van de rechtspersoon, de opdracht
gever of de feitelijk leidinggevende. Over deze uitspraak van de 

J)p al/tell r is advo('(/!e bij Boonstra I?adelltakers Ad,'ocaten e/l Notarissen le Leeuwarden 
('1/ ,'mledigde i/l die hoedanigheid ten lijde Il(1/l de Pik",eer-arresten de betr~[fende 
gemeente-ambtenaar. 
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• 
Dus strafrechtelijke immuniteit geldt al

leen voor het overheidsorgaan (en daarmee verbonden: voor de fei
telijk leidinggevende/opdrachtgevende ambtenaar) als het gaat 
om een exclusieve bestuurstaak. Uiteindelijk is de ambtenaar door 
het Hof te Arnhem vrijgesproken omdat niet bewezen kon worden 
dat hem iets te verwijten viel. De Hoge Raad had in Pikmeer II 
geoordeeld, dat het gedrag van de ambtenaar volgens de Pikmeer 
I-lijn moest worden beoordeeld. De vraag die het Hof moest beant
woorden was dus of de ambtenaar persoonlijk strafbaar had ge
handeld. 

Specifieke en exclusieve overheidstakeIl 

Uit het Pikmeer II-arrest kwam dus naar voren dat overheden en 
ambtenaren slechts dan niet strafrechtelijk vervolgd kunnen wor
den wanneer zij handelen in de uitvoering van een exclusieve (en 
dus niet, zoals in Pikmeer I, specifieke) overheidstaak. 
-Specifieke overheidstaken zijn activiteiten die vaak door de over
heid worden verricht, maar die ook door andere instanties of be-

I. lil? 23 lI"ri/1996, NJ 1996.513 
2. fll? 6 jal/ullri 1998. Ni 1998, 367 
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Vel'voel' ve/'vlrild walel' 

drijven kunnen worden gedaan: ook derden kunnen hier op gelij
ke voet als het openbaar lichaam aan het maatschappelijk verkeer 
deelnemen. De overheid kan de taak uitbesteden. 
- Exclusieve overheidstaken zijn bijvoorbeeld het verstrekken van 
bepaalde uitkeringen, het afgeven van paspoorten, het sluiten van 
huwelijken, de handhaving van de openbare orde en de verlening 
van vergunningen en ontheffingen. Deze taken mag de overheid 
niet uitbesteden. 
Alleen voor deze laatste, beperkte categorie overheidshandelingen 
bestaat nog strafrechtelijke immuniteit. Voor al het overige han
delen kunnen overheden als plegers en ook ambtenaren als feite
lijk leidinggevenden of opdrachtgevers vervolgd worden. 

Richtlijn.en voor vervolging van overheden 

De vervolgingsbeslissing ligt bij het Openbaar Ministerie (OM). 
Vanwege de Pikmeer-jurisprudentie heeft het OM zijn richtlijnen 
voor vervolging van overheden gewijzigd. Het OM beoordeelt in 
eerste instantie de haalbaarheid van de vervolging. Ten aanzien 
van de beoordeling van de ontvankelijkheid van de vervolging 
geeft de Aanwijzing opsporing en vervolging van overheden aan 
dat allereerst moet worden nagegaan of ambtenaren mogelijk zelf, 
uit eigen hoofde, en dus niet als opdrachtgever of feitelijk leiding
gevende strafrechtelijk aansprakelijk gesteld kunnen worden voor 
een door hen gepleegd delict. Wanneer deze vraag ontkennend 
wordt beantwoord, wordt getoetst of er sprake is van verwijtbaar 
gedrag van een openbaar lichaam, bijvoorbeeld een gemeente, pro
vincie of waterschap. Wanneer deze vraag bevestigend wordt be
antwoord, wordt getoetst of het gedragingen betreft die naar hun 
aard en gelet op het wettelijk systeem rechtens niet anders dan 
door bestuursfunctionarissen kunnen worden verricht. Wanneer 
dit laatste het geval is, zal moeten worden geseponeerd wegens 
niet-ontvankelijkheid. 
De richtlijn verwijst voor de beoordeling van het bewijs naar de 
vraag of er voldoende bewijs is voor daderschap en schuld bij het 
openbaar lichaam. Voorts dient bij de vervolgingsbeslissing aan
dacht te zijn voor de vraag aan wie het handelen of nalaten toege
rekend kan worden en of deze perso(o)n(en) ook een persoonlijk 
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verwijt. is te maken. 
Daarnaast geeft de richtlijn het OM 
veel mogelijkheden voor een belangen
afWeging bij de beoordeling van de 
strafbaarheid van het feit. Allereerst 
is er de toets of er een rechtvaardi
gingsgrond bestaat voor het handelen. 
Wanneer er geen rechtvaardigings
grond is aan te wijzen, geeft de richt
lijn de volgende indicaties voor het al 
dan niet vervolgen: 
Vóór vervolging: 
• Evident onrecht, bijvoorbeeld een 
ernstige vorm van een commuun 
delict; 
• Opzettelijk gepleegde overtreding 
van zogenaamde kern voorschriften, 
bijvoorbeeld op het gebied van milieu 
of arbeidsomstandigheden, met als 
gevolg een daadwerkelijke of dreigen-
de aantasting van het te beschermen 
rechtsbelang; 

• Ergerlijke herhaling van al dan niet opzettelijk gepleegde over
tredingen, die op zich weinig of geen schadelijke gevolgen hebben, 
maar door hun herhaling algemene ergernis opwekken. 
Tegen vervolging: 
• Handelen, waarvoor geen rechtvaardigingsgrond in strikte zin 
bestaat, maar dat gezien kan worden als de uitkomst van een in 
strafrechtelijke zin te respecteren bestuurlijke belangenafweging. 
Een aanwijzing daarvoor is een zorgvuldige bestuurlijke procedu
re; 
• een effectieve politieke of bestuur(srechte)lijke reactie. 
De richtlijn geeft verder aan dat bij het besluit tot vervolging ook 
de verantwoordelijke ambtenaar als feitelijk leidinggevende dient 
te worden vervolgd in het geval hem persoonlijk een verwijt treft 
inzake de verboden gedraging van het openbaar lichaam. 

Onderzoek vervolgillg overheden 

In 1995 heeft het Wetenschappelijk Onderzoeks- en Documenta
tiecentrum (WODe) van Justitie een rapport gepubliceerd naar 
aanleiding van onderzoek in de jaren 1990-1992 (dus vóór 'Pik
meer') naar de vraag: "Wat is het vervolgingsbeleid van het OM 
ten aanzien van overheden die milieuwetten overtreden?,,3 Aan
leiding voor dit onderzoek waren uitspraken van rechters, waarbij 
overheden strafrechtelijk ter verantwoording werden geroepen 
voor het plegen van een delict bij de uitvoering van een activiteit 
die ook een particulier bedrijf had kunnen verrichten. 
Eén van resultaten van dit onderzoek is dat het OM geen berus
tende houding aanneemt wanneer blijkt dat de verdachte van een 
milieudelict een overheid is. Officieren kiezen daarbij voor twee 
verschillende reacties. Sommige officieren laten direct proces-ver
baal opmaken en brengen de zaak zo mogelijk voor de rechter. Zij 
handelen met name vanuit de visie dat de overheid een voor
beeldfunctie heeft en niet anders mag worden behandeld dan een 
particulier. Andere officieren zien meer in overleg met het ver
dachte openbare lichaam, aangezien juist bij overheden een waar-

3. WaDe, Overtredende overheden, vervolgingsbeleid inzake mi/ieudelil'len, /995. 
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schuwing vaak voldoende effect zou hebben om de illegale situatie 
te doen eindigen. 
Voorts bleek uit dit onderzoek de onzekerheid van officieren over 
de ontvankelijkheid van de vervolging van overheden. De Pik
meer-arresten hebben hierover meer duidelijkheid gecreëerd zo
dat te verwachten is dat officieren nu, met duidelijke richtlijnen, 
sneller tot vervolging over zullen gaan. Een tweede moeilijkheid 
die de officieren melden was het feit dat strafrechtelijk optreden 
tegen de lokale overheid, die vaak ook handhavingspartner is, de 
samenwerking daarmee ernstig onder druk kan zetten. 
Bij de wijze van afdoen betrekken de officieren als overweging 
vóór dagvaarding dat het publiek niet de indruk moet krijgen dat 
overheden straffeloos kunnen doen waarvoor anderen worden ver
volgd. Een tweede overweging bij de vervolgingsbeslissing is de 
voorbeeldfunctie die overheden hebben. Juist wanneer zij regels 
overtreden moeten zij er maatschappelijk op worden aangespro
ken. Een belangrijke overweging om niet tot dagvaarding over te 
gaan is blijkens het genoemde onderzoek de negatieve (politieke) 
gevolgen die dagvaarding kan hebben voor het openbaar lichaam. 

Toetsing rechter 

Uiteindelijk beslist natuurlijk de rechter, zodra een zaak éénmaal 
aan hem of haar is voorgelegd, over het recht tot vervolging van 
het betreffende openbare lichaam. Wanneer de rechter meent dat 
het OM een verkeerde vervolgingsbeslissing heeft genomen, zal de 
niet-ontvankelijkheid van het OM worden uitgesproken. De rech
ter buigt zich ook over de strafbaarheid van het ten laste gelegde 
handelen waarbij hij de vraag beantwoordt of dit handelen kan 
worden toegerekend aan het verdachte overheidsorgaan of aan de 
betrokken ambtenaar. Daarbij zal de strafrechter toetsen of het 

betreffende handelen in concreto gerechtvaardigd was in het lich~ 
van een afweging van de betrokken belangen, met inachtneming 
van de beginselen van proportionaliteit (is er met redelijke mid 
delen opgetreden?) en subsidiariteit (waren er andere alternatie 
ven?). Het strafrecht kent een aantal rechtvaardigingsgronde 
voor handelingen die op zich als strafwaardig worden bestempeld, 
zoals overmacht (in de zin van noodtoestand) en het handelen ter 
uitvoering van een wettelijk voorschrift (dit is iedere verordening, 
gegeven door het bevoegde gezag). Juist bij openbare lichamen zo 
een beroep op deze rechtvaardigingsgronden nog wel eens succes 
kunnen hebben. Denk aan een auto van de gemeentelijke brand
weer die in geval van nood in de bebouwde kom harder mag rijden 
dan het maximum van 50 kilometer per uur. 

Overheden en bedrijven 

Uit het onderzoek is gebleken dat zaken tegen overheden over het 
algemeen minder vaak voor de rechter komen dan zaken tegen 
bedrijven. Indien overheden toezeggen concrete maatregelen te 
nemen om herhaling te voorkomen en de schade vergoeden, is het 
OM geneigd de zaak te seponeren. Kennelijk zijn overheden di 
dergelijke toezeggingen doen geloofwaardiger dan particuliere 
bedrijven. De lokale overheden zijn nog nauwelijks strafrechtelijk 
immuun. Het vervolgingsbeleid van het OM lijkt wel onderscheid 
te maken tussen overheid en particulieren. Wanneer in de prakJ 

tijk blijkt dat dit onderscheid niet gerechtvaardigd is, dient he 
OM dat beleid te wijzigen. Ook het strafrecht is een instrument 
geworden om de bestuurlijke integriteit te bevorderen .• 
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Greep op vierde macht 
De invloed van ambtenaren op de politiek 

T och kunnen publicaties of uit
spraken over de macht van amb
tenaren in ons land altijd reke

nen op veel belangstelling. Toen Crince Ie 
Roy in 1969 de knuppel in het hoenderhok 
gooide met zijn openbare les aan de Uni
versiteit van Utrecht, getiteld De vierde 
macht, ontstond er commotie onder colle
ga-wetenschappers. Ambtenaren die zelf
standig invloed uitoefenden, dat paste niet 
in het staatsrechtelijk correcte plaatje, 
waarin ambtenaren slechts de loyale uit
voerders zijn van de wensen van de poli
tieke gezagsdragers. Crince Ie Roy wilde 
echter vooral wijzen op de mogelijkheden 
die ambtenaren binnen het bestel hebben 
om hun stempel op de beleidsvorming te 
zetten. De door hem geïntroduceerde term 
vierde macht wordt sindsdien echter voor
al gebruikt om te wijzen op de te grote, 
allesoverheersende macht van het amb
telijk apparaat. 
Meestal wordt aangenomen dat de macht 
van ambtenaren vooral ten koste gaat van 
die van de politiek. Waar ambtenaren in 

door Klaart je Peters 

Dat ambtenaren macht 
hebben is voor niemand 

groot nieuws. Ambtenaren 
hebben vanwege hun centrale 

positie in het openbaar 
bestuur nu eenmaal een 

zekere mate van invloed op 
politie~bestuurlijke besluit

vorming. Dat is ook altijd 
zo geweest. Halverwege de 
vorige eeuw klaagde tsaar 
Nicolaas I van Rusland al 

over de macht van zijn ambte
naren}: 'Ik ben het niet, die 

Rusland regeert; dit geschiedt 
door tienduizenden klerken. ' 
• • 

1993) wijst in het algemeen op belangrijke 
invloed van ambtenaren op processen van 
rijksoverheidsbesluitvorming, maar voo 
een vierde macht, in de zin van een alles
overheersende macht die de hele samenle
ving in haar greep houdt, is weinig bewij 
te vinden. 
Zelf heb ik in 1999 een onderzoek afgerond 
naar de invloedsverhoudingen op drie ter
reinen van rijksoverheidsbeleid in de peri
ode van 1985 tot 1995: het kinderopvang
beleid, de besluitvorming over de reorgani
satie van de politie en de besluitvorming 
over het Structuurschema Groene Ruimte 
(Peters, 1999). Het onderzoek laat zien dat 
ambtenaren op elk van de drie onderzoch
te beleidsterreinen tot de meest invloedrij
ke spelers behoren. Bij het deelonderzoek 
naar de besluitvorming over het Struc
tuurschema Groene Ruimte blijken d 
ambtenaren zelfs verreweg de meeste 
invloed op de belangrijkste beslissingen t 
hebben uitgeoefend. Maar ook andere ac
toren bleken invloedrijk. Zo hadden de be-

belangrijke mate de uitkomst van belangrijke beslissingen bepa
len, delven de democratisch gekozen volksvertegenwoordigers het 
onderspit. Dat is het bekende beeld van een zwak en machteloos 
parlement, niet in staat om zich te verweren tegen de vele tien
duizenden rijksambtenaren. In hoeverre klopt dit beeld eigenlijk 
en, als het waar is, wat kan de politiek doen om daar iets aan te 

windslieden en het parlement, met name 
de Tweede Kamer, aanzienlijke invloed op de onderzochte beslis
singen. Beduidend minder invloed was er voor belangengroepen, 
lagere overheden en, vooral, voor adviesorganen. 

Ambtenaren versus IJolitici 

veranderen? 

Oll(lerzoeksresultaten 

Op zoek naar gegevens over de invloed2 van ambtenaren en poli
tici op politiek-bestuurlijke besluitvorming in Nederland, treffen 
we weinig empirisch materiaal aan. Het onderzoek dat we kennen 
(zie bijvoorbeeld Van Putten, 1980; Toirkens, 1988; Huberts, 1988; 
De Vries, 1989; Maessen, 1989; Tuurenhout, 1992; Koppenjan, 

De alt/cur promoveerde ;/1. /999 op hel proejschriJi Verdeelde nu,,,hl. Een ontler
zo·k naar invloed op rijksOIerheidsbesluil vonning in Nederland. 
Zij ;s als secrelar;s vall voorûller 1'ho/ll de Gra(tj'werkzaam bij de 1'wcede
Kam.elji·acl;e va ll D66. 
J. Gec;leerd ;11 Cr;lIce Ie I~oy, /971: 9. 
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Uit mijn onderzoek blijkt dat de invloedsverhoudingen tussen 
ambtenaren en politici niet zo scheef zijn als wel eens wordt 
gevreesd. De Tweede Kamer heeft op twee van de drie door mij on
derzochte beleidsterreinen ongeveer evenveel invloed op de onder
zochte beslissingen als alle rijksambtenaren bij elkaar. Een be
langrijke reden daarvoor blijkt de voorsprong die de politiek weet 
op te bouwen in de periode van de kabinetsformatie. In de paar 
maanden waarin de toekomstige coalitiefracties het regeerak
koord opstellen, weet de politiek relatief veel invloed te verwerven 

2. De ler/llell 'machl' ell ';/lvlrwd' wordelI l'aak dool' elk(wr Wbrll ;"I. Ik hl1l1-
leer de lerm. ell als volgl: /lwcht is hl'l l'er/llogell om eell allder iels Ie lalen 
doell of denke/l wal hij anders lIiel zou hebbell gedaall; ill dIJ/'d is hel effecl 
vall de aallwelldillg "all dil vermogPll (bijvoorbeeld vasi Ie sleI/ril door naIJl' 
('Oll('rel e bes/uil VOrm;II!{SpI'OCeSSell lp h-ij"ell). 
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op de te nemen beslissingen. Spelers die in 'normale' tij
den veel invloed hebben, moeten machteloos toekijken 
hoe de politiek de hoofdlijnen van het beleid voor de 
komende jaren vastlegt. De demissionaire status van het 
kabinet maakt de zittende bewindslieden machteloos, de 
ambtenaren houden zich noodgedwongen rustig en 
maatschappelijke organisaties moeten aansluiten in een 
lange rij om hun belang bij de formateur(s) onder de aan
dacht te brengen. 
Een goed voorbeeld hiervan is de beslissing in 1989 om 
de rijkspolitie en de gemeentepolitie samen te voegen tot 
één regionale politieorganisatie, het startsein voor één 
van de grootste bestuurlijke reorganisaties tot nu toe in 
ons land. In de formatieperiode in de zomer van 1989 
schreven de fractiespecialisten van PvdA en CDA de des
betreffende passage in het reageerakkoord zonder veel 
bemoeienis van bwtenaf. De ambtenaren van de depar
tementen van Binnenlandse Zaken en Justitie konden 
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niets anders doen dan afwachten wat er in het Regeerakkoord 
kwam te staan over de toekomst van het politiebestel. Hetzelfde 
gold voor de belangenorganisaties van politiechefs en politieperso
neel, en voor de gemeenten en de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten (VNG). Het waren de beide coalitiefracties, samen 
met formateur Lubbers, die in feite de beslissing namen. Na der
tig jaar vruchteloze en geldverslindende pogingen was de beslis
sing tot reorganisatie van het Nederlandse politiebestel een feit. 
De invloed van de Tweede Kamer weegt dus redelijk op tegen die 
van het ambtelijk apparaat. Daar komt bij dat veel invloed voor 
ambtenaren niet betekent dat ze als één macht allemaal in dezelf
de richting invloed aan het uitoefenen zijn, iets wat de term vier
de macht lijkt te suggereren. Uit het onderzoek blijkt dat het amb
telijk apparaat zeer verdeeld is, en dat er vaak sprake is van hef
tige ambtelijke stammenstrijd tussen afdelingen, directies en 
departementen - bestuurskundigen spreken dan van 'bureaupoli
tiek'. Ambtenaren van verschillende onderdelen hebben een ver
schillend belang bij de onderzochte beslissingen en weten met hun 
onderlinge conflicten de beleidsvoorbereiding vaak maandenlang 
te rekken. Dat betekent dus in elk geval dat het beeld van het 
grote, machtige ambtelijk apparaat tegenover de zwakke, overbe
laste Kamerleden niet geheel opgaat. Zo heeft in 1990 de opstel
ling van de nieuwe Politiewet, als uitwerking van de afspraken in 
het regeerakkoord, maandenlang stilgelegen door heftige strijd 
tussen de ambtenaren van Binnenlandse Zaken en die van 
Justitie, over ongeveer elk artikel van de concept-Politiewet. Niets 
lijkt minder op het beeld van een vierde macht, opererend als één 
hecht machtsblok. 

Ambtenaren oppermachtig 

Hoewel dus de angst voor een vierde macht in het algemeen onno
dig lijkt, blijkt dit voor een enkel beleidsterrein niet op te gaan. 
Ter illustratie gebruik ik mijn onderzoek naar de besluitvorming 
over het Structuurschema Groene Ruimte (SGR). Wat was dat 
voor een besluitvormingsproces? In 1988 besloot de minister van 
Landbouw, Natuurbeheer en Visserij (LNV) om een integraal 
structuurschema voor het (ruimte)gebruik van het landelijk 
gebied in Nederland te laten opstellen. In dat nieuwe structuur

schema zouden de bestaande structuurschema's voor landbouw, 
openluchtrecreatie en natuur- en landschapsbehoud worden geïn
tegreerd. Deze beslissing had grote gevolgen voor de genoemde 
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sectoren recreatie, natuur- en landschapsbehoud en natuurlijk 
landbouwsector. In het nieuwe structuurschema moesten ' 
Ie afwegingen worden gemaakt tussen die sectoren, en dat 
onder meer tot grote belangenconflicten tussen de 
onderdelen van het departement van LNV. Dit had forse vertra
gingen in de besluitvorming tot gevolg. Al met al duurde het to 
1994 voordat de Tweede Kamer het SGR kon behandelen en tot 
1995 voordat de Eerste Kamer ermee instemde. 
Uit het onderzoek naar de besluitvorming over het SGR blijkt dat 
de invloedsverhoudingen afwijken van die op andere terreinen 
met name op het punt van de ambtenaren en de politici. Zo is d 
invloed van ambtenaren op de belangrijkste beslissingen zee 
groot geweest. Op het merendeel van de acht onderzochte beslis 
singen is het de categorie van de ambtenaren die verreweg de 
meeste invloed heeft gehad. De politiek, dat wil zeggen de Tweede 
Kamer, komt er bekaaid af. Op een aantal beslissingen heeft zij 
zelfs geen enkele invloed. Hoewel ik geen systematisch onderzoeK 
heb gedaan naar verklarende factoren voor invloedsuitoefening, 
kan met behulp van de literatuur wel worden gezocht naar moge
lijke verklaringen. 

Bufferzone.~ 

Allereerst is er het zeer specialistische, technocratische karakte 
van de besluitvorming over het SGR en van besluitvorming over 
planologische aspecten in het algemeen. In feite zijn het slechts 
enkele ambtenaren op het departement van LNV en de andere 
betrokken departementen, plus enkele vertegenwoordigers van de 
grootste belangenorganisaties zoals de Stichting Natuur en Milieu 
en het Landbouwschap, die precies begrijpen waar het bij het SG 
in inhoudelijke zin over gaat. Zo moeten er beslissingen worden 
genomen over het creëren van nieuwe categorieën van gebieden 
die om redenen van landschappelijke aard of van natuurbehoud 
moeten worden beschermd, en over het instellen van zogenaamde 
bufferzones rondom de te creëren Ecologische Hoofdstructuur. 
Deze beslissingen zijn voor weinigen nog te volgen, en zeker niet 
voor die paar betrokken Kamerleden. Het ontbreekt hen aan de 
specifieke deskundigheid én de tijd om zich er volledig in te kun
nen verdiepen. De ambtenaren hebben in feite het rijk alleen, 
samen met een enkele belangenorganisatie. 
Een tweede mogelijke verklaring moet worden gezocht in de 
gevolgde besluitvormingsprocedure, te weten die van de Plano-
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logische Kernbeslissing (PKB). In deze procedure, die bedoeld is 
voor grote planologische besluitvormingsprocessen, gaat een uit
gebreide ronde van inspraak en consultatie vooraf aan de behan
deling van de plannen in het parlement. De ambtenaren van LNV 
voeren intensief overleg met de andere betrokken departementen, 
en leggen de concept-plannen vervolgens voor aan alle mogelijke 
belangenorganisaties, lagere overheden en adviesorganen. De 
Tweede Kamer komt er in feite pas aan te pas als alles door de 
ambtenaren van LNV al is 'uitonderhandeld'. De vraag is natuur
lijk hoe vaak en op hoeveel verschillende beleidsterreinen dit soort 
processen zich voordoet. Illustratief is het verhaal van een Kamer
lid dat tijdens een werkbezoek een concept-plan van de rijksover
heid op het bureau van een gemeenteambtenaar zag liggen waar
op hij nota bene al weken de hand probeerde te leggen. 
Op dit punt kan een interessante parallel worden getrokken met 
de gevolgen van interactieve beleidsvormingS, waarbij de rol van 
de politiek vaak op vergelijkbare wijze in het gedrang komt 
(Kuypers, 1998; Elzinga, 1998; Klijn en Koppenjan, 1998). Hoewel 
het enthousiasme voor de gedachte van het interactief besturen 
groot is, zowel onder bestuurskundigen als in de praktijk, is er ook 
kritiek te horen, juist op het genoemde punt van de marginalise
ring van de politiek. Zowel bij de besluitvorming over het SGR als 
in processen van interactieve beleidsvorming is het juist de actie
ve betrokkenheid van burgers en maatschappelijke organisaties 
bij de beleidsvoorbereiding die de ambtenaren eigenlijk de legiti
matie verschaft om de politiek zo lang mogelijk 'buiten de deur' te 
houden. 

Buitenspel 

Hoewel het ambtelijk apparaat de politiek zeker niet op alle ter
reinen buitenspel zet, is er dus in de planologische sector (en wie 
weet daarbuiten) wel degelijk sprake van marginalisering van de 
politiek. Zowel vanuit staatsrechtelijk-normatief oogpunt als van
uit het oogpunt van helder en controleerbaar bestuur is dit pro
blematisch. Het is mijns inziens van belang om na te gaan hoe 
groot dit probleem eigenlijk is. De vraag is vervolgens wat de poli
tiek zou kunnen doen om zich in dit type besluitvormingsproces
sen niet de kaas van het brood te laten eten. 
Een eerste mogelijkheid, die ook de bestuurskundige literatuur 
geregeld noemt, is dat de politiek, in dit geval de Tweede Kamer, 
zich minder dan voorheen zal moeten richten op het nemen van 
eindbeslissingen, maar zich vooral moet bezighouden met het 
vooraf vaststellen van de kaders waarbinnen de nieuwe besluit
vorming plaatsvindt (zie bijvoorbeeld Enthoven en De Rooij , 
1996). Dat is gemakkelijker gezegd dan gedaan, zo blijkt in de 
praktijk van alledag. Zonder gedetailleerde kennis van zaken en 
de benodigde tijd en energie, blijkt het vooralsnog vaak een brug 
te ver om van de Tweede Kamer te verwachten dat zij vooraf in 
staat is randvoorwaarden te stellen aan complexe besluitvor
mingsprocessen zoals het Structuurschema Groene Ruimte, ofbij
voorbeeld de 5e Nota Ruimtelijke Ordening. 
Het noemen van de 5e Nota Ruimtelijke Ordening brengt mij op 
een tweede mogelijke oplossing voor de onmacht van het parle-

3. Kerngedachte achter hel eoncepl inlemuie,'p bpleid.worming is dat burgers, maat
",chappelijke organisaties, bedrijllen en andere oll"heden in een /Jroegtijdig ",ladiulIl 
a('tief worden betrokken bij de beleid.II'oorbereiding. Doel,'all deze nielllce beslllursstijl 
is het vergroten van de legitimiteit en de efreclh,iteil I'an beleidsmaatregelen. Inmiddels 
is een heel scala aan nieuwe !'omw! van allerleg ontslaan: burgerpanels. rondetafelge
sprekken, raadplegen van burgers "ia de (nieuwe) media, elC. 
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ment in besluitvormingsprocessen die worden gekenmerkt dOOl~ 
uitgebreide inspraak of vormen van interactieve beleidsvorming. 
Politici kunnen zich proberen te mengen in de beleidsvoorberei
ding en zich op één of andere wijze een rol toeëigenen in het be
sluitvormingsproces. In de voorbereiding op de 5e Nota Ruimte
lijke Ordening is dat precies wat de Tweede Kamer heeft gedaan. 
Zij heeft een parlementaire werkgroep ingesteld, die zich actie 
bezighoudt met de evaluatie van bestaand beleid en het opstellen 
van aanbevelingen op basis van dat onderzoek4. We zullen moeten 
afwachten of de gekozen aanpak een goede blijkt te zijn. Hoewel 
het te prijzen is dat de Tweede Kamer besloten heeft zich niet bui
tenspel te laten zetten, moeten we bezien ofhet helpt om als volks
vertegenwoordigers op de stoel van de ambtenaren te gaan zitten. 
Andere oplossingen voor dit complexe probleem zijn schaars, dus 
het is de moeite van het proberen waard. Ondertussen zullen 
onderzoekers én politici verder moeten zoeken, zowel naar de 
omvang en de aard van de problematiek, als naar mogelijke ande
re manieren om er iets aan te doen. • 
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fttE 
STATEMENTS 

Integriteit 
bestaansvoorwaarde democratie 

I s iemand een integer bestuurder als hij 
of zij de spelregels van het openbaar be

stuur naleeft? 
Nee, zelfs als een ambtenaar of bestuurder 
de regels getrouw naleeft, kun je nog niet 
per definitie spreken van een integer be
stuurder. Integriteit is niet alleen te vangen 
in regels, hoewel het ook daaraan vaak in 
eerste instantie nog schort. Integriteit is 
geen ideologie, maar het zou niet erg zijn 
als het dat wel was. Het is de bestaansvoor
waarde van elke democratie. 

delijkheid zijn over de regels zelf. Er zijn 
helaas veel voorbeelden te geven van geval
len waarin de regels niet duidelijk, niet be
kend of schemerig zijn. Zo krijgen 
ministers bij hun aantreden een zoge
naamd 'blauw boekje' overhandigd 
waarin regels en mores zijn vervat. 
Maar het boekje is geheim en de spe-
lers interpreteren de regels verschil
lend. De gedragscodes moeten voor 
iedereen gelijk en helder zijn, en ook 
actief worden uitgedragen. Hier heb-

ben afdelingen Personeel & Orga

Niks 'beleidsdiscretie " 
niks ieder voor zich, 
maar duidelijke regels 

nisatie en leidinggevenden een be
langrijke taak. Tot op heden zijn 
integriteit en gedragscodes te wei
nig een vanzelfsprekend onder
deel van personeelsbeleid. Integri
teitsbeleid is verweven met perso-
neelsbeleid en werkgever- en 
werknemerschap. Het heeft te 

Vertrouwen in mensen gaat altijd vooraf 
aan vertrouwen in besturen. Vertrouwen 

maken met rekruterings- en selectiebeleid, 

kun je winnen door naar eer en geweten je 
beroep uit te oefenen. Door je eigen gedrag r 
ie kunnen en willen verantwoorden, ook al I 
ben je formeel gezien niet overal verant
woording over verschuldigd. Het heeft te 
maken met het arbeidsethos, met moreel 
bewustzijn en de instelling van de persoon 
zelf. Het besef belast te zijn met een publie
ke taak en te beschikken over publieke mid-

heldere functieomschrijvingen, declaratie
regels, de voorbeeldfunctie van manage
ment, controle en aansturing. Transparan-

Omvangrijke macht 
vraagt omvangrijke 
opening van zaken 

tie is het sleutelwoord. 
Het gedoe over declaraties en reisjes moet 
nu afgelopen zijn. Wat mij betreft is er maar 
een remedie: niks 'beleidsdiscretie', niks ie
der voor zich, maar duidelijke regels. En 
volledige openheid. Wat in 1966 gold, is nu 
alleen maar belangrijker geworden: om
vangrijke macht vraagt omvangrijke ope
ning van zaken. Wie openbaar wil besturen, 
heeft per definitie niets te verbergen! • 

delen. De invulling die de oud-burgemees- I 1 
ter van Rotterdam hieraan gaf, door zijn 
persoonlijke afweging voor wat privé-be
lang is en wat publiek belang doorslagge
vend te achten, past niet in dit normatieve 
kader. Publieke verantwoording is niet on
dergeschikt aan het resultaat en dat mag 
het ook nooit worden. 

Het doen en laten van ambtenaren en poli
tici wordt getoetst aan deze geschreven en 
ongeschreven regels. Wil je een ambtenaar 
of politicus kunnen aanspreken op de ma
nier waarop hij deze spelregels hanteert, 
dan mag er in de eerste plaats geen ondui-

TI",,,, d,' Gra4 is jurist ril l'oorzÎ/ler (·(tn de Tu'eede
KUllwrfrarlÎe urn D66. 
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STATEMENTS 

Integriteit • 
In de groep 

D e gemeentesecretaris nodigde zijn 
diensthoofden uit voor een serieus 

gesprek bij kaarslicht. Toen allen van drank 
waren voorzien, opende hij wat ongemakke
lijk het gesprek. 'Ja nou ja .... ik wil het eens 
met jullie hebben over In-
tegriteit. Dat moet nu 

het voor wethouders gewoon bleef zich te 
laten uitnodigen naar wereldtentoonstellin
gen of wereldkampioenschappen? Dat aan 
andere zaken geen aandacht werd besteed, 
zoals bijvoorbeeld de lintjesroute waarlangs 

Het gemiddelde integriteitsbeleid speelt 
zich af binnen de gevestigde orde van een 
organisatie. Het bevestigt wat iedereen al 
wist, maar duikt niet in de gezamenlijke 
geheimen. Totdat van buiten de kring kriti-

sche vragen worden ge
steld. Pas dan gaat de bel 

maar eens in de openheid 
komen.' Diepe stilte. Lieve 
Hemel, wat is dit nou weer, 
dachten de aanwezigen, 
wat staat hier te gebeuren? 
Heeft iemand naast de pot 

Laten we vooral niet denken dat met 
de onthulling van een paar affaires 
goed en kwaad weer op de rails staan 

rinkelen. Tot die tijd wor
den de praktijken met de 
mantel der liefde bedekt. 
Omdat het zo de gewoon
te is of omdat de betrok-

gepist? Voorzichtige blik-
ken in de rondte om te kijken of zich een 
schuldige zou opwerpen. Iedereen keek 
neutraal voor zich. Dan de blikken maar 
weer op de aanstichter van het gesprek. 
Wat bedoelde hij? Hij schoof wat ongemak
kelijk heen en weer. 'Ik bedoel.. .misschien 
is er wel eens iemand die jullie een cadeau 
geeft of zo, of een reis aanbiedt.' Grote ver
ontwaardiging bij de aanwezigen. Haarfijn 
werd uit de doeken gedaan hoe men al te 
gulle leveranciers van zich af wist te hou
den. Zoals gebruikelijk ging dat zelfs bij 
opbod. Wat de een had gepresteerd (geen 
zending drank aangenomen), had de ander 
driedubbel beter gedaan (uitnodiging afge
slagen om vrouw mee te nemen naar con
gres). Na een uurtje heen en weer gepraat, 
was het onderwerp uitgekauwd. 

De gemeentesecretaris kon weer verder. De 
volgende stap was een nota over Integriteit. 
Dat was nodig, want de minister van Bin
nenlandse Zaken had Integriteit op de poli
tieke agenda gezet en je telde als gemeente 
toch niet mee als je er niet ook wat aan 
deed. Een knappe notaschrijver werd aan 
het werk gezet die binnen de kortste tijd 
een fraai werkstuk afleverde. Die nota ging 
geduldig het besluitvormingcircuit in. Pun
ten en komma's werden verbeterd en op een 
gegeven moment kon iedereen in de plaat
selijke krant lezen dat de gemeente een in
tegriteitsbeleid had. Volgende onderwerp. 

Waren er geen dingen mis dan? Tja .... wat 
is mis? Dat het ambtenaren waren die de 
integriteitsregels kregen opgelegd, terwijl 

Margo Andriessen is redacteur van Idee 

collega's elkaar een lintje wisten toe te spe
len? Of.. .noem ze maar op, de wirwar aan 
inconsistente normen en waarden die een 
bureaucratie nu eenmaal kent? 
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kenen teveel huismacht 
hebben. Laten we vooral 

niet denken dat met de onthulling van een 
paar affaires goed en kwaad weer op de 
rails staan. Het geheim ligt dieper: bij de 
mens als groepsdier . • 
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DIRECTIEVEN 

Integriteit van de overheid, 
ofwel refhink de systemen 11 
Het is vreemd gesteld met een thema als de integriteit van de overheid. Je voelt aan waarop 
het betrekking heeft, maar waar het nou precies over gaat? Gaat het over fraude of over 

betrouwbaarheid tout court? Over de overheid als geheel, draait het om de politiek, de bestuur

ders, ambtenaren? Of gaat het om één bestuurder, of één ambtenaar - in je onmiddellijke reac

tie ligt het gevaar van personifiëring al direct op de loer. Maar de overheid is geen persoon, 

zeker niet één, en kan daarop ook niet, behalve dan 'als rechtspersoon', worden aangesproken. 

Daarmee is de kous niet af. Aan de notie van overheid zit wel degelijk een persoonlijke, in de 

zin van een subjectieve kant. In en door de overheid voelen wij ons immers vertegenwoordigd. 

Dat zie je terug in ons democratische systeem. Hoewel niet direct, zoals D66 dat graag zou zien, 

laten we ons vertegenwoordigen door politici en bestuurders die de overheid voor ons besturen. 

In deze manoeuvre zit zeker óók een gebaar van toeëigening. In die zin is het 'onze' overheid en 

reflecteert ze altijd mede de gemeenschap. Dat doet ze formeel, politiek en ook cultureel, in 
haar wijze van functioneren. Zo functioneert de Amerikaanse overheid anders dan de Franse 

en kent Rijkswaterstaat weer een andere cultuur dan Sociale Zaken. 

De overheid als noodzakelijke gedaante van de gemeenschap, tegen die achtergrond laat zich 

ook het integriteitsvraagstuk beter plaatsen. Wij willen een betrouwbare overheid. Niet alleen 

omdat wij van haar handelen afhankelijk zijn, maar ook omdat wij ons moeten kunnen identi

ficeren met de manieren waarop voor ons de dingen worden geregeld. En dat is een element dat 

in een zo dichtbevolkt en overgeregeld land als het onze niet kan worden overschat. 

Laatst bleek weer eens op overdonderende wijze hoezeer wij afhankelijk zijn van het handelen 
van de overheid. Dit keer geen IRT-schandaal, ook al mag niet worden uitgesloten dat ook bij 

de vergunningverlening weer criminele kanten aan de zaak blijken te zitten. Maar de voor

naamste conclusie moet toch zijn dat de woonwijk van Enschedese bodem kon worden wegge

vaagd omdat de ambtelijke dienst nooit verder heeft gekeken dan de ambtelijke neus lang was. 

Sterker nog, net als onder de bevolking was men ook in de diverse diensten niet of nauwelijks 

op de hoogte van de aanwezigheid van deze opslagplaats voor 'professioneel' vuurwerk. Het eer

ste is op zichzelf overigens al vreemd genoeg en zou wel eens kunnen verwijzen naar de mate 

van onthechtheid van de tegenwoordige stedelijke levenswijze. Nog niet zo lang geleden was 

het ondenkbaar dat er in een woonwijk gebouwen zouden staan, met daarin opslagbunkers, 

zonder dat hier in de wijk iets van bekend was. 

De onbekendheid ermee in de ambtelijke organisatie ze~ weer alles over de mate van verko

kering van de ambtelijke praktijk. Maar dat niet alleen, hier vallen nog tenminste twee ande

re dingen aan af te lezen. Ten eerste dat verantwoordelijkheid en verantwoordelijkheidsgevoel 
hebben ontbroken. En ten tweede wat daar het gevolg van is, namelijk dat informatie blokkeert 

en niet meer arriveert bij degenen die er dan wél toe doen. Tegen een dergelijke achtergrond 

wordt integriteit een loze term. De keerzijde van betrouwbaarheid en rechtschapenheid is de 

domheid van de machinale praktijk en de onverschilligheid van de hokjesgeest ('Dat is mijn 

zaak niet, dat moeten zij maar doen'). Een onverschilligheid die ook blijkt uit de argumentatie 

waarmee het enige bezwaar werd afgewezen dat van bevolkingszijde was aangetekend. Daar 

komen dus ongelukken van, en soms heel verschrikkelijke. 

Het ergste is wel dat men zou denken dat het hier een incident betrof. Net zoals de hele geschie

denis van het neergestorte vliegtuig valt ook de ontplofte woonwijk niet op zichzelf te beschou

wen. Beide gevallen hebben in verschillende opzichten te maken met het functioneren en de 

integriteit van onze overheid. Het gaat hier niet om de verantwoordelijkheid van één ofvan een 
paar mensen. Het gaat om een systeem. In het vorige nummer van Idee riep de directeur stads

ontwikkeling van Rotterdam nog op tot een rethinking van de systemen. Een beter motto valt 

nauwelijks te bedenken .• 

Christiaan de \-hes 
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PERSPECTIEF 

Landbouw omhelst zorg 
Opvallende combinatie van boerenverstand en ideële motieven 

door Mar i anne van der Schilden 

D e concurrentie neemt toe door 
open trade, de afzet is vraagge
stuurd geworden met zeer kriti

sche consumenten, in de agrarische keten 
ontstaan nieuwe bindingen en samenwer
kingsverbanden en de (informatie)techno
logie ontwikkelt zich sterk. 

De tijden veranderen, ook 
voor agrarisch Nederland. 

nis- en sturingssyteem (d.i. overheid, 
agrarisch onderzoek en onderwijs) onze 
perceptie van de werkelijkheid aanpassen 
en adequaat reageren? In ieder geval door 
een groot beroep te doen op ons inlevings
vermogen, door in communicatie te gaan 
en te blijven en door zo de werkelijke 
inhoud te onderkennen van modewoorden 
als bedrijfsverbreding en plattelandsver
nieuwing. Dit is ook een van de bood
schappen in de Virtuele Boer. Van der 
Ploeg geeft veel informatie over kansrijke 
bedrijfsvormen voor de toekomst en spuit 
kritiek op het 'expertsysteem'. Daarnaast 
schetst hij ook een nieuwe, modelmatige 
benadering van heden en toekomst waar

Aan het begin van de 
21 ste eeuw ziet de sector zich 
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nog een verschuiving plaatsgevonden in de 
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geplaatst voor een combinatie 
van uitdagingen. Angst en 
woede zijn daarop niet de 

enige reactie, er is ook 
sprake van grote en 

onvermoede creativiteit. 
__ ----------------------------e 

vertaalde in de (remmende) invloed van de overheid met maatre
gelen en wetten op het gebied van milieu, ecologie en arbeid, inclu
sief de groeiende afstand tussen de overheid en de sector. En, last 
but not least, heerst er grote planologische onzekerheid: praktisch 
geen agrariër weet zeker of hij over tien jaar nog op zijn grond zit. 

Virtuele boer 

Tot zover de opsomming van overbekende uitdagingen, problemen 
en veranderingen. We zitten er allemaal middenin, het verbaast 
ons niet en het prikkelt ons niet meer. J.D. van der Ploeg, auteur 
van de Virtuele Boer (1999), spreekt in deze zin over een 'paradig
ma-wisseling'. De agrarische sector is geen uitzondering, zij heeft 
net als andere te kampen met de grote onzekerheid die hoort bij 
veranderingsprocessen. En dat is de kern van de huidige situatie. 
Onder de stress van onzekerheid over de toekomst ontstaan veel 
reacties, niet alleen van angst en machteloze woede maar ook van 
grote creativiteit. Verborgen competenties komen boven drijven en 
de agrarische populatie laat zich anders zien. Boeren en tuinders 
zijn op een geheel eigen en onverwachte manier bezig zich een 
nieuw bestaansrecht te verwerven met een aantal nieuwe uitin
gen van echt 'ondernemerschap', die mij met verwondering en 
bewondering vervullen. De tijd is dan ook rijp om dit 'onderne
merschap' in zijn totaliteit onder de loep te nemen. In Het myste
rie van het ondernemerschap, een met opvallend veel enthousias
me begroet project van het IMAG en Stoas, worden alle onderne
merscompetenties benoemd en zo goed mogelijk gekwantificeerd. 
Hoe flexibel is de agrarische sector, hoe rap schudt ze het stempel 
van 'conservatief wereldje' van zich af? En hoe kunnen wij als ken-

Marianne van der childen is senior onderzoeker bU hel lmag in Wageningen. 
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bij gewoontegedrag en de handelwijze uit het verleden hun grote 
betekenis zullen verliezen. Maar het lijkt me te beperkt dat om die 
reden bedrijfsverbreding en een hoge mate van bedrijfsautarkie 
het beste toekomstperspectief zouden bieden. Er zal inderdaad 
een nieuw evenwicht ontstaan waarbij dergelijke bedrijven een 
prominentere plaats innemen, maar ook 'gewone' agrarische 
bedrijven en de groeiende megabedrijven zullen een belangrijk 
percentage vormen (Verhaar en v.d. Schilden, 2000). 

Zorglandbollw 

In dat perspectief verdient ook het fenomeen 'zorglandbouw' aan
dacht en respect. Buiten de gretigheid van onderzoekers die zelf 
graag willen 'zorgen' en buiten de achteloze rationaliteit van 
minister Brinkhorst die spreekt van een kleine, niet overdreven 
belangrijke niche. Want als we verder kijken dan de bedroevende 
bedrijfseconomische perspectieven van de pakweg driehonderd 
zorgboerderijen in Nederland, zien we een ontwikkeling die een 
grote voorbeeldfunctie en spin-oft" kan hebben. Een 'zorgboerderij' 
is namelijk een bijzonder voorbeeld van daadwerkelijke integratie 
van een geheel andere bedrijfstak in de agrarische. Ze vormt daar
mee de meest uitgesproken bedrijfsverbreding en is veelzeggend 
voor de kracht van de agrarische sector. De drijvende krachten 
verdienen een genuanceerde perceptie omdat ze verwijzen naar de 
toekomstmogelijkheden van de sector. Deze (potentiële) kracht en 
kwaliteit onderkende en benoemde het ministerie zelf al eerder in 
zijn gelijknamige nota (LNY, 1998), waarin het belang van het 
ontwikkelen van 'modern agro-ondernemerschap' werd bena
drukt. 
De koppeling van landbouw en zorg is lang geleden gelegd in 
antroposofische boerderijen en aan zorginstellingen gekoppelde 
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instituutsboerderijen. Recenter is de explosieve ont
wikkeling van particuliere initiatieven van boeren 

die hun bedrijf omvormen tot zorgboerderij. Het 
grootste deel (80%) van de huidige 300 is ontstaan na 
1995. 
Deze nieuwere initiatieven kenmerken zich door een 
meer rationele aanpak, wat een opvallende combina
tie oplevert van boerenverstand en ideële motieven. 
Naast het runnen van een rendabel agrarisch bedrijf 
is de doelstelling uitgebreid met een zorgdoel dat 
gericht kan zijn op het bieden van een dagbesteding 
aan zorgvragers (continue zorgboerderij) of het bie
den van (re)integratietrajecten, waarbij bovendien 
kansen op de arbeidsmarkt gecreëerd of vergroot 
worden. Voor veel zorgvragers betekent het werken 
op een boerderij een belangrijke stap naar herintre
ding in de maatschappij. 
Een doelstelling van de zorgboerderij naast het sti
muleren van de reïntegratie kan de bevordering zijn 
van zelfstandigheid en sociale zelfredzaamheid van 
hulpvragers. Werken en soms ook wonen in een agrarische setting 
heeft een specifieke meerwaarde voor hen. Enerzijds heeft agra
risch werk een 'natuurlijk' therapeutisch effect, anderzijds intro
duceert de inzet in de bedrijfsvoering een duidelijke werkstruc
tuur. 
De voordelen voor de zorgvrager zijn duidelijk en worden alom 
geroemd. Maar voor de boer betekent dit een stimulerende, maar 
gecompliceerde bedrijfsvoering die zich nog moet ontwikkelen 
naar een professioneel niveau. Het boerengezin dat nu als pionier 
een zorgboerderij wil starten, heeft een bijzonder grote dosis 
idealisme en doorzettingsvermogen nodig. 

Vreemde eend 

Een definitie van 'zorgboerderij' kan zijn: 'een primair agrarisch 
bedrijf dat een zorgtaak integreert met de agrarische bedrijfsvoe
ring, waarbij ruimte wordt gecreëerd binnen de bedrijfsvoering 
voor het uitvoeren van therapeutische agrarische arbeid door één 
of meer hulpvragers.' 
In feite bieden zorgboerderijen een alternatief voor mensen die nu 
vaak, langdurig, van de 'standaardvormen' van zorg afhankelijk 
zijn, wat de zorgverzekeraars en de maatschappij (via de AWBZ of 
de bijstand) veel geld kost. Er is vooral winst te halen bij structu
rele vormen van afhankelijkheid: iedere persoon die via een zorg
boerderij ge(re)integreerd kan worden betekent in die zin een 
besparing. Helaas wordt door de reguliere zorg met enig wantrou
wen (angst?) naar de zorglandbouw gekeken, als een concurreren
de vreemde eend in de bijt (al is het in feite maar een piepklein 
kuikentje). En deze inertie van het zorgsysteem in Nederland 
maakt het voor de startende zorgboer zo moeilijk om financiering 
te krijgen voor zijn zorgfunctie. 
Mgezien van het aanbieden van arbeid kunnen zorgboerderijen in 
opzet sterk van elkaar verschillen. Een belangrijk aspect daarbij 
is de werkbegeleiding. Kwalitatief goede werkbegeleiding is van 
groot belang en kost veel tijd. De werkleider moet kunnen omgaan 
met het spanningsveld tussen een zekere te behalen productiviteit 
en een verantwoorde therapeutische begeleiding, afgestemd op de 
individuele zorgplannen van de hulpvragers. De boer kan zelf de 
dagelijkse begeleiding op zich nemen, eventueel aangevuld door 
professionele begeleiding vanuit een zorginstelling, of die overla-

Anll'oposofische boel'del'ij Wal'mondel'hof en een gl'oep op excm'sie 
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ten aan werkleiders met een agrarische of therapeutische achter
grond in dienst van de zorgboerderij. 
De kwaliteit van de begeleiding van de zorgvragers is een aan
dachtspunt. Want hoe kan een bedrijf aantonen dat de vaardighe
den en capaciteiten aanwezig zijn om een goede begeleiding te 
garanderen? Soms heeft de boerin een zorgopleiding gevolgd 
maar die sluit lang niet altijd aan bij de zorgbehoefte van de doel
groep. Het zou zeker nut hebben wanneer de zorgboer kan aanto
nen dat hij kwalitatief goede zorg in de aanbieding heeft, dus met 
een opleiding en examen een 'kwaliteitscertificaat' heeft verwor
ven. Idealiter zouden zorgboeren dit certificaat op hun eigen werk
plek moeten kunnen verwerven, een tamelijk nieuwe optie die 
bekend staat als 'Erkenning van in de praktijk Verworven Com
petenties' (EVC). Onlangs is een dergelijk EVC-traject geëffectu
eerd bij werknemers van de Frico Cheese (König e.a., 1999). Een 
dergelijk certificaat past binnen de huidige normen voor 
kwaliteitszorg en biedt een duidelijke garantie naar de voor de 
zorg betalende instanties. 
Eventueel aanvullend onderwijs dient de zorgboer op de eigen 
boerderij te krijgen. Voor het ontwikkelen van de inhoud van een 
dergelijk leertraject is al een aanzet gegeven in de vorm van een 
cursus voor zorgboeren en werkleiders. Deze cursus is ontwikkeld 
in het kader van het project 'Kwaliteit en kwantiteit van de arbeid 
in de zorglandbouw' van het Instituut voor Milieu en Agritechniek 
(IMAG), hetAOC Midden-Nederland, De Hoge Woerd en zorgboer
derij De Bossewaard (v.d. Schilden en Dibbits, 1999). Over een na
dere uitwerking van een EVC traject voor zorgboeren wordt mo
menteeloverlegd met het Landelijk Steunpunt Landbouw & Zorg 
en de Directie Wetenschap en Kennisoverdracht van LNV. VWS 
zal in de nabije toekomst bij dit overleg worden betrokken. 

Afkicken van worka/wlism.e? 

Zorgvragers die op zorgboerderijen terecht kunnen, zijn mensen 
met een lichamelijke of verstandelijke handicap, psychiatrische 
patiënten, maar ook moeilijk opvoedbare jongeren, langdurig wer
kelozen, ex-verslaafden of ex-gedetineerden. Iedere zorgboerderij 

bepaalt zijn eigen doelgroep en is in zekere zin afhankelijk van de 
geografische nabijheid van de matig mobiele cliënten. 
Tot nog toe is de groep verstandelijk gehandicapten het sterkst 
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vertegenwoordigd. Dat leek in eerste instantie de 'gemakkelijkste 
doelgroep'. Ik zie dit als startconstellatie en verwacht in de nabije 
toekomst vooral kansen voor het werken met psychiatrische pa
tiënten. Beide doelgroepen zijn moeilijk te financieren vanuit 
zorggelden. Er wordt gewerkt aan meer structurele financierings
mogelijkheden waarbij gebundelde krachten van zorgboerderijen 
een betere onderhandelingspositie kunnen geven. Er is een markt 
en er zijn mogelijkheden, hoezeer sommigen ook het tegendeel 
beweren en hoe beperkt de steun ook is vanuit LNY, SZW en 
VWS. 
Een ander belangrijk marktsegment dat tegenwoordig veel aan
dacht heeft, is de groep van 'gestresste managers' en mensen met 
een 'hum-out' problematiek. Zij passen niet altijd goed in crisis
centra of psychiatrische klinieken en voelen daartegen ook een 
enorme weerstand. Ik verwacht dat een 'anti-stressboerderij', min
der negatieve associaties oproept en daardoor een lagere drempel 
heeft, maar wel goede therapeutische potenties (Van Schaik, 
1997). 
Mgezien van het gemeenschappelijke aspect van het aanbod van 
therapeutische arbeid kunnen zorgboerderijen in opzet sterk van 
elkaar verschillen, net zoals de hele sector zich kenmerkt door 
grote diversiteit. Zo kan het accent liggen op de primaire agrari
sche productie met een beperkt aantal (een tot vijf) zorgvragers. 
Andere zorgboerderijen leggen de nadruk juist op de zorgfunctie 
en halen meer zorgvragers binnen (zes tot vijftien) die soms ook 
wonen op de boerderij. Een verdere indeling van zorgboerderijen 
is mogelijk naar verschillen in de bedrijfsvoering: 

• Kleinschalig 
• Gemengd bedrijf 
• Gespecialiseerd, meer gemechaniseerd bedrijf 
• Antroposofische boerderij (tevens woongroep) 
Antroposofische boerderijen werken met het kringloopprincipe 
volgens de biodynamische methode. Zij bestaan al veel langer en 
boeken goede resultaten. Meer recente initiatieven heten daarom 
ook wel 'rationele zorgboeren'. Omdat het aanbieden van arbeid 
een hoofddoel is kiezen vooral de kleinschalige en gemengde 
bedrijven voor arbeidsintensievere productiemethoden. Dit bete
kent dat de keuze voor 'zorg' ruimte biedt voor een tweede maat
schappelijk relevante keuze, die van biologische productie. 

Complexe arbeidsorganisatie 

Een zorgboer haalt zich heel wat op de hals. In essentie gaat hij 
twee gescheiden bedrijven leiden en integreren. Hoe kleinschalig 
en bescheiden ook, zijn zorgbedrijf is volkomen nieuws. Vaak ook 
nieuw is het agrarisch bedrijf dat qua bedrijfsinrichting is toege
sneden op aanbod van (eenvoudige) arbeid aan zorgvragers, een 
bewuste keuze voor arbeidsintensievere werkmethoden en pro
ductie op biologische grondslag. Beide bedrijven hebben eigen kos
ten en opbrengsten, in principe gescheiden geldstromen. Dit bete
kent weer dat de boer te maken heeft met een dubbele bedrijfsor
ganisatie en administratie. Hij moet zelf de acquisitie doen van 
cliënten en de daarvoor vereiste financiering en hij moet zijn land
bouwproductie vermarkten. Dus alleen al voor de randvoorwaar
den heeft hij een aanzienlijke verzwaring van eigen taken, die hij 
overigens wel vaak deelt met de zorgboerin. In ieder geval wordt 
hij zwaar gestimuleerd om zijn ondememerschapscompetenties te 
ontplooien. 
Daarbij komt nog het dagelijkse uitvoerende werk. Dit brengt een 
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geheel eigen spanningsveld met zich mee. Op het agrarische be
drijf dient zich werk aan dat moet worden uitgevoerd en weinig 
uitstel duldt . Daarnaast moet er werk zijn voor een aantal zorg
vragers dat past bij hun werkniveau, en moeten zij bij het werken 
in meerdere of mindere mate worden begeleid. Er moeten dus drie 
geheel verschillende vormen van arbeid worden uitgevoerd en ge
combineerd, wat kan resulteren in een zeer gecompliceerde ar
beidsorganisatie. Voor veel startende zorgboeren zijn de conse
quenties voor deze arbeidsorganisatie van tevoren moeilijk te 
overzien en is het risico groot dat ze zich letterlijk te veel werk op 
de hals halen. Zo kan een inschattingsfout optreden bij het star
ten van een camping, een winkel of een kaasmakerij , wat immers 
werk van een wat hoger niveau creëert. Wanneer de aanwezige 
zorgvragers dit niet (alleen) kunnen moet de zorgboer het zelf 
doen, maar hij heeft zich ook verplicht om de zorgvragers te laten 
werken en ze te begeleiden, dus wanneer hij ze elders op het 
bedrijf aan het werk zet, zal hij ook daar aanwezig moeten zijn. 
Daar komt nog bij dat de prestatie van de zorgvragers over het 
algemeen overschat wordt, en de benodigde begeleiding onder
schat. Daardoor moet de boer niet alleen de zorgvragers begelei
den maar ook veel uitvoerend werk zelf doen. 

Facilitering vanuit onderzoek 

Het is van groot belang om de beschreven problemen met de ar
beidsplanning in een vroegtijdig stadium te signaleren. Inzicht 
vooraf in de consequenties van beslissingen over de inrichting van 
een nieuwe of veranderde zorgboerderij, kan die beslissing zeker 
beïnvloeden. Hiervoor heeft het IMAG een arbeidsbegrotingssys
teem ontwikkeld voor zorgboerderijen dat 
• de benodigde arbeid op een bedrijf in beeld brengt. Het systeem 
geeft aan welk werk, in welke periode moet gebeuren en hoeveel 
uren dat kost. Hiermee kan men van tevoren knelpunten en ar
beidspieken signaleren, maar ook (structurele) leegloop voorko
men; en 
• het niveau van het gevraagde werk zichtbaar maakt ter beant
woording van de vraag wat de zorgvragers kunnen doen en wat de 
boer zelf moet doen. En dan met name of er voldoende werk is voor 
de zorgvragers en niet teveel voor de boer zelf. 
Als pilot zijn er arbeidsfilms gemaakt van het benodigde arbeid op 
de verschillende werkniveaus, voor een moestuin en voor een leg
hennenhouderij . Een belangrijke uitkomst is dat alle vormen van 
tuinwerk kans geven op piekarbeid met bijbehorende stress ter
wijl ze 's winters nauwelijks werk opleveren. Bovendien is bij de 
wisselende werkzaamheden aan de verschillende gewassen veel 
begeleiding nodig (nieuwe instructies). Keuze voor dierlijke pro
ductie kan meer rust op het bedrijf creëren omdat dit meer con
stante en routinematige arbeid oplevert waarbij dus minder bege
leiding en instructie nodig zijn (Vd. Schilden en Vink, 1999). 
Een ander punt is het meten en volgen van de prestatie van de 
zorgvragers. Hiervoor is een aanzet gegeven met beheersingslijs
ten (Mosk e.a., 1996). Zeker bij het aanbieden van (re)integratie
trajecten is het van belang (met harde cijfers) te kunnen onder
bouwen wat je aanbiedt en achteraf te kunnen evalueren wat je 
slagingspercentage is. Hiervoor is een goede assessment nodig van 
iedere zorgvrager die op een boerderij begint, oftewel een nulme
ting van zijn of haar prestatieniveau, waarna een individueel 
zorgplan de ontwikkelingen van de persoon volgt en bijstuurt. De 
assessment-methodiek uit de sociale werkvoorziening blijkt hier-
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voor bruikbaar te zijn. Meting van daadwerkelijke prestaties van 
zorgvragers is ook van belang in de discussies over vergoedingen 
omdat nog een ander groot probleem op de loer ligt. Zorgvragers 
verrichten arbeid en hebben in die zin recht op een arbeidscontract 
en een salaris wat een extra complicatie betekent in de twee geld
stromen op het bedrijf. Naast de kosten en opbrengsten van agra
rische productie moeten de kosten voor het aanbieden van zorg en 
begeleiding worden verminderd met de opbrengsten van het werk 
van de zorgvragers. In die zin is het ook voor de zorgvragers van 
belang een certificaat te kunnen behalen op de zorgboerderij, voor
al wanneer zij een (re)integratietraject doorlopen. Zelfs op het 
laagste niveau is dat voor hen een belangrijke vorm van erken
ning. De mogelijkheden voor het opzetten van een speciaal, intern 
opleidingstraject voor zorgvragers, vergelijkbaar met het eerder 
genoemde EVC-traject voor zorgboeren, zal onderwerp zijn in het 
lopende overleg. In het eerder genoemde onderzoek zijn zeer posi
tieve en perspectiefrijke resultaten geboekt bij het ontwikkelen 
van een 'algemene agrarische cursus' voor zorgvragers. Het IMAG 
formuleert met een aantal partners en in overleg met het 
Steunpunt een project dat alle genoemde aspecten integreert. 
Concrete hulpinstrumenten voor de arbeidsorganisatie, prestatie
meting, financiering en scholing komen samen in een hoofdstruc
tuur voor een integraal bedrijfsplan voor zorgboerderijen en zorg
boerderij collectieven. 

Virtueel rendement 

In de Virtuele Boer beweert Van der Ploeg dat de landbouwsector 
vijf miljoen aan extra inkomsten kan genereren met de integratie 
van zorgtaken. Materieel gezien betekent dit nu niet direct een 
verrijking van de Nederlandse landbouw maar is het eerder een 
druppel op een gloeiende plaat. Doorploegend met dezelfde volhar
ding zal het een aantal individuele zorgboeren uiteindelijk wel luk
ken om een rendabele landbouw-zorgcombinatie draaiend te hou
den. Onderzoekers berekenen zelfs dat nu al rendement te beha
len is (Hassink, 2000) maar ik heb niet één zorgboer gesproken die 
zonder financiële zorgen meer dan een jaar vooruit durft te kijken. 
Volgens mij hebben we hier eerder te maken met een macrovoor
beeld van de managementtheorie dat voor de werkprestatie geld 
slechts zéér beperkt een motiverende factor is. En niemand zal 
ontkennen dat zorgboeren hard en gemotiveerd werken en ook 
presteren. Want het imago van de landbouw krijgt een oppepper 
met de publiciteit rond de zorglandbouw die het publiek zo gulzig 
indrinkt. In 1995 vond de eerste 'Ontmoeting tussen landbouw en 
zorg' plaats in de vorm van een symposium waarbij iedere bezoe
ker persoonlijk een hand kreeg alsmede het label 'zorgfiguur' of 
'landbouwpersoon' (waaruit blijkt dat de verschillen in het oog 
sprongen). En een zorglandbouwnetwerk ontstond razendsnel 
rond de kleine honderd daadwerkelijke initiatieven die ook wel 
schamper werden aangeduid als een kind met een waterhoofd. 
Maar het gebeurde wel degelijk, zo groot was de behoefte aan een 
dergelijke nieuwe impuls. De informatiehonger werd aanvankelijk 
gestild met het Landbouw&Zorg-krantje dat nu is vervangen door 
een nieuwskrant, een uitgave van het op 7 februari jl. officieel geo
pende Landelijk Steunpunt Landbouw en Zorg. Maar inmiddels is 
zorglandbouw een vrij algemeen bekend begrip waarover in alle 
denkbare gremia al iets is geschreven. Opvallend daarbij is dat de 
blije berichten ook het lezerspubliek zo blij maken. En dat zegt iets 
over de huidige maatschappelijke waarden en normen. 
Gevraagd naar hun persoonlijke motivatie in een enquête onder 

zorgboeren (Kouwenhoven, 1997) noemde een groot deel sociale 
motieven, maar ook spirituele motieven. Zo ontstond de ijzerster
ke combinatie van de hardwerkende nuchterheid van de Neder
landse boer met zijn gezonde dosis boerenverstand en de sociale 
kant van het verlenen van zorg. Een wereld die zich veel minder 

laat sturen door het rationele en daardoor een bredere blik heeft 
maar ook haar eigen beperkingen. Zo is de zorglandbouw een lich
tend voorbeeld voor de mogelijkheden van daadwerkelijke ver
nieuwing. 

Kortom, zorglandbouw biedt goede perspectieven voor de koppe
ling van twee sectoren, de landbouw en de zorg. Dit is een vorm 
van kruisbestuiving waarbij de voordelen voor de landbouw liggen 
bij het verbeteren van het imago en een impuls richting duurzame 
productie en bedrijfsverbreding. En al gaat het om een relatief 
bescheiden bedrag (ca. 5 miljoen sectoraal), het is liberaal om het 
economisch draagvlak onder bedrijven te verstevigen. Voor de zorg 
is het een verrijking en een impuls tot herbezinning op het door
breken van structurele afhankelijkheidspatronen. De zorgland
bouw laat zien dat veel vaker dan verondersteld (re)integratie 
mogelijk is, mits er op een goede manier wordt geïnvesteerd en 
begeleid. Iedere uitstroom uit het zorgcircuit levert een besparing 
op van zorggelden. Het is liberaal om efficiënter om te gaan met de 
middelen voor zorg. Het is sociaal om te kiezen voor een zinvolle 
tijdsbesteding van zorgvragers die mogelijk ook resulteert in reïn
tegratie. Het is liberaal om in te zetten op een vergrote autonomie 
van mensen, zorgvragers en agrarische ondernemers. Kortom, de 
uitdaging is aan de partij die zowel voor landbouw als zorg de 
ministeriële verantwoordelijkheid draagt . • 
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SIGNALEMENTEN 

Ontzuiling en self-fulfilling prophecy's 

P ubliek ongenoegen en politieke 
geloofwaardigheid behandelt het 

vraagstuk van democratische legitimiteit 
in een ontzuilde samenleving. De auteur 
meent dat de veronderstelling van een 
kloof tussen politiek en samenleving neer
komt op een self-fulfilling prophecy en de 
impasse in het politieke systeem mede in 
de hand werkt. Een bevredigende uitweg 
uit de impasse kan alleen worden gevon
den wanneer de aandacht weer uitgaat 
naar de democratische arrangementen die 
aansluiting vinden bij de democratische 
gezindheid van de burgers. Een dergelijke 
uitweg is dus geen politiek-interne zaak. 
In dit boek worden twee theoretici, Robert 
Dahl en JÜI'gen Habermas, bevraagd over 
hun inzichten aangaande de functie en de 
condities voor het publieke debat en demo
cratisch burgerschap. Pluralismetheorie 
en deliberatieve democratie blijken de 
bouwstenen aan te dragen voor een meer 
uitgewerkte opvatting over de publieke di
mensie van de politieke besluitvorming en 
de mogelijkheden voor een meer communi
catieve politiek. Jammer is wel dat die 
blijft steken in een aanduiding van 'res
ponsieve politiek' en alleen ingaat op de rol 
van de politieke partijen. Dezelfde uiteen
zetting had immers ook de rol van de poli
tieke instituties en vooral van het parle
ment erbij kunnen betrekken. 

Geert Munnichs, Publiek ongenoegen en 
politieke geloofwaardigheid, 

Van Gorcum, 2000 

• 

M aatschappelijk verantwoord on
dernemen behandelt het spectrum 

van vragen dat in de titel besloten ligt. 
Onvermijdelijk stuit men op de normatie
ve dimensie, die gelukkig niet alleen 
'ethisch' wordt behandeld. Een van de bij
dragen gaat in op de maatschappelijke 
normen die aan het begrip ten grondslag 
liggen. Hoewel de lezer ook bij dit stuk niet 
ontkomt aan de indruk dat de auteurs een 
hang 'naar vroeger' hebben. Een andere 
bijdrage gaat expliciet in op het integre
rend motief van de tegenwoordige 'mon
diale' ontwikkelingen. Er is nog een lange 
weg te gaan, maar de auteur ziet de inter-

nationale ontwikkelingen in het licht van 
een toename van verantwoordelijkheden 
en verantwoordelijkheidszin vanwege de 
toenemende onderlinge afhankelijkheden. 
Een enkeling kan zich nog boos maken 
over de volstrekte illusie die in het begrip 
zou huizen, maar de meesten behandelen 
de corporate identity als conditie voor een 
meer maatschappelijk verantwoord onder
nemen. 

Herman Noordegraaf en Johan van Workum 

(red.), Maatschappelijk verantwoord onder

nemen, een nieuwe fase in het kapitalisme, 

Uitgeverij Kok, 2000 

----.. 
De sociale dimensie van duurzame 

ontwikkeling is een uitgave in een 
reeks van drie brochures van het ministe
rie van VROM. De publicatie omvat een 
verkenning van feiten en figuren, een 
tweede verkenning van resultaten uit 
1999 en een bundel essays. Voor deze bun
del zijn auteurs gevraagd van de weten
schappelijke bureaus van politieke partij
en, maatschappelijke organisaties en indi
viduele schrijvers. Zij maken gewag van de 
noodzaak van 'moraliserende technologie' 
waarbij het, iets minder verheven, gaat om 
apparaten die begrenzen, codificeren en 
disciplineren. Je kunt denken aan de alou
de functie van de wekker, maar ook aan de 
computer die controleert op een bepaalde 
hoeveelheid water en energieverbruik bij 
bepaalde weersomstandigheden. 
In een andere bijdrage wordt gepleit voor 
communicatieve arrangementen bij de in
richting van de ruimte, de aanleg van in
frastructuur en de milieuoriëntatie van 
een bedrijf. In de christendemocratische 
bijdragen spelen, weinig verrassend, de 
normatieve vereisten een hoofdrol. Al met 
al is het een interessante bundeling van 
inzichten. 

De sociale dimensie van duurzame ontwik

keling, Publicatiereeks milieustrategie, 

Directoraat-Generaal Milieubeheer, Minis

terie van Volkshuisvesting, Ruimtelijke orde

ning en Milieubeheer, 2000 

30 
IDEE -JUNI 2000 

I ntegratie door differentiatie is een 
uitgave van het ministerie van VROM 

over de sociale effecten van gemengd bou
wen. Stedelijke vernieuwing dus. Het rap
port heeft de krant gehaald met koppen 
over het failliet van deze genuanceerde 
aanpak in het bouwprogramma. De 
auteurs plaatsen echter enkele voorname 
kanttekeningen bij hun 'iets te kort door 
de bocht' naar buiten gebrachte bevindin
gen. Zij melden dat de werkelijkheid van 
de wijk natuurlijk te complex is om met 
één aanpak te komen tot oplossing van een 
vraagstuk. Het rapport gaat de opvattin
gen na van wetenschappers over een paar 
veronderstellingen die aan het beleid ten 
grondslag liggen en brengt de ontwikkelin
gen in een aantal woonwijken in kaart vol
gens een orde die ze onderling vergelijk
baar maakt. Eén ding is wel duidelijk: de 
vele observaties en meningen doen je al 
snel inzien dat de sociale werkelijkheden 
van woonwijken niet eendimensionaal 
zijn, en dus ook niet zonder meer te plan
nen. Vallen buurt en gemeenschap nog 
maar zelden samen, in 'gemengde' wijken 
is dat meestal helemaal het geval niet 
meer. Naar inkomen gemengde wijken 
kenmerken zich dan ook door een diversi
teit aan levenswijzen en -stijlen. Dat is 
geen simpel gegeven als het beleid sociaal
economische homogeniteit als negatief en 
sociaal-culturele homogeniteit als positief 
beschouwt. Een pragmatisch en veelzijdig 
beleid is dan noodzakelijk, waarin van 
meet af aan ook de aandacht uitgaat naar 
relevante culturele en cultuur-psychologi
sche factoren. 

Integratie door differentiatie? Een onder· 

zoek naar de sociale effecten van gemengd 

bouwen, Ministerie van Volkshuisvesting, 

Ruimtelijke Ordening en Milieu, februari 
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Ramp Enschede 

Een explosie veranderde de Enschedese wijk Roombeek in een oorlogstafereel. De te verwachten explo
sie van berichtgeving volgde. In korte tijd leefden miljoenen mensen mee met de getroffenen. Verbijstering en onge
loof dat zoiets in Nederland kan gebeuren. Uit de vele vragen blijkt dat weinig bekend is over risico's en beveiliging. 
Het veiligheidsgevoel is nogal geschokt. 

De functie van de media is moeilijk te onderschatten. Zij reageren op de vele vragen en voeden de maat
schappelijke betrokkenheid die ook voor getroffenen betekenisvol kan zijn. Maar men treft bij het hakken de nodi
ge spaanders. Zelf vind ik het nogal macaber wanneer al enkele uren na de dramatische explosie de positie van de 
burgemeester en de strafrechtelijke aansprakelijkheid van de commandant aan de orde komen. Of wanneer niet
deskundigen spreken over inschattingsfouten van brandweermensen, onder wie omgekomenen. De afreken- en 
claimcultuur kan blijkbaar niet wachten. 

Opmerkelijk ook dat gemeenteraadsleden zich aanstonds op kritische toon meldden. Verwijtend, kenne
lijk jegens het college, deelden zij mee niet te zijn geïnformeerd over de vergunningverlening aan dit risicovolle 
bedrijf. Suggererend dat het bedrijf er dan niet meer gevestigd was geweest. Raadsleden kunnen zich beter afvra
gen wat zij zoal doen om de risico's in hun gemeente te kennen. Zeker waar een vergunning is gepubliceerd en 
omwonenden bezwaar maakten. 

We raken hier aan de opvallend lage prioriteit die de politiek geeft aan fysieke veiligheid. Opvallend 
omdat de kans op grote calamiteiten toeneemt, en zeker onze kwetsbaarheid. Alle aanleiding voor een systemati
sche risicoverkenning en maatregelen om die risico's te beperken of uit te sluiten. Laat alle raadsleden eens nagaan 
of zij hebben geïnformeerd naar dergelijke risico's en maatregelen in hun gemeente. De commissie-Hermans stelde 
enige jaren geleden voor om de Commissaris der Koningin aanwijzingsbevoegdheid te geven indien gemeentebe
sturen zich onvoldoende voorbereiden op grote ongevallen en rampen. Daartoe zou geen reden zijn geweest als 
gemeenteraden hun verantwoordelijkheid nemen. 
Ook landelijk is de aandacht voor fysieke veiligheid opvallend beperkt. Zeker sinds de Hercules- en Bijlmerramp 
kent ieder 'de ramp na de ramp'. Informatie uit diverse onderzoeken, bedoeld voor publieke helderheid, stuit op een 
muur van wantrouwen. Onderlinge verschillen ziet men al gauw als bewijs dat er iets niet klopt. De (gemeen
schappelijke) opdracht aan Oosting beoogt geen of minder verschillen in de onderzoeksrapportages te krijgen. 

Vertrouwen achteraf bereik je natuurlijk niet alleen, zelfs niet allereerst met (gecentraliseerd) onder
zoek. Hoe wel? Naar mijn stellige indruk met informatie vooraf. Gemeentebesturen moeten openlijke communica
tie nastreven en niet volstaan met informatie over veiligheidsmaatregelen. Zij moeten ook vertellen wat kan gebeu
ren indien het, ondanks alles, mis gaat. Natuurlijk zijn bestuurders beducht om de bevolking ongerust te maken 
over iets onwaarschijnlijks. Maar doet iets zich voor, dan vergroot open communicatie de kans op een vertrouwens
relatie en voorkomt het verlies van vertrouwen in de overheid. Nog los van de vraag of het achterwege laten van 
risico-informatie geen verouderd paternalisme is. 

Naarmate systemen in onze samenleving complexer worden, en onderling meer met elkaar samenhan
gen, zijn toename van calamiteiten en van kwetsbaarheid onontkoombaar, stelt good old Perrow in zijn 
standaardwerk Normal Accident. Enschede herinnert ons daaraan. Rampenpreventie en beperking 
van gevolgen vereist meer politiek-bestuurlijke prioriteit. 

Peter van Lochem, directeur Nederlands Instituut voor Brandweer en Rampenbestrijding Nibra 
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REDACTIONEEL 

Tot zover 
Christiaan de Vries vertrekt als directeur SWB 

Tot zover. Met deze woorden heeft Christiaan de Vries talloze stukken afgesloten die hij in zijn meer dan een decennium durende direc
teurschap voor de SWB schreef. De woorden roepen het beeld op van een constante stroom gedachten en ideeën, die helaas even moet wor
den onderbroken om te kunnen overstappen naar een ander chapiter, of omdat het papier vol is (Christiaan is pas laat elektronisch gegaan). 
Dat beeld blijkt volkomen juist, ook als je Christiaan beter leert kennen en, zoals ik, jarenlang nauw met hem samenwerkt. Christiaan is 
een creatief, productief en veelzijdig mens, hij weet wetenschap en praktijk goed aan elkaar te koppelen en hij heeft door die combinatie 
van eigenschappen veel voor de SWB kunnen betekenen. 

Toen hij aan het eind van de jaren '80 bij de SWB kwam, was de organisatie tamelijk zieltogend, want net als D66 maakt ook het weten
schappelijk bureau ups en downs door. De SWB had behoefte aan een inspirator, aan iemand die het pragmatisme van D66 in een breder 
theoretisch kader kon plaatsen. Welnu, daarin is Christiaan dankzij zijn achtergrond als filosoof zeker geslaagd, uiteraard met de hulp van 
vele anderen. Zijn gedachten over bureaucratisering, de publieke ruimte, de open samenleving, cultuur, duurzame ontwikkeling en tal van 
andere kwesties hebben velen binnen en buiten de partij geïnspireerd en hebben bijgedragen aan een helderder profilering van de partij. 

Tegelijk is Christiaan pragmaticus genoeg gebleken om ook de verspreiding van veel van zijn denkbeelden en die van zijn geestverwanten 
binnen en buiten de partij ter hand te nemen. Zijn grootste wapenfeit is ongetwijfeld dat hij het blad Idee tot een professioneel forum voor 
uitwisseling van opinies heeft ontwikkeld, dat ook nog prachtig oogt. Jarenlang was hij daarvan de eindredacteur. Daarnaast heeft hij zich 
ingezet voor de totstandkoming van enkele publicatiereeksen, voor de productie van een paar mooie bundels, voor de organisatie van tal 
van conferenties, voor een herstructurering van de SWB-werkgroepen, voor intensivering van de samenwerking met de Kamerfracties en 
voor het verbeteren van de contacten met de wetenschappelijke bureaus van andere politieke partijen. 

Dit alles is niet altijd van een leien dakje gegaan, ook al omdat de verhouding van een wetenschappelijk bureau tot een politieke partij nooit 
een vanzelfsprekende is. We voelen ons wel aan elkaar verwant, maar we moeten elkaar ook kritisch blijven volgen. Dat bleek extra moei
lijk te worden toen D66 in 1994 in de paarse coalitie regeringsverantwoordelijkheid ging dragen. De totstandkoming daarvan was een span
nende tijd, ook voor de wetenschappelijke bureaus. Op initiatief van Christiaan gingen wij voor het eerst in diezelfde paarse combinatie met 
elkaar rond de tafel zitten om te zien wat ons ideologisch bond en wat ons scheidde. 
Maar toen de coalitie er eenmaal was, bleek het niet eenvoudiger te zijn geworden de juiste combinatie van distantie en betrokkenheid te 
blijven vinden tegenover onze mensen in de 'echte politiek'. De luis-in-de-pels-functie van een wetenschappelijk bureau wordt dan soms wat 
minder gewaardeerd, en Christiaan had het daarmee wel eens moeilijk. Inmiddels zijn we al weer de nodige jaren verder. De SWB is gelei
delijk gewend geraakt aan de ondersteuning van een regeringspartij. De 
projecten 'Voor de verandering' en 'Sociaal-liberale perspectieven' verlie
pen en verlopen in goede samenspraak tussen denkers en doeners, en ook 
dat is mede Christiaan's verdienste. 

Tot zover: Christiaan de Vries verlaat de SWB per 1 oktober 2000. Het is 
voor ieder mens goed af en toe van werkplek te wisselen en nieuwe uit
dagingen aan te gaan. Maar de SWB zal er erg aan moeten wennen dat 
Christiaan niet meer in die vertrouwde spilfunctie zit. Een functie waar
in hij met vier voorzitters (Floris Plate, mijzelf, Gerard Schouwen nuAad 
Nuis), met tientallen bestuursleden en met veel mensen op het bureau 
en in de partij goed heeft samengewerkt. Een functie, waarin hij het 
bureau heeft zien groeien en naderhand weer wat heeft zien krimpen, 
want zo zit het financieringsmechanisme nu eenmaal in elkaar. Een func
tie, waarin hij vele D66'ers heeft gestimuleerd na te denken over de uit
gangspunten van onze partij en zich daarbij ook betrokken te voelen. 

Christiaan, hartelijk dank daarvoor namens allen die met je hebben 
samengewerkt. Veel succes in je nieuwe functie! 

Han Entzinger 
oud-voorzitter SWB (1993-1997) 
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PERSPECTIEF 

Het menselijl~ tekort 
van de democratie 

Commissie-Bakker presenteert 'Vertrekpunt Den Haag' 

B ij de opening van het nieuwe 
militaire academische jaar op 4 
september zei Defensie-minister 

Frank de Grave in Breda: 'Vandaag publi
ceert de commissie-Bakker haar rapport 
inzake de besluitvorming over vredesope
raties in de afgelopen tien jaar. Tien jaar, 
van Cambodja tot Kosovo, waarin Neder
land betrokken is geweest bij uiteenlopen
de operaties die tot doel hadden de vrede 
en de veiligheid in verschillende delen van 
de wereld te bevorderen. Tien jaar ook, 
waarin ons land op hardhandige wijze is 
geconfronteerd met de grenzen van derge
lijke operaties. U begrijpt dat ik het 
TCBU-rapport grondig ga bestuderen. Ik 
hoop dat de commissie-Bakker niet heeft 
volstaan met het registreren van de wijze 
waarop de besluitvorming tot stand is 
gekomen, maar het oog ook op de toekomst 
heeft gericht. Een goede samenwerking 
tussen parlement en regering als het op de 
deelneming aan militaire operaties aan
komt, is immers onmisbaar voor een breed 
maatschappelijk draagvlak.' 
Daarmee volstond de commissie dan ook 
niet. Aan de goede samenwerking, nader 
geregeld in een grondwettelijk toetsings
kader, schort volgens haar wel degelijk het 
een en ander, evenals aan de onderlinge 
verstandhouding tussen met name de 
ministers van Defensie en Buitenlandse 
Zaken en aan de wijze waarop hun ambte
naren deze bewindslieden van informatie 
voorzien. Het enthousiasme voor deelna
me bij Defensie lijkt bovendien soms meer 
ingegeven door profileringsdrang en po
gingen om bezuinigingen te pareren dan 
'vrede en veiligheid in verschillende delen 
van de wereld'. 
D66'er Boris Dittrich: '[ ... ] de informatie-
voorziening vanuit de departementen en 

door Arthur Olof 

'Vertrekpunt Den Haag', het 
eindrapport van de Tijdelijke 

Commissie Besluitvorming 
Uitzendingen (l'CB U) onder 
voorzitterschap van D66'er 

Bert Bakker, is begin 
september met waardering 
en instemming ontvangen. 

Doodgeknuffeld, kun je 
zeggen. Want daags erna 

noemde minister Van Aartsen 
het alweer 'kippendrift' dat 
de Kamer meer wilde weten 

over zijn aanbod in New 
York van Nederlandse blauw-

helmen voor Unimee, de 
VN-missie naar Eritrea. 

'Je moet wel een begin van 
een oordeel hebben voor je 

dat kan delen met een ander', 
legde premier Kok uit. 

Hamvraag blijft of er een 
parlementaire enquête komt 
naar Srebrenica. Het besluit 
daarover wacht intussen op 
het vertraagde eindrapport 

van het NIOD, dat pas 
volgend jaar gereedkomt. 

• • 

naar de Tweede Kamer. In het oog sprin
gend daarbij is de "verhullende informa
tieverstrekking" aan de Kamer over uit
zending van Nederlandse troepen naar 
Cyprus. Opvallend is verder de "coördine
rende rol op afstand" van het ministerie 
van Algemene Zaken.' 
CDA'er Cees van der Knaap: 'Uit het rap
port blijkt dat Nederland om deze redenen 
een enorme drang heeft gehad om troepen 
in de etalage te zetten, zie bijv de uitzen
ding naar Cyprus. De Kamer werd zelfs op 
het verkeerde been gezet in de informatie
voorziening hierover.' 'Ja, dat was stout 
van Joris', beaamde toenmalig minister 
van Buitenlandse Zaken Hans van Mierlo 
tegenover de commissie. 

Reality tv 

Meer in het algemeen speelt dat Nederland 
inderdaad vaak 'op hardhandige wijze is 
geconfronteerd met de grenzen van derge
lijke operaties', een probleem dat Henk 
Hofland als volgt analyseerde in NRC Han
delsblad: 'Democratieën worden laat wak
ker omdat ze de redelijkheid waardoor ze 
zelf bestaan, ook aan hun vijanden toe
schrijven en omdat ze pas op het laatste 
ogenblik bereid zijn hun comfort op te offe
ren. Anders zouden ze niet bestaan; het is 
de tekortkoming die in hun kracht zit opge
sloten. Sinds het einde van de Koude Oor
log is dit tekort groter geworden. Het Wes
ten ontwikkelt zich van een politieke tot 
een economische beschaving. Het raakt zijn 
politiek instinct en voorstellingsvermogen 
kwijt. Soms wordt het verrast, als een ruïne 
gaat bewegen. Dan zien we reality tv, de 
schokkende beelden, en, wie weet, komt het 
nog eens tot een humanitaire oorlog.' 

de communicatie tussen departementen en bewindspersonen [is] 
in een aantal gevallen aanmerkelijk tekortgeschoten. Dit betreft 
zowel de communicatie en informatievoorziening onderling als 

Niet onbelangrijke factoren zijn verder de 
politieke onwil van de belangrijkste lidstaten van de VN en de zeer 
bescheiden rol die Nederland in dat forum, maar bijvoorbeeld ook in 
de NAVO is toebedeeld. 
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'Nederland is tenslotte een zwakstroomdemocratie 
die de hoge voltage van grote beslissingen slecht ver
draagt', schreefM.C. Brands, wetenschappelijk direc
teur van het Duitsland Instituut van de Universiteit 
van Amsterdam, op 24 december 1999 in NRC 
Handelsblad. 'In Den Haag grijpt men graag naar het 
verkleinglas, zeker wanneer het gaat om een ondoor
dacht avontuur van goede bedoelingen en goed doen 
in de boze buitenwereld.' 

Srebrenica 

Als een eventuele parlementaire enquête naar de 
rampzalige gebeurtenissen in 'safe haven' Srebrenica 
iets aan het licht zal brengen, dan is het wel deze dis
crepantie tussen ambities en realiteitszin. (En of een 
safe haven werkelijk te verdedigen is, blijft een mys
terie zolang zij nog nooit verdedigd is.) De kans op de 
parlementaire enquête is door het werk van de com
missie-Bakker niet kleiner geworden. D66 was daar 
altijd al voorstander van, evenals GroenLinks, en ook 
het CDA verklaart in haar eerste reactie op 1200 
pagina's 'Vertrekpunt Den Haag': 'Hoewel nuttige 
informatie wordt gegeven over de (internationale) 
gang van zaken rond deze uitzending, blijven nog 
vele vragen onbeantwoord. Deze zullen in een parle
mentaire enquête beantwoord moeten worden.' De 
PvdA houdt als vanouds een slag om de arm en de 
VVD is tegen. 
In een meer structurele zin bepleit GroenLinks naar 
aanleiding van het rapport de instelling van een 
Vaste Kamercommissie Uitzendingen, 'die met een 
eigen staf de taak krijgt om systematisch inhoud te 
geven aan de controletaak van het parlement. Het 
kabinet moet snel orde op zaken stellen. Het dient 
onderlinge rivaliteit tussen betrokken departemen-
ten hard aan te pakken, het dient haar besluitvor-
ming transparant te maken en de informatievoorziening naar het 
parlement te optimaliseren. Het gebrek aan betrokkenheid van de 
hele ministerraad bij cruciale besluiten is schokkend en moet -
met behulp van besluitvormingsprotocollen - voortaan uitgesloten 
worden. Zonder aan het werk van de commissie wat af te doen 

'Dan zien we reality tv, 
de schokkende beelden en, 
wie weet, komt het nog eens 
tot een humanitaire oorlog' 

hechten wij er aan om ook vandaag uit te spreken dat er een par
lementaire enquête naar de val van de enclave Srebrenica dient 
plaats te vinden'. 

Krokodillentranen 

De PvdA denkt aan een institutionalisering op interdepartemen
taal en kabinetsniveau: T. .. ] gekeken moet worden naar de moge-
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Commissievoorzitter Bert Bakker 

lijkheid van een gezamenlijk bureau voor vredesoperaties van 
Defensie en Buitenlandse Zaken met participatie van Algemene 
Zaken, dat volgens de Commissie meer en meer betrokken is. De 
PvdA wil met de Regering over een optie van een Onderraad voor 
bepaalde vredesoperaties op basis van een duidelijk mandaat van 
de Ministerraad nader van gedachten wisselen.' 
Regentesk gedrag, oneigenlijke motieven en interdepartementale 
rivaliteit zijn bij dit alles slechts één ding, dat het parlement zijn 
controlerende rol niet beter oppakt is iets wat het alleen zichzelf 
kan verwijten. 'Mag Nederland zichzelf gelukkig prijzen met een 
parlement dat slagvaardig en vastberaden tegenspel biedt aan de 
regering?', vroegen Gijsbert van Es en Kees van der Malen zich na 
de eerste 'woensdag gehaktdag' in mei van dit jaar al af in NRC 
Handelsblad. 'Ja, voor wie de parlementen van België, Rusland of 
de Fiji-eilanden in de vergelijking betrekt. Maar nee, voor wie 
afgaat op de ervaringen van de fractievoorzitters in de Tweede 
Kamer.' 
De Socialistische Partij vat het in haar reactie kernachtig samen: 
'De Kamer heeft zich in het verleden te mak opgesteld en haar 
controlerende taak niet voldoende waargemaakt. Dit moet de 
Kamer zich bijzonder aantrekken. Nu passen geen krokodillen
tranen maar bezinning en heroverweging van zowel de criteria 
voor uitzending als de controle daarop.' • 
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PERSPECTIEF 

Álllbtenaar en adnrlraal: 
bij Bakker kOlllen ze allelllaal 

D e vierde macht is voor D66 bij 
uitstek interessant omdat de 
partij al lang onorthodox pleit 

voor meer inzichtelijkheid in de macht van 
ambtenaren, bijvoorbeeld door hen verant
woording te laten afleggen voor de Tweede 
Kamer. Zo ver zijn we nog niet. Momenteel 
komt alleen iets van de ambtelijke macht 
naar buiten bij enquêtes (Bijlmerramp) of 
onderzoeken (commissie-Bakker). 
De ambtelijke organisatie functioneert als 
filter voor bewindspersonen. Hoe hoger in 
de lijn, des te belangrijker de filter. Als di
recteur voor o.m. VN-vredesoperaties op 
Buitenlandse Zaken (BuZa) was ik van 
1990 tot 1994 in de gelegenheid eigen ver
halen 'omhoog' te sturen, meestal tot en 
met M, zoals de minister bij BuZa heet 
(tussen hem en mij zat en zit de inhoude
lijke schijf van een directeur-generaal 
(DG) en de organisatorische (en soms wel 
degelijk inhoudelijke) schijf van de secre
taris-generaal (SG)). Hoe hoger in de lijn, 
des te meer macht om bijvoorbeeld memo
randa niet door te sturen dan wel er een 
eigen opvatting 'aan te hangen' (soms zon
der de oorspronkelijke opsteller hiervan op 
de hoogte te brengen).Op mijn beurt had 
ik de machtspositie om zelfstandig beleids
adviezen voor M te (laten) componeren of 
de producten van pakweg twintig mede
werkers te toetsen op hetzij inhoud hetzij 
de noodzaak voor hogere rangen, tot en 
met M, om er kennis van te nemen. 
Informatiebeheer geeft potentiële macht 
en dat geldt ook voor informatie van bui-
ten, bijvoorbeeld van een ander, concurre-

door Jan Hoekema 

Uitzending van troepen voor 
vredesoperaties is een brisant 
thema. Onlangs verscheen het 
eindrapport van de Tijdelijke 

Commissie Besluitvorming 
Uitzendingen, voorgezeten 
door D66 'er Bert Bakker. 

Zijn fractiegenoot 
Jan Hoekema wil hier niet 

ingaan op de specifieke 
thematiek rond Srebrenica 
waarvoor hij tweemaal bij 

'Bakker' verscheen, als 
voormalig topambtenaar en 

als Kamerlid. Wel wil hij 
enkele algemene observaties 

maken over de uitzend
problematiek en de rol 

daarbij van ambtenaren, 
politici en de 'buitenwereld'. 
Een bescheiden bijdrage aan 

het 'debunken', uiteraard 
zonder de geheimhoudings

plicht te schenden. 

van schadelijke gevolgen bij het nalaten 
daarvan zijn bekend. Anderzijds is een 
informatieoverload voor een bewindsper
soon ook niet goed te managen. Daarbij 
komt nog, merkte ik destijds op BuZa, dat 
ambtenaren niet goed of volledig op de 
hoogte zijn van het politieke krachtenveld 
in parlement of ministerraad, wellicht met 
de uitzondering van de allerhoogste 
niveaus en M's specifieke vertrouwelin
gen. Dat heeft te maken met het gebrek 
aan overzicht en een zekere be
drijfsblindheid die ambtenaren eigen is: 
zij dekken immers slechts een deel van de 
materie die onder een bewindspersoon 
valt. Als Directeur VN absorbeerde ook ik 
destijds minder informatie uit de bredere 
politieke context maar vooral uit de eigen 
ambtelijke organisatie (inclusief de bui
tenposten) en van andere ministeries 
(soms selectief of met een bepaald doel 
verstrekt). Eigen voorbeelden daarvan 
zijn de Defensienota 1993 (natuurlijk een 
zeer belangrijk algemeen kader voor uit
zendingen) en de eerste aanzetten voor 
het nu meer bekende Toetsingskader bij 
uitzendingen van Nederlandse militairen, 
waarover oud-minister van Defensie Ter 
Beek in 1993 sprak voor Clingendael. In 
retrospectief verbaast dit me eigenlijk nog 
het meest: de beheersing van de materie 
die uit New York, Joegoslavië of Cambodja 
tot ons kwam met een zekere verwaarlo
zing van de politieke omgeving. Daar was 
M immers voor, of zijn directe entourage 
(niet alleen de DG en SG, maar verder met 
name de particulier secretaris en dezer da

rend ministerie, zoals bij uitzendingen Defensie. Het is een mythe 
dat de betrokken ministers voortdurend met elkaar overleggen. 
Integendeel, de hoogst gevoelige politieke thema's uitgezonderd 
die ook in de Ministerraad aan de orde zouden kunnen komen, 
wordt zeer veel ambtelijk voorwerk buiten het zicht van ministers 
verzet. In die zin is er relatief veel agenda-, informatie- en beslis
singsmacht voor ambtenaren. Met de wijsheid van de politicus die 
ik nu ben kan ik zeggen dat het zaak is altijd te wegen of bewind
personen ja dan nee dienen te worden ingelicht. De voorbeelden 

gen soms ook de politiek adviseur). Als je geluk had kreeg je daar
van een basale mondelinge of schriftelijke terugkoppeling (maar 
M legt uiteraard het makkelijkst zijn ei bij degenen die de hele dag 
bij hem in- en uitlopen). Ik herinner me levendig dat het voor een 
ambtenaar een mooi moment is als een papier 'terugkomt van M' 
met daarop diverse 'glossen', zoals dat in het jargon heet, van M 
zelf of van de parafanten en route. Nog beter en mooier is de hoogst 
uitzonderlijke gelegenheid voor een ambtenaar om eens wat lan
ger bij een bewindspersoon te verwijlen, bijvoorbeeld bij de voor
bereiding van een kamerdebat of een reis. Helemaal het summum 
zijn reizen, tenzij een overijverige secretaris of ambassade M 
geheel afschermt. 

Jan Hoekema was ambtenaar op Buitenlarulse Zaken van 1977 tot 1994 en Î.! sinds
dien lid van de Tweede-Kamerfractie van D66 
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Ambtelijke concurrentie 

De versnipperde en vaak welrug transparante en coherente 
besluitvorming bij de overheid, met veel vertraging, 'ruis in de lijn' 
en wat dies meer zij, is ook te wijten aan een fenomeen dat niet 
genoeg kan worden benadrukt: de ambtelijke concurrentie. Wie is 
waar verantwoordelijk voor, wie mag het initiatief nemen om iets 
'op te pakken' (agenderingsmacht!) en wie wordt daarover inge
licht? De vraag of een persoon of instantie 'in de lijn' zit of slechts 
een kopie krijgt, is soms bijna van levensbelang (en zeker voor de 
reputatie in de ambtelijke pikorde). Bij een complex onderwerp 
met veel vertakkingen als vredesoperaties (hier van de VN) ligt 
verwarring, strijd en ambtelijk competitiegedrag op de loer. Is de 
directie die over Nederlandse militairen gaat de eerste penvoerder 
of juist de Directie VN, en wat is de positie van de regiodirectie in 
kwestie? Het lijkt kinderachtig, maar ik kan uit eigen werk cite
ren om de mate van ernst en toewijding bij deze gevechten duide
lijk te maken. Dat vermindert wellicht met de huidige, meer flexi
bele organisatievormen (projectgroepen, task forces, ad hoc-ver
banden) maar ik vrees dat het verschijnsel niet is uitgeroeid. 
Macht hangt dus ook af van waar je in zit en met wie je informa
tie deelt of moet delen. Het Golfberaad (NAVO-directie en de advi
seur van de Minister-President naast die van Defensie) en de 
Stuurgroep Nucleaire Wapenbeheersing (idem) waren twee amb
telijke greInia die ik destijds met een mengeling van argwaan en 
jaloezie bezag. Waarom zat ik daar niet bij, ik ging immers over de 
VN en over een flink stuk wapenbeheersing? Dit mag triviaal klin
ken, maar ook hier is informatie een vitaal en schaars goed. Soms 
voltrekken deze gevechten zich lange tijd buiten M of SG om en is 
M nijdig als hij over die 'onzin' hoort. Het gaat toch om de inhoud 
? Ja, maar M is de enige met een totaaloverzicht (denken de amb
tenaren, waarbij ze vergeten dat M juist zwaar op hen leunt voor 
die informatie). 

Resteert de vraag wie er nu in Nederland aan de touwtjes trekt als 
het gaat om beslissingen over uitzendingen. Het gaat hier nu niet 
om aanbevelingen van de comInissie-Bakker of anderen, maar om 
mijn eigen proefondervindelijke ervaring (die zich ook na Inijn 
intree in de Kamer nauw heeft voortgezet). Als beschouwer van 
zowel de ambtelijke als de politieke wereld (zonder bewindsper
soon te zijn geweest) moet ik zeggen, en ik doe dat waarschijnlijk 
tot opluchting van velen binnen en buiten D66, dat bij uitzendin-

Jan Hoekema 

telijke neutraliteit is een goede en hoogst noodzakelijke fictie of 
assumptie, ze is noodzakelijk omdat anders het systeem niet 
werkt. Maar welk systeem eigenlijk? We zijn weer terug waar we 
begonnen. Het Nederlandse systeem, in ons kleine polderland, is 
vol van belangen (stakeholders in modern jargon) en besluitcentra. 
We zien, horen en lezen van en over militaire bonden, gepensio
neerde generaals, de Clingendael pundits en vele, vaak voorspel
bare anderen, maar veel minder van en over de nog wat duistere 
maar wel machtige ambtenarij. Als het Inis gaat, ja dan wel, of als 
het lekt (maar dat mag niet ... ). 
Aan D66 om na te denken over een systeem. Dat zal er niet een 
zijn waarbij ambtenaren worden afgeschaft want zij zijn hard 
nodig en we mogen het Nederlandse systeem van continuïteit en 
neutraliteit van de ambtelijke dienst prijzen. Dat systeem moet 
wel hun rol als machtsfactor expliciet maken en in ieder geval niet 
alleen formeel maar ook materieel meer onder de ministeriële ver
antwoordelijkheid brengen. Daarbij hebben de ambtenaren zelf 

even veel belang (anders vliegen ze er snel uit 
als vrijwillige zondebok bij de zoveelste 

Voor een ambtenaar een mooi moment als 
een papier 'terugkomt van M' met diverse 
'glossen' van M zelf of parafanten en route 

enquête) als politiek en politici. Zij zijn 
immers verantwoordelijk, maar waarvoor 
precies? Informatie, transparantie en heldere 
keuzes zijn van levensbelang voor een gezon
de ambtelijke organisatie die ook de toets der 

gen het politieke primaat (kabinet, Kamer) op hoofdpunten altijd 
heeft geprevaleerd. Besluiten over zulke essentialia als uitzending 
naar Cambodja of Srebrenica zijn niet genomen door ambtenaren 
maar door de politiek. Toch is er bij ambtenaren tegelijk soms best 
sprake van enige manipulatie of een zekere eigen politieke agen
da. Houd je bijvoorbeeld erg van de NAVO of juist van de VN, dan 
zijn er kleine kunstgrepen om een minister een beetje te sturen: je 
laat wat informatie weg, legt een klemtoon anders of formuleert 
een zogenaamd neutraal advies. En daar zit hem de kneep: amb-
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politieke kritiek kan doorstaan. Wij willen 
niet alleen verbeteringen in het ambtelijk

politieke systeem om de burger dichter bij het bestuur te brengen, 
maar ook de ambtenaren dichter bij de politiek, en omgekeerd. 
Niet voor elke wissewasje uiteraard, maar voor hoofdzaken, kwes
ties die politiek gevoelig liggen. De antenne daarvoor moet bij de 
nieuwe ambtenarengeneraties Inisschien nog wat meer omhoog, 
zodat ze leren ook buiten het eigen ambtelijke hokje te kijken. Ook 
de minister en zijn 'hofhouding' kunnen een bananenschil intus
sen beter van tevoren opsporen dan te laat ontdekken, want dan 
glijden ze onherroepelijk, zeer pijnlijk uit . • 
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Acadenrische arInoede 

Een redactionele inleiding op het thema 

W aar gaat het naartoe met het Nederlandse onderwijs? Terwijl het voortgezet onderwijs 
academischer geworden is door de invoering van het studiehuis, met zijn overmatige 
nadruk op zelfstandig leren, dreigt de universiteit, de academische opleiding zelf, als 

gevolg van bezuinigingen steeds schoolser te worden! 
Dit vOOIjaar publiceerden vijftig hoogleraren het manifest Naar een universitair reveil. Daarin 
beklagen zij zich over de massificatie en economisering van het onderwijs. Universiteiten zouden 
er steeds meer op gericht zijn om studenten zo snel mogelijk te laten afstuderen, ten koste van 
een brede academische vorming. Voor de redactie van Idee was de professorale noodkreet reden 
om de situatie in het hoger onderwijs nader te bekijken. 
Dat het hoger onderwijs in een lastige positie zit, zullen weinigen willen ontkennen. De over
heidsbijdrage per diploma is de afgelopen tien jaar bijvoorbeeld sterk gedaald. Ook de recente 
overheidsinvesteringen in het onderwijs zijn grotendeels aan het hoger onderwijs voorbijgegaan. 
Maar de vraag is of de analyse die in het manifest wordt geschetst de juiste is. In dit nummer van 
Idee plaatsen verschillende auteurs kritische kanttekeningen bij het manifest. 
Zowelonderwijsonderzoeker Ben Jongbloed als universiteitsbestuurder Frans van Vught vinden 
een grotere bijdrage van studenten gerechtvaardigd om het nodige extra geld te verkrijgen voor 
de handhaving van de kwaliteit in het hoger onderwijs. Hoewel de deregulering van collegegel
den en de vergroting van de eigen bijdrage van studenten nog een politiek taboe zijn, durft ook 
D66-Kamerlid Ursie Lambrechts er al een bescheiden lans voor te breken. Dat past volgens haar 
ook in het streven om meer duidelijkheid te krijgen over de kwaliteit van de verschillende oplei
dingen: wat heeft men er financieel voor over? 
Om de toegankelijkheid van het hoger onderwijs te waarborgen moet een dergelijke deregulering 
van collegegelden wel gepaard gaan met het scheppen van spaar- en leenfaciliteiten, en met het 
beschikbaar stellen van beursen voor ondervertegenwoordigde groepen. In dat verband is de 
invoering van het Australische systeem van studiefinanciering het overwegen waard. Volgens dit 
systeem dragen afgestudeerden een vast percentage van hun inkomen af totdat hun studieschuld 
is afgelost. 
Ook de door het manifest voorgestelde verbreding van opleidingen om de academische vorming te 
bevorderen kan niet op unanieme steun rekenen. Van Vught is het eens met het manifest dat de 
eerste jaren van universitaire opleidingen op dit moment te specialistisch zijn, maar hij vindt de 
voorgestelde verbreding te ver gaan. Arbeidseconoom Joop Hartog ziet helemaal niets in verbre
ding en pleit in plaats daarvan voor een strengere selectie van studenten en meer differentiatie 
in het niveau van opleidingen. 

Andere punten die in dit thema van Idee aan de orde komen zijn de groeiende personeelsproble
men van de universiteit, de verhouding tussen fundamenteel en toegepast onderzoek, en de 
Europese harmonisatie van universitaire titels en diploma's. Volgens Lambrechts zal de harmo
nisatie van de titulatuur zelfs een grotere stimulans voor de Europese eenwording blijken dan de 
invoering van de euro. 

Pien van der Hoeven en Ib Waterreus 
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Meer aandacht voor de aflossingen 

Niets mis met economisering hoger onderwijs 

N
u is het zo dat wetenschappers 
en geld nooit zo'n goede ver
standhouding hebben gehad. 

Geld is het noodzakelijk kwaad dat nodig 
is om de vele interessante ideeën van we
tenschappers nader te kunnen onderzoe
ken. En als de wetenschapper dan einde
lijk de fondsen heeft gevonden om onder
zoek te doen, doemt meteen het bureau
cratische verantwoordingsspook op: Hoe is 
het geld besteed, hoe heeft het onderzoek 
'gescoord'? Scoren - en snel - lijkt ook het 
motto van de hedendaagse studenten te 
zijn geworden. Die zijn vooral geïnteres
seerd in het zo snel en met zo min mogelijk 
inspanning halen van hun diploma om 
daarna het grote geld te gaan verdienen. 
Interesse en tijd voor kleine discussie
groepjes op de kamer van de professor lijkt 
niet meer te bestaan. Uiteraard zijn dit 
karikaturen, maar zit er niet iets van 
waarheid in? En, zo ja, hoe komt dat en is 
het dan zo erg? Deze kwesties komen hier
onder aan de orde. 

door Ben Jongbloed 

Een universitair reveil. 
Dat bepleiten 50 wetenschap
pers. Ze vinden dat het hoger 

onderwijs te veel door de 
markt wordt gedreven en er 
geen aandacht meer lijkt te 

bestaan voor verdieping, 
bijvakken, niet-direct 

renderend onderzoek en 
academische vorming. 

De economisering van het 
hoger onderwijs is te ver 

doorgeschoten, zo beweren ze. 
Daar is echter niets mis mee, 
vindt Ben Jongbloed van de 

Universiteit Twente. 
e---------------------------e 

pagina 10) dat deze rijksbijdragen in de 
afgelopen jaren sterk in groei zijn achter
gebleven bij het bruto binnenlands pro
duct (BBP). Dit geldt zowel voor universi
teiten als hogescholen (hbo). 
In dit plaatje ligt de kern van het pro
bleem: het parlement wenst eenvoudig
weg niet méér bij te dragen aan het hoger 
onderwijs en de voortekenen zijn niet 
zodanig dat dit beeld gauw zal verande
ren. De minister heeft vorig jaar dan wel 
een iets groter budget aan het hoger 
onderwijs toebedeeld, maar dat was 
slechts ter compensatie van de gestegen 
studentenaantallen. Dat neemt dus een 
van de oorzaken van de klachten van de 
verontruste wetenschappers niet weg, 
namelijk dat er per student en onderzoeker 
te weinig geld in het hoger onderwijs 
beschikbaar is om hoge( re) ambities te 
kunnen realiseren. Als de overheid de mid
delen niet wil verschaffen, resteert er nog 
maar één optie: de private sector (studen
ten, bedrijfsleven) moet meer bijdragen; 

Krimpende budgetten 

en daarop kom ik zo terug. Voor het nog 
verder verbeteren van de efficiëntie bestaan immers weinig moge
lijkheden meer. 

Allereerst is het inderdaad zo dat veel meer dan in de goeie ouwe 
tijd universiteiten en hogescholen om kosten-batenverantwoor
dingen wordt gevraagd. De overheid kan haar belastinggeld 
(inclusief aardgasbaten en inkomsten uit veilingen van UMTS-fre
quenties) immers maar één keer uitgeven en een goed economisch 
principe leert dan om dat zo te doen dat die aanwending wordt 
gekozen die het meeste nut oplevert. Burgers en politici nu zien 
hun belastinggeld liever gaan naar het basisonderwijs, de gezond
heidszorg of het bestrijden van de criminaliteit. Het hoger onder
wijs heeft weinig krediet in de samenleving. Toegegeven, de 
samenleving drijft in toenemende mate op een goed ontwikkeld 
kennisniveau en een goed opgeleide beroepsbevolking. De over
heid dient het hoger onderwijs daarom te subsidiëren, daar is 
iedereen het mee eens. De realiteit is echter dat de Nederlandse 
overheid steeds minder over heeft voor het onderwijs en onderzoek 
aan universiteiten en hogescholen. De cijfers voor de publieke uit
gaven aan de hoger-onderwijsinstellingen laten zien (zie figuur 1 

De allteur is medewerker onderzoek bij CHEP (Center for Hi gher Educalion Policy 
Illd ie J, Universiteit Twente. Hij schrijft dit artikel op persoonlijke titel. De gebruikte 

data zijn ajknm.stig uit de CHEPS hoger onderwijs Monilor. 

Efficiëntie en kwaliteit 

Eén van de ultieme indicatoren voor de efficiëntie van het hoger 
onderwijs is de rijksbijdrage per afgeleverd diploma. Tellen we de 
rijksbijdrage en de collegegelden bij elkaar op en delen we dit door 
het volume van de gediplomeerde uitstroom, dan laat figuur 2 zien 

Volle collegezalen 
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Rijksbijdlllge .. n het hoger onderwijs (als % 
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dat in de periode 1991-2000 deze 'bijdrage per diploma' met 16% 
(universiteiten), respectievelijk 20% (hbo) is gedaald. Dit zijn voor
waar geen kinderachtige dalingen in een periode dat de college
gelden sterk zijn gestegen. 
De vraag is of de verbeteringen in de efficiëntie ook tot een uit
holling van de kwaliteit hebben geleid. Daarvoor zijn twee indica
toren: de populariteit van hoger onderwijs en de oordelen van visi
tatiecommissies die globaal om de vijf jaar de opleidingen door
lichten. Om met het laatste te beginnen: de visitatiecommissies, 
bestaande uit collega's van de klagende wetenschappers, wijzen 
niet op een afnemende kwaliteit van afgestudeerden of een ten
dens om ondermaatse diploma's afte geven. Overigens zijn de visi
tatierapporten niet alleen met kwantitatieve informatie gevuld, 
maar besteden ook ruime aandacht aan kwalitatieve aspecten en 
onderwijsvernieuwingen die bij vele instellingen blijkbaar 

10 

'ondanks en niet dankzij de heersende trends' zijn gerealiseerd. 

Massa-onderwijs 

We komen nu op de tweede indicator voor kwaliteit, namelijk d 
populariteit van het hoger onderwijs. In tegenstelling tot he 
basisonderwijs is het hoger onderwijs niet verplicht. Dat de deel
name stijgt (zie figuur 3), betekent dus dat het loont om te gaan 
studeren. 
Het hoger onderwijs is massa-onderwijs geworden: bijna 50% van 
degenen tussen 18 en 30 jaar neemt in 1998 deel aan hoger onder
wijs; in 1985 was dat ruim 17 procentpunten minder! Dit beteken1l 
twee dingen: dat de studentenpopulatie meer divers is gewordenJ 
dan vroeger, en dat, als de middelen per student niet meestijgen, 
de kwaliteit onder druk komt te staan als docenten in hun onder 
wijs hier geen rekening mee houden. Docenten worden dus met 
een zeer gedifferentieerde studentenpopulatie geconfronteerd. Er 
zijn studenten voor wie studeren een instrumentele betekenis 
heeft (zo snel mogelijk een diploma) tot en met studenten die een 
bredere blik willen ontwikkelen en willen graven op andere ter
reinen dan die van hun opleiding. Docenten behoren alle groepen, 
te bedienen en niet de ene groep te verwaarlozen ten opzichte van 
de andere. Maar het argument van massaliteit mag geen excuus 
zijn om slecht onderwijs of eenheidsworst af te leveren. Zolang het 
Nederlandse hoger onderwijs nog geen selectie kent zal de uitda
ging voor de docenten moeten zijn om de verschillende deelgroe
pen aan te spreken, zowel de groep die inderdaad graag werk wil 
maken van academische vorming, als de groep die tevreden zal 

Massaliteit geen excuus 
om slecht onderwijs of 

eenheidsworst af te leveren 

zijn met meer extensief onderwijs. Dit gegeven vereist maatwerk; 
het ontwikkelen van innovatieve onderwijsmethoden en het . 
toenemende mate gebruiken van IeT-ondersteuning in het onder
wijs. Daar wordt door veel instellingen al aan gewerkt. Het pro
bleem zijn de aanzienlijke investeringen die het vergt. 

Deregulering collegegelden 

Zo zijn we wederom aangeland bij het grote probleem: het geld. 
Daar gaat het uiteindelijk toch om, ook als we de problemen van 
de manifestschrijvers willen wegnemen. De bureaucratie, die zij 
als schuldige aanwijzen, is immers niet het echte probleem. De 
markt ook niet. De echte kwestie is: hoe nu zorgen we voor extra 
inkomsten als de overheid geen hogere budgetten verschaft? Het 
antwoord is: door het verhogen van de inkomsten uit collegegelden 
en donaties. Voor het verhogen van de collegegelden zijn keiharde 
economische argumenten te geven. Uit recente studies (zie 
Leuven & Oosterbeek in de ESB van 23 juni) is weer eens geble
ken dat het private rendement van een hogere opleiding zeer aan
zienlijk is. Een universitaire graad levert een inkomen op da 
ruim 50% hoger ligt dan dat van iemand met een mavo-diploma 
en voor een hbo-diploma is dat zo'n 30% hoger. De samenleving als 
geheel profiteert weliswaar ook van een hoger, opgeleide beroeps-

IDEE - OKTOBER 2000 

bevolk 

kenin~ 
beteke 
hoger 
tegem 
In een 
loven I 

in dez 
meer 

1 
11 . 
f,i 

stellel 
hun e 
afgest 
aanbc 
raakt 
beziel 
mark 
ten al 
als m 
vanh 
aan e 
vand 
aan 0 

Volle 



bevolking, maar dit publieke rendement ligt in alle bekende bere
keningen altijd lager dan het private (individuele) rendement. Dit 
betekent dat een meer rechtvaardige verdeling van de lasten van 
hoger onderwijs tot stand gebracht kan worden door een grotere 
tegemoetkoming van studenten in de kosten van hun opleiding. 
In een tijd waarin de overheid het zich kennelijk niet kan veroor
loven om een groot scala van opleidingen en onderzoeksterreinen 
in dezelfde mate als voorheen te bekostigen is er geen ontkomen 
meer aan dat instellingen zelf hun collegegeldtarief gaan vast-

Het hoger ondenvijs 
heeft weinig krediet 
in de samenleving 

stellen per opleiding en middelen gaan zoeken bij diegenen die 
hun een warm hart toedragen. Het collegegeldtarief kan worden 
afgestemd op de onderliggende opleidingskosten en de vraag- en 
aanbodverhoudingen op de markt. Deze hoger-onderwijsmarkt 
raakt steeds verder gediversificeerd en dat is vanuit de consument 
bezien gunstig. Instellingen zullen en moeten snel reageren op 
marktsignalen, onder andere door verschillende onderwijspakket
ten aan te bieden, elk met een eigen collegegeldtarief. Als er - zo
als nu - ruim 450.000 studenten zijn, kan een kleine verhoging 
van het gemiddelde tarief al snel een aanzienlijk bedrag opleveren 
aan extra middelen die kunnen worden ingezet voor verbetering 
van de onderwijskwaliteit en het gericht verstrekken van beurzen 
aan ondervertegenwoordigde groepen. 

Volle fietsenrekken 

Een 'tarief op maat' kan leiden tot een grotere betrokkenheid v 
de studenten bij hun onderwijs. Het versterkt de rol van de stu 
dent in de interactie tussen student en instelling. Het verschaft de 
instellingen de middelen om ambities waar te maken, zich te p 
fileren met hun opleidingenaanbod, beurzen te verschaffen aan 
studenten uit minder welvarende gezinnen en beter gekwalifi 
ceerd personeel aan te trekken. Het introduceren van instelling 
specifieke collegegelden dient met het creëren van een spaar- en 
leenfaciliteit gepaard te gaan, zodat studenten kunnen sparen en 
lenen om hun opleidingskosten te betalen. Cruciaal is hoe je deze 
meer marktgerichte wijze van bekostigen van hoger onderwijs 
(stapsgewijs) introduceert en communiceert met de betrokken 
partijen, met name de studenten en hun ouders. Vaak gaat im. 
mers de aandacht uit naar de studieschuld die wordt opgebouwd. 
Dat is zeer eenzijdig. De aandacht zou uit moeten gaan naar de 
aflossingen, of beter nog de verplichting om een deel van het inko
mensvoordeel als gevolg van de opleiding af te staan als compen
satie voor de opleidingskosten. Dit is niet een kwestie van econo
mie alleen, het is ook een kwestie van rechtvaardigheid. 

Tot slot 

Om de huidige neerwaartse trend in de beschikbare middelen pe 
student om te buigen is collegegeld- deregulering de enige optie. 
Terug naar de tijd toen de manifestschrijvers nog jong waren kan 
niet meer. Zij zouden de durf moeten tonen om deze optie te 
bepleiten. Dat is heel wat constructiever dan het afschuiven v 
de schuld op studenten, bureaucraten en de markt. Er mag tocH 
van wetenschappers worden verwacht dat ze met hun verstan 
redeneren en niet met hun gevoel? Er is niks mis met de econCH 
misering van het hoger onderwijs! • 
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• 
I{enrndsoverdracht 
continu samenspel In 

Frans van Vught op zoek naar ondernemende studenten 

door Ib Waterreus 

O nlangs heeft Minister Hermans 
het Bologna-akkoord onderte
kend, dat voorziet in het opdelen 

van de universitaire opleiding in een bach
elorsfase (3jaar) en een aansluitende mas
tersfase (l-2jaar). Het manifest Naar een 
universitair reveil pleit in dat kader voor 
een bachelorsfase die zich richt op algeme
ne academische vorming en een mastersfa
se die zich richt op een onderzoeks- of 
beroepsgerichte specialisatie. Kunt u zich 
daarin vinden of ziet u meer in selectie en 
differentiatie zoals Joop Hartog elders in 
dit nummer bepleit? 

Rector magnificus 
Frans van Vught van de 

In september 1998 heeft u in Idee onden 
meer een pleidooi gehouden voor een grote
re vrijheid voor instellingen om nieuwe op
leidingen te starten. Bestaat dan niet het Universiteit Twente 

('de ondernemende universiteit') gevaar van een wildgroei aan opleidingen? 
" "" 'Universiteiten zouden makkelijker nieu-
lS betrokken bIJ het thema we opleidingen moeten kunnen beginnen 

'onderwijs politiek en zodat ze beter kunnen inspelen op weten-

k " b I "d'" d SW'D ks schappelijke ontwikkelingen. Tegelijker-
ennlS e el ln e .u-ree t"d d I"k "h'd . t 1 IJ zou een erge IJ e vrIJ el voor ms e -

sociaal-liberale perspectieven. lingen inderdaad gepaard moeten gaan 
met een betere controle van de kwaliteit. 
In plaats van de huidige Adviescommissie 
Opleidingsaanbod (ACO), die alleen naar 
de behoefte aan een nieuwe opleiding 
kijkt, zou een accreditatiesysteem moeten 
worden ingevoerd zoals in Duitsland reeds 

'Ik ben het met het manifest eens dat de 
belangrijkste professionele vaardigheden 
in de mastersfase kunnen worden bijge
bracht, binnen aparte onderzoeks- en 

Idee sprak met hem over het 
Bologna-akkoord en het 

Angelsaksische 'bachelor-
master' -model. 

beroepsgerichte opleidingsvarianten. Ik 
vind de eerste jaren van wetenschappelijke opleidingen op dit 
moment te specialistisch. De bachelorsfase zou dus algemener 
moeten worden, bijvoorbeeld door invoering van een major-minor
structu~r zoals onlangs in een aantal universiteiten al is gebeurd. 
De gedachte hierachter is dat studenten naast een hoofdrichting 
(de Major) ook een bijrichting (Minor) in een andere discipline vol
gen. Maar ik kan me niet vinden in het Britse systeem dat het 
manifest aanhangt, waarbij de bachelorsfase alleen maar acade
mische vorming omvat. Een algemene opleiding van drie jaar lijkt 
mij namelijk weer te breed en zij beperkt bovendien de mogelijk
heden om daarna gespecialiseerde mastersopleidingen op niveau 
te volgen.' 

U bent dus niet zoals Joop Hartog voor differentiatie vanaf het 
begin van de studie? 
'Nee, maar ik ben wel voor versnelde mogelijkheden om door te 
stromen, bijvoorbeeld een onderzoeksgerichte variant aan het 
eind van de bachelorsfase, als voorsortering voor een onderzoeks
variant in de mastersfase. Ik zie een systeem voor me met twee 
soorten bachelors: algemene bachelors (bijvoorbeeld algemene 
sociale wetenschappen of natuurwetenschappen) en meer speci
fieke bachelors in een bepaalde discipline (bijvoorbeeld informati
ca). Ik zit dus waarschijnlijk tussen Hartog en het Manifest in: 
volgens mij leidt te veel specialisatie in de bachelorsfase tot te 
smalle opleidingen ten koste van de academische vorming, maar 
gaan te algemene bachelorsopleidingen juist weer ten koste van 
de kwaliteit in de mastersfase.' 
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bestaat, dat ook naar de kwaliteit van 
opleidingen kijkt. 

Accreditatie zou bovendien steeds voor een periode van bijvoor
beeld vier of vijf jaar moeten gelden, zodat ook de kwaliteit van 
bestaande opleidingen een geregelde beoordeling krijgt. Slaagt 
een bestaande opleiding er niet in om de accreditatie te verwer
ven, dan zou die opleiding het recht moeten verliezen om een 
graad te verlenen en bekostigd te worden.' 

Zou dat betekenen dat opleidingen eerder worden stopgezet dan in 
het huidige systeem? 
'In principe blijft de procedure gelijk. Na een negatieve beoorde
ling moet men een kans krijgen om de opleiding te verbeteren. Als 
vervolgens bij een nieuwe en versnelde accreditatieprocedure, bij
voorbeeld na twee jaar, blijkt dat de opleiding nog steeds niet vol
doet, dan zou de bekostiging moeten swppen. Uiteraard moeten 
de zittende studenten wel hun opleiding kunnen afronden.' 

Er is veel kritiek op de sterke nadruk op output (internationale 
publicaties, diploma's) waardoor universiteiten zouden verworden 
tot onderwijs- en onderzoeksfabrieken. 
'Dat wetenschappers minder in het Nederlands en meer in het 
Engels publiceren lijkt me alleen maar goed. Dat maakt het 
Nederlands onderzoek toegankelijker voor een grotere groep 
onderzoekers waardoor de wetenschappelijke discussie meer 
gestalte kan krijgen. Het uitmelken van artikelen door varianten 
van hetzelfde artikel meerdere keren te publiceren, moet wel wor
den tegengegaan. Overigens vindt die ontmaskering geregeld 
plaats dus het wordt steeds riskanter om dat te doen. Het is ook 
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een taak van visitatiecommissies om daarop te 
letten. Die moeten niet alleen kijken naar het 
aantal publicaties, maar ook naar de kwaliteit. 
Het is goed dat dit ook op steeds grotere schaal 
gebeurt. Ook Nederlandstalige artikelen kunnen 
op die manier aan bod komen, alleen is het pro
bleem datje dan al snel onder bekenden uitkomt. 
Verder zouden we ons niet moeten beperken tot 
strikt Nederlandse visitaties. Ook erkende bui
tenlandse instanties voor kwaliteitszorg zouden 
in Nederland visitaties moeten kunnen verrich
ten. Er moet wel een onafhankelijke, in 
Nederland gevestigde accreditatieraad zijn die de 
uiteindelijke accreditatie beslissing neemt op 
basis van een visitatierapport van bijvoorbeeld 
een buitenlandse organisatie.' 

Het budget van universiteiten is nu deels afhan
kelijk van het aantal studenten en deels van het 
aantal afgestudeerden. De volledige bekostiging 
op basis van diploma's die u bepleit zou ertoe 
moeten leiden dat universiteiten de studeerbaar
heid verbeteren, maar dreigt dan niet het gevaar 
dat universiteiten hun studenten zo snel mogelijk door de studie 
gaanjagen? 
'Ik vind het een schande dat nog steeds grote aantallen studenten 
de universiteit verlaten zonder diploma. Universiteiten zouden 
zich tot het uiterste moeten inspannen om mensen te laten ver
trekken met in ieder geval een bachelors-, maar liefst een mas
tersdiploma. De snelheid waarmee dat gebeurt is van minder 
belang, zolang de kwaliteit maar gewaarborgd blijft. De inspan
ningsverplichting van de instelling kan ook in een contract met de 
student worden vastgelegd. 
Bekostiging op basis van diploma's zal bovendien leiden tot meer 
aandacht voor de individuele student, omdat universiteiten er 
belang bij hebben dat iemand de eindstreep haalt. Universiteiten 
zouden bijvoorbeeld een studieprogramma op maat kunnen aan
bieden aan studenten die dreigen afte haken. 
Verder is het goed dat de termijn van de studiefinanciering nu is 
opgerekt naar tien jaar. Dat geeft studenten meer vrijheid om hun 
studie flexibeler in te richten en ook allerlei dingen naast de stu
die te doen. Dat lijkt me ook goed voor de academische vorming.' 

Is het geen idee om universiteiten te bekostigen naar studiepunten, 
om zo ook studenten aan te moedigen om extra vakken te volgen? 
'Dat zou ook kunnen. Ik vind in ieder geval dat voor diverse neven
activiteiten gekeken zou kunnen worden of daar studiepunten 
tegenover zouden kunnen staan. Onder studenten van de 
Universiteit 'I\vente bestaat bijvoorbeeld een grote belangstelling 
om bedrijven te beginnen, vooral in de informatie- en communica
tietechnologie. Ik vind dat studenten die in staat zijn om een busi
nessplan te maken en daarnaast ook literatuur doornemen, best 
een aantal studiepunten voor een vak als bedrijfskunde zouden 
mogen krijgen. Ook studenten die bestuurlijke functies vervullen 
zouden onder bepaalde voorwaarden gehonoreerd kunnen worden 
met studiepunten.' 

En een systeem van vouchers (onderwijsstrippenkaarten), zodat 
studenten zelf hun eigen onderwijs kunnen kopen? 
'Er zijn tot dusver slechts een paar experimenten met vouchers op 
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grote schaal geweest, onder meer in Chili. Elke keer blijkt 
dat vouchers grote uitvoeringsproblemen met zich meebrengen. 
Het idee is heel aantrekkelijk maar tot nog toe blijkt het helaa 
moeilijk om het in de praktijk te brengen.' 

Rechtvaardigen de grote individuele baten van hoger onderwij 
geen grotere eigen bijdrage van studenten? Bijvoorbeeld door invoe 
ring van het Australische systeem van studiefinanciering, waarbij 
afgestudeerden een vast percentage van hun inkomen afdragen tot 
dat hun studieschuld is afgelost, zodat de toegankelijkheid 
gewaarborgd blijft? 
'Invoering van het Australisch systeem van studiefinancierin , 
vind ik zeker het overwegen waard. In Australië en Nieu 
Zeeland wordt het op grote schaal gebruikt en studenten blijke 
het geen enkel probleem te vinden om te lenen en in hun eigen toe 
komst te investeren. Bovendien valt een verdere groei van het 
hoger onderwijs niet te bekostigen uit de belastingmiddelen. He 
Australische systeem is daarom volgens mij een goede en voor de 
hand liggende manier om een massaal gebruik van hoger onder
wijs te kunnen financieren.' 

Zou daarnaast differentiatie van collegegelden niet kunnen helpen 
om tekorten aan technici en bijvoorbeeld ook de huidige lerarente 
korten te bestrijden? 
'Ik ben niet tegen meer differentiatie in collegegelden, maar . 
denk eigenlijk dat de organisatie van de studiefinanciering he 
langrijker is. Het Australische systeem laat bijvoorbeeld ook ruim 
te voor differentiatie naar studierichtingen. Studenten in richtin
gen waar een tekort wordt verwacht zouden bijvoorbeeld gunsti 
ger aflossingsvoorwaarden kunnen krijgen. Een dergelijke diffe
rentiatie is in Australië ook met succes toegepast. 
Het grootste probleem met de technische en natuurwetenschap
pen is denk ik toch het perspectief op de arbeidsmarkt. Op di 
moment zijn de salarissen voor technici nog vaak lager dan voo 
afgestudeerden van sommige andere opleidingen. Tekorten a 
technici zullen de salarissen in de toekomst wel doen stijgen en 
dan zullen technische studies vanzelf aantrekkelijker worden.' 

IDEE - OKTOBER 2000 

-n 

~ 
» 

.:J. 
CD 

" JJ 
CD 
~ 



Wat is de rol van de universiteit in het technologiebeleid? Moet de 
universiteit meer gaan samenwerken met het bedrijfsleven en zich 
dus meer richten op toegepast onderzoek of moet het zich blijven 
concentreren op fundamenteel onderzoek? 
'Ik ben een warm voorstander van een intensieve samenwerking 
met het bedrijfsleven. Voor de overdracht van wetenschappelijke 
kennis maak ik graag een vergelijking tussen een estafette en een 
voetbalwedstrijd. In een estafette vindt eerst fundamenteel onder
zoek plaats en wordt de opgedane kennis daarna pas doorgegeven 
aan het bedrijfsleven. De overdracht van kennis komt echter veel 
effectiever tot stand in een voetbalwedstrijd waarbij continu 
samenspel plaatsvindt tussen fundamenteel en toegepast onder
zoek. De ontwikkelingen in de informatie- en communicatietech
nologie zijn daar een goed voorbeeld van. Zeker wanneer grote 
investeringen noodzakelijk zijn is het onverstandig om kennis 
voor je te houden. Juist door anderen te laten deelnemen aan het 
onderzoek kunnen veel betere onderzoeksfaciliteiten worden 
gecreëerd. Dat is ook de enige manier waarop geconcurreerd kan 
worden met de Verenigde Staten. Als we het niet zo doen, krijgen 
we in Nederland nooit een Silicon Valley.' 

Bestaat niet het gevaar dat de universiteit zich meer gaat richten 
op toegepast onderzoek voor bedrijven ten koste van het fundamen
tele onderzoek? 
'Dat is volgens mij helemaal niet zo. Bedrijven zijn juist geïnte
resseerd in een relatie met fundamenteel onderzoek. Het onder
scheid tussen fundamenteel en toegepast onderzoek is bovendien 
achterhaald. Er wordt ook fundamenteel onderzoek gedaan in het 
bedrijfsleven, terwijl sommige afdelingen van de universiteit toe
gepast onderzoek doen.' 

Wat vindt u ervan dat sommigen een wildgroei signaleren aan bij
zondere leerstoelen en dat zien als een 'verborgen privatisering'? 
'Ik ben niet bang dat bijzondere leerstoelen leiden tot privatise-
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ring en ik vind het ouderwets om te zeggen dat de '1<;",Ut"lll"'~UG 
vrijheid daarbij in gevaar komt. Ik zie graag dat bedrijven 
gen aan de bekostiging van een leerstoel, zolang de beslissing 
de vestiging en inhoud van een leerstoel maar bij de lln';u"'r"ii'"ifi 

blijft. Het vergroot bovendien de betrokkenheid van het 
leven bij universitair onderwijs. Zowel de deelnemende h",I""'~,,11 
als de universiteit hebben baat bij een koppeling tussen het 
zoek in bedrijven en het onderzoek aan de universiteit.' 

Maar bij de toekenning van eredoctoraten plaatst men wel 
vraagtekens of dat altijd gebeurt vanwege wetenschappelijke 
diensten of om bedrijven met bijzondere leerstoelen te vriend 
houden. 
'Volgens mij valt dat wel mee. Negentig procent van de eredocto 
raten wordt uitgereikt vanwege wetenschappelijke kwaliteite 
De rest bestaat uit personen met belangrijke maatschappelijk 
verdiensten, zoals bijvoorbeeld Mandela en recentelijk Wahi 
Enkele uitwassen daargelaten heb ik niet het gevoel dat universi 
teiten zo dom zijn om eredoctoraten te verlenen om bedrijven 
paaien. Daarmee bewijs je ook de ontvanger geen dienst.' 

Een ander punt is dat wetenschappers in Nederland, in tegens tel 
ling tot bijvoorbeeld de VS en Duitsland, hun hele carrière van stu 
dent tot hoogleraar op dezelfde universiteit kunnen doorbrengen 
Dat zou zelfs kunnen leiden tot 'academische inteelt'. 
'Dat is inderdaad iets wat in Nederland relatief meer voorkom 
dan in veel andere landen. Dat is op zichzelf jammer. Ik denk dati 
het aan te bevelen is als iemand na zijn studie eerst ergens ander 
gaat werken en niet steeds bij dezelfde wetenschappelijke instel 
ling blijft.' 

u zou niet zoals in sommige landen willen vastleggen dat iema 
niet mag promoveren aan dezelfde universiteit waar hij is afgestu 
deerd? 
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'Ik vind niet dat je dat wettelijk moet regelen, wel dat je ernaar 
moet streven dat het weinig gebeurt. Universiteiten zouden wel 
kunnen proberen om dat onderling af te spreken, maar onderzoe
kers moeten ook zelf beseffen dat het aardig is om elders ervaring 
op te doen.' 

Het manifest klaagt over de 'bureaucratisering van de universiteit' 
(de helft van het personeel zou zich bezighouden met ondersteu
nende diensten en slechts 20% van het personeel zou bestemd zijn 
voor onderwijs). 
'Dat is onzin. Voor zover het hier of daar nog een beetje het geval 
is, is de universiteit al druk doende om dat te veranderen. Ze moe
ten ook wel, anders zou het ten koste gaan van de kwaliteit. 
Universiteiten zijn de afgelopen jaren juist druk geweest om het 
administratief apparaat af te slanken. Verreweg het grootste deel 
van de middelen gaat naar academische functies. Sommige weten
schappelijk medewerkers hebben weliswaar deels ook coördine
rende taken, maar dat was in de 16e-eeuwse colleges in Engeland 
ook al zo. Bovendien voorkomt dat ook dat de specialisatiedrang te 
ver doorschiet.' 

Wordt aan de universiteit het onderwijs niet ondergewaardeerd in 
vergelijking met het onderzoek? 
'Tht voor kort waren onderzoeksprestaties inderdaad bepalend 
voor de carrièremogelijkheden aan de universiteit. De laatste 
jaren is dat gelukkig wat veranderd en mijn voorspelling is dat het 
in de komende tijd nog verder zal worden bijgesteld. 
Eenvoudigweg omdat onderwijs belangrijker is geworden. Dat 
betekent dat er nu wel degelijk academische carrières mogelijk 
zijn voor goede docenten die minder goed zijn in onderzoek.' 

Verwacht u daarmee geen verdere splitsing tussen docenten en 
onderzoekers? 
'Het lijkt me goed voor de academische vorming dat docenten ook 
onderzoek doen, maar ik kan me voorstellen dat sommigen zich 
specialiseren in onderwijs of onderzoek. Niet iedere goede onder
zoeker is nou eenmaal een even goede docent of omgekeerd.' 

De universiteit kampt met vergrijzing en een gebrek aan carrière-

mogelijkheden voor jonge wetenschappers, tenuijl straks 
aan wetenschappelijk personeel dreigen. Tegelijkertijd is de 
voor de wetenschap sterk gedaald; aio's zijn nauwelijks te 
Moet de universiteit straks noodgedwongen in het Engels 
wijs geven omdat alleen in het buitenland nog personeel te 
is? 
'Sowieso zal steeds meer onderwijs in het Engels gegeven 
worden. Dat maakt de inzet van Engelstalig personeel ook 
kelijker. In toenemende mate zal een internationale COIllCUltTeliltiEl..'I 

slag om wetenschappelijk personeel plaatsvinden, en dat komt 
kwaliteit vaak ten goede. Verder hoop ik dat de salarissen 
onderzoekers en docenten aantrekkelijker worden, zodat we 
nen concurreren met de private sector. Op dit moment blijft. 
salariëring achter waardoor het voor jongeren minder llllTlt.",!kkj~..'I 

lijk is om op de universiteit te gaan werken. Daardoor dreigt 
talent dat de universiteit hard nodig heeft. niet meer toe te 
men.' 

Technische universiteiten hebben de arbeidsvoorwaarden voor 
de laatste jaren sterk verbeterd. Heeft dat beleid gewerkt? 
'Ja, daardoor hebben we minder wervingsproblemen dan een 
tal jaren geleden. Het blijft. echter een probleem dat aio's 
Nederland vaak niet te vinden zijn. Om die reden komen in 
nemende mate onderzoekers uit Oost-Europa en LJUIUUUI:!L,-rtlm:.! 

Meer dan de helft. van de aio's aan mijn universiteit komt op 
moment al uit het buitenland.' 

Bestaat niet het gevaar dat als de babyboomers straks met 
sioen gaan, weer en masse mensen van dezelfde generatie 
aangenomen, zodat het huidige personeelsprobleem zich in de 
komst weer gaat herhalen? 
'Universiteiten moeten dat inderdaad zien te voorkomen en 
wordt ook geprobeerd met dakpanconstructies; dat houdt in dat 
opvolger van een leerstoel vervroegd wordt benoemd, zodat er 
delijk twee hoogleraren op dezelfde leerstoel zijn. Op die 
ontstaat een betere spreiding over leeftijdscategorieën en 
jonge onderzoekers tegelijkertijd betere cruTiè!reInoltelijkl:leden.1 
Dat zou op veel grotere schaal moeten gebeuren, maar het is 
omdat het een tijdlang tot dubbele uitgaven leidt.' • 
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De academische relevantie 
van sommige trends 

Manifest geen 'dolkstoot in rug wetenschap' 

R ector magnificus Wagenaar van 
de Rijksuniversiteit Leiden voel· 
de zich zeer gekrenkt door het 

manifest maar hij had er slimmer aan 
gedaan niet te spreken van een 'dolkstoot 
in de rug van de wetenschap'. Hij had kun· 
nen verwijzen naar een aantal onvermij· 
delijke maatschappelijke ontwikkelingen 
en trends die universiteiten en hogescho· 
len parten spelen. Ontwikkelingen overi· 
gens waar ook de politiek een gepast ant· 
woord op zal moeten formuleren. Want 
wat is er aan de hand? Welke ontwikkelin· 
gen en trends zijn zichtbaar die niet onbe· 
antwoord kunnen blijven? 

Trend 1. Groot tekort hoger 
opgeleiden 

Overal binnen onze kenniseconomie doet 
zich een groeiend tekort aan hoger opge· 
leiden voelen. Niet in de laatste plaats in 
het hoger onderwijs zelf. Universiteiten 
hebben de grootste moeite om talentvolle 
jongeren te interesseren voor wetenschap· 
pelijk onderzoek. Er is weinig hoop dat dit 
in de nabije toekomst vanzelf verbetert. 
Assistenten in opleiding (aio's) doen nu 
nog onderzoek tegen een laag salaris en 
met weinig perspectief op een vaste aan· 
stelling omdat 50+'ers alle plaatsen bezet 
houden. Logisch dat excellente jonge 
wetenschappers in groten getale vluchten 
naar de veel aantrekkelijker carrièreper· 

door Ursie Lambrechts 

Het manifest Naar een 
universitair reveil dat vijftig 
hoogleraren in het voorjaar 
publiceerden, heeft nogal 
wat stof doen opwaaien. 
Volgens deze 'vijftigers' 

vormen het schoolse karakter 
en de ontacademisering door 

de doorgeschoten 
marktwerking een grote 

bedreiging voor ons 
universitair onderwijs. D66-
Kamerlid Ursie Lambrechts 

onderkent dat hun vrees 
misschien niet geheel onte

recht is, maar zij vraagt zich 
af of dit volledig aan de 

besturen van de universiteiten 
te wijten is. Sommige maat
schappelijke ontwikkelingen 

• 

en trends zijn immers 
onvermijdelijk. 

• 

tekorten wel degelijk aspecten zitten di 
de politiek raken. 
Waar universiteiten en hogescholen onde 
druk van de diplomabekostiging dreige 
te verschoolsen, academiseert het voortge 
zet onderwijs juist in te snel tempo doo 
overmatig veel nadruk op het zelfstandi 
leren. Dat wringt. Juist nu er een groo 
tekort dreigt aan hoger opgeleiden zij 
havo en vwo zodanig verbreed en ver 
zwaard dat minder in plaats van mee 
leerlingen naar het wo doorstromen e 
minder in plaats van meer studenten bèta 
vakken kiezen. Dit laatste heeft inmiddel 
geresulteerd in een dramatische teruglooI1 
van het aantal aanmeldingen voor d 
exacte studierichtingen. In Delft de helft. 
De selectie· agenda van de tweede fas 
voortgezet onderwijs sluit op geen enkele 
wijze aan bij de ambitie van Hoop2000 om 
een grotere instroom in hbo en wo te reali 
seren. Toch moet daar nog ruimte zitten: 
in Nederland stroomt slechts 35% doo 
naar het hoger onderwijs terwijl het Oeso· 
gemiddelde ruim 40% bedraagt. Voor de 
D66·fractie is dit reden genoeg om d 
gapende kloof tussen de filosofie van het 
voortgezet onderwijs en het hoger onder 
wijs aan de kaak te blijven stellen. Verden 
maakt de Kamerfractie van D66 zich ster 
voor een forse financiële impuls voor het 
wetenschappelijk onderzoek en een verbe 
tering van de positie van jonge weten 

spectieven van het bedrijfsleven. Zo gaat veel talent voor de 
wetenschap verloren. En dat terwijl binnen tienjaax: een aanzien· 
lijk deel van het huidige wetenschappelijk personeel met pensioen 
zal gaan. 

schappers. D66 en PvdA dienden tijdens 
de behandeling van de voorjaarsnota een motie van die strekkin 
in en beoordelen bij de begrotingsbehandeling of de regering die 
wens heeft uitgevoerd. 

Sommige universiteiten en hogescholen zoeken de oplossing in het 
aantrekken van buitenlandse promovendi. De meesten van deze 
academici zullen zich echter niet permanent in Nederland vesti· 
gen. Natuurlijk is het personeelsbeleid een zaak van de universi· 
teiten en hogescholen zelf. Maar dat neemt niet weg dat er aan die 

Ursie Lambrechts is lid van de Tweede·Kamerfractie va,n D66 
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Trend 2. Toenemend gewicht Europa 

In het Bologna·Akkoord is in Europees verband de harmonisatie 
vastgelegd van academische titulatuur op basis van het Angel 
saksische 'bachelor·master'·model. Zo moet een meer transparan 
te en samenhangende Europese onderwijsinfrastructuur onts 
en mobiliteit van studenten toenemen. De D66-Kamerfractie staa 
positief tegenover deze ontwikkeling omdat dit veel van haar doel 
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stellingen dichterbij brengt: keuzemogelijkheden om 
elders een deel van de opleiding te volgen, kansen om 
van de kennis en ervaring in andere landen gebruik te 
maken, grotere differentiatie in aanbod, erkenning 
van elkaars opleidingen en uitwisseling van academi
ci. Ik durf zelfs de stelling aan dat deze harmonisatie 
en de ermee gepaard gaande mobiliteit voor de 
Europese eenwording grotere betekenis gaan hebben 
dan de invoering van de euro. Minder controversieel, 
minstens zo spannend en veel leuker! 
De internationalisering gaat tegelijkertijd ook op ons 
eigen grondgebied plaatsvinden. Buitenlandse univer
siteiten zullen hier nog meer filialen openen. Het zou 
buitengewoon kortzichtig zijn om die krampachtig 
buiten de deur te houden omdat ze de 'markt' zouden 
verstoren. Nog afgezien van het feit dat dit niet zal 
lukken vanwege de vele verschijningsvormen. Want 
wie kan iemand verbieden met elektronisch afstands
onderwijs een opleiding aan een Engelse of Ameri
kaanse universiteit te volgen? Deze ontwikkeling 
noodzaakt ons intussen wel om niet passief achter de 
ontwikkelingen aan te lopen maar voortvarend te 
werken aan een stelsel van accreditering en certifice
ring van opleidingen die kwaliteiten zoveel mogelijk 
benoemen en zichtbaar maken. 
De D66-fractie vindt het improductief en verstarrend 
om uitsluitend te focussen op het handhaven van ons 
eigen binaire hogeronderwijsstelsel binnen deze 
Europese onderwijsstructuur. Want deze focus maakt blind voor 
de mogelijkheden om de waterscheiding tussen hbo en wo succes
vol te overbruggen. Het is zichtbaar dat de meest veelbelovende en 
interessante vernieuwingen momenteel plaatsvinden in samen
werkingsverbanden van verwante opleidingen op het grensvlak 
van hbo en wo. Zie de faculteit gezondheidszorg in Nijmegen, de 
educatieve faculteit in Amsterdam, het textielkenniscentrum in 
Enschede en recent nog de Landbouwuniversiteit Wageningen. 
Hun clusters bieden allemaal in een betrekkelijk kleinschalige 
context opleidingen van verschillend niveau aan met optimale 
benutting van elkaars kennis. Uiteraard moeten dergelijke oplei
dingen aansluiten bij het gedifferentieerde eindniveau van havo, 

Een bekostigingsstelsel 
dat de houdbaarheidsdatum 
van een pak melk overschrijdt 

vwo en mbo. Want hoger onderwijs dat niet aansluit levert alleen 
maar meer drop-outs op. En hoewel samenwerking met bedrijfsle
ven en kennisinstituten zoals TNO meerwaárde kan geven aan 
deze clusters, mag het bedrijfsleven vanzelfsprekend nooit de 
inhoud van de opleidingen gaan bepalen. 

Trend 3. Toenemend gewicht 'aantoonbare' kwaliteit 

Ook hier vallen verschillende ontwikkelingen samen: een grotere 
autonomie van de instellingen die vraagt om een grotere verant
woordingsplicht, de legitieme wens van studenten om te zien hoe 
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kwaliteit en studeerbaarheid van een opleiding zijn en nu ook 
behoefte aan een meer transparante Europese nnrl"1'1"';;,,;nJIY,, ! 

structuur. Een impliciet en heel positief effect van het tlOlOgna, 
Akkoord is dat kwaliteiten en rendementen veel meer zicJiltbaat 
gemaakt moeten worden. Op basis daarvan krijgen Ul".C1UlUI.!;,Cq 

immers hun erkenning en bekostiging. Op basis daarvan ook 
de student nu echt vergelijken en dus kiezen. Maar zover is 
overigens nog niet. 
De overgang naar het 'bachelor-master'-model kan immers 
volgen op een eerlijke beoordeling van het niveau van alle 
dingen, bij voorkeur in internationaal verband. Want gelnelm7 
schappelijke titelatuur heeft alleen zin bij een herkenbaar en 
gelijkbaar niveau van opleidingen. Daar gaat het om, niet om 
demic drift'. 
De D66-fractie heeft zich daarom al vroeg sterk gemaakt voor 
onafhankelijke accreditatieraad (motie-Lambrechts c.s. 
Hoop-debat, januari 2000). Het huidige systeem van ", .. ,TAt:,,,!! 

werkt redelijk, maar er zitten enkele grote nadelen aan. 
commissies kiezen eigen vormen en normen waardoor het zicht 
kwaliteit en vergelijkbaarheid van gegevens te wensen UVt:lUU:tt,l 

Eén onafhankelijke accreditatieraad kan hier goede 
bewijzen en brengt bovendien het perspectief van een El1"Mnp.!I~ 
'overkoepeling' dichterbij. 
Die accreditatieraad hoeft zeker niet zelf visitaties te gaan 
ren, hij moet slechts de kwaliteit en eenheid van norm en 
bewaken. Het onlangs verschenen advies van de coJlnmissief 
Rinnooy Kan is in dit opzicht volledig in lijn met het voorstel 
de D66-Kamerfractie. Onlangs heeft ook minister Hermans in 
brief aan de Kamer laten weten zijn eerdere bezwaren tegen 
accreditatieorgaan te laten varen. Zijn huidige voorstel is dus 
wezen het D66-voorstel, dat wij dan ook van harte steunen. 
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Trend 4. Hernieuwde bereidheid tot investeren 

Bij aanvang van Paars 1, inmiddels 6 jaar geleden, toonde het 
Oeso-rapport Education at a glance al overtuigend aan dat 
Nederland internationaal uit de pas loopt bij investeringen in 
onderwijs, het meest pregnant bij het basis- en voortgezet onder
wijs. Alle reden destijds om allereerst het funderend onderwijs bij 
verdere bezuinigingen te ontzien. 
Inmiddels zijn we enige jaren verder en wordt er weer geïnves
teerd in het basis- en voortgezet onderwijs. Nog steeds niet 
genoeg, maar het begin is gemaakt. De universiteiten en hoge
scholen daarentegen zijn bij aanvang van deze regeerperiode 
opnieuw opgezadeld met een bezuiniging van 300 miljoen, later 
enigzins gemittigeerd om de studentengroei in met name het hbo 
weer op te kunnen vangen. Groei van studentenaantallen mag 
echter niet het enige argument zijn om te investeren in het hoger 
onderwijs. Het gaat immers om taken en functies waar we inmid
dels gelukkig weer waarde aan hechten. Zo creëert de combinatie 
van wetenschappelijk onderzoek en onderwijs een onmiskenbare 
toegevoegde waarde die ook bij afnemende studentenaantallen 
toch investeringen rechtvaardigt. Hetzelfde geldt voor het funda
menteelonderzoek. Zelfs het MKB geeft inmiddels toe uiteindelijk 
meer te hebben aan resultaten van langduriger fundamenteel 
onderzoek dan van toepassingsgericht onderzoek. 
Voor een oplossing hebben universiteiten en hogescholen echter de 
politiek nodig, die de instellingen in staat moet stellen tot uitvoe
ring en maatwerk voor de taken die we belangrijk vinden. In een 
aantal andere landen (Engeland, Scandinavië) heeft de politiek 
die verantwoordelijkheid inmiddels aanvaard. Met hun recente 

Dramatische terugloop 
studenten exacte vakken. 
In Delft zelfs de helft. 

investeringen in wetenschappelijk onderzoek hebben zij onze ach
terstand intussen alleen maar verder vergroot. D66 vestigt hier de 
aandacht op in de Tweede Kamer. Naast deze investeringen moet 
er ook een meer fundamentele discussie komen over de bekosti
ging van het tertiair onderwijs. 
Juist nu we ook weer over andere zaken kunnen praten dan bezui
nigen en niet iedereen die het lef heeft de discussie over kosten 
aan te gaan onmiddellijk de verdenking op zich laadt 'een verkapt 
bezuinigingsvoorstel' te presenteren, juist nu moeten we naden
ken over een bekostigingsstelsel dat de houdbaarheidsdatum van 
een pak melk overschrijdt. 
Dit moment moeten we benutten om mogelijkheden te onderzoe
ken die de inrichting van het hoger onderwijs minder afhankelijk 
maken van economische schommelingen, het budget verruimen, 
de kwaliteit waarborgen en de flexibiliteit voor de student vergro
ten. De huidige studiefinanciering verhindert nog te zeer een wer
kelijk flexibel gebruik van het onderwijsaanbod aan instellingen 
binnen en buiten Nederland. Het oprekken van de diplomatermijn 
tot tien jaar is aardig maar onvoldoende om van een flexibele 
inrichting te kunnen spreken. Een ding is zeker: de middelen voor 
de studiefinanciering kunnen niet verder worden verdund. 
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Met de discussie over de invoering van het 'bachelor-master' 
model zal ook de bekostigingssystematiek onvermijdelijk ter spra 
ke komen. Allereerst moet er een nieuw afrekenmoment kome 
voor het bachelorsniveau naast de huidige afrekenmomenten p 
pedaeuse en einddiploma. Lastiger is de vraag of professional 
masteropleidingen aan hbo-instellingen op overheidsbekosti . 
moeten kunnen rekenen. Dat zal immers een flinke duit kosten 

Minder controversieel, 
minstens zo spannend 

en veel leuker! 

Ook zeer reëel is de kans dat studenten straks een deel van d 
bekostiging, middels rugzak of vouchers, meenemen naar gea 
diteerde opleidingen die nu nog niet bekostigd worden. Voorlopi 
is er alleen nog maar sprake van een experiment(jel. Wanneer d 
studentenmobiliteit echt goed op gang komt zal helder moeten zij 
op welke wijze de bekostiging volgt. 
Verder moet de bekostiging veel inzichtelijker worden. Want waar 
om is de bekostiging van de onderwijsoomponent aan hbo instel 
lingen en de universiteit zo verschillend ingericht? De D66-fracti 
heeft vorig jaar gevraagd om onderzoek naar mogelijkheden 0 

voor hbo- en wo te komen tot één transparant bekostigingsstelse 
voor de onderwijscomponent omdat dit ook nodig is om hbo- en w 
studenten op onderdelen gebruik te laten maken van e 
(onderwijslvoorzieningen. Wat de flexibiliteit weer ten goed komt 
De derde geldstroom, hoewel inmiddels een onmisbare bron v 
inkomsten, is niet onuitputtelijk. Het is bovendien de eerste bro 
die opdroogt als het economisch getij tegenzit. Analoog aan d 
inrichting van een aow-fonds moet daarom onderzocht worden 0 

ook voor onderwijs en onderzoek niet een dergelijk fonds 
komen om economische schommelingen op te vangen. Dat zou 0 

bij 1% minder economische groei nieuwe desastreuze bezuini 
gingsvoorste11en kunnen besparen. Dit fonds kunnen we boven 
dien tegelijkertijd beschouwen als een evenredige verlaging v 
de staatsschuld. Voor de vulling kunnen we dan niet alleen m 
vallers in de uitgaven gebruiken, maar ook meevallers in d 
inkomstensfeer, wat uitstekend past binnen de overeengekome 
'Zalmnorm'. 
Tot slot kunnen we een zekere differentiatie aanbrengen in 0011 
gegeIden, wellicht gekoppeld aan bekostiging per module 
Vooralsnog is dit een groot taboe maar toch niet ondenkbaar in d 
huidige ontwikkelingsrichting naar een duidelijker relatie tusse 
aantoonbare kwaliteiten, hoogte van collegegelden en bek08tin 
per aangeboden onderwijseenheid. De Open Universiteit kent da 
nu ook al. Ook serieuze aandacht verdient de mogelijkheid dat he 
Australische model, gestoeld op een academische belasting, ook . 
de Nederlandse situatie zulke voordelen kan hebben als mee 
fmanciele continuïteit voor de onderwijsinstellingen en mee 
zekerheid voor studenten dat zij tijdens hun studie geen schulde 
opbouwen die zo groot zijn dat het niet zeker is of ze die ooit kun 
nen aflossen. Ook dit is een verkenning meer dan waard . • 
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STATEMENTS 

Moedig voorwaarts! 
Maar waarnaartoe ? 

H et slot van het Manifest van de Vijftig 
Verontrusten wappert fier en uitda

gend achter de treurmuziek, als een vaan
del achter de begrafenisstoet waarop de 
wederopstanding wordt gepredikt. Het is 
een vaandel waar ik zo achter ga lopen, het 
roept het bastion op dat me in mijn jeugd al 
aantrok. Een bastion van intellectuele ret
raite, elitair, onafhankelijk, een afge
schermd oord waar slechts de naakte waar-

Scherpe selectie voor 

gens is hij of zij vervangen door een video
band, een sprekende computer of een ant
woordapparaat. Omdat elders de arbeids
productiviteit almaar stijgt wordt onderwijs 
almaar duurder. De oplossing van onder
wijs in kleinere groepen versterkt dit proces 
alleen maar. Analoge processen spelen zich 
af in het onderzoek. De universiteiten wor
den klemgezet tussen stijgende kosten en 
een maatschappij die steeds weer vraagt 

wat het oplevert. 

Aan de studentenkant spe
len ook een paar dieperlig

tot de intellectuele elite: scherpe selectie 
voor dat bastion van de 'esprit'. 
In de Bologna-oplossing zie ik niets. De 
Verenigde Staten hebben een brede bache
lor's omdat hun middelbaar onderwijs van 
bedroevende kwaliteit is. Daar moeten ze 
op de universiteit eerst bijspijkeren wat wij 
op het vwo al bieden. Verbreding is iets 
anders dan verdieping. Bij handhaving van 
massaal onderwijs leidt het alleen maar tot 
verdere verdunning van de intellectuele 
vorming. 

dat bastion van de 'esprit' gende ontwikkelingen. Die 
worden treffend geïllus
treerd door de reactie op de 

Welke koers moeten de vaandeldragers dan 
kiezen om toch weer in dat prachtige bas
tion uit te komen? Ik vrees differentiatie en 
selectie. Het zou prachtig zijn als we de hele 
jeugd konden inspireren tot enthousiaste 
deelname aan het intellectuele banket in 
het bastion van de 'esprit'. Maar dat werkt 
niet. We moeten voor elk niveau een uitda
ging stellen. Uitdagingen op hbo-niveau. 
Op het onvermijdelijke bachelors-niveau, in 
een nader te definiëren verhouding tussen 
hbo en bachelor. En op het topniveau. Daar 
moet dan wel voor in de beurs worden ge-

heid telt, niet het nut, niet de toepassing. 
Onbevangen en belangeloos, het leven van 
de geest, pure esprit. Een ideale omgeving 
om steeds opnieuw de toekomstige genera
ties voor te bereiden op inspanningen waar 
de maatschappij de vruchten van zou pluk
ken. Ik deel de droom, ik complimenteer de 
vijftig met hun oproep tot serieuze discus
sie, hun bereidheid om publiekelijk hun be
zorgdheid uit te spreken. Maar ik mis een 
diepere diagnose en ik geloof niet in hun op
lossing. 

Overal in de maatschappij wordt de vrijblij
vendheid uitgebannen. In het onderwijs 
wordt dat nog aangescherpt door de Wet 
van Baumol. Waar elders in de maatschap
pij, door schaalvergroting, rationalisatie en 
nieuwe technieken de arbeidsproductiviteit 
enorm is gestegen, komt zoiets in het onder
wijs maar moeilijk van de grond en is het 
voor een deel ook ongewenst. Nieuwe, kos
tenbesparende technieken, zoals video en 
interactieve computerprogramma's zijn 
nauwelijks ontwikkeld. Er staat nog steeds 
gewoon één docent in de collegezaal, ner-

Joop Har/ag is werkzaam bij de Universiteit van 
.4mderdam 

nieuwe studiefinanciering. 
Met de aanscherping van 

de prestatienormen en de inperking van de 
financiële steun hebben studenten niet 
gekozen voor leningen maar voor bijbanen. 
Niet voor een aantal jaren van toewijding 
aan vorming en ontwikkeling, te financie
ren uit het royale inkomen dat na afsluiting 
van de studie volgt, maar voor een opge
jaagd bestaan 
waarin de stu-
die, de bijbaan 
en het uitgaan 
moeizaam in 
het krappe 
budget van tijd 

Ook in de Verenigde Staten 
gaat niet iedereen naar Harvard 

en geld worden 
geperst. Het is 
een druk die zelfs de collegezaal bereikt. 
Steeds vaker krijg ik studenten die zich 
afmelden voor een college of een voordracht, 
omdat ze 'moeten' werken. De studenten
populatie van vandaag hoort bij een wereld 
waar de aanwendingen van tijd zo talloos 
zijn, dat de studie er maar een onderdeel 
van is. Het studiepakket concurreert om de 
aandacht van de student met talloze alter
natieven. 
Als het onderwijs duurder wordt, moet er 
maar dieper in de buidel worden getast. Als 
we dat niet onbegrensd willen subsidiëren, 
moeten we het maar beperken, inderdaad, 
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tast. Voor geselecteerde onderzoekers en do
centen die inderdaad niet te veel bureacra
tie aan hun kop moeten hebben. Voor gese
lecteerde studenten die in de watten wor
den gelegd, beseffen dat ze bevoorrecht zijn, 
en zich gulzig op het banket storten. Mas
saal hoger onderwijs kan boeiend en uitda
gend zijn, op zijn eigen wijze, voor zijn 
eigen populatie. Vorming van een intellec
tuele elite is per definitie gericht op een 
kleine groep. Ook in de Verenigde Staten 
gaat niet iedereen naar Harvard. • 



~E 
STATEMENTS 

Die eeuwige generatiekloofl 

Sinds kort kan men steeds meer verne
men over de zogenaamde 'verschool

sing' van de universiteit. De kwaliteit van 
het onderwijs zou achteruitgaan (niet bewe
zen, vanuit het buitenland zijn zelfs positie
ve geluiden te horen), de faciliteiten zouden 
niet toereikend zijn (ook voor de westerse 
wereld zijn de faciliteiten gemiddeld goed te 
noemen), en het budget zou te laag zijn (het 
budget is laag, maar of dat ook te laag is?). 
'!bch, deze geluiden hebben we eerder ge
hoord. 

Elke tien jaar staat er een nieuwe generatie 
studentenactivisten op. In de jaren '60 de 
provo's en de hippies, in de jaren zeventig 
de verschillende typen van communisten 
(trotskisten, maoïsten, stalinisten), in de ja
ren tachtig de punkers (anarchisten, auto
nomen), en nu in de jaren negentig de 'prag-

Ivo Spanjersberg is actief student 

matici' (die inmiddels de bijnaam 'cv-hoe
ren' hebben gekregen). Zij organiseren zich
zelf in studentenpartijen als DIS (UvA), en 
lopen wat te klagen bij de besturen van de 
universiteiten. Maar veel interessants 
komt er niet uit, anders dan wat terminolo
gie als 'verschoolsing'. 

Waarom ben ik, als actief student, daar niet 
van onder de indruk? Omdat het wederom 
de middenklassekinderen zijn die in op
stand komen. Van huis uit luxe gewend, 
men heeft toch nooit hoeven werken, met 
eventueel een leuk feestje bij het zwembad, 
is men niet anders gewend dan dat aan de 
verwende eisen per direct wordt voldaan. 
Echter, de universiteit wordt door een ande
re generatie geleid, namelijk de generatie 
die inmiddels de gevestigde orde vormt, de 
zogenaamde regenten van onder meer de 
PvdA. Deze generatie heeft een overgero
mantiseerd beeld van die mooie jaren '60 en 
'70, toen zij als werkstudent tenminste nog 

Demonstrerende shldentell op hel Binnenbof. 
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'echt' in opstand kwamen, met een ideologie 
en alles erop en eraan. Deze generatie heeft 
weinig op met de nieuwste generatie, en 
heeft het dan ook graag over ... een schoolse 
mentaliteit. 
Ik denk dat in de praktijk dan ook eigenlijk 
weinig mis is met de universitaire oplei
ding. Behoudens een paar opleidingen zit 
het eigerilijk wel goed. Dat echter kan de 
moderne student, die graag in opstand 
komt, niet interesseren. Het is nu eenmaal 
leuker om je eigen Maagdenhuisbezetting 
te organiseren dan om braaf je tentamens 
te maken en jezelf te verdiepen in het vak
gebied waarvoor je hebt gekozen. 
Er is dan ook niet zozeer sprake van een 
debat over de kwaliteiten van de universi
teit, maar van een generatieconflict. En dat 
hebben we al eens eerder gezien, want 
iedereen ouder dan zeg veertig jaar heeft 
aan de Maagdenhuisbezetting meegedaan. 
'!bch? Boys wiil be boys, tenminste, op de 
universiteit. • 
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COLUMN 

'Throw the rascalls out' 
Voor politiek geïnteresseerden zijn weinig gebeurtenissen zo boeiend als de Amerikaanse pre
sidentsverkiezingen. Over een paar weken is het weer zo ver. Wie zal het worden: Bush of 
Gore? 
Op het moment dat ik dit schrijf is er een nek-aan-nek-race gaande - althans volgens de pei
lingen, die in Amerika niet uitmunten door betrouwbaarheid. Je kunt er de polls winnen en 
de verkiezingen verliezen en het omgekeerde komt ook voor. Beroemd voorbeeld is de verkie
zing van 1948 met de overwinning van Harry S. 'Ii-uman, tegen alle verwachtingen en pei
lingen in. Er is een foto van de triomfantelijke overwinnaar met in zijn hand een krant met 
de kop 'Dewey defeats 'Ii-uman' ... 

'!bch gaat traditiegetrouw over het algemeen niet veel meer dan zestig procent van de kiezers 
naar de stembus. Dat heeft een aantal oorzaken die voor Europeanen niet zo makkelijk te 
begrijpen zijn. Amerikanen kennen om te beginnen geen burgerlijke stand zoals de meeste 
Europese landen die hebben. Dat betekent dat er geen geactualiseerd kiezersregister is. Wie 
wil gaan stemmen moet zich lang van tevoren als kiezer laten registreren. De belangstelling 
van de kiezers moet dus ook allang van tevoren worden gewekt. Veel politieke heisa die wij 
overdreuen vinden, heeft juist daarmee te maken. 
Vervolgens: voor veel Amerikaanse burgers is Washington en alles wat daar gebeurt heel ver 
weg. De politieke informatie is vaak gebrekkig. Landelijke kranten en nationale publieke 
omroepen zoals in Europa komen in Amerika nauwelijks voor. De neiging om thuis te blij
ven is van nature vrij groot. 
Daar komt bij dat de macht uan de federale regering verhoudingsgewijs kleiner is dan die 
van de nationale regeringen in Europese landen. Wat in Washington gebeurt is uan belang, 
natuurlijk, maar wat in de eigen deelstaat of gemeente gebeurt is minstens zo belangrijk. 
De meeste presidenten manifesteren zich vooral op het gebied van de buitenlandse politiek -
en dat is voor veel Amerikanen vaak minder belangrijk dan voor menige Europeaan. 
Federaal beleid voor het binnenland kent in het geheel niet de aandacht voor de verzor
gingsstaat zoals die in Europa bestaat. 

Het aardige van de Amerikaanse presidentsverkiezingen is dat ze zo duidelijk zijn. Meestal 
maar twee serieuze kandidaten, een vrij hardhandig meerderheidsstelsel in elke deelstaat 
afzonderlijk (winner takes all) en dus een uitslag waarover ook niet meer gezeurd hoeft te 
worden. Kabinetsformaties zoals bij ons zijn ondenkbaar. De winnaar stelt zijn eigen rege
ring samen en vervangt zonodig ook nog de hele ambtelijke bovenlaag in Washington (dat 
laatste is oud gebruik, begonnen halverwege de negentiende eeuw onder de slagzin 'Throw 
the rascalls ouf). 
Niemand kijkt daarvan op. Integendeel: ondanks deze politieke schoonmaak wordt iedere 
president op 20 januari na het verkiezingsjaar ingezworen als de chief executive van alle 
Amerikanen. 

Eigenlijk mogen we de Amerikanen dankbaar zijn voor deze eenvoudige en overzichtelijke 
manier van regeringsvorming. Ook ons belang is ermee gediend. Een landje als Nederland 
kan het zich veroorloven om na de verkiezingen nog een paar maanden aan de regerings
vorming te sleutelen met informateurs, formateurs en regeerakkoorden. Afwezigheid van 
duidelijk beleid is niet zo heel erg. Alleen de Nederlanders zelf hebben er last van; de rest 
van de wereld zal het een zorg zijn. 
Als het in Washington net zo zou gaan als in Den Haag, dan zou de hele westelijke wereld 
grote risico's lopen op het gebied van de veiligheidspolitiek. 
Gemillimeter over beleid en regeringsvorming behoort tot de luxe van politici in een klein 
land. voor een mogendheid van wereldformaat is zoiets onmogelijk. 
Evenredige vertegenwoordiging in Amerika - je moet er niet aan denken! • 
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door Jan Vis 

Mr. J.J. Vis is lid van de Raad van 
State en oud-hoog1eraar staats
recht. 
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PERSPECTIEF 

Democratie on line 
Cybervotes en cooky monsters 

Zowel de steenrijke Bush- als de 
aanvankelijk minder gefortuneer
de McCain-campagne maakte be

gin dit jaar gebruik van Aristotle Pu
blishing (The Economist 5.2.2000), een 
internetadvertentiebedrijf dat claimt te 
beschikken over de (overheids-)registers 
van alle 145 miljoen Amerikaanse kiezers. 
Aristotle zou daarmee in staat zijn tot zeer 
gerichte 'narrowcasting' op specifieke doel
groepen (het tegendeel van ongerichte 
'broadcasting' via algemene media). Kie
zersregisters bevatten naast naam, adres, 
postcode, telefoonnummer en partij etiket 
ook informatie over stemgedrag in het ver
leden als indicatie van politieke betrok
kenheid. Het traditionele 'canvassen' in de 
aanloop naar verkiezingen is in de Angel
saksische wereld al langer gemeengoed. 
Dit geschiedt echter huis-aan-huis (Enge
land) of telefonisch (Australië, VS) en dus 
steeds met medeweten van de kiezer. In de 
Verenigde Staten kan men het ook zonder 
dat medeweten stellen. 

Cooky monster 

Aristotle dankt zijn gegevens aan het 

door Bernard Aris 

De primary's van de 
Amerikaanse presidents
verkiezingen bieden een 

ongekend vertoon van on Une 
campagneactiviteiten via 

internet. En ook in Nederland 
zal de virtuele campagne over 

tien jaar gemeengoed zijn, 
verwacht D66-fractievoorzitter 

Thom de Graaf. Trouwens 
niet alleen de campagne: 
de burger die via internet 
enthousiast meekUkt, zet 

met cooky's ook zijn 
'netizen-privacy' op de tocht. 

ICT-minister Roger van 
Boxtel anticipeert in zijn 

jongste nota op de gevaren. 

Trevor Potter, voormalig voorzitter van de 
Federal Election Commission, meent dat 
als het via internet zo makkelijk wordt om 
informatie over kiezerprofielen te verza
melen, het de hoogste tijd is voor herbe
zinning op de toegankelijkheid van kie
zersregisters. Voorheen werden die regis
ters immers bewust decentraal, op staats
of zelfs alleen op county-niveau bijgehou
den. 'On line watchdog' Junkbusters.Com, 
bij monde van medewerker Jason Catlett: 
'Het via hun cooky's profileren en politiek 
classificeren van kiezers die zich uit priva
cy-overwegingen als Partijloos hebben la
ten registreren voegt een tweede, partijpo
litieke inbreuk toe aan de algemene in
breuk op de "netizen-privacy" van de inter
netgebruikende burger die het aanleggen 
van cooky-registers in het algemeen al 
vormt.' En: 'Het echte probleem is juist dat 
we zo weinig over de werkwijzen en prak
tijken van narrowcasting internetbedrij
ven als Aristotle weten; er is grote behoef
te aan veel openheid over hoe men met 
persoonsinformatie omgaat.' Al Gore pro
beert weliswaar een moreel gezicht te 
trekken door te roepen dat hij geen 
gebruik wil maken van bureaus die weinig 

'cooky monster'. Iedere keer als je een bepaalde website bezoekt en 
daar grasduillt, ontstaat bij je naam een 'cooky' (een naamplaatje) 
met informatie over je 'grasduillgedrag'. Commerciële websites 
zoals Aristotle leggen cooky-registers aan die zij tegen een nader 
te bepalen vergoeding 'sharen' met anderen. Dus terwijl de gemid
delde internetgebruiker zich nog volledig anoniem op internet 
waant, worden zijn persoonsgegevens al intensief verhandeld. 
Het verweer van de narrowcasters, dat consumenten gewoon het 
cooky-mechanisme in hun browser moeten uitzetten voor ze gaan 
surfen, snijdt om twee redenen weinig hout: ten eerste weten ver
reweg de meeste internetgebruikers niet hoe dat moet en ten 
tweede bestaat er, zolang de cooky-functie aanstaat, ook een zeker 
paraat geheugen voor wachtwoorden. Wie zegt bovendien dat als 
je geen cooky-functie aan hebt, je geen reconstrueerbaar spoor 
achterlaat als je sommige wachtwoorden mist of onjuist intikt? 

vertellen over de wijze waarop ze precies omgaan met de kiezers
privacy van hun 'cooky making clients'. Tegelijk erkent hij echter 
dat zijn campagnestafwel van vergelijkbare 'voter targeting'-tech
nieken gebruikmaakt. 

De aILteILr is medewerker van de Tweede-Kamerfractie van D66 
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Naar ons continent vertaald kan het dus wel zo zijn dat nationale 
Wetten op de Persoonsregistratie bij binnenlandse bedrijven nog 
enige waarborgen geven hoe men met persoons- en privacygevoe
lige data omgaat (denk aan de Albert Heijn-klantenkaart), maar 
dit biedt geen enkele waarborg voor een bedrijf met een 'offshore 
website' (nominaal geregistreerd in bijv. Rusland), dat onbeperkt 
'cooky's' kan 'sharen'. 

New kids in site 

Een van de eerste dingen die alle Amerikaanse presidentskandi
daten in de zomer van 1999 deden bij de start van hun primary
campagne, was de opening van een eigen website. Steve Forbes 
kondigde zelfs aan dat hij zijn miljoenenbudget (net zoals dat van 
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Bush grotendeels uit eigen zak), afgezien van wat spotjes op radio 
en tv, volledig zou besteden aan zijn campagne op het internet. Pas 
heel laat besloot hij toch nog zelf per bus de boer op te gaan in 
Iowa en New Hampshire. 
In Iowa leek deze tactiek te werken: Forbes werd hier tweede bij 
de Republikeinse caucuses maar dat kwam mede omdat McCain 
vanwege zijn bescheidener campagnebudget (bestaande uit over
heidsgelden en dus beperkt door het federale subsidiereglement) 
afzag van veel campagnevoeren in de uitgestrekte, dunbevolkte 
staat. McCain had als campagne-Leitmotiv de misstanden in de 
financiering van partijpolitiek en de parlementaire lobbywereld. 

l-op-l-contact met onderdaan 
zoals dat ooit het geval 
was op de agora van Athene 

Hij had op zijn website dossiers gezet met (openbare) informatie 
over Republikeinse en ook Democratische tegenstanders die al te 
duidelijk overhelden naar een bepaalde geldschieter ('lobbyist' of 
'Political Action Committee' van een bedrijf, bedrijfstak, kerk of 
vakbond). In iedere toespraak en folder verwees hij nadrukkelijk 
naar zijn website zodat hij de detailinformatie niet steeds opnieuw 
hoefde te geven. Deze aanpak, gekoppeld aan zijn charisma als 
selfmade man en oorlogsheld en de latente weerstand bij veel kie
zers tegen misstanden rond politieke sponsoring, sloeg in het dich
terbevolkte New Hampshire wonderwel goed aan waardoor hij 
hier tot ieders verrassing zelfs de winnaar werd van de 
Republikeinse primary. 
Vervolgens ontstond rond McCains website een hype: veel tv-kij
kers en krantenlezers wilden meer weten over de outsider die met 
weinig geld en televisietijd toch zo overtuigend miljonairs ver
sloeg. Bij hun bezoeken aan de website troffen zij een oproep aan 
om individuele bijdragen te storten voor de campagne en zich in te 
schrijven in het on line-vrijwilligersregister, dat nationwide was, 
maar wel per staat gerubriceerd. Binnen een paar dagen na 
McCains overwinning in New Hampshire berichtten alle media 
verrast dat de McCain-campagne langs deze weg in recordtijd 
tienduizenden dollars en duizenden vrijwilligers had geworven. 
Die berichtgeving lokte nieuwe bezoekers die op hun beurt weer 
donateur of vrijwilliger werden. Binnen een paar weken groeide 
de McCain-vrijwilligersstaf in California zo uit van acht man in 
een gammel achterafkantoortje tot een huiskamersnetwerk met 
16.000 vrijwilligers on line van wie 2.000 huis-aan-huis langs kie
zers gingen om ze tot stemmen te bewegen. In New Hampshire 
was verder duidelijk geworden dat veel burgers die geregistreerd 
stonden als Democraat, Partijloos of Derde Partij spontaan als 
McCain-kiezer aan de Republikeinse kant van de 'Open Primary' 
wilden meedoen. Om hun stem niet kwijt te raken voor de 'Closed 
Primaries', riep de McCain-website hen nu op om zich snel over te 
laten schrijven naar het register van Republikeinse kiezers. 
Ook McCains fondsenwerving profiteerde van internet. Een 
inventarisatie van US News & World Report (6 maart 2000) sprak 
boekdelen: had Al Gore er per 10.2.2000 on line $1,1 miljoen bij
gekregen, per 24.2 was dat bij George W. Bush $ 700.000, bij Bill 
Bradley $ 1,8 miljoen en bij McCain maar liefst $ 5,6 miljoen, wat 
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gelijkstaat aan 8% van het totale primary's-budget van Bush. 
Hierdoor kon McCain alsnog veel zendtijd inkopen voor tv-spotjes 
in South Carolina, Michigan, Virginia, California, New York en de 
andere staten in New England waar hij het zijn rivalen, en met 
name de uiteindelijke kandidaat Bush, zoals bekend nog knap 
moeilijk heeft gemaakt. 
Het internetsucces van McCain was een revolutionaire ontwikke
ling bij Amerikaanse presidentscampagnes. Tot dan toe was het 
normaal dat politieke kandidaten (door wetgeving beperkt in de 
mate waarin zij geld uit eigen vermogen in de eigen campagne 
kunnen steken) hun fondsenwerving uitbesteedden aan professio
nele krachten zoals lobbyisten en PAC's. De klassieke boeken van 
Ted Sorensen en Arthur Schlesinger over John en Robert Kennedy 
zijn hier duidelijk over, evenals de minder bekende biografieën 
over Johnson, Nixon, Ford, Carter, Reagan, Bush en Clinton 
('Primary Colours'!). Hun fondsenwervers maakten bij rijkelui en 
grote bedrijven en organisaties 'hard money'-bijdragen los en ver
zamelden via narrowcasting van geestverwante burgers nog eens 
duizenden persoonlijke bijdragen. Nadeel van deze werkwijze was 
echter steeds dat de fondsenwerving al moest beginnen in het 
voorafgaande jaar, omdat de kandidaat tijdens de campagne zelf 
weinig tijd meer had om op 'fundraising events' te verschijnen. 
McCain liet zien dat goede primary-resultaten via internet alsnog 
geld konden opleveren. 

HoUand on line 

Onze ICT-minister Van Boxtel bracht ter voorbereiding van zijn 
nota De elektronische relatie Overheid·Burger tijdens de primary's 
een werkbezoek aan Boston. Hij nodigde alle Nederlandse partij
leiders uit om hem te vergezellen. Alleen Thom de Graaf, die bij de 
formatie al een ICT-minister had bepleit, reisde uiteindelijk met 
hem mee. De andere partijleiders bleven met de vertrouwde gan
zeveer folianten overschrijven. Op basis van dit werkbezoek con
cludeerde De Graaf dat de 'virtuele verkiezingscampagne' snel 
belangrijker wordt. De eerstvolgende keer zal de kiezersbenade
ring nog via klassieke wegen plaatsvinden, verwacht hij, maar 
binnen tien jaar is de virtuele campagne gemeengoed. En Van 
Boxtel vindt dat je on line-democratie en on line-overheidsinfor
matie moet zien in het kader van een nieuwe 'directe democratie', 
waarbij de overheid weer direct, one-on-one in contact komt met 
de onderdaan zoals dat ooit het geval was op de agora en bij de 
volksvergadering van de Atheense democratie. 
De Nederlandse regering wil met de Statenverkiezingen van 2003 
op grote schaal experimenteren met stemmen via internet (De 

Volkskrant 20.7.2000). Primair oogmerk is om de opkomst of, beter 
gezegd, de deelname van de kiezers aan de verkiezingen weer te 
verhogen. Maar de cooky's loeren. Minister Van Boxtel meldt in 
zijn nota dat bij on line-verkiezingen kiezers gevrijwaard moeten 
blijven van on line-ronselaars (volmachten) en van ongewenste 
pogingen tot beïnvloeding van het stemgedrag. Hij volgt daarmee 
in grote lijnen het eerdere advies van de Raad voor het Openbaar 
Bestuur, ROB. 
Intussen blijft de netizen zelf eerstverantwoordelijke voor de effec
tieve bescherming van zijn privacy. ROB en regering vinden dat de 
overheid alleen voorwaardenscheppend kan bijdragen. Het 
Kiesregister moet worden aangepast en er moet een elektronisch 
identiteitsbewijs komen dat beter is dan het huidige Europese. 
Voor het Kiesregister zal de overheid niet mee\ gegevens verza
melen en opslaan dan strikt nodig is en zij zal de burgers die 
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bestanden periodiek toesturen ter correctie en met de vermelding 
welke overheidsinstanties over dat bestand beschikken. Het door
geven van de bestanden zal uiterst beperkt, op een strikte 'need to 
know'-basis gebeuren. Blijkens het ROB-advies staan we politiek 
nog voor de volgende klussen: 
1. een nieuw Grondwetsartikel moet de burger de toegang garan
deren tot overheidsinformatie; 
1. De Wet Bescherming Persoonsgegevens, die in januari 2001 zou 
moeten ingaan, moet ook nog aangepast worden op punten als het 
Recht op Privacy, de Vrijheid van Meningsuiting, en de blijvende 
onschendbaarheid van het Brief-, Telefoon- en Telegraafgeheim. 
1. Naar verwachting zullen ook aanpassingen nodig zijn in het 
Straf- en het Internationale Recht. 

Het mag duidelijk zijn dat we ons intussen ook dienen te hoeden 
voor Amerikaanse toestanden. In mei nog was er het rapport van 
de Registratiekamer dat internetproviders geregeld de privacy
wetgeving overtreden in hun omgang met klantgegevens. Maar 
volgens XS4ALL geldt dat alleen voor de 'gratis' internetprovi
ders ... . 
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Over stemmen via internet en de digitale overheid: 
• Via de D66-website, speciaal de link 'Nieuws uit Den Haag' en 
'Nieuws uit de Partij' kom je te weten wat minister Van Boxtel en 
de Kamerfractie op dit punt gezegd hebben en waar ze mee bezig 
zijn. 
• Via de Website van het Instituut voor Publiek & Politiek 
(www.publiek-politiek.nl) doorklikken naar de 'Newsletter' waar
in Bart-Jan Flos sinds december 1996 een serie artikelen over 
"Teledemocracy" schreef. 
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Handelsblad, 30 mei 2000. 
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2000; 

• De artikelen over Mr. F. Frankens standpunt over Briefgeheim 
en E-mailgeheim, ook in de Grondwet, in NRC Handelsblad van 
24.5.2000 en Trouw van 25 mei 2000 
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DIRECTIEVEN 

BSE en de 21ste eeuw 
'Gevaar besmetting met BSE is groter.' Met deze nog gematigde kop opende NRC Handelsblad 
op dinsdag 29 augustus de voorpagina: 'Het besmettingsgevaar van de gekkekoeienziekte BSE 
voor mensen is mogelijk veel groter dan tot nu toe wordt gedacht. Dat zegt een groep Britse 
medische onderzoekers.' Zelden was een onrustbarender krantenbericht te lezen. 

Maar waarom? Wat is er zo veel erger aan dit risico als je het vergelijkt met de oorlog in Bosnië 
of de genocide op het Mrikaanse continent? Dat was misschien verder van het bed. En het is 
verbonden met wat we al zo lang kennen. Oorlog, burgeroorlog en tirannie maken sinds men
senheugenis deel uit van het mensenbestaan. Het is echter de vraag of dat niet een wat te 
afstandelijke reactie zou zijn. Maar hier speelt nog wat anders mee. 
Want wat al even lang onderdeel is van de samenlevingen zijn de grote ziekten, de epidemieën. 
Maar in dit geval gaat het opzichtig om een 'ziekte' die door mensenhanden is gemaakt. 
Industriële productiemethoden werden ingevoerd in oorden waar ze niet thuishoren: namelijk 
in die van het reële leven. Want dat is gebeurd: er is op grote schaal gesold met het leven van 
dieren en daarmee, zoals zo vaak het geval blijkt, met het leven van mensen. Welke verstan
delozen hebben ooit dierlijk voedsel gegeven aan graseters, en dan ook nog een keer van de 
eigen soort? Welke verdwaasden hebben afgewerkte olie verwerkt in het krachtvoer (sic) voor 
koeien, schapen en kippen? 
In de jaren zestig en zeventig werden speelfilms gemaakt met vergelijkbare misstanden als 
onderwerp. Nachtmerries, horrorachtige thrillers als Soilent Green waarin mensen voorwerp 
en slachtoffer waren. Hoe ver bevinden de huidige drama's zich nog van deze verhalen, nu bees
ten het voorwerp zijn en mensen het slachtoffer blijken? 

Hoe geruststellend is de maatregel dat koeien 'ouder dan 30 maanden niet in de menselijke 
voedselketen mogen terechtkomen'? Soms wél in de dierlijke voedselketen? Die immers weer 
deel uitmaakt van onze voedselketen? De leeftijdsgrens van dertig maanden heeft überhaupt 
iets sinisters, omdat het een grens is die welhaast gemaakt lijkt om te overschrijden. 

Risico's op grote schaal, door mensen gecreëerd, ontstaan op plaatsen waar achter onzichtbare 
muren wordt gesold met het leven. In de schemerzone van het commerciële domein, onmachtig 
bestreden en even vaak oogluikend toegelaten vanuit het bureaucratische domein. En de 
samenleving kijkt ongelovig toe. En de politiek ... Wanneer een krant opent met een dergelijk 
bericht, dan zou je toch denken dat daar oorlog van komt? Mensen de straat op, consumenten
boycot, het Binnenhof overstroomd, de Kamer op haar kop? Te vrezen valt dat we dat niet zul
len meemaken. Als vanouds zullen de supermarkten volstromen, in de Kamer zal het Kamerlid 
z'n vraagjes stellen. 

Hoe lang nog, voor we beseffen dat we de koppen bij elkaar zullen moeten steken? Dat de volks
vertegenwoordiging zich daadwerkelijk tot het volk zal moeten wenden? Dat democratische 
grenzen zullen moeten worden verlegd? Ons leervermogen versterkt. Tenzij we de muren weten 
te slechten, zullen de processen zich doorzetten die het leven ontwrichten. Is dat niet de voor
naamste opdracht waarvoor we ons in de eenentwintigste eeuw geplaatst zien? • 

Christiaan de Vries 

Dit waren de laatste 'Directieven' van Christiaan de Vries in zijn hoedanigheid van directeur 
van de Stichting Wetenschappelijk Bureau D66. De redactie van Idee wenst hem alle succes en 
voorspoed in zijn nieuwe baan. 
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PERSPECTIEF 

Apocalyps. Nou? 
Exegese van de angst voor de nullen 

door L . G. Ja n sma 

O
ok wetenschapsbeoefenaren heb
ben dit idee aangehangen, hoe
wel het maar gedeeltelijk steun 

in de feiten kan vinden. Zo waren in de 
vorige eeuw (vooral Franse) historici van 
mening dat rond het jaar 1000 in brede la
gen van de bevolking sprake was van on
rust en angst voor apocalyptische ver
schijnselen. Tegenwoordig zijn de historici 
daar wat meer verdeeld over. Sommigen 
wijzen inderdaad op apocalyptische angst 
en onrust, anderen menen dat het wel 
meeviel en dat van ondergangsstemming 
en paniek geen sprake was. Althans voor-

Er bestaat een populaire opstanding van Christus) 1534, zo luidt de 
boodschap van de leiders der doperse be
weging, moeten de gelovigen zich naar die 
stad begeven omdat geen tiende der 
mensheid de apocalyptische rampen zal 
overleven. Velen hebben aan de oproep ge
hoor gegeven. Een stad des behouds bleek 
Munster echter niet te zijn; eind juni 1535 
werd de stad door de bisschoppelijke troe
pen ingenomen, waarbij vele dopers om
kwamen. 

opvatting dat wanneer een 
jaartal aanstaande is dat 

twee of zelfs drie nullen kent, 
er sprake zal zijn van 

aandacht voor het einde 
der tijden, van wijdverbreide 
onrust en zelfs van concrete 

chiliastische bewegingen. 
Overtuiging stuurt het bewijs 

zover dit uit de overgeleverde archiefstuk-
ken blijkt, en er zijn niet veel berichten. 
Hebben de kerkelijke autoriteiten, die weinig belang hadden bij 
eindtijdverwachtingen en -bewegingen, er met opzet geen aan
dacht aan geschonken en duidt daardoor het geringe aantal 
berichten over eindtijdverwachtingen juist op - verzwegen - alge
mene onrust en paniek? Een samenzwering der klerken? De dis
cussie duurt nog voort. 

Hoer van Babylon 

Over het jaar 1033 wordt min of meer hetzelfde debat gevoerd. In 
1033 immers was het, volgens de toenmalige opvattingen, duizend 
jaar geleden dat Christus stierf en ten hemel voer. Gaan wij nu 
500 jaar verder dan zijn de bronnen zonder meer duidelijk. In het 
jaar 1533, dus 1500 jaar na Christus' sterven en verrijzenis, zien 
wij in de Nederlanden en aangrenzende Duitse gebieden een chi
liastische beweging ontstaan van aanzienlijke omvang. Deze be
weging werd geïnspireerd door de rondtrekkende prediker en late
re wederdoper Melchior Hoffman, die reeds in 1526 had voorspeld 
dat in 1533 het einde der tijden zou aanbreken. In zijn opvatting 
zou Straatsburg een stad des behouds zijn en fungeerde keizer 
Karel V als de Rode Draak, zoals beschreven in de Openbaring 
van Johannes, en de Paus (als vertegenwoordiger van de kerk van 
Rome) als de hoer van Babylon. Onder invloed van bepaalde, hier 
niet te noemen, gebeurtenissen veranderden volgelingen van 
Hoffman zijn voorspelling enigszins en meenden dat Munster in 
Westfalen de stad des behouds zou zijn. Voor Pasen (de dag van de 

Lammert G. Jansma (1943) is weten.sclwppelijk directeur van de Fryske Akadetny. 
Hij studeerde socÎ{)logie ell theologie en promoveerde op Melchiorieten, Munstersen 
en Batenburgers. 
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Wij zijn nu in het jaar 2000. Over het jaar 
2033 zullen we het nu maar niet hebben, 

dat is nog te ver weg. Is er veel onrust, veel angst, hangen veel 
mensen de opvatting aan dat het einde op 1 januari 2000 zou ko
men (of eigenlijk op 1 januari 2001, wanneer de twintigste eeuw 
echt ten einde zal zijn)? Het lijkt niet waarschijnlijk. Er zijn wei
nig mensen die zich ernstig zorgen maken. Voor een groot aantal 
mensen is het spreken over de eindtijd een soort gezelschapspel 
geworden, zoals blijkt uit de wat jolige discussies die worden ge
voerd via internet over het millennium, Nostrodamus en aanver
wante onderwerpen. Wat echter wel heel sterk toeneemt is het 
aantal populaire boeken en artikelen waarin de vraag centraal 
staat of we op een catastrofe afstevenen en ook de aandacht van 
de media. Zo ontstaat een zichzelf versterkende en zichzelf bewij
zende hysterie, die weinig echte steun vindt in de empirie, maar 
wel het gesprek gaande houdt. 
Strikt genomen is 1 januari 2000 of 1 januari 2001 ook voor de 
christelijke eindtijdberekeningen niet zo relevant. Historisch on
derzoek heeft immers aangetoond dat het jaar waarin de geboorte 
van Christus heeft plaatsgevonden naar alle waarschijnlijkheid 
tussen 7 en 4 voor Christus ligt. Als 2000 jaar na Christus' geboor
te de eindtijd inderdaad moet aanbreken, dan heeft die gebeurte
nis inmiddels dus plaatsgevonden. Hoe is dat vast te stellen? Het 
zou zich waarschijnlijk moeten uiten in de tekenen des tijds. Ge
lovigen hebben hier geen problemen. Wie wil, zal in de natuur
rampen, oorlogen en epidemieën van onze tijd voldoende evidentie 
vinden om zijn ondergangsopvattingen te staven. Dat dergelijke 
verschijnselen zich de hele twintigste eeuw - als wij ons daartoe 
beperken - hebben voorgedaan is dan van geen belang. De over
tuiging stuurt het bewijs. Sceptici die van mening zijn dat apoca
lyptische rampen toch nog wat sprekender moeten zijn, raad ik 
aan te wachten op het jaar 2033. Of, om precies te zijn conform 
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dezelfde correctie als hierboven, zij zullen moeten wachten op een 

jaartal tussen 2026 en 2029. Ik vrees echter dat zich dan weer de
zelfde redeneringen en discussies zullen voordoen. Voor de gelovi
ge is er genoeg evidentie, voor de scepticus zijn de tekenen des 

tijds te weinig specifiek. 

The Great Disappointment 

Ik gaf hierboven aan dat de opvatting dat een jaartal met twee of 
drie nullen gedachten aan de eindtijd doet ontstaan, maar heel 
betrekkelijke geldigheid had bij twee van de drie jaartallen die ik 

als voorbeeld noemde. Maar er is nog meer dat die opvatting 
tegenspreekt. De geschiedenis laat zien dat chiliastische stromin
gen opkomen en dat eindtijdvoorspellingen worden gedaan, vol

strekt los van welke nul in het jaartal ook. Een paar voorbeelden. 
Zo meende de Amerikaan William Miller dat in 1843 het einde der 
tijden gekomen was, en toen zijn voorspelling niet uitkwam ver
schoof hij de datum nog enige keren en kwam uiteindelijk op 22 

oktober 1844 uit. Ook toen lieten de hemelse machten het afweten. 
De teleurstelling die op het niet uitkomen van de profetie volgde 
was zo groot, dat die later is aangeduid met de term The Great 
Dissappointment. In 1874 meende de stichter van wat later de 
Jehova's Getuigen zou worden genoemd, Charles Taze Russell, dat 
de Heer zou wederkomen op de wolken in 1874, later meende hij 
dat het in 1878 zou gebeuren en nog weer later in 1914. Hoewel in 
1914 wel de Eerste Wereldoorlog uitbrak, leidde die toch niet tot 
de ondergang van het toenmalige samenstel der dingen; er kwam 
vrede en de wereld ging verder. Het jaartal 1914 is door de 
Getuigen daarna anders geduid: in dat jaar heeft Jezus Christus 
zijn koninkrijk in de hemel opgericht. Het al of niet uitkomen van 
de voorspelling onttrekt zich door deze herinterpretatie aan de 
menselijke waarneming. Het aanvaarden van de voorspelling 
wordt dan een geloofsdaad. In de loop der tijd zijn door de Jehova's 
Getuigen nog weer andere jaartallen genoemd, maar steeds ook is 
en wordt gezegd dat niemand (precies) weet wanneer het einde 
komt. Dat het einde binnen afzienbare tijd zal komen, staat even
wel voor de Getuigen vast. Ook de Zevendedagsadventisten en de 

leden van de Kerk van Jezus Christus van Heiligen der Laatste 
Dagen (Mormonen) menen dat de komst van Christus aanstaande 
is, maar een concreet jaartal noemen ze niet. De drie bewegingen 
kennen zo langzamerhand een lange traditie van eschatologisch 
denken en interpreteren. Steeds weer, in elke nieuwe periode wor
den de tekenen des tijds geduid en vorige denkbeelden bijgesteld. 

Er zijn uiteraard vele andere christelijke groeperingen die de ge
dachte koesteren dat zij leven in de eindtijd. Zeker ook onder de 
fundamentalistische gelovigen is de ontvankelijkheid voor chilias
tische ideeën groot. Zo heeft de Amerikaan Hal Lindsey met zijn 
bekende bestseller Late Great Planet Earth (1973) veel invloed 
gehad. Hij meent dat Gods 'prophetic dock' is gaan tellen in 1948 

toen de joden de staat Israël stichtten. De slag om Armageddon (de 
beslissende strijd, zoals voorspeld in de Openbaring van Johan
nes) zal gauw plaatsvinden. Dan zal de tempel in Jeruzalem wor

den herbouwd en zal Christus terugkeren. Ook de Noorse broeders 
koesteren de gedachte dat de tijd die wij nu meemaken de tijd is 
waarin de duisternis het grootst is, maar de komst van Christus 
spoedig verwacht mag worden. Niet alleen in bewegingen van pro
testantse signatuur kunnen deze opvattingen worden aangetrof
fen. Ook in de rooms-katholieke kerk zijn groeperingen die het 
einde der tijden nabij achten. In dergelijke bewegingen spelen 
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Mariaverschijningen een belangrijke rol. 

Nu gaat het in het voorgaande om de christelijk geïnspireerde op
vattingen. Dat ligt ook voor de hand wanneer men de term chi
liasme (millennisme) letterlijk neemt. Die termijn verwijst naar 

de Openbaring van Johannes, waarmee hij aangeeft hoe lang de 
satan gekerkerd zal zijn en Christus met de zijnen zal regeren. 
Men doet er echter goed aan te bedenken dat ook in andere gods
diensten verwachtingen worden gekoesterd omtrent het einde der 

tijden. Vandaar dat ik de term chiliasme/millennisme breder han
teer en er een binnenkort aap te breken einde der tijden onder ver
sta. De tijd waarin de gelovige leeft, wordt door hem gezien als de 
beslissende tijd, als de tijd van het oordeel. Daarna kan (maar niet 
noodzakelijk) een tijdperk van geluk, een paradijs aanbreken. In 
de islam wordt de Mahdi gezien als de heilbrenger, in het boed
dhisme de Maitreya, in andere culturen is soms ook van een Mes
siasfiguur (cultuurheros) sprake. Ik noem hier als voorbeeld de 
figuur van de Oudere Witte Broeder (Bahana) bij de Hopi India
nen. Hij was al bij het begin van de wereld en zal aan het einde, 

inmiddels ophanden, terugkeren. Het hoeft geen betoog dat in der
gelijke opvattingen het jaar 2000 nauwelijks een rol speelt, omdat 
niet geput wordt uit het christelijke gedachtegoed. 

Levensbeschouwelijke supermarkt 

De huidige westerse maatschappij wordt gekenmerkt door een 
proces van secularisatie. In Nederland achten steeds minder men
sen zichzelf als behorend tot een kerkgenootschap en ook de tra
ditionele geloofswaarheden worden steeds minder aangehangen, 
zowel door kerkelijken als onkerkelijken. De invloed van de ker
kelijk georganiseerde christelijke religie neemt af. Het geloof is 
een privéaangelegenheid geworden. De christelijke religie moet 
bovendien steeds meer concurreren met andere religieuze en niet
religieuze levensbeschouwelijke stelsels. Godsdienstsociologen 
spreken in dit verband ook wel van een levensbeschouwelijke su
permarkt. Het individu koopt in de supermarkt die onderdelen die 
hij van belang vindt en knutselt daarmee, en met wat hij zelf aan 
ideeën meebrengt zijn eigen privélevensbeschouwing in elkaar. 
Dat kunnen ook religieus getinte levensbeschouwingen zijn. In die 
gevallen zal vaak van syncretisme sprake zijn. Het kan zijn dat 
dan christelijk gedachtegoed geherinterpreteerd wordt en ver
mengd met esoterische opvattingen. In sommige gevallen kunnen 
ook ideeën over de eindtijd daar deel van uitmaken, maar we mo
gen aannemen dat er vanwege de secularisatie steeds minder aan
dacht zal zijn voor eindtijdgedachten. Niettemin zullen ze er zijn, 
maar hoe al die vormen van individueel knutselwerk eruit zien, is 
uiteraard moeilijk aan te geven. Ik zal nog twee stromingen kort 
behandelen waarin ook de eindtijdgedachte een belangrijk ele
ment is. De eerste wordt met de verzamelnaam New Age aange
duid. Binnen deze pluriforme stroming zijn millennistische ge
dachten te onderkennen, maar die zijn niet uitsluitend geïnspi
reerd door de Bijbel. Bij de tweede gaat het om recente stromin
gen, groeperingen die in principe niet religieus zijn, maar zich toch 
bedienen van chiliastisch jargon. Juist deze laatstgenoemde groe
pen zijn politiek relevant. 

NewAge 

New Age is een vrij globale aanduiding van een groot aantal uit
eenlopende stromingen en groeperingen. Hoe verschillend de New 
Age-groepen onderling echter ook mogen zijn, zij kennen allemaal 
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de gedachte dat er een nieuwe tijd zal aanbreken. Het 
tijdperk van de Vissen zal voorbijgaan en dat van de 
Waterman zal aanbreken. Over de mate van verande
ring, de wijze en het tijdstip lopen de meningen sterk 
uiteen. Een ogenschijnlijk betrekkelijk klein aantal 
New Age-sympathisanten heeft vrij concrete apocalyp
tische denkbeelden die zij in verband brengen met het 
huidige tijdsgewricht. Sommigen menen dat binnen
kort een volmaakte periode van licht, liefde en harmo
nie zal aanbreken. Zij zien dan ook hun eigen tijd, dat 
wil dus zeggen de laatste decennia van deze eeuw, als 
een tijd van crisis en rampspoed. De mensheid bevindt 
zich op het keerpunt van de geschiedenis. De maat
schappij wordt gekenmerkt door intellectueel, gods
dienstig en moreel verval en wordt bedreigd door ecolo
gische rampen en nucleaire oorlog. De planeet zal bin
nenkort worden gereinigd met behulp van bovenna
tuurlijke machten, waarna het nieuwe tijdperk kan 
aanbreken. Hoeveel en welke mensen dat nieuwe rijk 
zullen beërven, daarover lopen de meningen weer uiteen. 
Binnen de New Age-kringen worden ook voorspellingen gedaan 
omtrent het einde waarbij men zich baseert op onder anderen 
Nostrodamus, Edgar Cayce en astrologische berekeningen, maar 
ook passages uit de Bijbel worden aangehaald. Michel de 
Nostredame of Nostrodamus (1503-1566) goot zijn toekomstvoor
spellingen in de vorm van kwatrijnen die niet gemakkelijk te 
interpreteren zijn; vaak komen exegeten pas tot een verklaring als 
de gebeurtenis zich al heeft voorgedaan. Nostrodamus voorzag 
voor 1999 een ramp, die zich in de zevende maand van dat jaar zou 
voltrekken. De Koning van de Angst zou opstaan en oorlog bren
gen. Edgar Cayce (1877-1945) kreeg door zelfhypnose visioenen 
over de toekomst. Vooral de drie laatste jaren van deze eeuw zagen 
er somber uit: aardbevingen, overstromingen, burgeroorlogen, 
verschuiving van de aardas. Daarna, in 2001, treedt verbetering 
in. Hoeveel New Agers deze voorspellingen serieus nemen, is niet 
te zeggen. Wel moet gezegd worden dat hun voorspellingen even
goed buiten New Age-kringen met interesse worden gelezen. 

'Cmsade for freedotn' 

In extreem rechts-politieke kringen van de Verenigde Staten van 
Amerika wordt een ideologie aangehangen die sterk lijkt op die 
van chiliastische bewegingen. Het gaat om paramilitaire en patri
ottische bewegingen. Aanhangers ervan menen dat de American 
way of life ernstig wordt bedreigd. De huidige Amerikaanse maat
schappij staat op instorten. Zij glijdt af naar immoraliteit, multi
culturalisme, cultureel relativisme. De politieke leiders zijn deel 
van een wereldwijde samenzwering om de Amerikaanse vrije 
maatschappij te veranderen in 'global socialism'. Beide begrippen 
zijn voor extreem rechts een horreur. Glo~al socialism zal beteke
nen dat Amerikanen gedwongen worden hun welvaart en bronnen 
met anderen te delen, wat een sterke daling van de levenstan
daard met zich zal brengen en voorts zal het inhouden dat de onaf
hankelijkheid van de Verenigde Staten wordt bedreigd. 
Internationale organisaties zoals de Wereldbank en de Verenigde 
Naties zijn te machtig geworden. Zij zullen de soevereine natie
staten ondermijnen en een tirannieke wereldregering tot stand 
brengen, wat erin zal resulteren dat aanstonds vreemdelingen 
Gods own country regeren. De regering van de Verenigde Staten 
is nu zelf deel van die wereldwijde samenzwering geworden en 
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daarmee een 'evil empire'. Een belangrijk bewijs daarvoor ziet 
extreem rechts in de pogingen het wapenbezit onder de 
Amerikanen terug te dringen. De burger wordt ontwapend, zijn 
verantwoordelijkheid voor law and order (een van zijn grondrech
ten) wordt hem ontnomen en de internationale duistere krachten 
kunnen nu hun gang gaan. 
In de gedachten van de aanhangers van extreem rechts komen 
termen als Armageddon, de vier ruiters van de Apocalyps her
haaldelijk voor. Zij zien hun tijd als een van rampspoed: 
'Civilization is about to collapse.' Er staat een catastrofe voor de 
deur, door de mens zelf gemaakt. Het is niet Christus die verlos
sing brengt, maar een goed op de catastrofe voorbereide groep 
mensen. 'Be prepared', is het devies. Daarom moeten er stappen 
genomen worden om de rampen te overleven en moet er een kruis
tocht worden gevoerd tegen de duistere machten die de American 
way oflife en Gods own country bedreigen: 'Acrusade for freedom.' 
America moet weer de 'redeemer nation' worden, het bolwerk van 
vrijheid, democratie en het christelijke erfgoed. Dergelijke opvat
tingen zijn echter niet uitsluitend eigendom van extreem rechts. 
Dezelfde retoriek wordt gebruikt door Amerikaanse leiders, met 
name ten tijde van een internationaal conflict. Dan wordt de 
tegenstander gedemoniseerd en worden acties tegen hem in ter
men van kruistocht beschreven en gelegitimeerd. 

Ter afsluiting 

Chiliastische denkbeelden en bewegingen kunnen zich in elke 
maatschappij en in elke periode voordoen. De oorzaken zijn geen 
jaartal met twee of drie nullen, maar veeleer maatschappelijke 
spanningen. Het jaar 2000 brengt dan ook niet een toename van 
chiliastische beweging met zich. Wel wordt er veel over eindtijd
verwachtingen geschreven of gepraat, maar dat vindt zijn oorzaak 
in de aandacht van de media, die graag een scoop willen. Over sek
tegekte wordt graag gelezen. Persoonlijk zou ik liever zien dat 
meer kritische aandacht werd geschonken aan groepen en perso
nen die de millennistische retoriek gebruiken om hun tegenstan
ders te demoniseren en daarmee elke vorm van oorlogsgeweld 
pogen te rechtvaardigen. Dat heeft zich, en naar mijn mening in 
niet geringe mate, aan het einde van het tweede millennium voor
gedaan. Voor een kritische opstelling kan niet genoeg worden 
gepleit .• 
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Niet alles van waarde is vervangbaar 

S chuld en Solidariteit is de titel van 
een WBS-publicatie over de overstap 

van de Staat der Nederlanden van een 
financieringstekort naar een overschot op 
de begroting. Het geschrift doet daarmee 
wat gedateerd aan tenzij de schrijvers be
doelen dat er ook een schuld dient te wor
den ingelost, nu het eindelijk kan. 
Niet echt, het boekje is gevuld met lezens
waardige artikelen van coryfeeën (Don, de 
Kam, Wolfson en Jacobs). Voor Sociaal
Democraten is dit een beladen onderwerp, 
wat helaas met zich meebrengt dat in som
mige stukken kennelijk oude rekeningen 
moeten worden vereffend. 
Niettemin begint het boekje met een arti
keI onder de veelbelovende titel: 'Een 
begrotingsoverschot! En nu?" Het is voor 
de geïnteresseerde leek zonder meer een 
informatief stuk, dat dan ook gelijk een 
aantal van de onderwerpen bestrijkt die, 
ten overvloede dus, tevens in de volgende 
drie stukken aan bod komen. 
In het boekje wordt herhaaldelijk gepleit 
voor reductie van (het nog steeds be
staand) tekort. Het is waarschijnlijk op z'n 
interessants als het gaat om de vragen van 
investering. Maar waarom dan niet met 
nadruk de vraag beantwoord, hoe via 
investeringen nu reeds tegemoet gekomen 
kan worden aan de voornaamste proble
men die het voornaamste vraagstuk bege
leiden in de naaste toekomst, namelijk dat 
van de alom gesignaleerde vergrijzing? 

Schuld en Solidariteit, Amsterdam: Wiardl 

Beckman Stichting 2000 

I n de marge verkeert degene die niet in 
staat is maatschappelijk te participeren 

en die als toeschouwer slechts aan de zij
lijn staat. Zo duiden de redacteuren de 
hedendaagse sociale problematiek van 
'marginaliteit' aan. Het is een wat proble
matische definitie die wordt voortgezet in 
het hele eerste artikel van deze bundel. 
Daarin vormt ze echter de aanleiding voor 
een interessant en rijk exposé waarin de 
bijdragen van een keur aan theoretici wor
den aangestipt waar het gaat om de bete
kenissen van marginaliteit, autonomie, 
zelfredzaamheid, sociaal beleid en het soci-

aal debat. De bundel is de eerste uitgave in 
een publicatiereeks onder de titel 'Het 
Sociaal Debat'. In deze uitgave wordt een 
aantal vooraanstaande auteurs aan het 
woord gelaten, onder wie Schnabel, 
Duyvendak en Engbersen. Interessante 
verhandelingen over zulke onderwerpen 
als maatschappelijke cohesie en sociale 
infrastructuur, het vraagstuk van de risi
cogroep, forensische psychiatrie, het niet
gebruik van inkomensondersteunende 
maatregelen en de steun vanuit het socia
le weefsel zelf: de marginale netwerken. 

dr. R.P. Hortulanus en drs. J.E.M. Machielse 

(red.), In de Marge, Amsterdam: Elsevler 

bedrijfsinformatie 2000 
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Kunst op termijn is de eerste in een 
reeks toekomststudies over cultuur

beleid. Hierin worden diverse problemen 
gesignaleerd. Zo dreigen vraag en aanbod 
in de kunst steeds verder uit elkaar te 
komen liggen. Is kunst als publieke voor
ziening dan wel een reële optie? Maar ook: 
hoe kan een verdere versnippering van het 
kunstbudget worden voorkomen? Is het 
kwaliteitsbegrip aan herijking toe? Hoe 
staat het met de sociale spreiding en moet 
daartoe het kunstenbeleid niet daadwer
kelijk over de steden worden gespreid? 
Langeveld plaatst tegenover de filosofie 
van de zelfredzaamheid in de ondernemen
de samenleving de aandacht voor duur
zaamheid en sociale cohesie in de 'ingeto
gen samenleving'. Beide samenlevingen 
zijn opties, dan wel dimensies van de hui
dige maatschappij. In de eerste domineert 
de markt en de vrije circulatie, in de twee
de de overheid en de kunsteducatie. Voor 
beide scenario's worden strategieën aange
dragen om de problemen bij toneel, mu
ziek, beeldende kunst en kunsteducatie 
het hoofd te bieden. 

Kunst op termijn, Toekomstscenario 's voor 

cultuurbeleid, Amsterdam/ Den Haag: 

Boekmanstichtlng/ Soclaal en Cultureel 

Planbureau 2000 

• 
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N iet alles van waarde is vervang
baar is een boek over het liberale 

denken waar het gaat om het behoud van 
natuur en cultuurgoederen in een techno
logische samenleving. In dit proefschrift 
wordt gewerkt met de theoretische per
spectieven die zijn uitgedacht door Rawls, 
Kymlicka, Feinberg en Raz. De auteur 
besluit met een hoofdstuk over een zinvol
le autonomie en de taak van de overheid. 
Dit laatste hoofdstuk heeft de vorm gekre
gen van een gefingeerd gesprek met een 
beleidsambtenaar en biedt een interessan
te inkijk in wat je zou willen dat werkelijk 
een dialoog zou moeten kunnen zijn. Het 
verkent alle noodzakelijke elementen: de 
consequenties van een vertechnologiseerde 
maatschappij en de veranderingen in de 
verhouding tussen ruimte en levenswijze, 
de kwestie van de noodzaak van een her
oriëntatie van de liberale moraal (het neu
traliteitsprincipe!), de noodzakelijke rol 
van de overheid, het interactieve beleids
model en zinvolle autonomie. De auteur 
beschouwt zichzelf dan ook niet als een 
communitarist, maar zoekt naar zinvolle 
aanvullingen op de liberale beschouwing 
van de auteurs die hij bespreekt, met na
me Rawls. Wanneer het gaat om de be
leidsvoorbereiding pleit hij voor een 'inclu
sieve strategie' waarin ook de belangen 
van derden kunnen worden opgenomen. 
Opmerkelijk is dan ook dat wanneer het 
om de bescherming van waardevolle objec
ten gaat, er alleen wordt gedacht in ter
men van bescherming door de overheid. 
Daarmee wordt, in weerwil van alle ver
lichte inzichten, in het boek toch zoiets als 
een 'democratisch partnerschap' praktisch 
geblokkeerd. Maar dat laat onverlet dat 
het voor sociaal-liberalen waardevolle lite
ratuur is! 

Dlck G. A. Koelega, Niet alles van waarde Is 

vervangbaar, een liberaal perspectief op 

behoud van natuur en cultuurgoederen in 

een technologische samenleving, Kampen: 

Uitgeverij Kok 2000 
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Kicken · en ordenen 
Nietzsche staat tegenwoordig weer meer in de belangstelling. Op 25 augustus 
lees ik in NRC Handelsblad het artikel 'Het leven verdwenen in denken'. Wat 
me opvalt: 'Dankzij het evenwicht van Dionysische "roes" en Apollinische 
"schijn" konden de Grieken de verschrikkelijke waarheid van het leven verdra
gen: het eeuwige "worden".' (Dionysisch = door vervoering bewogen, uitbundig; 
Apollinisch = evenwichtig, harmonieus.) De Grieken balanceerden dus op een 
evenwichtsbalk van roes en schijnbare harmonie. Kicken en ordenen. 

Nietzsche leefde van 1844 tot 1900. Dat was het Victoriaanse tijdperk, alles net
jes en kleinburgerlijk. Maar tegelijk de tijd van de industriële revolutie, rijk
dommen uit koloniën, zelfs de doorbraak van het strakke wetenschappelijke 
denken wat tot grote technische doorbraken leidde (fysica). Aan de bovenkant, 
leidend dus, puur evenwichtigheid. Maar aan de onderkant: Van Goghs aardap
peleters, de eerste aandacht in de kunst voor de armoede, Marx en Engels met 
hun communisme, enorme opkomst van chaotische steden. 

De klapper was het moment dat alle kleinburgerlijke baasjes lekker gezellig 
begonnen aan de Eerste Wereldoorlog. Hartstikke gezellig uitgewuifd. Men ken
de alleen maar harmonie en evenwicht. Alle illusie verdween voorgoed in de 
loopgraven. Sinds 1918 is het niet meer evenwichtig. De officiële leer is nog 
steeds orde, logica, calvinisme en de paus, maar in de onderstroom is de Diony
sische woestheid steeds heftiger. De witte tennis pakjes verdwenen voor Agassi's 
rafelbroek. En Nike zegt: 'Let's do it!' Flikker het tennisracket tegen de grond, 
spuug 'n fluim naar de umpire of in de nek van je medespeler (Rijkaard, wereld
beroemd). Verdoem, kortom, het strakke van Victoria en Calvijn. 

Tegenwoordig betekent dat, begrijp ik nu: eventjes weg met het geordende en 
evenwicht, hup voor de roes, maar respecteer de natuurkrachten. Dat heeft Nike 
nog niet zo stom ingeschat. Maar geldt dat ook niet voor Woodstock, Lowlands? 
De malle mix van roezen en harmonieën zou wel eens de toekomst kunnen zijn, 
de trend. 
Misschien begrijp ik nu waarom Nietzsche ineens in de belangstelling staat. We 
staan pas aan het begin van het invullen van het Dionysische, mede door inter
net en internationalisering en multiculturele impulsen. En Nietzsche heeft dat 
begin gemaakt. Op het metafysische menu staat dus eieren klutsen en roerei 
bakken, met bacon. (De metafysica, het hooggebergte van de geest). En voor 
mezelf: leven mag niet verdwijnen in denken, het gaat om handelen, taken vol
brengen, daarvan leren. Zingt het legioen niet: geen woorden maar daden? Dat 
is je ware politeia voor de komende tijd. Fun dus. 

Harry Raemakers 
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REDACTIONEEL 

Morele contouren, 
onvruchtbaar zaad 

'Zij is een technologie die nieuwe vormen van interactie en nieuwe instituties vormt.' Zo 
schetst minister Roger van Boxtel de potentie van de Informatie- en Communicatie 
Technologie (ICT) in een excIusiefinterview metIdee. Volgens de technologen kan alles, maar 
we moeten alert blijven op de dwang vanuit de markt. Politieke partijen houden zich volgens 
Van Boxtel nog onvoldoende bezig met 'de morele en juridische contouren van ICT-systemen 
en informatie-infrastructuren die vandaag worden ontworpen, maar die de context vormen 
van onze politieke discussies van morgen.' 

Hetzelfde kan gezegd worden over de ontwikkelingen in de biotechnologie, het centrale 
thema van dit nummer. Want 'niet alleen de informatietechnologie maar ook de biotechnolo
gie kan en zal grote gevolgen hebben voor ons dagelijks leven', stelt Marianne van der 
Schilden (Stoas Wageningen). 'Komen we straks met een klacht bij de dokter, dan zal hij als 
standaardprocedure een stukje DNA onderzoeken om nauwkeurig oorzaak en mogelijk 
gevolg af te lezen uit onze genen.' 'De verandering wordt nog ingrijpender in de combinatie 
met snelle, goedkope productie van medicijnen via biotechnologische processen. Gebruik van 
dierlijke donororganen, detectie en verwijdering van erfelijke aandoeningen ... Toekomst
muziek, die zachtjes klinkt aan de horizon.' 
'We willen graag de misdaad bestrijden,' stelt Thom de Graaf over weer een andere moge
lijkheid van het DNA-onderzoek, 'maar betekent dit ook dat de overheid tot in al onze haar
vaten mag doordringen?' 
Over de morele en juridische contouren van 'de toekomstmuziek' gaat de discussie, die in 
Nederland balanceert tussen ja, mits' en 'nee, tenzij', ook al wil het brede maatschappelijke 
debat maar niet van de grond komen. Wie heeft in dit debat de grondhouding van Heerser, 
Rentmeester, Partner en Participant? Voor zover er al werkelijk niemandsland bestaat tus
sen ja mits' en 'nee tenzij', moet dit het domein zijn van het voorzorgsprincipe, betoogt 
Henriëtte Bout (ConScience). 
Maar bestaat het wel? Zeer klein, zo niet fictief lijkt af en toe de ruimte tussen zorgvuldig 
genetisch gemodificeerde organismen (GMO), bepleit door Thom de Graaf en Lousewies van 
der Laan, en de met onbekende gevaren behepte genetische manipulatie waarover 
Greenpeace in dit nummer de banvloek uitspreekt. 'Heeft de politiek dan niets geleerd van 
de BSE-affaire en de dioxine-crisis', vraagt Geert Ritserna, campagnemedewerker biodiversi
teit bij Greenpeace Nederland. 
Ook zonder BSE en dioxine is de kust niet zonder meer veilig. Lousewies van der Laan: 
'GMO-gewassen kunnen ontwikkelingslanden helpen het hongerprobleem effectiefte bestrij
den, maar dit leidt ook tot een eenvormiger geografische verdeling van soortenrijkdom, wat 
lokaal de vatbaarheid voor plantenziektes en plagen kan doen toenemen. Omdat GMO's vaak 
onvruchtbaar zijn, maakt het boeren in ontwikkelingslanden bovendien afhankelijk van 
grote westerse zaadveredelingsbedrijven.' Het is een van de gegevens waarmee ook de unie
ke beroepscode GM van de Rabobank Groep rekening wil houden, toegelicht door opsteller 
August Sjauw-Koen-Fa van Rabobank Nederland. 

Een ding is duidelijk, niet alleen bij deze discussies maar bijvoorbeeld ook bij het bezoek van 
onze staatssecretaris Gerrit Ybema als traditionele 'koopman-dominee' aan China: er is dui
delijk een eigen rol weggelegd voor de politiek. 'Iemand zal politiek verantwoordelijk moeten 
blijven', aldus Roger van Boxtel, want 'uiteindelijk moet beleid gepersonifieerd kunnen wor
den om een afrekening mogelijk te maken.' Daaraan doet zelfs het hilarische verslag van Udo 
Kock, onze correspondent in Washington, over de Amerikaanse presidentsverkiezingen niets 
af. Dat gaat 'slechts' over de prelude tot de personificatie, over electorale modificatie. 
'Biotechnologische onderzoekers die geen maatschappelijke hinder willen ondervinden, kun
nen maar het beste scheikundige worden', concludeert Henriëtte Bout. 'Genetische revolutie 
vergt politieke actie', stelt Thom de Graaf, 'want als het parlement daarin geen rol speelt, 
waarin dan wel?' De discussie kan beginnen. 

Arthur Olof 
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PERSPECTIEF 

I CT leidt niet tot Lege Staat 
In gesprek met Roger van Boxtel 

door Theo Hooghiemstra en Jeroen van den Hoven 

I n het vorige nummer van Idee schreef 
Bernard Aris over 'de virtuele verkie
zingscampagne' in de Verenigde Sta

ten. Komt er ook een 'virtuele verkiezings
campagne' in Nederland? 
'Ja, ik vind dat D66 zich als partij ook in 
de nieuwe media goed moet presenteren. 
Ondanks het weinige geld moeten we de 
beste, meest informatieve website hebben. 
Ik probeer dat ook met mijn eigen website. 
Laatst sprak iemand mij aan en zei: "Uw 
website is toch hét bewijs dat de politieke 
partij niet meer nodig is? Want je kunt di
rect met de minister in debat, welke rol 
vervult de partij dan eigenlijk nog?" Ik heb 
toen wel een link gelegd naar de website 
van D66, maar realiseerde me tevens het 
belang voor politieke partijen om aan
dacht te besteden aan hun virtuele presen
tatie. De jeugd groeit op in het besef dat 
het mogelijk is om zelf informatie te vin
den, zelf interactief te worden, zelf servi
ces en diensten te halen. Waarom zou dat 
dan niet bij de overheid en bij politieke 
partijen mogelijk zijn? Worden dat dan ob
solete instituten? 
Bij de komende campagne moet D66 goed 
doordenken welke plaats we IeT daarin 
geven. Ik denk daarbij aan: potentiële kie
zers zo snel mogelijk informatie via de 
website kunnen leveren; speeches kunnen 

Roger van Boxtel is 
onder meer minister van 

overheidsinformatie. 
Hij realiseert zich dat 

lnformatie- en Communicatie 
Technologie (ICT) bepalend 
zal zijn voor de inrichting 
van het openbaar bestuur. 
Juist daarom moeten we 

volgens Van Boxtel alert zijn 
op de dwang vanuit de 

lCT-markt. Politieke partijen 
houden zich volgens hem 

nog onvoldoende bezig met 
de morele en juridische 

contouren van de informatie
samenleving. Overheid en 

politiek zullen, met behulp 
van lCT, vraaggestuurd 
moeten leren werken. 

het rapport van de commissie-Franken 
over digitale grondrechten. Deels gaat dat 
over privacyvraagstukken. Maar waar ik 
ook heel blij mee ben, is dat in de Grond
wet een artikel komt waar toegang tot 
overheidsinformatie zijn plaats kan krij
gen. 
Ook in ons vorige interview [Idee nr. 3, juli 
1999- red.] hebben we terecht veel gespro
ken over privacybescherming. Op dat vlak 
moet er nog veel gebeuren. Er is een com
missie voor de modernisering van de Wet 
Gemeentelijke Basisadministratie Per
soonsgegevens. Ik kijk hoopvol naar de re
sultaten uit. Basisvraag is voor mij: hoe 
kunnen mensen baas zijn over hun eigen 
gegevens, hoe worden die opgeslagen en 
hoe mag de overheid ze gebruiken? Boven
dien zullen we volgend jaar gaan inventa
riseren wat de gevolgen van overheids
maatregelen zijn voor de persoonlijke le
venssfeer.' 

In het door u aangehaalde vorige interview 
heeft u zich verantwoordelijk getoond voor 
ICT-ontwikkelingen in Nederland. Wat is 
er sindsdien gebeurd? 
'Destijds had ik net het rapport over de 
Elektronische Overheid uitgebracht. Ik 
streefde toen naar 25% elektronische 
dienstverlening door de overheid in 2002. 

zien; standpunten kunnen lezen, vergelijkingen met andere ver
kiezingsprogramma's en interactief vragen beantwoorden. Actua
liteit en vormgeving zijn daarbij essentieel. Als het saai of onover
zichtelijk is, leest men het niet.' 

We zitten nog niet op die 25%, wel tegen de 20%. Onlangs ver
scheen ook de voortgangsrapportage De Digitale Delta, die laat 
zien dat Nederland op allerlei terreinen tot de koplopers behoort, 
maar op ander gebieden op relatieve achterstand staat. Ik laat nu 
een breder onderzoek doen naar de totale uitrol van de in het ka
der van "de elektronische overheid" aangekondigde maatregelen 
bij de overheid. Maar ook naar de financiële middelen die nodig 
zijn om tot dat niveau te komen. Wat mij betreft gaan we nog har
der, maar daar zal dan wel voldoende geld beschikbaar voor moe
ten zijn. 

Aris beschrijft in zijn artikel uiteenlopende privacyproblemen, 
vindt u die reëel? 
'Ja, dat is een voortdurende zorg. Niet voor niets zijn collega 
Korthals van Justitie en ik met de aanstaande Wet Bescherming 
Persoonsgegevens aan de slag geweest. Ook raadpleeg ik geregeld 
de Registratiekamer. Zojuist is er een kabinetsreactie geweest op 

Theo Hooghiemstra is bestuurskundige en jurist. Jeroell vall dell Hovell is hoogleraar 
filosofie vall illformatie- en commullicatietechrwlogie aan de ErllSlIllIsuniversileit 
Rotterdam. BeidelI zijn redacteur van Idee. 
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Ik verwijs voor concrete voorstellen en actiepunten naar mijn 
onlangs gepubliceerde omvangrijke actieprogramma Contract met 
de toekomst. Het gaat om de volgende acties: de overheid als inno
vatieve toepasser; procedures en gedragsregels om de betrouw
baarheid van persoonsinformatie te garanderen en gegevens te 
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beveiligen (bijvoorbeeld via een PKI, Public Key Infrastructure); 
Nederlandse gemeenten allemaal een internetsite; een expertise
bureau voor innovatieve beleidsvorming; het project Kiezen op 
Mstand en Digitale Trapveldjes. Over die laatste twee projecten 
wil ik nog wel wat opmerken. 
Bij het project Kiezen op Afstand gaan we tot 2002 een aantal 
kleinschalige experimenten en in 2003 de eerste grootschalige 
experimenten doen. Technologen roepen: het kan morgen! Maar 
we zullen ook moeten voldoen aan de vereisten van de Kieswet 
zoals gegarandeerde geheimhouding en de mogelijkheid om de 
stem in vrijheid uit te brengen. Aan de hand van de experimenten 
zullen we moeten vaststellen of deze waarborgen te realiseren 
zijn. Het is dus pionieren. 
Wat ik niet had kunnen bevroeden is dat de Digitale Trapveldjes 
zo goed zouden uitpakken. Het is bijna onvoorstelbaar dat met een 
incidenteel bedrag van twintig miljoen zoveel bereikt kan worden. 
We hadden er dertig verwacht en het worden er wellicht tweehon
derd! Ook het bedrijfsleven en gemeentebesturen spelen erop in. 
Ik ben er erg gelukkig mee dat dat idee in zulke vruchtbare bodem 
is gevallen. Ik ben ontzettend goed geluimd, omdat nog niet vaak 
zo ontzettend veel tegelijkertijd in gang is gezet en ook in samen
hang; dat is toch heel bijzonder.' 

Heeft u zelf het afgelopen jaar geheel nieuwe ideeën en inzichten 
opgedaan over de elektronische overheid? 
'Ja, de ICT-revolutie heeft veel verdergaande invloeden dan alleen 
privacy en technologische mogelijkheden. Ze heeft ook een enorme 
invloed op de wijze waarop mensen met elkaar omgaan. Aan de 
ene kant ontstaat de kosmopolitische staatsburger, die wereldwijd 
contacten kan hebben, ieder moment van de dag. Aan de andere 
kant ontstaat tegelijkertijd een burger die een sterke beleving 
heeft van de kwaliteit van de directe woon- en werkomgeving. ICT 
speelt daarbij een belangrijke rol, in de transportsector, bij het 
(her)gebruik van gebouwen en bij de ontwikkeling van nieuwe 
stadswijken. Daarbij is het goed ons te realiseren dat ten gevolge 
van ICT veel meer werkzaamheden en privéactiviteiten thuis 
kunnen worden gedaan. Met het oog op de hiervoor genoemde ont
wikkelingen heb ik de Commissie ICT en de Stad (onder voorzit
terschap van Gerlach Cerfontaine) ingesteld die eind dit jaar met 
een rapport uitkomt. Dat moet een advies worden dat zowel voor 
stadsbestuurders als de rijksoverheid een veel bredere werking 
krijgt. De integrerende werking van ICT moet ook als zodanig 
geagendeerd worden en meegenomen worden bij allerlei functio
nele beleidsdossiers. Of het nu gaat om volkshuisvesting, ruimte
lijke ordening of verkeer en vervoer. In Nederland is daar helaas 
nog lang geen sprake van. ICT is nog te veel het speelterrein van 
hobbyisten en van de elite die het internet allang heeft ontdekt.' 

In welk stadium bevindt de elektronische overheid zich volgens u? 
'Je zou vier ontwikkelingsstadia kunnen onderscheiden. Eerst 
ging het om informatieoverdracht. De tweede fase betreft de inter
actie. Daar zitten we midden in. E-mail is bijvoorbeeld inmiddels 
breed ingeburgerd. Zowel bij de oudere generaties (Seniorweb) als 
zeker ook bij jeugd en dwars door alle etniciteiten en (inko
mens)groepen heen. Wij komen nu in het derde stadium: het 
transactiestadium. In dat verband zijn wij druk bezig met het ont
wikkelen van een PKI en daarmee een digitale handtekening. 
Mijn doel is het transactieverkeer tussen burger en overheid 
betrouwbaar te maken. Ik denk dat de PKI in de loop van 2002 
rond kan zijn. Mijn ambitie is natuurlijk dat nog binnen deze 
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kabinetsperiode te realiseren, maar het is geen eenvoudige zaak 
want de mensen die eraan werken hebben me duidelijk gemaakt 
dat we dat niet zullen redden. Als alles loopt zoals we denken 
wordt het eind 2002, al blijf ik, waar het kan, wel jagen om het 
sneller te realiseren. Zorgvuldigheid moet hier echter voorop 
staan. Met de invoering v.an PKI realiseren we ook het gebruik 
van de digitale handtekening. Dat zit allemaal in hetzelfde pak
ket. Het gaat om niets minder dan een "identiteitsinfrastructuur", 
de syteemtechnische en organisatorische context waarbinnen de 
identiteit van burgers in de toekomst wordt geconstrueerd, vast
gesteld en geverifieerd. Daarmee raken deze voorzieningen ook 
aan vragen van sociale rechtvaardigheid en solidariteit. Want wie 
je bent bepaalt wat je kan krijgen en waar je recht op hebt. Een 
zorgvuldig opgezette identiteitsinfrastructuur zal moeten zorgen 
voor betrouwbare verhoudingen in de samenleving tussen over
heid en burgers en tussen burgers onderling, maar wel op een 
wijze die toekomstige politieke discussies over "gelijkheid" en 
"rechtvaardige verdeling" niet belast met de identiteitspolitieke 
keuzen van dit moment. Dat is een overheidstaak. Allerlei priva
te partijen, zoals banken, staan weliswaar te dringen om een der
gelijke identiteitsinfrastructuur op te gaan zetten, maar de over
heid zal hier nadrukkelijk het voortouw moeten nemen.' 

En wat is het vierde stadium? 
'Na het transactiestadium komen we in het stadium van de trans
formatie. Ook de overheidsorganisatie zal zich moeten gaan trans-
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formeren. Om te beginnen internationaliseren de politieke ver
houdingen. De wereld wordt politiek steeds kleiner. Europa wordt 
steeds krachtiger, zij het helaas nog niet democratisch genoeg. 
Ook regio's worden veel belangrijker (met name in de grote lan
den). IeT heeft daar invloed op. De identiteitsbeleving van men
sen, gekoppeld aan het gebied waar men zich beweegt voor wonen 
en werken, school en uitgaan, zal ook hun bestuur beïnvloeden. 
Met name op de kwaliteit van de omgeving zullen mensen de over
heid steeds meer aanspreken. Dat betekent 
voor de service- en dienstverlening 'van de 

moeten blijven geschieden. 
Juist omdat dat IeT bepalend zal zijn voor de inrichting van het 
openbaar bestuur, zullen we ook alert moeten zijn op de dwang 
van de IeT-markt. Als we niet oppassen is het geluid straks: 
«Tweede-Kamerleden en wetgevingsjuristen kunnen wel iets 
bedenken over studiefinanciering of de zorgpas, maar dat moet 
wel binnen onze IeT-kaders passen." Een dergelijk dwang van de 
markt moeten we voorkomen. 

Ik ga onder meer om die reden binnenkort 
alle implementatieprogramma's uit hoofde 

overheid dat de juiste schaal heel belangrijk 
gaat worden. De bestaande territoriale 
indeling van rijk, provincie en gemeente 
komt steeds meer onder druk te staan. Voor 
een aantal services en diensten zal opscha
ling doorgevoerd gaan worden. En datzelfde 
geldt ook op nationaal niveau als we kijken 
naar de huidige departementen. In allerlei 
sectoren en in alle geledingen van de 
samenleving (zorg, recht, business, over
heid) zien we dat IeT niet langer een tech
nologie is die verandering alleen maar faci-

'Op het ogenblik is 
van het overheidsinformatiebeleid, zoals 
overheidsloket 2000 en de PKl-infrastruc
tuur, in een afzonderlijke stichting onder
brengen, onder mijn verantwoordelijkheid. 
Ik vind dat deze zaken met nadruk in het 
publieke domein moeten blijven, maximaal 
onderhevig aan democratische controle. 
Deze stichting kan dan opdrachten krijgen 
van verschillende departementen. Maar ik 
wil het niet uit handen geven aan de 
markt, want dan dreigt de dwang van de 

het nog een vrolijke 
chaos: chatrooms, 
p eilingen en af en 
toe een nieuw 
inspraakmodel' 

liteert en mogelijk maakt, zij is een techno-
logie die nieuwe vormen van interactie en nieuwe instituties 
vormt. Eind dit jaar hoop ik een gezaghebbende commissie te kun
nen instellen die het kabinet gaat adviseren over dit transforma
tiestadium. Dat wil ik ook in 2001 afgerond hebben. Deze com
missie moet politiek en burgers een spiegel kunnen voorhouden 
waarin zichtbaar wordt wat de ontwikkelingen zijn en waaraan 
gedacht moet worden om de transformatie van de overheid de 
komende jaren gestalte te geven.' 

U heeft het gehad over de service- en dienstverlening door de over
heid. Maar zijn er ook gevolgen van de ICT-ontwikkelingen voor de 
politieke vertegenwoordiging? 
'Ik denk dat de representatieve democratie gewoon blijft bestaan. 
Ook zal een ministeriële verantwoordelijkheid en de bestuurlijke 
verantwoordelijkheid van bijvoorbeeld het College van B& W blij
ven bestaan. Iemand zal politiek verantwoordelijk moeten blijven. 
Wat ik de nieuwe commissie als dilemma mee zou willen geven is 
de vraag hoe de kanteling die bij de overheid in ieder geval plaats 
moet vinden in service- en dienstverlening zich gaat verhouden tot 
de representatieve democratie. Daar zit een spanningsveld. Blijft 
de ministeriële verantwoordelijkheid op dezelfde manier ingevuld, 
als we dat nu doen? En wie is aanspreekbaar als de service- en 
dienstverlening in rijksdiensten gedeconcentreerd is of in opge
schaalde gemeentelijke diensten? Uiteindelijk moet beleid geper
sonifieerd kunnen worden om een afrekening mogelijk te maken. 
Maar er is een spanning tussen service- en dienstverlening aan de 
ene kant en de representatieve democratie aan de andere kant als 
het gaat om die verschillende schalen. Zo is het goed mogelijk dat 
ten gevolge van IeT opschaling plaatsvindt in de gemeentelijke 
dienstverlening. Maar betekent dat dan ook dat de helft van de 
gemeenten kan worden opgeheven? Of dat de natiestaat onbe
langrijk wordt, doordat Europa steeds meer gewicht krijgt en 
zaken meer regionaal geregeld gaan worden? Dat is moeilijk te 
zeggen. Maar ik zie dit wel als een belangrijk discussiepunt. Men 
kan bijvoorbeeld stadsarchitecten en directeuren gemeentewer
ken op kaderwetniveau persoonlijk verantwoordelijk stellen, maar 
dan nog zal dat wel onder politiek verantwoordelijke personen 
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markt zoals die op dit moment ook voelbaar 
is in discussies rond de kabel. Om de regie

functie van de overheid waar te maken ligt er ook een grote ver
antwoordelijkheid bij de politieke partijen. Momenteel wordt dit 
debat nog nauwelijks in de politieke partijen gevoerd. Sommigen 
menen dat de politieke partijen wel afgeschaft kunnen worden. 
Dat vind ik nou juist niet. Ik vind, en dat geldt zeker voor D66, dat 
de volksvertegenwoordigers zich indringend met dit onderwerp 
moeten bezighouden. De samenleving verandert in snel tempo. 
D66 heeft altijd het voortouw genomen als het gaat om het uitzet
ten van de morele en juridische contouren waarbinnen nieuwe 
maarschappelijke ontwikkelingen plaatsvinden. Voor de huidige 
IeT-ontwikkelingen geldt dat evenzeer. Het gaat dan om de poli
tiek en de ethiek van IeT-systemen en informatie-infrastructuren 
die vandaag worden ontworpen, maar die de context vormen van 
onze politieke discussies van morgen.' 

Van een D66-minister mag verwacht worden dat hij bij de eerder 
genoemde ontwikkelingen de burger centraal stelt. Wat onderneemt 
u in dat verband? 
'Een van de dingen die ik hier op het departement ga doen is het 
oprichten van een centrum voor innovatieve beleidsvorming. Ik 
wil dat alle experimenten die nu plaatsvinden rond de burger en 
het besluitvormingsproces op één plaats beheerd worden. Op het 
ogenblik is het nog een vrolijke chaos: chatrooms, peilingen en af 
en toe een nieuw inspraakmodel. Maar er ontbreekt een duur
zaam doordacht systeem op basis waarvan mensen zich perma
nent met de overheid kunnen verstaan. Ook in het besluitvor
mingsproces tot en met het besluit en zijn eventuele correctie in de 
vorm van een referendum. Verder wil ik een bedrag van ongeveer 
een miljoen per jaar vrijmaken om toch ook een vorm te krijgen 
van counter veiling powers vanuit de burger. Ik ga nu een aantal 
organisaties uitnodigen om daarvoor voorstellen te doen want op 
dit moment mis ik een dergelijk orgaan. Om de burger centraal te 
stellen zullen overheid en politiek bovendien, met behulp van IeT, 
vraaggestuurd moeten leren werken. Om die reden geloof ik ook 
niet in een Lege Staat. In de staat zullen altijd mensen wonen. Om 
die mensen, hun welzijn, hun bescherming, hun rechten en plich
ten, gaat het nu juist.' • 
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Beduimelde munt snal~t 
naar rampspoed 

Als er in ons land een referendum over de euro was gehouden, zou de uitslag dan net 
zo zijn als in Denemarken: afwijzend? De vraag blijft mij bezighouden. 

De Denen zijn van oudsher kritischer over Europa dan wij. En de baas van de euro is 
een landgenoot. Dat scheelt misschien. Maar het prestige van de euro zakt met de dag. 
Het is een beduimelde munt geworden die vooral mededogen oproept. Niet iets om trots 
op te zijn. 
En bovendien: wat wordt de gewone burger beter van de euro? Minder wisselen aan de 
grenzen. Dat scheelt tijd. Ook geld? Waarschijnlijk zullen de banken de verloren pro
visies wel elders terughalen. 
Maar het geldverkeer met de andere Euro-landen zal niet veranderen. Voor de wat gro
tere overboekingen naar het buitenland zal de huidige procedure - kennisgeving aan 
de natinale centrale bank - gehandhaafd blijven. Het Frederiksplein zal ook straks 
willen weten hoe de geldstromen naar en van Nederland verlopen. 

Wat te veel buiten de aandacht blijft, is dat de invoering van de euro primair een poli
tiek doel moest dienen en niet een economisch of monetair. Na 1 januari 2002 is de 
Bondsrepubliek de mark kwijt - en daar gaat het om. De grootste Europese economie 
is daarmee weer wat minder bedreigend geworden voor Frankrijk. Met de afschaffing 
van de DM -- en dus de invoering van de euro -- is weer een tegenstelling verdwenen. 
De afschaffing van de DM is als politiek gebaar een beetje vergelijkbaar met de hand
in-hand-pose van Kohl en Mitterand indertijd bij de knekelhuizen van Vérdun. 
De euro is ons gepresenteerd als de volgende grote stap voorwaarts, maar zolang er 
geen krachtige politieke unie is, zal het een klein stapje blijken te zijn. 
Het is geen toeval dat de euro getoetst wordt aan de dollar. De Europese Unie wil zich 
immers af en toe zelf ook vergelijken met die andere unie, de echte aan de overkant van 
de Oceaan. Maar de verschillen zijn groter dan de overeenkomsten. De VS begonnen 
als een klein gezelschap van dertien min of meer vergelijkbare koloniën, de 37 andere 
werden erbij gekocht of veroverd op indianen, Spanjaarden en Mexicanen - en pas na 
een bloedige burgeroorlog werd de unie definitief 

Net als in alle andere landen werd de Amerikaanse dollar een serieuze munt nadat 
men tot een werkelijke eenheid was gekomen. Dat is ook de normale volgorde. 
Met de euro wordt een andere weg gevolgd: eerst de eenheidsmunt en dan later mis
schien de echte politieke eenwording. Het is een volgorde die niet zonder risico's is want 
als de munt niet het beloofde succes heeft, verliest 'Europa' nog meer aan draagvlak. 
Er treedt dan iets op dat vergelijkbaar is met de positie van het Europese parlement. 
In alle nationale staten is de logische volgorde geweest: grote parlementaire machts
verwerving en pas daarna rechtstreekse verkiezing. In Europa is ook hier weer afge
weken van de logische volgorde: eerst directe verkiezingen en dan pas daarna positie
versterking. Dat laatste is grotendeels illusoir - en daarom blijven steeds meer kiezers 
thuis . 

Europa is het idealistische pioniersstaq,ium voorbij. Geen burger die er nog warm voor 
loopt. Kan daar nog verandering in komen? 
Europa lijdt onder het fenomeen dat in tijden van voorspoed de publieke zaak in laag 
aanzien staat. De markt heeft meer succes. Europa heeft juist dat succes bevorderd en 
is daardoor slachtoffer van eigen succes. 
Pas in een tijd van economische rampspoed is er kans op meer waardering. Want dan 
zullen de burgers existentiële vragen stellen aan diezelfde Europese instellingen die ze 
nu nog schouderophalend bejegenen. Alle nationale staten hebben hun kracht ontwik
keld en getoond in perioden van crises. Kan het met Europa anders gaan? 
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Biotechnologie") zachte 
toel~omstmuziel~ aan horizon 

door Marianne van der Schilden 

I
nde primaire voedselproductie loopt 
Nederland voorop in de bedrijfs
matige exploitatie van alle be

schikbare technologie. Maar de landbouw
sector staat onder druk. De grenzen van 
het haalbare zijn bereikt, zelfs al over
schreden. Biotechnologische technieken 
kunnen een sterke impuls geven voor de 
ontwikkeling van zowel nieuwe productie
methoden als producten. Waarom zitten 
we daar niet bovenop? Heeft minister 
Brinkhorst gelijk als hij zegt dat we te 
zacht voor onszelf zijn geworden, dat we 
met het 'gedoogprincipe' te veel zaken uit
stellen? Want met ons sterke landbouw
kennisnetwerk en grote potentieel aan on
derzoekers hebben we nog steeds geen vi
sie ontwikkeld wat we nu eigenlijk willen 
en kunnen met biotechnologie. Bij medi
sche toepassingen ligt dat niet veel anders. 
Er wordt ongetwijfeld hard aan gewerkt, 
maar ondanks ons open publiciteitsbeleid 

De biotechnologie zal grote 
gevolgen hebben voor ons 
dagelijks leven. Komen we 

straks met een klacht bij de 
dokter, dan zal hij een stukje 

DNA onderzoeken om 
oorzaak en mogelijk gevolg af 

te lezen. De verandering 
wordt nog ingrijpender bij de 

snelle, goedkope productie 

zodat het 'genetisch gemodificeerd' is. 
Planten of dieren met genetisch gemodifi
ceerd materiaal heten GGO's: Genetisch 
Gemodificeerde Organismen (Genetically 
Modified Organisms). Bij planten kan dit 
zeer snel gaan omdat zij volledig kunnen 
regenereren vanuit één enkele (gemodifi
ceerde) cel. Bij dieren gaat dit omslachti
ger: of een klein stukje van een individueel 
dier wordt veranderd, of de voortplan
tingscellen worden gemodificeerd. 
Momenteel past men verschillende recom
binant DNA-technieken toe. 
De bodembacterie Agrobacterium tumefa
ciens bezit het vermogen om stukjes DNA 
in een plant te brengen zodat die plant 
chemische stoffen produceert die voor 
haar noodzakelijk zijn. Wetenschappers 
laten de bacterie ook andere stukjes DNA 
in de plant integreren. Met de 'biolistics' 
methode worden stukjes DNA op goud-

van medicijnen en verwijdering 
van eifeüjke aandoeningen ... 
Toekomstmuziek, die zachtjes 

klinkt aan de horizon. 
.'------------------------------. 

is er geen 'common knowiedge'. De nuchtere, onafhankelijk den
kende en individualistische Nederlander is blijven steken bij vage 
gevoelens. Biotechnologie is eng, brengt (nog) niet calculeerbare 
risico's met zich mee en heeft effect op de voedselveiligheid. Geen 
voor- en tegenstanders op de barricades. Zelfs geen barricades, 
terwijl dat soort open, verbale gevechten juist vaak helderheid 
geeft en meningsvormend werkt. Alleen steeds die ene grote con
clusie dat de consument, de burger, beter geïnformeerd moet wor
den. Maar hoe? Want 'wij' zijn moe van de problemen. Geef ons een 
positieve impuls, een prikkel naar de toekomst! D66 heeft hier de 
kans om een concreet maatschappelijk debat te starten, over con
crete kansen. En over risico's, maar dan met deskundigen en vol
doende informatie. 

Techniek 

De term 'biotechnologie' (gentech) betekent letterlijk het toepas
sen van techniek op levende wezens zoals micro-organismen, plan
ten, dieren en mensen. Biotechnologie wordt al eeuwen toegepast, 
denk alleen al aan bierbrouwen uit graan met levende gistcellen. 
De moderne biotechnologie brengt met nieuwe technieken kleine 
stukjes genetische informatie in het DNA van een organisme 

Marianne van der Schilden is wetenschappelijk onderzoeker bij Stons Onderzoek in 
Wageningen 
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plaatjes met een soort revolver afgevuurd 
op een plant, die het DNA met een beetje geluk opneemt en de 
genetische informatie afleest. Een derde methode gebruikt proto
plasten, plantencellen zonder harde celwand, zodat het 'vreemde' 
DNA gemakkelijker doordringt tot de celkern. DNA kan ook met 
een microinjectie direct in de celkern worden gespoten, wat een 
bewerkelijke techniek is omdat slechts enkele procenten van de 
cellen DNA spontaan in het erfelijke materiaal opnemen. 

DNA kraken 

Sinds James Watson en Francis Crick in 1953 de driedimensiona
le structuur van DNA ontrafelden, is het kraken van erfelijke 
informatie routine geworden. De grootste sprong daarbij is dat 
met recombinant DNA-technieken genen kunnen worden ver
plaatst naar andere soorten. Behalve bij bacteriën is dat inmiddels 
gelukt bij schimmels, gist, planten en zoogdieren. In 1982 lanceer
de het bedrijf Genentech de eerste biotechnologische toepassing in 
de humane geneeskunde, namelijk de menselijke insuline humi
line. Hetzelfde bedrijf kwam in 1985 met protopine, een menselijk 
groeihormoon voor kinderen met een groeiachterstand. Ortho Bio
tech kwam in 1986 met Orthoclone OKT3 op de markt voor trans
plantatiepatiënten. In 1987 introduceerde Genentech Activase 
voor hartinfarcten. Intron A van Biogen (1988) heeft een belang
rijke taak bij het tegengaan van virusinfecties (b.v. aids) maar 
wordt nog weinig toegepast. Tenslotte ontwikkelde Amgen een 
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GGO-hormoon dat de productie van rode bloedlichaampjes stimu
leert en populair is onder sporters. 

In de productielandbouw volgden de recombinant DNA-toepassin
gen een eigen traject. In 1983 is de eerste gentech plant ontwik
keld, tien jaar later begon Calgene in de VS de commerciële teelt 
van de FlavrSavr tomaat, die minder snel zacht en rot wordt dan 
een gewone tomaat. FlavrSavr blijft daardoor langer aan de plant 
hangen en ontwikkelt daarmee een betere smaak, heeft een lan
ger leven in de schappen en levert minder afval. Het natuurlijke 
gen dat het rottingsproces bij normale tomaten in werking stelt, is 
eenvoudig vervangen door een gen dat die chemische stof deacti
veert. In 1996 lag de eerste GGO-tomatenpuree in Europese 
supermarkten en begon de verwerking van Montesanto's Roundup 
Ready Soya in voedsel voor mens en dier. Momenteel zit GGO- soja 
of -maïs in zestig procent van de producten in supermarkten, ook 
in Nederland. In de dierlijke productielandbouw kennen we in
middels zalmen die sneller en verder doorgroeien dankzij extra 
zalmgenen die de productie van groeihormonen stimuleren. En in 
Australië laten schapen binnenkort gemakkelijker hun wol los. 

Overdonderd 

In de VS en Argentinië timmert men flink aan de weg. Was het 
aantal geslaagde modificaties aanvankelijk twee tot drie per jaar, 
nu realiseren firma's als Agrevo en Monsanto jaarlijks enkele tien
tallen geslaagde modificaties. 
In de eerste plaats ontwikkelen laboratoria medicijnen zoals 
humiline. Ten tweede kent biotechnologie medische toepassingen 
op mens en dier, zoals het inplanten van een vreemde eicel met de 
eigen genetische informatie bij onvruchtbare vrouwen. Voor xeno
transplantaties worden varkensorganen (lever, nieren, hart) 
geschikt gemaakt voor transplantatie in de mens. 
Toepassingen op voedingsgewassen hebben het doel die gewassen 
'beter', gezonder of zelfs genezend te maken (de zogenaamde 'neu
traceuticals'). De 'gouden rijst' bevat meer provitamine A dan nor
male rijst (maar volgens de antagonisten niet meer dan zilver
vliesrijst). De bekendste, en meest omstreden toepassing is hier 
echter die op belangrijke voedingsgewassen zoals soja en maïs die 
in 'bulk' verbouwd worden op grote monocultuurvelden. De modi
ficatie maakt het cultuurgewas resistent tegen herbiciden zoals 
Roundup, zodat al het onkruid er eenvoudig tussenuit gespoten 
kan worden. Onaangename bijkomstigheid is een terminator-gen 
die het gewas onvruchtbaar maakt, wat alleen in het belang is van 
de zaadleverancier. De ontwikkeling van deze commerciële toe
passing is in de VS en Argentinië zo snel gegaan (zie tabel 1) dat 
deze producten en halfproducten allang hun weg hebben gevonden 
naar de Europese markt, nog voordat hier een uitgesproken stand
punt bestaat over dergelijke toepassingen, de rol van Europese 
overheden en eventuele toelatingseisen. We hebben ons letterlijk 
laten overdonderen. 

Tabel 1: Teelt genetisch gemodificeerde gewassen in 2000 (bron HPA). 

Maïs Soja 
VS 50% 60% 
Argentinië 80% 

EU 1% 
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Vertroebelde discussie 

Hoewel de biotechnologie belangrijke mogelijkheden kan opleve
ren voor de farmaceutische industrie, de land- en tuinbouw en de 
voedingsindustrie, worden de discussies hierover vertroebeld door 
met name de anti-gentechlobby die de consument beïnvloedt met 
op zich redelijk sterke argumenten (zie kaders). Maar de argu
menten tegen commerciële maïs- en sojateelt worden ook in de 
strijd gegooid tegen fundamenteel biotechnologisch onderzoek en 
meer in het algemeen worden het wetenschappelijk, medisch en 
voedselcircuit voortdurend door elkaar gehaald waardoor negatie
ve aspecten te veel aandacht krijgen. Het is van groot belang de 
kluwen te ontwarren en afzonderlijke discussies te voeren die pas 
dan verder kunnen gaan dan het vage gevoel dat biotechnologie 
'eng' is. 
Gentech is feitelijk een containerbegrip voor een complex van ont
wikkeltrajecten, waarvan elk zijn eigen actoren kent: belangheb
benden, deskundigen, producenten en klanten. Elk traject heeft 
ook zijn eigen problemen en risico's die vanwege dat eigen circuit 
van actoren ook als zodanig benaderd moeten worden. 
Een vereenvoudigde scheiding kan er als volgt uit zien: 
• Wetenschappelijk biotechnologisch onderzoek om expertise op te 
bouwen en nieuwe toepassingen te genereren; onderzoek van het 
menselijk genoom voor de medische ontwikkeling, farmaceutische 
toepassing, kwaliteitsverbetering en productieverhoging van voe
dingsgewassen; 
• Toegepast onderzoek van genetisch gemodificeerde planten en 
dieren, met proefvelden en proefdieren; 
• Commerciële productie van gemodificeerde planten, dieren, 
medicijnen; 
• Import, verwerking en verkoop van (producten van) gemodifi
ceerde planten of dieren; 
• Consumptie van (producten van) gemodificeerde planten of die
ren door mens en dier. 
Steeds is hier sprake van biotechnologisch materiaal, maar de vei
ligheids- en controle-eisen zijn zeer uiteenlopend. Bij het verbou
wen van gentechgewassen spelen gevaren als verspreiding van 
genetisch materiaal (via pollen), risico's van inkruisen met andere 
gewassen ('superweeds'), onverwachte bijeffecten (maïs is giftig 
voor de monarchvlinder) en behoud van genetische variatie (biodi
versiteit). Bij het toelaten tot de voedselketen spelen vervolgens 
risico's en effecten van langdurige consumptie. Medische toepas
singen vereisen vaker proefdieren, met alle ethische vragen van
dien. En weer een andere benadering is nodig voor het inschatten 
en ondervangen van risico's bij het vermeerderen of importeren 
van gemodificeerde dieren. 

Ethiek 

Eind 1999 werd in opdracht van de Europese Commissie een opi
niepeiling uitgevoerd in de vijftien lidstaten. Uit de resultaten 
blijkt dat de burgers tot dusver weinig afweten van de ontwikke
lingen in de biotechnologie maar daar toch lang niet allemaal 
gelukkig mee zijn. 41% van de ondervraagden verwacht dat de 
biotechnologie de komende twintig jaar de kwaliteit van het leven 
zal verhogen (was in 1996 46%). Men is optimistischer over de 
informatietechnologie, telecommunicatie en internet. Uit een 
beoordeling van zeven gentech-toepassingen blijken Europeanen 

een afkeer te hebben van genetisch gemanipuleerde voedingsmid
delen. Meer dan de helft is bereid extra te betalen voor 'natuurlijk' 
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voedsel. De meerderheid vindt genetische testen aanvaardbaar 
om ·erfelijke ziektes op te sporen, bacteriën te ontwikkelen voor 

medicijnen en vaccins en vervuiling te bestrijden. Minder enthou
siasme is er voor het klonen van mensen en dieren voor medische 
doeleinden en voor planten die resistent zijn voor insecten. Ame

rikanen staan hier over het algemeen positiever tegenover. 
Naast de angst voor directe risico's speelt bij de Nederlandse con
sument zijn ethisch bewustzijn, dat is onderzocht door de bio-ethi
ci Visser en Verhoog van de Rijksuniversiteit Leiden. De ethiek 

van mensen blijkt een afgeleide te zijn van hun houding jegens de 
natuur, waarbij Visser en Verhoog 'vier grondhoudingen onder
scheiden: de Heerser (met een Dominatie-ethiek), de Rentmeester 
(Zorg-ethiek), de (zoöcentrische) Partner en de (bio- en ecocentri

sche) Participant. Van deze grondhoudingen vinden de Heerser en 
de Rentmeester biotechnologie zeer acceptabel als de mens er 

voordeel bij heeft. De Partner wil waarborgen voor het welzijn van 
een gemodificeerd dier: pijn en ongerief dient voorkomen te wor
den. De Participant vindt biotechnologie verwerpelijk zodra de in
tegriteit en de aard van gemodificeerde levende wezens in het ge
ding is. Het Nederlandse beleid speelt hierop in met voor dieren 
het uitgangspunt 'nee, tenzij ' en voor planten ja, mits'. 

'Voorzichtig vooruit' onvoldoende 

Het Nederlandse bewustzijn moet groeien en de handelsgeest 
moet ontwaken. Op nationaal niveau kunnen nieuwe onderzoeks
en voorlichtingsinstituten de publiciteit richting consument ver
zorgen over veiligheidswaarborgen, de betrouwbaarheid van on
derzoek nagaan en een rol spelen bij de regulering van risico's en 
effecten, ook waar de verantwoordelijkheid bij de producent ligt 
(monitoring). Een stap in de goede richting is de komst van één 
voedselveiligheidsbureau. 
Voor de EU een onafhankelijk voedsel- en medicijnbureau moeten 
worden opgericht naar het model van de Amerikaanse FDA (Food 

Risico's/nadelen gentech 

• Onbekende uitkomst, mogelijk ontstaan giftige stoffen of stoffen die allergieën 

veroorzaken; 

• DNA van virussen en bacteriën in planten kan na consumptie ziektes bij men

sen doen ontstaan; 

• Angst dat gengewassen die resistent zijn tegen antibiotica, de ontwikkeling van 

resistente virussen en bacteriën in gang zetten; 

• Onbekende effecten bij de 'ontsnapping' van genen naar andere gewassen, bij 

voorbeeld via pollen (contaminatie van andere gewassen); 

• Ontstaan 'superweeds', resistente onkruiden, door resistentie tegen herbiciden 

in het DNA van gewassen te brengen; 

• Wantrouwen jegens vijf multinationals met grote greep op zaadmarkt herbici

de-resistente soja en maïs die ook nog een terminatorgen bevatten waardoor on

vruchtbaarheid optreedt en boeren zelf geen zaad kunnen produceren maar 

zowel zaad als het bestrijdingsmiddel (b.v. Roundup) bij producent moeten ko-

pen; 

• Monoculturen zijn per definitie kwetsbaar en beperken natuurlijke biodiversi

teit; 

• Vrees voor bijeffecten die we niet kennen en niet volledig kunnen voorzien. 

Deze problemen kunnen mogelijk niet te keren 'ecologische ramp' ontketenen. 
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and Drug Administration). De Europese Commissie stelt in het op 
12 januari 2000 gepubliceerde 'Witboek Voedselveiligheid' voor om 

een Europese Voedsel Autoriteit op te richten (EVA). Dat is al een 
belangrijke stap, die zich echter beperkt tot een louter adviesbe
voegdheid over alleen de voedselveiligheid. Andere gentech-toe

passingen vallen buiten de bevoegdheid van de EVA. Een bredere 
Europese instantie zou kunnen zorgen voor voorbereiding en har
monisatie van wetgeving. 

Bij een conferentie in Edinburgh van de OESO (Organisatie voor 
Economische Samenwerking en Ontwikkeling) bleek grote behoef
te te bestaan aan een internationale adviesraad inzake biotechno
logie. Analoog aan het Intergovernmental Panel on Climate 
Change (IPCC), dat wetenschappelijke vragen over klimaat en 
broeikaseffect beantwoordt, kan een gentech-forum vragen beant
woorden over de veiligheid van transgene planten, medicijnen, 
industriële processen en milieueffecten. De Europese Unie wil een 
brede maatschappelijke discussie over allerlei aspecten van de 
biotechnologie. In navolging zou eenzelfde discussie op mondiaal 
niveau gevoerd moeten worden over de introductie en toelating 
van nieuwe voedingsmiddelen. 
De ontwikkelingen die mogelijk zijn geworden met het 'overplaat

sen' van genen zijn niet meer te stuiten. Kennis wordt toegepast 
en uitgebreid, dat is een soort natuurwet. Zoals minister Brink
horst eerder in Idee zei: 'Het kan niet on-ontdekt worden'. De ver

dere ontwikkeling van biotechnologie staat met de ministers 
Brinkhorst en Borst ook duidelijk op de D66-agenda. Beiden koer
sen op 'voorzichtig vooruit' om de kansen nii:!t te laten lopen. Maar 
'voorzichtig vooruit' zou hier goed hetzelfde kunnen zijn als 'stil
stand is achteruitgang'. Misschien is meer kracht vereist achter 
de D66-visie op de biotechnologie. Misschien is het geboden deze 
geweldige nieuwe techniek op te pakken en er iets goeds mee te 
doen: risico's onderzoeken en kansen grijpen. Er is nu eenmaal 
geen toekomst zonder biotechnologie . • 

Kansen/voordelen gentech 

• Planten met extra vitamines ('gouden rijst' met provitamine A), anti-kanker

stoffen en minder ongezonde oliën en vetten ('neutraceutica!s'); 

• Conventionele voedingsmiddelen ondergaan ook al veel meer technologische be

handelingen dan we beseffen, en veel minder strikt gecontroleerd (BSE, dioxine); 

• DNA van virussen en bacteriën in planten heeft weinig risico voor de mens 

omdat hij geen plant is en nog nooit ziektes van planten 'overnam'; 

• Voedselvergiftiging stijgt behoorlijk maar dat komt voora! omdat de consument 

zelf de producten niet juist bewaart of bereidt; 

• Milieuvoordelen bij herbicideresistente gewassen, zoals nu a! GGO-katoen, 

-maïs en -soja. Een nauwkeuriger dosering maakt veel minder onkruidbestrij

dingsmiddel nodig; 

• Bescherming plant tegen schadelijke insecten kan behoefte insecticiden sterk 

verminderen; 

• GGO-aardappelen en -rijst zijn beschermd tegen virus- en schimmel infecties 

door een 'viruswerend eiwitlaagje' waardoor gewasschade vermindert en op

brengst vergroot; 

• Ontwikkeling genetische modificaties die gewassen beter bestand maken tegen 

droogte of hitte; 

• Mogelijkheid van planten als vervanger van plastic of biobrandstof, wat veel 

minder milieubelastend is dan de huidige aardolieproducten; 

• Productieverhoging kan de druk verminderen bij nijpend voedseltekort. Wereld

bevolking za! in 2025 de 8 miljard overschrijden, van wie 1 miljard ondervoed 

za! zijn. 
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Biotechnologie en het 
• • voorzorgsprunclpe 

Hoogste tijd voor een maatschappelijk debat 

doo r H en riëtt e Bou t 

V an Greenpeace-activisten in de 
bietenvelden tot wetenschappe
lijk onderzoekers in laboratoria 

en bedrijven tot de ministers Borst en 
Brinkhorst bij Paul Witteman, iedereen 
bedient zich van een eigen retoriek, die 
steeds nauw verbonden lijkt met de eigen 
belangen. Toch is er één zaak waar ze het 

allemaal over eens zijn: 'We moeten voor
zichtig zijn en de risico's die we lopen aan
vaardbaar vinden.' Met de voorzichtigheid 
en goede bedoelingen in het vizier komen 
ze echter tot totaal tegengestelde conclu
sies over hoe het dan verder moet met de 

Over geen enkel veld binnen 
het wetenschappelijk 

onderzoek wordt zoveel 
gesproken als over de bio

technologie. Hoopvolle 
verwachtingen en genuan
ceerde verhalen wisselen 

bedenkingen, angsten, horror 
story's en klinkklare onzin af. 

bekijken hoe onze rentmeesters deze rol 
denken in te vullen. 

De voorzorgsprincipes 

De Nederlandse Vereniging van Biotech
nologen (NBV) heeft in de beroepscode de 
volgende definitie van het voorzorgsprin

cipe opgenomen: 
'art. 2. (. .. ) Dit principe behelst dat bij de 
uitvoering van wetenschappelijk onder
zoek en bij de toepassing van de resultaten 
van het onderzoek voor zover die op dat 
moment voorzien kunnen worden, het uit
gangspunt dient te zijn, dat men niet ver

. '------------------------. 
biotechnologie. De noodzaak om eens ste
vig maatschappelijk te debatteren is niet afgenomen. 
Het voorzorgsprincipe, dat heel onorthodox zoiets behelst als 'bij 
twijfel niet doen', was al bekend in de verzekeringswereld maar 

kwam in 1992 via de Rio Declaratie de biotechnologie binnen. 
Artikel 15 van deze declaratie stelt: 'in order to protect the envi
ronment, the precautionary approach shall be widely applied by 
the States according to their capabilities. Where there are threats 
of serious or irriversible damage, lack of full scientific certainty 
shall not be used as a reason for postponing cost-effective measures 
to pre vent environmental degradation.' 
Wanneer het dus relatief zeker is dat we grote risico's gaan lopen, 
moeten we maatregelen nemen die natuurlijk geld kosten. We 
mogen niet het argument gebruiken 'dat het wetenschappelijk nog 
niet volledig is aangetoond hoe groot die risico's zijn' om niet te 
investeren. Vanuit de natuur- en milieuhoek gestuurd zullen de 
rentmeesters van de aarde met dit principe in de hand de natuur 
en het milieu beschermen voor toekomstige generaties. Maar wie 
zijn die rentmeesters? 
Een gang langs de verschillende belangengroepen leert ons dat 
zowel milieuactivisten, politici, biotechnologen, biologen en che
mici zich die rol toeëigenen. De milieuactivisten beroepen zich op 
het voorzorgsprincipe van Rio, de politici op de discussies binnen 
de EU over het omgaan met risico's en de biotechnologen, biologen 
als chemici op het voorzorgsprincipe dat in hun beroepscodes is 
opgenomen. Daarom is het interessant om eens van dichtbij te 

Drs. lIenriëtte }. 80ul is directeur van ConSciellce, een onderzoeks- en adviesburea IL op 
liel gebied van de maatschappelijke aspectelI vall biomedische ontwikkelingen. 
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der gaat, tenzij men aannemelijk kan maken dat er geen schade
lijke of onomkeerbare gevolgen optreden, dat de risico's in voldoen
de mate kunnen worden ingeschat en dat de mogelijke neveneffec
ten maatschappelijk gerechtvaardigd worden door het doel en de te 
verwachten voordelen van de toepassing'. 
De defInitie van het voorzorgsprincipe in artikel 4 van de beroeps
code van het Nederlands Instituut van de Biologie (NIB!) is nage
noeg hetzelfde, zij het dat men daar niet alleen het uitvoeren van 
wetenschappelijk onderzoek als een mogelijk risico voor de mens

heid ziet maar ook het nalaten ervan als zodanig beschouwt. Kon 
men in het voorzorgsprincipe van Rio 92 nog wel leven met het 
idee dat er risico's bestaan en gaat het daar vooral om het inves
teren in voorzorgsmaatregelen ter beheersing van die risico's, als 
wetenschappelijke beroepsverenigingen leggen de NBV en het 
NIBI vooral het accent op het minimaliseren van de risico's. Als 
die niet geminimaliseerd kunnen worden, geldt het aloude adagi
um 'bij twijfel niet doen'. Hun definities reppen niet van (finan
ciële) investeringen en voorzorgsmaatregelen ten aanzien van 
risicobeheersing. 
De Koninklijke Nederlandse Chemische Vereniging (KNCV) heeft 
weer een andere definitie van het voorzorgsprincipe in haar 
beroepscode: 
'art. 4: (..) Om tot een goede afweging te komen, verdient het aan
beveling dat de chemicus het voorzorgsprincipe hanteert. Dit houdt 
in dat hij zich er naar beste kennis en vermogen van vergewist, dat 
de eventuele risico's en ongunstige neveneffecten van de toepassing 
maatschappelijk gerechtvaardigd worden door het doel en de te 
verwachten voordelen (..)'. 
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'En het ei zei ... '. Aanvaardbaar? Super productieve 'moederkippen' 
in de dop. 

Nederlandse biotechnologische onderzoekers die geen maatschap
pelijke hinder willen ondervinden, kunnen dus maar het beste 
scheikundige worden, en lid van de KNCY. Want haar definitie is 
het minst behoudend van alle hier genoemde principes. Niks mini
maliseren van de risico's, niks 'bij twijfel over mogelijke risico's 
niet doen' (NBVen 
NIBr), niks geldinves
teringen ook, of voor
zorgsmaatregelen ter 
beheersing van de risi
co's (Rio 92). Maar 
heel utilitaristisch kij
ken naar de gevolgen: 
als die gerechtvaar
digd zijn vanwege de 
voordelen, dan kan je 
het risico nemen. 
Volgens actieblad Ra
vage (Gentech special, 
nr 10, 2000) tenslotte 
betekent het voor
zorgsprincipe vooral 
dat wetenschappers 

moeten bewijzen dat hun handelingen, uitvindingen of 
producten veilig zijn voordat die worden geïntroduceerd in 
de samenleving. Daarmee benadrukt Ravage dus het 'nee 
tenzij'-karakter dat ook voorkomt in de definities van de 
NBV en het NIBI. 

Kortom, was het voorzorgsprincipe ooit bedoeld als uit
werking van een gevoelde morele verantwoordelijkheid 
voor het behoud van de aarde, het is in de praktijk een 
'voor-elk-wat-wils'-principe gebleken. Alle goede bedoelin
gen en verantwoordelijkheidsgevoelens van de N eder
landse wetenschappelijke beroepsverenigingen en actie
groeperingen ten spijt, wordt het voorzorgsprincipe met 
name gebruikt als politiek instrument ten gunste van het 
eigenbelang: doorgaan of stoppen. 

Maatschappelijk debat 

Wat we al wisten is dat biotechnologische ontwikkelingen 
echt iedereen aangaan. Zowel de zegeningen als de cata
strofes komen op ons aller dak terecht. En dus is iedereen 
het erover eens dat de risico's ingeschat, minimaal en aan
vaardbaar moeten zijn, ongeacht het belang dat men 
went. Met een technische of wetenschappelijke analyse 
van risico's en gevaren komen we een heel eind, maar om
dat er een grens is aan het kennen, blijft er altijd een 
gebied waarover niets eenduidigs te zeggen valt. Risico's 
inschatten blijft uiteindelijk iets houden van het bekende 
koffiedik kijken. Omdat op dat moment de wetenschappe
lijke bewijsvoering geen verschil meer maakt, belanden 
we in het publieke domein: de beslissing over de voort
gang van biotechnologie is vanaf dat punt dan ook terecht 
een democratische beslissing geworden. Het is dus de 
hoogste tijd voor een maatschappelijk debat. 
Het voorzorgsprincipe kan een cruciale rol van betekenis 
spelen in wt debat. Niet om de wscussie over de voort-
gang van biotechnologie op te lossen en de wereld schoon 
en veilig door te geven aan de volgende generatie. Haar 

rol is met name dat ze de grootste gemene deler vertegenwoorwgt 
tussen allerhande belanghebbenden. Het raakt alle mogelijke sen
timenten: geloof of ongeloof in de wetenschap, beelden over tech
nologie, al dan niet ideologisch ingegeven wensen voor de toe
komst, het goede leven met onzekerheid, en zovoorts. En daar

naast roept het weten
schappers werkelijk 
op om risico's uitge
breid te inven
tariseren, zodat beke
ken kan worden of en, 
zo ja, hoe deze gehan
teerd kunnen worden. 
Niet om meteen op de 
rem te trappen, wel 
om ervoor te zorgen 
dat de ontwikkelingen 
aanvaardbaar zijn 
voor de maatschappij. 
Het zijn fundamentele 
zaken we er werkelijk 
toe doen in discussies 
over biotechnologie .• 
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Genetische revolutie vergt 
politieke actie 

I
s de maatschappij zich deze omwen
teling bewust? Ik waag dat te betwij
felen. Langzamerhand begint door te 

dringen welke vooruitgang de wetenschap 
boekt. In de media en in de politiek wordt 
over steeds meer aspecten van het DNA
onderzoek gesproken. Maar de materie is 
ingewikkeld en de gevolgen zijn nog lang 
niet altijd en allemaal te overzien. Veel 
behoort nog tot het besloten domein van 
wetenschappers en laboranten, die zich 
primair bezighouden met onderzoek en 
niet met maatschappelijke gevolgen. Ik 
koester niet de illusie dat de politiek de 
ontwikkeling kan tegenhouden: dit mag 
overigens ook nooit de bedoeling zijn. Voor 
de politiek ligt wel een belangrijke taak in 
het volgen van het proces, het stimuleren, 
grenzen stellen en vooruitkijken. En men
sen erop wijzen wat er gaande is. Welke 
dilemma's, kansen en risico's vragen een 
maatschappelijk oordeel? 

Marianne Vaatstra 

Eén van die terreinen is het strafrecht. Al 
enkele jaren geleden signaleerde Boris 
Dittrich de ontwikkelingen rond DNA-on-
derzoek in het strafrecht en pleitte hij 

door Thom de Graaf 

Wie wil weten hoe zijn leven 
er in de toekomst uit zal zien, 
is niet langer veroordeeld tot 
de glazen bol van de waar

zegger. Het is de wetenschap 
nagenoeg gelukt om het 'boek 

des levens' bloot te leggen. 
Met deze kennis wordt de 
levensloop meer voorspel

baar én beïnvloedbaar. 
De genetische revolutie 

brengt niet alleen ongekende 
kansen maar ook risico's. 
Eén ding is duidelijk: de 

ontwikkelingen in het DNA
onderzoek hebben een 

enorme impact op 
de gehele samenleving. 

. --------

voering. In zaken als die van de Utrechts 
serieverkrachter en de moord op Marianne 
Vaatstra heeft DNA-onderzoek ertoe ge
leid dat onschuldige verdachten van hun 
verdenking werden verlost. In andere za
ken, zoals de Puttense moordzaak, is naja
ren een doorbraak mogelijk. 
Daarnaast is grootschalig DNA-onderzoek 
een snelle manier om een groot aantal 
potentiële verdachten uit te sluiten. Men
sen kan worden gevraagd om op vrijwillige 
basis materiaal af te staan dat meteen 
wordt vernietigd als blijkt dat het niet 
overeenkomt met het daderspoor. 
Maar deze methode is nog omstreden. D66 
is geen principieel tegenstander van groot
schalig DNA-onderzoek. Bij zeer ernstige 
misdrijven, zoals de moord op een kind, 
moet alles uit de kast worden gehaald om 
het misdrijf op te helderen. Eerst met ge
woon opsporingswerk maar als dat tot 
niets leidt, mag een grootschalig DNA-on
derzoek niet bij voorbaat uitgesloten wor
den. Bij wijze van proefproject zou he 
goed zijn om in een onoplosbare zaak een 
grootschalig DNA-onderzoek te houden en 
dat goed wetenschappelijk te evalueren. 
Vanzelfsprekend moet dit onderzoek met 
voldoende waarborgen worden omgeven. 

voor uitbreiding van de wettelijke mogelijkheden. Dit najaar be
handelt de 'l\veede Kamer een wetsvoorstel maar dat betekent 
niet dat het onderwerp daarna uit het politieke aandachtsveld kan 
verdwijnen. Voortschrijdende ontwikkelingen vragen om voortdu
rende oplettendheid. Relevant blijft de vraag hoe de privacy 
gewaarborgd blijft bij het vaststellen en bewaren van DNA-profie
len, ook in niet-justitiële databanken. En is er wel voldoende aan
dacht voor de rol van DNA-onderzoek in strafrechtelijke opleidin
gen en beroepen? Het zou nuttig zij~ om op elk arrondissement 
een gespecialiseerde DNA-officier van Justitie aan te stellen die 
zijn collega's met raad en daad terzijde kan staan bij ingewikkel
de vragen rond DNA en contactpersoon kan zijn voor Nederlands 
Forensisch Instituut, politie en parket. 

In de toekomst is het mogelijk een DNA-profiel te gebruiken waar
uit uiterlijke kenmerken, etnische origine en misschien gedrags
aspecten kunnen worden afgeleid. We willen graag de misdaad 
met nieuwe middelen bestrijden, maar betekent dit ook dat de 
overheid tot in al onze haarvaten mag doordringen? 

Bij de opsporing van misdrijven is DNA-materiaal op de plaats 
van het delict steeds vaker een belangrijke schakel in de bewijs-

De (Illleur is voorz;Uer van de Tweede-Kamerfractie van D66 
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Beellmergstamcel1en 

Een ander terrein waarop DNA-onderzoek een belangrijke rol 
speelt is de gezondheidszorg. Het gaat dan zowel om de voorspel
lende geneeskunde als om de humane gezondheidszorg. De ont
wikkelingen in de voorspellende geneeskunde leiden tot nieuwe 
(persoonsgerichte) vaccins, geneesmiddelen en onderzoeksmetho
den die morele en financiële implicaties hebben. Zo moeten we ons 
bij genetische screenings goed realiseren wat de consequentie 
zijn. Heeft het zin om te screenen op onbehandelbare aandoenin
gen? En hoe ver mogen we gaan bij ongeboren kinderen? InAme
rika hebben onlangs ouders van een meisje met een ernstige erfe-
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Thofll de Graaf op hel D66 congres 

lijke stofwisselingsziekte door genetische selectie een reageerbuis
baby verwekt die cellen bezit waarmee hun dochter kan genezen. 
Voor het dochtertje is de meest succesvolle behandelingsmethode 
implantatie van gezonde beenmergstamcellen van iemand met 
een vergelijkbaar afweermechanisme, zoals iemand in de naaste 
familie. Het was de eerste keer dat een embryo op iets anders dan 
mogelijke genetische afwijkingen werd geselecteerd en een vraag 
voor de toekomst is of we een dergelijke selectie willen van baby's 
op deze en andere criteria (uiterlijk en intelligentie). 
In het verlengde ligt de vraag of zelftests over de toonbank ver
kocht mogen worden. Wie bewaakt het recht om te weten en het 
recht om niet te weten? Over welke gegevens mogen verzekeraars 
beschikken? Doet de kennis over genetische aanleg afbreuk aan 
het solidariteitsbeginsel waarop ons ziektekostenstelsel is geba
seerd? Hierover moet duidelijke regelgeving komen. 
In de humane gezondheidszorg speelt naast de medisch-ethische 
afweging ook de beoordeling van nut en risico een belangrijke rol. 
Gentherapie is een techniek die zeer doelgericht de erfelijke eigen
schappen van mensen kan veranderen. Met een gentherapie tegen 
diabetes hoeft de patiënt niet meer zelf insuline te spuiten, maar 
krijgt hij genetisch veranderde cellen die insuline produceren 
zodra het lichaam daaraan behoefte heeft. Als het op lange termijn 
mogelijk is een gentherapie te ontwikkelen voor Alzheimer, reuma 
en een aantal hart- en vaatziekten, dan kunnen mensen oud wor
den zonder deze bekende chronische ziekten. Een risico is dat 
onbekend is of er andere ziekten voor in de plaats zullen komen. 
En een andere vraag is de toelaatbaarheid van het risico dat de 
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natuurlijke verscheidenheid van de mens wordt aangetast. Voo!' 
dit alles geldt dat het in het licht moet worden bezien van de 
onomkeerbaarheid van de veranderingen. Een ander voorbeeld is 
xenotransplantatie, waar het individuele nut van een vervangend 
orgaan moet worden afgewogen tegen het onbekende risico dat 
een ziekmakend virus zich onder de bevolking verspreidt. 

Fundamenteel debat 

Ook over DNA-toepassingen in de landbouw en de productie van 
voedsel zijn in de Tweede Kamer al debatten gevoerd, maar tot n~ 
toe zijn die te veel gekenmerkt door besluitvorming per onder
werp. Een fundamenteel debat over de afweging van nut en risico 
in wetgeving en de rol van de politiek en het bedrijfsleven is wen 
selijk. Dat vereist dat de voor- en nadelen van genetisch gemodifi
ceerd voedsel aan een gedegen analyse worden onderworpen, met 
onderkenning van emoties en onzekerheden die een rol spelen. 
Mogelijke voordelen zijn de kansen die ontstaan voor milieuvrien
delijker teeltmethoden waarbij minder bestrijdingsmiddelen 
nodig zijn, en voor kwalitatief hoogwaardiger voedsel. Het zou ook 
mooi zijn als transgene voedselproductie zou bijdragen aan het 
verlichten van wereldvoedsel- en armoedeproblemen. Daar staat 
tegenover dat met genetisch gemodificeerde voeding nog weinig 
ervaring bestaat en dat nog relatief weinig met zekerheid te zeg
gen is over de gezondheids- en milieu-effecten op de lange termijn. 
Verder is het de vraag in hoeverre de kansen daadwerkelijk wor
den benut. De Tweede-Kamerfractie van D66 heeft zich op het ter-
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rein van voedselveiligheid laten adviseren door de commissie
Zegveld, die het afgelopen voorjaar tot een aantal waardevolle 
bevindingen is gekomen. Voorop staat dat voedsel, dus ook trans
geen voedsel, veilig moet zijn voor consument èn milieu. Ook moet 
de consument de gelegenheid hebben om te kiezen of hij/zij wel of 
geen transgeen voedsel tot zich wil nemen. Bij de introductie van 
met nieuwe technologieën geproduceerd voedsel moet daarom een 
voorzichtige introductie worden afgedwongen. Consumenten moe
ten goed worden voorgelicht, met name door een deugdelijke eti
kettering. Risico's moeten meer dan nu zoveel mogelijk kwantita
tiefin kaart worden gebracht. 
Desondanks kunnen er in sommige gevallen twijfels blijven 
bestaan over de grootte en de ernst van bepaalde risico's. Met ons 
voedsel en milieu kunnen we wat mij betreft niet voorzichtig 
genoeg omspringen, maar een verabsolutering van het voorzorgs
principe draagt het gevaar in zich dat we bijna geen enkele tech
nologie meer zouden kunnen ontwikkelen en toepassen. Er is dus 
in ieder geval een strenge toetsing op het gebied van volksgezond
heid en milieu nodig maar tegelijkertijd is het nodig om ervaring 
op te bouwen voor het leren omgaan met risico's. De oplossing van 
het dilemma kan gevonden worden in het aanbrengen van een 
koppeling tussen risico's en nut en noodzaak van toepassingen. 
Dit zou betekenen dat bij onzekerheid of controverse over de groot-

De Kamer wacht nota's die 

kabinet op deelterreinen 

afscheidt, lijdzaam af 
------

te en ernst van risico's, in eerste instantie alleen (toepassingen 
van) technologieën met een groot maatschappelijk nut dan wel 
noodzaak worden toegestaan of gesubsidieerd. 
Ten slotte hebben de ontwikkelingen in het DNA-onderzoek in 
bredere zin ook gevolgen voor de Nederlandse economie en de 
inrichting van ons onderwijs. Met octrooiverlening zijn grote 
belangen gemoeid. Hoe is het investeringsklimaat in Nederland 
voor bedrijven die te maken hebben met biotechnologie? 
Daarnaast hangen de ontwikkelingen in en toepassing van DNA
onderzoek in Nederland samen met de ruimte die hiervoor in 
onderwijs en wetenschap wordt geboden. Volgens mij hebben wij 
nog onvoldoende aandacht voor de ontwikkelingen en behoeften in 
de sfeer van bio-informatica. Hetzelfde geldt voor de maatschap
pelijke aspecten rond biotechnologie (ethische vraagstukken, 
regelgeving, economie, octrooien en dergelijke). De capaciteit van 
laboratoria lijkt ook nog onvoldoende berekend op de toename van 
genetisch onderzoek. 

Eigen onderzoel .. .srol 

Dit is slechts een greep uit de aspecten van de genetische revolu
tie die om een maatschappelijk antwoord vragen. De samenleving 
moet worden betrokken bij de ontwikkelingen omdat zij iedereen 
aangaan. De politiek moet zich voorbereiden op de vraagstukken 
die hieruit voortvloeien. De signaleringsfunctie van de 'l\veede 
Kamer gaat meestal niet veel verder dan het aan de orde stellen 
van incidentele en compacte kwesties. Een parlementariër maakt 
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zich liever druk om het millenniumprobleem dan dat hij zic 
geroepen voelt in kaart te brengen wat de impact van informatie 
en communicatietechnologie voor de langere termijn op onze 
samenleving is. Vorig jaar heeft D66 de politiek opgeroepen om d 
nieuwe economie als ontwikkeling serieus te nemen. Ministe 
Jorritsma kon toen nog zeggen: 'De nieuwe economie is bedrog.' 
Pas veel later, toen uit het daaropvolgende wetenschappelijk e 
maatschappelijk debat het tegendeel bleek, is zij in actie gekomen. 
De Kamer stelt zich bij nieuwe, veelomvattende vraagstukken te 
afwachtend op. De eigen onderzoeksrol komt onvoldoende van de 
grond. Grote thema's worden versnipperd behandeld, wat leidt to 
een onsamenhangend beeld. Zo laat de politiek veel kansen liggen 
om zich goed voor te bereiden op belangrijke politieke vraagstuk
ken. 
Met de genetische revolutie dreigt nu precies hetzelfde te gebeu
ren. De 'l\veede Kamer wacht de nota's die het kabinet op deelter 
reinen afscheidt lijdzaam af, zonder te letten op het bredere ver· 
band van de ontwikkeling. Veel vragen blijven onbeantwoord. 
Terwijl het voor álle partijen van belang is om goed geïnformeerd 
te zijn over politiek lastige onderwerpen, zeker als medisch-ethi
sche dilemma's een rol spelen. Zorgvuldige voorbereiding doe 
recht aan de eigen specifieke inzet en afweging van partijen 0 

grond waarvan zij het debat zullen voeren. De genetica is bij uit· 
stek een onderwerp dat vraagt om pro-actief onderzoek door he~ 
parlement. 

Ik ben niet bevreesd dat mijn voorstel tot een parlementaire 
inventarisatie een herhaling van zetten wordt en alleen maar 
leidt tot nog meer onderzoek en nog meer debat. Het is juist wran 
om te zien dat door instituten en organisaties veel onderzoe 
wordt gedaan en maatschappelijke debatten worden gevoerd waar 
de politiek te weinig en te vrijblijvend gebruik van maakt. Da 
ligt nu precies de toegevoegde waarde van een breed, goed opge 
zette parlementaire inventarisatie: hierbij wordt kennis verza
meld en op een efficiënte manier gebruikt. Walter Zegveld pleit 
in het Financieele Dagblad van 8 september jl. voor een nationaal 
debat over genetisch onderzoek, goed voorbereid en breed gedra
gen, met betrokkenheid van burgers en met gebruik van de media 
En dat is naar mijn mening ook precies waar het initiatief in moe~ 
uitmonden. Vooraf moet worden gepreciseerd over welke concre 
onderwerpen het debat moet gaan en wat daarbij de politieke 
vraagstelling is. Het is niet eenvoudig om een pro-actief onderzoek: 
en debat op te zetten. Maar ook daarbij moet de 'l\veede Kamel1 
meer gebruik maken van de kennis die onderzoeksinstituten al in 
huis hebben. Ik vind dat de 'l\veede Kamer moet overwegen om de 
ondersteuning van haar onderzoeksrol te institutionaliseren. I 
het Deense parlement werkt dit heel goed: een instituut, verge· 
lijkbaar met het Rathenau Instituut, organiseert voor Kamer 
commissies hoorzittingen waar experts en wetenschappers hun vi 
sie geven op bepaalde technologische ontwikkelingen. Hierdoor 
zal de wetenschap ook aangespoord worden tot een meer ope I 

houding over eigen onderzoeksresultaten. 
Bij de algemene politieke beschouwingen in september is gebleken 
dat het D66-voorstel voor een parlementaire inventarisatie, die 
gebruik maakt van de wetenschappelijke kennis die voorhande 
is, ook de steun van andere fracties geniet. Een bijzondere com
missie uit de Kamer zou hierin het voortouw moeten nemen. Het 
is grote winst dat de 'l\veede Kamer een groot maatschappelijk 
vraagstuk ook als zodanig lijkt te willen erkennen. Want als heti 
parlement daarin geen rol speelt, waarin dan wel? • 
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Keuzevrijheid conSUlllent centraal 

D 66 is een sociaal-liberale partij. Men
sen moeten vrij kUllOen kiezen voor 

een leven waarin zij zich prettig voelen, en 
een schoon leefmilieu is daarvoor één van 
de basisvoorwaarden. We zijn daardoor ook 
een progressieve partij, die openstaat voor 
nieuwe ontwikkelingen en die op hun effec
ten beoordeelt. Biotechnologie niet anders 
dan andere nieuwe ontwikkelingen. 

Biotechnologie biedt grote mogelijkheden: 
nieuwe medicijnen met een betere werking 
en minder bijwerkingen, minder verspilling 
van grondstoffen en schonere, goedkopere 
en soms zelfs veiliger productie van tradi
tionele en nieuwe chemische producten. 
Maar biotechnologie roept ook grote vragen 
op. Het gebruik van levende organismen 
brengt nieuwe ethische problemen met zich 
mee. Vragen over de waardigheid van het 
dier deden zich vroeger in de bioindustrie 
ook al voor, maar ze dringen zich bij gene
tisch gemodificeerde organismen (GMO's) 
nog sterker op. Als D66'ers zijn we daar 
gevoelig voor. Anderen kUllOen, vanwege 
hun geloofsovertuiging, grote bezwaren 
hebben tegen genetische modificatie als 
zodanig. Dan is er nog het effect op ons leef
milieu: met name in de akkerbouw kunnen 
GMO's zich gemakkelijk verspreiden, ter
wijl vaak nog onbekend is of, en zo ja hoe, 
hun genen daarbij voortbestaan. Het lange
termijneffect van de consumptie van GMO's 
op onze gezondheid is ook niet altijd 
bekend. GMO-rijst en andere gewassen 
kunnen ontwikkelingslanden helpen het 

Pet/eete pa.tat? 

hongerprobleem effectief te bestrijden, 
maar dit leidt ook tot een eenvormiger 
geografische verdeling van soortenrijkdom, 
wat lokaal de vatbaarheid voor planten
ziektes en plagen kan doen toenemen. 
Omdat GMO's vaak onvruchtbaar zijn, 
maakt het boeren in ontwikkelingslanden 
bovendien afhankelijk van grote westerse 
zaadveredelingsbedrijven. 

Het is een grote uitdaging voor D66 om de 
risico's en kansen rationeel tegen elkaar af 
te wegen en verstandig beleid te voeren. 
Goede wettelijke regelingen zijn noodzake
lijk om het individu te beschermen. Globali
seringseffecten als de open Europese bin
nenmarkt en de WTO vereisen dat die rege
lingen vaak supranationaal zullen zijn. De 
WTO-regels laten het weigeren van een 
product momenteel alleen toe als het aan
toonbaar slecht is voor de gezondheid. De 
EU is daardoor verplicht om niet alleen 
Amerikaans hormoonvlees, maar ook gene
tisch gemodificeerde maïs en soja op haar 
markt toe te laten. 

In de huidige handelsoorlog tussen de VS 
en de EU gaat de discussie ervan uit dat 
landen kUllOen bepalen wat mensen wel en 
niet moeten eten. Als sociaal-liberaal is het 
voor mij echter essentieel dat het individu
ele recht op keuzevrijheid ook bij deze 
vraagstukken blijft bestaan. De consument 
moet centraal staan, niet het product. 
Iemand die, om wat voor reden dan ook, 
geen GMO-houdende producten wenst te 
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eten, moet die mogelijkheid hebben. De 
Amerikanen betogen dat je die keuzevrij
heid prima kunt toevertrouwen aan de vrije 
markt, maar dat is volgens mij alleen moge
lijk als die markt zodanig is georganiseerd 
dat beide keuzemogelijkheden voortbe
staan. Een verplicht etiket 'GMO-houdend' 
voor producten waarop dat van toepassing 
is heeft dan ook veruit de voorkeur boven 
een (optioneel) label 'GMO-vrij'. De tweede 
mogelijkheid zou de GMO-vrije markt 
waarschijnlijk reduceren tot een niche
markt (zoals helaas nog steeds producten 
met bio-Iabel). Voor de meeste voedselpro
ducenten heeft deze goedkoopste oplossing 
de voorkeur, maar omdat ze GMO-vrije pro
ducten duurder en moeilijker verkrijgbaar 
maakt, levert dit consumenten de minste 
keuzevrijheid. 

De EU is in dit alles een belangrijke speler, 
die overigens veelal aan onze kant staat, 
zeker bij de mondiale handelsconflicten 
hierover. Zo onderhandelt de Europese 
Commissie namens alle EU-landen over 
aanpassing van de WTO-regels en liggen 
vooral de Amerikanen dwars. De EU hand
haaft, ondanks toenemende druk vanuit de 
WTO, de VS en sommige lidstaten, nog 
steeds een moratorium op toelating van 
nieuwe GMO's. Zeven GMO's zijn nu tot de 
Europese markt toegelaten, alle andere zijn 
verboden. Omdat GMO's ook wel eens per 
ongeluk in een product terechtkomen (om
dat in een silo eerder GMO-houdende pro
ducten hebben gezeten), heeft het Europees 
Parlement dit voorjaar een wet aangeno
men die etikettering verplicht stelt voor 
producten die meer dan 1% GMO's kUllOen 
bevatten. Een andere regeling, die bedrij
ven volledig aansprakelijk stelt voor alle 
eventuele gevolgen van proefnemingen met 
GMO's, heeft het mede door toedoen van de 
VVD helaas net niet gehaald. Hiervoor 
wachten we nu op een initiatief van de 
Europese Commissie. De D66-eurofractie 
blijft zich voor dit soort wetgeving inzetten. 
De keuzevrijheid van de consument staat 
daarbij nog steeds voorop .• 

Lousewies "on der Laan is voorzit/er van de 
D66-Eurofractie 
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Politiek pikt signalen niet op 
Meer dan de helft van de Nederlanders 

(52%) wil dat voeding met genetisch 
gemanipuleerde ingrediënten wordt verbo
den. Dat blijkt uit een recent onderzoek van 
Intomart in opdracht van AVRO's Netwerk. 
Een inventarisatie van Greenpeace leert 
dat het bedrijfsleven inmiddels massaal re
ageert op deze afwijzende houding. Heel an
ders reageert de politiek. De onlangs door 
het kabinet gepubliceerde Integrale Be
leidsnota Biotechnologie (lEB) is een weinig 
geruststellend document, vindt de milieuor
ganisatie. 

De aanname dat gen
voedsel 'wezenlijk 
gelijkwaardig' is aan 
conventioneel voedsel 
is wetenschappelijk 
omstreden 

Tientallen bedrijven (waaronder Melkunie, 
HAK, Honig, Heinz en Mars) hebben 
Greenpeace een schriftelijke verklaring 
gestuurd waarin ze melden dat ze geen ge
bruik (meer) maken van ingrediënten die 
met behulp van gentechnologie zijn gepro
duceerd. Terwijl het bedrijfsleven signalen 
vanuit de bevollUng over genvoedsel dus 
begint op te pikken, lijken ze tot de Neder
landse politiek maar niet echt door te willen 
dringen. In de nieuwste beleidsnota blijft 
het kabinet het antwoord schuldig op de ve
le vragen die maatschappelijke organisaties 
en de wetenschap stellen over het genetisch 
veranderen van onze voeding en (daarmee 
samenhangend) onze landbouw. De belang
rijkste kritiekpunten op een rij: ' 

1) Er bestaat gerede twijfel over de veilig
heid van genetisch gemanipuleerd voedsel. 
De aanname dat genvoedsel 'wezenlijk ge
lijkwaardig' is aan conventioneel voedsel is 
wetenschappelijk omstreden. Engelse on-

Geert Ritsema is campagnemedewerker 
biodiversiteit bij Greenpeace Neder/wul 

derzoekers wijzen erop dat de huidige tes
ten ontoereikend zijn en noemen die zelfs 
'pseudo-wetenschappelijk'. 'Aantonen dat 
genetisch aangepast voedsel chemisch iden
tiek is aan de natuurlijke variant levert 
niet het bewijs op dat dit voedsel veilig is 
voor menselijke consumptie', schrijven zij in 
het tijdschrift Naturel . In een recent advies 
aan minister Borst wees de Gezondheids
raad erop dat de testen met de ' Round-up 
Ready' soja van het Amerikaanse bedrijf 
Monsanto 'tekort schieten', en dat terwijl 
het product al jarenlang is toegestaan in 

duizenden artikelen die dagelijks in 
de supermarkt te koop zijn. De moge
lijke gevolgen voor de gezondheid van 
al dit genvoedsellopen uiteen van het 
ontstaan van nieuwe toxinen en 
allergenen tot resistenties tegen anti
biotica. Het Plant Research Interna
tional van de Universiteit Wagening
en inventariseerde onlangs dertig 
kennishiaten en controverses op het 
gebied van de agrarische biotechnolo
gie, waarvan een opmerkelijk aantal 
ligt op het gebied van de voedselvei
ligheid. Het ontbreken van voldoende 

kennis maakt het volgens de onderzoekers 
'onmogelijk om op dit moment op adequate 
wijze de mogelijke risico's van GM-voedsel 
in zijn algemeenheid en in bijzondere geval
len te beoordelen.'2 
Het zou voor de hand liggen dat het kabinet 
naar aanleiding van dergelijke verontrus-
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tende berichten onverwijld verbeteringen 
aankondigt van de testen op genvoedsel. 
Maar noch in de lEB, noch in andere ka
binetstukken is hierover iets terug te vin
den. Heeft de politiek dan helemaal niets 
geleerd van de BSE-affaire en de dioxine
crisis ? 

2) Natuur- en milieuorganisaties over de 
hele wereld vrezen dat het op grote schaal 
ingrijpen in de genetische structuur van 
micro-organismen, planten en dieren zal 
leiden tot aantasting van de biodiversiteit. 
Genetisch veranderde organismen die een 
keer in het milieu zijn losgelaten, versprei
den zich via bodem en lucht en kunnen hun 
eigenschappen (op onomkeerbare wijze) 
overdragen op andere organismen. Boven
dien blijkt het gedrag van genetisch veran
derde organismen vaak onvoorspelbaar te 
zijn. Ook toepassingen van genetisch mani
pulatie in het milieu die al door bevoegde 
instanties waren goedgekeurd, bleken later 
toch schadelijk te zijn. Zo ontdekten we
tenschappers van de Oregon State Univer
sity in 1994 dat Klebsiella planticola, een 
genetisch veranderd micro-organisme, 
planten doodde terwijl de niet genetisch 
gemanipuleerde organismen dat niet de
den3. Het organisme was toen al goedge
keurd door het Environmental Protection 
Agency voor gebruik in het milieu. In 
Noord-Nederland moesten vorig jaar op last 
van VROM honderden hectares genaardap-



pelen gerooid worden nadat het European 
Scientific Committee on Plants het signaal 
had gegeven dat deze aardappelen, waar
voor Avebe een vergunning van de overheid 
had, mogelijk schade opleveren aan mens 
en milieu. De aardappelen hadden zich in
middels al volop in het milieu verspreid. 
Deze voorbeelden laten duidelijk zien dat 
de gevaren van genetisch manipulatie niet 
kunnen worden afgedaan met de opmer
king dat 'nul-risico's niet bestaan', zoals de 
Integrale Nota Biotechnologie stelt. Het 
probleem is dat risico's (nog) niet voorspel
baar zijn en dus niet kunnen worden 
gecalculeerd. Daarom is het ook onmoge
lijk om, zoals het kabinet suggereert, een 
afweging te maken tussen voor- en nade
len. Greenpeace vindt dat genetisch veran
derde organismen niet in het milieu mogen 
worden geïntroduceerd zolang over de risi
co's nog zo veel wetenschappelijke onzeker
heid bestaat. 

3) In de !BB stelt het kabinet dat de 'moder
ne biotechnologie' bijdraagt aan een duur
zamer landbouw. Maar: als genetische ma
nipulatie werkelijk zo veilig is voor het mili
eu, waarom willen grote verzekeringsmaat
schappijen (zoals vezekeringsgigant Swiss 
Re) dan de risico's van genetische manipu-

THEMA 

latie niet verzekeren? En waarom rept de 
!BB met geen woord over de aansprakelijk
heid voor schade die aan het milieu en de 
(biologische) landbouw kan worden aange
richt? Waarom maakt het kabinet geen ver
gelijking tussen de duurzaamheid van ver
schillende vormen van landbouw, waaron
der biologisch landbouw, voordat ze de con-

I 

Heeft de politiek 
dan niets geleerd 
van de BSE-affaire 
en de dioxine-crisis? 

clusie trekt dat gen technologie niet meer 
uit de landbouw is weg te denken? 
Helaas ziet Landbouwminister Brinkhorst 
de bezwaren tegen genetische manipulatie 
vooral als een communicatieprobleem. Als 
we het maar goed uitleggen, zal de consu
ment het wel aanvaarden, aldus de minis
ter in een recent interview in Idee. Dat gen
technologie wel eens minder veelbelovend 
zou kunnen zijn en dat de consument gelijk 
heeft met zijn wantrouwen, lijkt voor hem 
bij voorbaat uitgesloten. De 'l\veede Kamer 
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heeft hopelijk meer oog voor de vele onop
gehelderde vragen. Het idee van D66-fracti
voorzitter Thom de Graaf om een 'fact-fin
ding-mission' te houden biedt hiervoor inte
ressante aanknopingspunten. Ook is een 
maatschappelijke debat nodig, maar dan 
wel met een open vraagstelling en niet per 
se gericht op de acceptatie van biotechnolo
gie, zoals de hoogste biotechnologieambte
naar van LNV Wermuth wil. Anders gaat 
het maatschappelijk debat over biotechno
logie wel erg lijken op het kernenergiede
bat uit de jaren tachtig, waarvan de uit
komsten ook al van tevoren vaststonden . • 

Noten 

1. E.Millstone, E.Brunner, S. Mayer, In: 
Nature, volume 401, 7 october 1999. 
2. AJ.C. de Visser, E.H. Nijhuis, J.D. van 
Elsas & T.A. Dueck: Crops of Uncertain 
Nature?, Plant Research International, 
augustus 2000 
3. M.T. Holmes et aL , 'Effects of Klebsiella 
planticola on soil biota and wheat growth in 
sandy soils', In: Applied Soil Ecology, 
Vol.326, 1998, pp. 1-12. 
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Unieke gedragscode Rabobank 

G enetisch gemodificeerde planten, die
ren en voedselproducten lijken een 

vast onderdeel te worden van het dagelijks 
leven. Maar ook de scepsis en zorg over 
(maatschappelijk) nut en risico van de gen
technologie nemen toe, en de weerstand 
groeit. Bedrijven, politiek en wetenschap 
lijken niet meer vanzelfsprekend de meest 
geloofwaardige boodschappers. Het kabinet 
heeft voor volgend jaar een groot biotechno
logiedebat aangekondigd maar de Rabo
bank Groepl (verder: Rabobank) heeft daar 
niet op willen wachten. Zij publiceerde op 
25 augustus jl. als eerste financiële instel
ling ter wereld een eigen gedragscode inza
ke gentechnologie. Wat beweegt de van 
oudsher 'agrarische' bank? 

De Rabobank, actief in 38 landen, is een 
prominente financier van de Nederlandse 
agrarische sector en een leidende bank in 
de internationale 'Food & Agribusiness'. Ze 
is ook een belangrijke financier in de ge
zondheidszorg. In beide sectoren wordt de 
Rabobank niet alleen dagelijks geconfron
teerd met ondernemingsinitiatieven maar 
ook met vragen over haar houding tegen
over genetische modificatie (GM). 
De vigerende Nederlandse en Europese 
wet- en regelgeving biedt onvoldoende hou
vast om maatschappelijk verantwoord te 
anticiperen op de ontwikkelingen in de gen
technologie. Regelgeving loopt vaak achter 
nieuwe ontwikkelingen aan. Ook mondiaal 
is er geen wet- en regelgeving. Tegen deze 
achtergrond heeft de Rabobank, in lijn met 
haar coöperatieve karakter en maatschap
pelijke opstelling, een gedragscode gefor
muleerd. Zij wil daarmee transparantie 
scheppen tegenover haar zeven miljoen 
klanten, 54.000 medewerkers en 500.000 
leden, maar ook tegenover de samenleving. 
Allen kunnen de bank voortaan aanspreken 
op haar houding. 

Ir. August Sjallw-Koen-Fa is hoofd Agrari,lch Onderzoek 
binnen de Slafgroep Economisch Onderzoek van Rabo
bank Nederland en ontwerper en coördinator van rie 
gedragscode inzake genetisch modificatie van de Rabo
ban!.' Groep. Hij dankt lIa/L! Ludo van Mierlo voor zijn 
commenlaar. 
De GM-gedragscode is opvraagbaar bij Rabobank 
Corporale Communicatie. tel: 0302162822. 

ArnbitieverMa ring 

Natuurlijk is de Rabobank geen weten
schapscentrum in gen technologie en even
min is zij een moraalridder. De bank wil 
geen vormgever zijn van een sector, of par
tij kiezen voor een beleid. Zij wil veeleer fa
cilitator zijn van ontwikkelingen en ambi-

Rabobank is geen 
wetenschapscentrum . . .. 
en evenmln lS ZlJ 
een moraalridder 

ties van klanten en heeft daarbij een eigen 
verantwoordelijkheid, verankerd in haar 
ambitieverklaring. Daarin staat het belang 
van de klant voorop en is de financiële ge
zondheid van de Groep randvoorwaarde. 
Met haar activiteiten beoogt de Rabobank 
bij te dragen aan een duurzame ontwikke
ling van welvaart en welzijn door een zorg
vuldige omgang met natuur en leefmilieu. 
De Rabobank vindt dat gentechnologie een 
belangrijke factor is die een positieve bij
drage kan leveren aan het oplossen van een 
aantal sociaal-maatschappelijke vraagstuk
ken in de volksgezondheid, duurzame voed
selproductie en voedselzekerheid. Zij onder
kent echter ook de gevaren en bezwaren te
gen genetische modificatie, zoals de kans op 
monopolievorming en afhankelijkheidsrela
ties die levensbedreigend zijn voor kwets
bare delen van de samenleving en de kans 
op rnilieudegradatie. De bank vindt ook dat 
de keuzevrijheid van consument én produ
cent gewaarborgd moet zijn en wenst niet 
betrokken te zijn bij financieringen die haar 
in gevaar kunnen brengen. Primaire keuze 
is dat de Rabobank fmancieel niet betrok
ken wil zijn bij het klonen of genetisch mo
dificeren van mensen. Bij dieren hanteert 
de bank het 'nee tenzij'-principe en bij plan
ten en micro-organismen het 'ja mits'-prin
cipe. 
De bank heeft een modeltoets ontwikkeld 
die een activiteit of financiering onderwerpt 
aan een zes kritische aandachtspunten2. 
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Doorslaggevend bij de eindafweging is het 
maatschappelijk draagvlak. 
De gedragscode Genetische Modificatie kan 
direct worden toegepast door alle onderde
len van de Groep. 'ibch vergt de volledige 
doorvoering enige tijd. Bij de invoering heb 
je namelijk te maken met bestaande klan
ten en contracten die je niet zomaar kunt 
opzeggen. Ook kost het tijd om alle proce
dures soepel te laten verlopen en klanten 
aan onze gedragscode te laten wennen. 
Jaarlijks kan men in het (duurzaamheids) -
jaarverslag lezen hoe de voortgang van de 
toepassing van de gedragscode GM ver
loopt. Tot slot, de gedragscode is niet voor 
eeuwig vastgelegd. Ethische grenzen zijn 
net zo min statisch als kennis en inzichten. 
Periodieke herijking van de gedragscode is 
dan ook vanzelfsprekend. 

Sinds de publicatie van de gedragscode GM 
kreeg de bank bijzonder veel reacties, zowel 
nationaal als internationaal, van maat
schappelijke organisaties, bedrijven, weten
schap, beleidsinstanties, religie, politici en 
individuele burgers. Daaruit blijkt een gro
te behoefte aan transparantie en publieke 
participatie bij de culturele integratie van 
de gentechnologie. De gedragscode heeft zo 
een nieuwe impuls gegeven aan de vastge
lopen maatschappelijke discussie. De vele 
reacties inspireren bovendien tot nieuwe 
financiële producten en diensten die vol
doen aan onze gedragscode . • 

Noten 

1. De Rabobank Groep bestaat uit ruim 400 
lokale coöperatieve Rabobanken, de centra
le coöperatie Rabobank Nederland en spe
cialistische dochterondernemingen zoals 
Rabobank International (corporate en in
vestment banking), Interpolis (verzekerin
gen), De Lage Landen (leasing), Gilde (par
ticipaties) en Robeco (beleggingen). 
2. Maatschappelijk nut, alternatieven, we
tenschappelijk risicobeheer, dierwelzijn en -
veiligheid, specifieke wet- en regelgeving en 
maatschappelijk verantwoordelijkheid, in
tegriteit en transparantie. 
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PERSPECTIEF 

Virginia Values 

N et als Bush is Westbroek een 
meester in het versimpelen van 
politieke vraagstukken. 'Je bent 

voo/' of je bent tegen een busbaan door het 
Centrum van Utrecht.' In de retoriek van 
Bush is nauwelijks plaats voor een genu
anceerde kijk op de rol van de overheid. 
Als je Bush hoort spreken klinkt in de 
verte Ronaid Reagan: 'De overheid is het 
probleem, niet de oplossing.' De gave van 
het versimpelen is overigens niet alleen 
aan Bush gegeven, de meeste Amerikaan
se politici kunnen er wat van. Het vormt 
onderdeel van de politieke cultuur. 

Verdeelde Staten van Amerika 

Heldere politieke taal is echter geen ga
rantie voor een hoge opkomst bij verkie
zingen. Het aantal mensen dat de moeite 
nam om te gaan stemmen was niet alleen 
bij de Utrechtse gemeenteraadsverkiezin
gen vorige maand historisch laag, al is een 
opkomstpercentage van ruim onder de 
vijftig procent voor Nederlandse begrip
pen wel erg gênant. Bij de presidentsver
kiezingen in de Verenigde Staten ging iets 
meer dan de helft van de Amerikanen 
stemmen. Alleen in 1984 en 1996 was de 

door Udo Koek 

Ze zouden een mooi duo 
vonnen: Henk Westbroek en 
George W. Bush. Energieke 

mannen van middelbare 
leeftijd met een uitstekend 

gevoel voor publiciteit en de 
wil van het volk. '1 trust 

people', een oneliner van 
Bush, is de kern van hun 

politieke boodschap. Allebei 
hebben ze een flinke dosis 
wantrouwen tegenover de 

overheid. Daarom wil 
Westbroek over van alles een 
referendum houden en zou 

Bush de federale overheid in 
de VS het liefst kortwieken 

ten gunste van lokale 
gemeenschappen. 

.'----------------------------~ 

verdeeld land. De Verenigde Staten zijn 
gescheiden. De scheidslijn loopt niet langs 
inkomens- of sociale klassen. In een land 
waar meer dan de helft van de huishou
dens in aandelen belegt, zijn de meeste 
mensen tegelijkertijd rijk en arm, al naar 
gelang de stand van de Dow of de Nasdaq. 
De nieuwe scheidslijn in Amerika is cultu
reel. Pro-life of pro-choice. Voor gun-con
trol of voor 'het recht om je gezin te be
schermen'. Tegen de 'vulgaire moraal van 
de filmindustrie in Hollywood' of voor 'vrij
heid van meningsuiting'. 
En natuurlijk voor of tegen Bill Clinton, de 
ultieme morele test. Moraal vormt, net als 
religie, een essentieel onderdeel van de 
Amerikaanse politiek. De scheiding tussen 
kerk en staat is vaag. Een verklaard athe
ïst zou politiek volstrekt kansloos zijn in 
een land waar elke zitting van het Congres 
begint met gebed en waar een religieuze 
wedergeboorte à la Bush een waardevol 
politiek bezit is. 
De race tussen Bush en Gore heeft een 
scherpe scheidslijn getrokken. Achter de 
'too close to calI' uitslag gaan grote regio
nale verschillen schuil. Gore eindigde in 
de helft van de 20 staten die hij won met 
meer dan 10 procent voorsprong op Bush. 

opkomst lager, toen respectievelijk Reagan en Clinton fluitend op 
een tweede termijn afstevenden. 

In 10 van de 30 staten die Bush op zijn naam schreef was het ver
schil zelfs groter dan 20 procent. 

De lage opkomst bij de presidentsverkiezingen is des te opzienba
render omdat al maanden duidelijk was dat de marges uitzonder
lijk klein zouden zijn. Bovendien is er door beide partijen een enor
me financiële en fYsieke inspanning geleverd om mensen naar de 
stembus te lokken. Volgens een onderzoek van de Washington Post 
zijn apathie en ontevredenheid met politici en het politieke sys
teem de belangrijkste redenen waarom ruim honderd miljoen 
Amerikanen op 7 november thuis bleven. Lager opgeleiden en kie
zers tot 30 jaar zijn, net als in Nederland, oververtegenwoordigd 
onder de niet-stemmers. Wellicht verrassend is dat de verschillen 
tussen zwarten en blanken op dit punt gering zijn. 

Voorlopig definitieve uitslag 

Opzienbarender dan de lage opkomst was natuurlijk de unieke 
uitslag. Het beeld dat opdoemt na de verkiezingen is dat van een 

Udo Koek is als eCOIUJOI1l werlrzawn bij de Wereldbank in Wruhi IIglOIl DG 
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Landelijke gebieden zijn nagenoeg allemaal voor Bush. De Rocky 
Mountains, de Great Plains en overgrote delen van het Zuiden zijn 
'Bush-country'. De west- en oostkust zijn voor Gore. Florida is ver
deeld, dat kan niemand ontgaan zijn. Gore heeft de overhand in 
drie van de vier grote steden terwijl drie van de vijf steden met 
minder dan twintigduizend inwoners door Bush zijn gewonnen. 

Lobby-yuppen en rednecks 

In Washington DC en omgeving wordt de verdeeldheid bijna tast
baar. 87 procent van de inwoners van het Distiet of Columbia 
stemde op Gore. Het District wordt gedomineerd door twee typi
sche groepen Gore-stemmers. In door criminaliteit en verloede
ring geteisterde wijken als Shaw en South-East woont de arme 
zwarte gemeenschap, van oudsher trouw Democratisch. In het 
chique Georgetown en het trendy Dupont Circle wonen progres
sieve studenten en de intellectuele en ambtelijke elite, werkzaam 
op de universiteiten, ministeries en bij internationale instellingen 
zoals de Wereldbank. 
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Zes haltes met de metro vanaf Dupont Circle begint 
het Zviden van de Verenigde Staten. De staat Vir
ginia is een conservatief, landelijk gebied met tallo
ze historische plekken en belangrijke slagvelden uit 
de Burgeroorlog. In Virginia zijn de rednecks een po
litieke machtsfactor: hardwerkende, godvrezende 
landarbeiders, niet te vergelijken met de 'lobby-yup
pen' in het Sodom en Gomorra dat zich hoofdstad 
van de Verenigde Staten mag noemen. 
Bij de verkiezingen in november is de senaatszetel 
voor Virginia gewonnen door Bush-kloon George Al
len. De 'Virginia values' waarmee deze zoon van een 
beroemde footballcoach zich aan de kiezers presen
teerde, zijn illustratief voor mainstream conserva
tief-Amerika: criminele jongeren moeten van school 
worden gestuurd (geen woord hoe ze van de straat 
moeten worden gehouden), tieners moeten van hun 
ouders toestemming vragen voor een abortus (zou
den ze dat echt doen of gaan we terug naar de jaren 
vijftig en schieten de illegale abortusklinieken weer 
als paddestoelen uit de grond?) en natuurlijk de eeu
wige belastingverlaging. Want net als Bush ver
trouwt Allen de burgers, niet de overheid. 
De culturele tweedeling tussen Washington DC en 
het landelijke Virginia is niet uniek. De veel bespro
ken senaatsrace in New York verliep vrijwel iden
tiek. Hillary Clinton heeft haar zetel vooral te dan
ken aan een overweldigende aanhang in de dichtbe
volkte gebieden. De zwarte onderklasse in de Bronx 
stemde massaal (85%) voor haar, evenals de cultu
rele elite in New York City (75%). Maar verder naar 
het westen, in de landelijke gebieden van de staat 
New York, was Hillary kansloos. Haar rivaal Rick 
Lazio, het Newyorkse evenbeeld van George Allen, 
versloeg haar in veel districten met marges van drie 
tegen één, of ruimer. 

Lifestyle-keuze per referendum 

Veel Amerikanen moesten zich bij de verkiezingen over meer 
zaken het hoofd breken dan alleen een nieuwe president. In de 
meeste staten stonden naast de Senaatszetel en een plek in het 
Huis van Mgevaardigden ook nog zetels voor de gemeenteraad en 
diverse lokale burgerraden voor onderwijs en 

I ,t '" \ , . 

De onderwerpen die in de lokale en regionale verkiezingen aan 
bod komen geven een veelzeggend beeld van de Amerikaanse 
geest en van de regionale verschillen. Lifestyle issues waren dit 
jaar favoriet. In de categorie dierenbescherming mochten sommi-

ge staten zich uitspreken over het verbieden 
gezondheidszorg op het spel. Daarnaast moch
ten de meeste Amerikanen zich ook nog uit
spreken in diverse referenda. In de meeste sta
ten kunnen burgers een initiatiefwet indienen 
die, per referendum aangenomen, direct 
rechtsgeldigheid bezit zonder dat er een geko
zen politicus aan te pas is gekomen. 

En natuurlijk 
van hondenraces, hanengevechten of jacht. 
Homorechten zijn ook populair in Amerika, 
althans als onderwerp van referenda. Er ston
den zowel voorstellen voor uitbreiding als 
beperking op het stembriefje, veelal over de 

In de staten met deze mogelijkheid lagen ge
middeld vijf vragen voor. Maar in Oregon, aan 
de westkust, vergt democratie de nodige in
spanning van mensen: 26 vragen. Hoe serieus 
vullen mensen zo'n waslijst aan referendum-
vragen in, vraag je je dan af. Net zo serieus als 

voor of tegen 

Clinton, 

de ultieme 

morele test 

vraag of homoparen dezelfde rechten moeten 
hebben als heteroparen. Het antwoord is vaak 
nee. Als je over het pas geïntroduceerde 
Nederlandse homohuwelijk begint, denken ze 
dat je een grapje maakt. 
Dat geldt in afnemende mate voor het Ne
derlandse drugsbeleid. Vooral in Californië en 
de liberale bolwerken in het noordoosten wordt 

sommigen het lottobriefje of toch meer zoals ik doe met de vra
genlijst van het marktonderzoeksbureau: tijdens het koken van 

steeds vaker en openlijker gesproken over versoepeling van het 
softdrugsbeleid. In sommige staten konden mensen zich uitspre
ken voor of tegen volledige legalisering van marihuana, in andere een eitje, klaar in vier minuten? 
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staten gingen de voorstellen niet verder dan het legaliseren van 
marihuana als medicijn. De uitslag veranderde in de meeste 
gevallen niets, maar de behoefte aan een 'all-out war on drugs' 
lijkt in sommige delen van de 

Angeles wellicht goed doen, maar niet bij de tienduizenden bezoe
kers van gunshows in de Midwest of de landarbeiders op de uitge
strekte vlakten van South Dacota. Hillary heeft als vrouw van de 

Verenigde Staten af te nemen. 

Hillary lor president 

Het blijft intrigerend dat in een land 
dat claimt het begrip vrijheid te heb
ben uitgevonden, de publieke moraal 
zo sterk bepaalt wat goed of fout is. 
De behoudende aard van de Ame
rikanen maakt het overigens wel 
makkelijk te voorspellen welke poli

Verklaard atheïst 
zou politiek kansloos 
zijn in een land waar 
religieuze wedergeboorte 
à la Bush een waardevol 

ticus kans op succes heeft en welke politiek bezit is 
niet. In het buitenland wordt soms, -t--------------------
gesuggereerd dat de Senaatszetel 
voor Hiliary een opstapje kan zijn 
naar een kandidatuur voor het presi-

zittende president in een van 
oudsher Democratisch bolwerk, 
New York, een jong, relatief oner
varen Republikeins congreslid 
verslagen. Leuk voor haar, maar 
voor het presidentschap is ze 
kansloos. 

Bij nader inzien geldt dat ook voor 
Henk Westbroek, hoewel ik nog 
steeds denk dat hij een mooi team 
met Bush zou vormen. Henk is 
tegen gebruikersruimten voor 
drugsverslaafden en natuurlijk 
tegen hoge belastingen 'want die 
politici smijten ons geld toch 
maar over de balk'. Dat spreekt 

dentschap. Die suggestie kom je in de serieuze Amerikaanse 
media nauwelijks tegen. Hiliary heeft namelijk alles wat haar 
kansloos maakt voor het presidentschap: ze is progressief, vrouw 
en getrouwd met Bili Clinton. Voor een politicus zijn dat kenmer
ken die het bij het publiek in de lounchebars van New York en Los 

Bush vast aan. Maar de diskjockey-kroegbaas-zanger-politicus 
Henk is een tikkeltje te wild voor Amerika. Ik ben bang dat politi
cus Henk zelfs iets te wild is voor het liberale Nederland. Dat voelt 
hij zelf ook wel aan, dus de 'lWeede Kamer zal het wel niet wor
den. Henk blijft gewoon in Utrecht referenda organiseren . • 
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PERSPECTIEF 

I{oopman of dominee 
Handelsmissie Gerrii Ybema naar China 

I
n 1727 kregen de Hollanders vaste 
voet in het Chinese Keizerrijk. Uit 
die tijd dateren de eerste reisbe

schrijvingen, kaarten en studies van de 
Jezuïeten. Net zoals de Hollanders ston
den de Chinezen bekend als gewiekste 
kooplieden. Het belangrijkste doel was 
handel te drijven en een aspect als men
senrechten speelde gedurende lange tijd 
voor geen van beide landen een rol van 
betekenis. Dat is de afgelopen decennia 
ingrijpend veranderd. 

Mensenrechten 

De maatschappelijke en internationale 
verhoudingen zijn aanzienlijk gewijzigd. 
Na een jarenlange periode van isolement 
heeft China in de jaren zeventig met haar 
Open Deur-beleid de handel met het bui
tenland weer op gang willen brengen. 
Waar het Westen ethische kwesties zoals 
democratie en respect voor mensenrechten 
tot gemeengoed probeert te maken, be
perkt het Chinese overheidsbeleid zich 
nog tot economische vooruitgang. 
De Chinese woordenschat kent het woord 
'mensenrechten' niet. Volgens de Chinese 

door Miriam ter Braak 

Koopman of dominee: het 
eeuwige dilemma. Moeten we 

bij internationale handels
relaties uitsluitend naar het 

economische gewin kijken of 
moeten we elke kans aan
grijpen om wantoestanden 
aan de kaak te stellen? Die 

vraag was andermaal actueel 
toen staatssecretaris Gerrit 

Ybema (Economische Zaken) 
met een handelsdelegatie 

naar China vertrok. 
De Werkgroep Mensenrechten 

pleit ervoor het thema 
'mensenrechten' niet onder

geschikt te maken aan 
economisch gewin. 

trekkingen met China. Tot de sprekers 
behoorde staatssecretaris Ybema, die 
China in november met een handelsdele
gatie bezocht. Vooruitlopend op dat bezoek 
wilde de Werkgroep Mensenrechten op de
ze conferentie met een schets van de pro
blematiek en aanbevelingen graag een 
lans breken voor een duidelijker plaats 
van mensenrechten. 
Aanwezig was ook Mona Zhimin-Brum
mer-Tang, schrijfster van de autobiografie 
Tranen over TIananmen waarin zij ook 
haar ervaringen als hongerstaker op het 
Plein van de Hemelse Vrede beschrijft. Zij 
is tevens oprichtster van de stichting 'Mor
gen gaat het beter', die streeft naar bevor
dering van de vrijheid van meningsuiting 
van Chinezen. De stichting bestrijdt niet 
dat voedsel van primair belang is, maar 
ziet daarin geen rechtvaardiging om hun 
andere mensenrechten te onthouden, 
zoals dat op onderwijs, op godsdienstsvrij
heid en op vrijheid van meningsuiting. 
Bovendien, als boeren het (bepaald niet 
Chinese) marxistische communisme kun
nen bevatten, waarom zouden zij dan niet 
begrijpen wat democratie is? De stichting 
wil met haar activiteiten aansluiten bij de 

overheid is het belangrijkste recht van de mens het recht op eten. 
Zij verdedigt haar beleid als volgt: China is een groot en arm land. 
Eerste taak van de overheid is te zorgen voor voldoende voedsel 
voor haar burgers. En democratie leidt tot maatschappelijke cha
os; kijk maar naar de voormalige Sovjetunie. Dat willen wij voor
komen. Chinezen hebben gemiddeld een lage opleiding en zijn niet 
in staat om de Westerse democratie te begrijpen. Met geregelde 
verwijzingen naar de maatschappelijke chaos in Rusland wil de 
Chinese regering de antidemocratische gevoelens van haar bevol
king in stand houden. 

belevingswereld van de Chinese bevolking en spreekt daarom lie
ver over 'menselijk geluk' dan over 'mensenrechten', over 'gelijk
waardigheid onder verschillende mensen' (democratie) en over 
'ruimte voor persoonlijke ontwikkeling zonder anderen te hinde
ren' (vrijheid). 

En het Chinese volk wil wel degelijk meer vrijheid en democratie. 
Daarvan getuigde de hongerstaking van studenten rond 
Tiananmenplein in 1989, die dankzij overheidsingrijpen in een 
bloedbad eindigde. Volgens Amnesty International heeft China op 
het gebied van de mensenrechten een zeer bedenkelijke staat van 
dienst. De laatste tien jaar zijn 18.000 mensen terechtgesteld. Een 
kwart miljoen mensen zit gedetineerd in kampen voor 'hervor
ming door arbeid'. Onafhankelijke vakbonden zijn verboden en 
protesten tegen ontslagen en slechte arbeidsomstandigheden wor
den hardhandig onderdrukt. 

Op 8 april dit jaar organiseerde de SWB-Werkgroep Mensen
rechten een conferentie over mensenrechten versus handelsbe-

De a.uteur is lid "Va.1I de SWB-Werkgroep Mensenrechten 

24 
IDEE - DECEMBER 2000 

Span 

De hl 
het V 
Nedel 
Chin! 
Werk, 
mens 
metl: 
de ge 
recht:; 
Centl 
kome 
teren 
lijkd 
voor \ 
en h~ 
scheI 
Chinl 
baar 
dus É 

Nede 
toen 
Mem 
werd, 
die VI 

afgez 
Dus ) 
gaan' 
pend, 
ieder 
Dit r 
bedri 

Aanl 

l)He 

re! 
2)Or 

rel 
mE 

Inter 
trekl 
aan) 

strev 
mers 
terin 
boek 
tieve 
broei 
digh, 
tie el 
kelij) 
tenh 
onde 
In z 

NedE 
Ned( 
euno 
glob: 



I . , f I I \ • 

Spanningsveld 

De huidige politieke en economische contacten tussen China en 
het Westen verlopen moeizaam. De Chinese overheid heeft het 
Nederlandse dilemma heel goed door en speelt daar handig op in. 
China is een van de belangrijkste aandachtsgebieden van de 
Werkgroep Mensenrechten. Enerzijds vanwege de ernst van de 
mensenrechtensituatie, anderzijds vanwege de complexe relatie 
met het Westen. Meer dan waar ook ter wereld is hier sprake van 
de gespannen verhouding tussen handelsbelangen en mensen
rechten. 
Centrale doelstelling van de China-conferentie was dan ook om te 
komen tot aanbevelingen om de mensenrechtensituatie te verbe
teren zonder de handelsbetrekkingen te schaden. Het was duide
lijk dat dit niet eenvoudig zou zijn; er is een levensgroot dilemma 
voor welvarende kleine landen die de mensenrechten respecteren 
en handel willen drijven met grote landen die de mensenrechten 
schenden. Immers: wie zwijgt stemt toe. Met onze kritiek op 
China in de internationale fora stellen wij ons uitermate kwets
baar op. De Chinese regering dreigt dan gezichtsverlies te lijden, 
dus gebruikt zij al haar macht om ons daarvan te weerhouden. 
Nederland en Denemarken kregen dan ook de wind van voren 
toen zij zich in 1997 voor een veroordeling beijverden in de VN
Mensenrechtencommissie in Genève en nieuwe handelscontacten 
werden een tijdlang bevroren. Ministeriële handelsmissies, zoals 
die van toenmalig minister Hans Wij ers (EZ), werden door China 
afgezegd. 
Dus hoe zou staatssecretaris Gerrit Ybema met dit dilemma om
gaan? De sprekers op de conferentie, hoewel van zeer uiteenlo
pende pluimage, probeerden de oude dogma's te vermijden zodat 
iedereen constructief dieper op de complexe materie kon ingaan. 
Dit resulteerde in een aantal conclusies en aanbevelingen voor 
bedrijfsleven en Economische Zaken. 

Aanbevelingen 

1) Het bedrijfsleven dient zich openlijk te verbinden aan gedrags
regels, die gecontroleerd (kunnen) worden. 

2) Ondernemingen die in China investeren dienen een mensen
rechtenbeleid te ontwikkelen dat voortkomt uit internationale 
mensenrechten- en arbeidsnormen. 

Internationaal opererende bedrijven kunnen zich niet langer ont
trekken aan discussies over mogelijke mensenrechtenaspecten 
aan hun activiteiten. Zij bewijzen zichzelf een dienst als zij actief 
streven naar respect voor mensenrechten. Schendingen leiden im
mers tot sociale instabiliteit en dus tot onzekerheid over het inves
teringsklimaat. De catastrofale gevolgen in Indonesië spreken 
boekdelen. Maar ook in rustiger periodes schaadt gebrek aan posi
tieve actie de reputatie van een bedrijf. VNO-NCW zegt in haar 
brochure Ondernemen en de rechten van de mens: 'De geloofwaar
digheid van het mensenrechtenbeleid is afhankelijk van de inten
tie en capaciteit van de onderneming om het beleid ook daadwer
kelijk na te leven. Daarom is het van belang, dat het mensenrech
tenbeleid wordt ondersteund op alle relevante niveaus binnen de 
onderneming.' 
In zijn toespraak gaf Ybema aan dat hij graag zou zien dat 
Nederlandse bedrijven in het buitenland opereren met de in 
Nederland geldende normen en waarden in het achterhoofd. Mili
eunormen, maar ook voor sociale normen en mensenrechten. De 
globalisering vertaalt zich volgens hem in grotere wereldwijde 
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transparantie op deze gebieden. EZ en VNO-NCW voeren daarom 
dit najaar samen een promotiecampagne rond de OESO-gedrags
code, die voor een belangrijk deel de mensenrechten betreft. En 
Economische Zaken heeft een Contactpunt ingesteld dat toeziet op 
naleving van de OESO-richtlijnen en klachten in behandeling 
neemt die binnenkomen over gedragingen van Nederlandse 
ondernemingen in het buitenland. 
3) Ter voorkoming van afhankelijkheid van 'goodwill' bij de be

treffende bewindspersoon is het van belang dat aandachtspun
ten voor mensenrechten geïnstitutionaliseerd worden. 

4) Nederland (en EU) moet mensenrechtenbeleid met betrekking 
tot China deels richten op Chinese vakbonden, Chinees bedrijfs
leven, lokale en provinciale overheden. 

5) De derde aanbeveling helpt voorkomen dat het beleid dat nu 
wordt uitgezet door opvolgers weer teniet wordt gedaan. Voor
taan zouden ook vakbondsmensen en vertegenwoordigers van 
niet-gouvernementele organisaties (NGO's) moeten kunnen 
deelnemen aan handelsmissies. Ybema heeft daar zelf op zijn 
ministerie al een begin mee gemaakt. Tijdens zijn laatste han
delsmissie naar Cuba maakte een CNV'er al deel uit van de offi
ciële delegatie. Wat in Cuba kon, moet ook in China kunnen, 
zeker omdat de mensenrechtenschendingen daar veel ernstiger 
zijn. Deelname van vakbonds- en NGO- vertegenwoordigers bij 
het bezoek in november zijn van groot belang voor de politieke 
emancipatie aan China. 

6) NederlandIEU moet meer gebruik maken van contacten en des
kundigheid bij NGO's inzake mensenrechten en ontwikkelings
steun voor gemarginaliseerde bevolkingsgroepen zoals de Tibe
tanen. 

Eén van de sprekers op 8 april was de heer Tideman. Hij is direc
teur Europa van de in 1996 opgerichte stichting 'The Bridge 
Fund', die Tibetanen ondersteunt met projecten op het gebied van 
financiën, marketing, onderwijs en milieu. Dit doet zij succesvol in 
alle Chinese provincies waar Tibetanen wonen, niet alleen in de 
Tibet Autonomous Region (TAR), de regio waarop de meeste ont
wikkelingsorganisaties zich richten. Tideman was vijftien jaar 
lang werkzaam voor Nederlandse banken in Taiwan, Hong Kong 
en China en dus een zakenman die handel ziet in samenhang met 
ethische kwesties. 
7) Hoewel succesvolle veranderingen in China in de eerste plaats 

van binnenuit moeten komen, doet dit niets af aan het belang 
van actieve betrokkenheid vanuit het Westen van zowel be
windslieden als het bedrijfsleven bij mensenrechten. 

Hoewel een aantal deelnemers de conferentie liever had herdoopt 
tot 'handelsbetrekkingen én mensenrechten', constateerde men na 
afloop in het algemeen nog steeds een spanningsveld tussen de 
ethische en de commerciële belangen. De nadruk werd gelegd op 
de eigen verantwoordelijkheid van zowel het bedrijfsleven als de 
overheid. Beiden dienen zich in hun dialoog met China openbaar 
voor mensenrechten uit te spreken en te streven naar concrete 
resultaten. Nemen zij bovenstaande aanbevelingen daarbij in 
acht, dan zal dit naast economische ongetwijfeld ook tot politieke 
vooruitgang in China leiden . • 

Het verslag van de China conferentie is verkrijgbaar via het secre
tariaat SWB, tel. 070 356 60 41, e-mail: swb@d66.nl 
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De Zalmnorm en de meevallers 

W at is precies de Zalmnorm? Er 
zijn verschillende interpreta
ties mogelijk maar we gaan 

hier uit van de begrotingsregels die minis
ter Zalm in 1994 introduceerde. Deze 
regels leggen bij regeerakkoord de ruimte 
voor uitgaven voor vier jaar met uitgave
plafonds vast. Inkomsten en uitgaven blij
ven vervolgens gescheiden. Uitgavente
genvallers moeten dus door bezuinigingen 
worden gecompenseerd terwijl tegenval
lende inkomsten niet tot bezuinigingen lei
den maar meevallende inkomsten ook niet 
tot meer uitgaven. Meevallende inkomsten 
kunnen daarom gebruikt worden voor las
tenverlichting of vermindering van het fi
nancieringstekort. Tegenvallende inkom
sten leiden tot lastenverzwaring of een ho
ger tekort. De mee-/tegenvallerformule be
paalt de precieze verdeling tussen lasten 
en tekort. Tot slot wordt de begroting geba
seerd op behoedzame uitgangspunten zo
dat de kans op tegenvallers en bezuinigin
gen beperkt blijft. 

Problematisch procyclisch 

De huidige begrotingssystematiek heeft 
belangrijke voordelen. Alhoewel nog niet 
op de proef gesteld door conjuncturele te
genwind, verloopt het begrotingsproces 
zonder alle rumoer die vóór Paars gebrui-

door Christian Hiddink 

Nu Nederland een overschot 
heeft en zich almaar mee

vallers blijven voordoen, is de 
vraag actueel of het begro
tingsbeleid aangepast moet 

worden. D66 heeft recentelijk 
meer uitgaven in 2002 bepleit 

maar minister Zalm van 
Financiën houdt dergelijke 

wensen onder verwijzing naar 
zijn begrotingssystematiek 
schijnbaar moeiteloos op 

afstand, waarmee hij ook .het 
belang van dergelijke spel
regels aangeeft. De SWB

werkgroep Algemene Econo-
mie onderzoekt deze 

'Zalmnorm' en verbeteringen 
daarvan die D66 in de 

komende verkiezingsperiode 
zou kunnen bepleiten. 

~-----------------------------'. 

krijgen burgers via lastenverlichting nog 
extra ruimte voor bestedingen. Omdat 
enigszins met de lastenverlichting kan 
worden geschoven, wordt het procyclische 
element pas problematisch als de conjunc
tuur zich enige jaren aaneen positief (of 
negatief) ontwikkelt. 

Onderwijs en zorg 

Op dit moment lijkt de begrotingssyste
matiek te knellen. De aanhoudende hoog
conjunctuur zorgt (ten dele door de be
hoedzaamheid) voor ongekende inkom
stenmeevallers. Via de meevallerformule 
zou dit leiden tot forse lastenverlichting. 
Tegelijkertijd is het twijfelachtig of in de 
rest van de kabinetsperiode nog uitgaven
meevallers optreden. Dit kan des te meer 
knellen, omdat de roep om additionele uit
gaven in het verkiezingsjaar 2002 niet zal 
afnemen. Recentelijk heeft D66 gepleit 
voor meer uitgaven in met name onder
wijs en zorg. 
Conjunctureel gezien past echter terug
houdendheid. Meer lastenverlichting tij
dens hoogconjunctuur is in feite olie op het 
conjuncturele vuur en daarom niet wense
lijk. Beperking van de lastenverlichting 
vergt een aanpassing van de meevalIerfor
mule, maar raakt de kern van de begro-

kelijk was en de begroting is onder controle. Daarvoor is de schei
ding van inkomsten en uitgaven belangrijk. Omdat met name de 
inkomstenkant gevoelig is voor conjunctuur, noopt tegenvallende 
groei niet snel tot bezuinigingen. Omgekeerd worden inkomsten
meevallers niet gebruikt voor extra uitgaven, zoals vroeger vaak 
gebeurde. Daardoor werd destijds het uitgavenniveau ten dele 
conjunctureel bepaald en niet zozeer door structureel maatschap
pelijk rendement. 

tingssystematiek niet. Ook extra uitgaven 
zijn conjunctureel gezien ongewenst. Wellicht zijn extra uitgaven 
te rechtvaardigen vanuit structureel oogpunt, vanwege 'publieke 
armoede', maar ook extra uitgaven geven een ongewenste beste
dingsimpuls. Beter lijkt het de inkomstenmeevallers nu te reser
veren voor de vergrijzing. 
Bovendien zorgt het begrotingskader ervoor dat budgettaire over
wegingen voor de middellange termijn ook worden meegenomen 
in de jaarlijkse begrotingsafweging. Het tussentijds aanpassen 
van de systematiek zou de afspraak aantasten om binnen het 
raamwerk te blijven dat middellangetermijnoverwegingen moet 
waarborgen. Het ligt daarom meer voor de hand om pas bij een 
volgend regeerakkoord nieuwe afspraken te maken. Dat betekent 
dat tijdens deze kabinetsperiode de inkomstenmeevallers moeten 
worden geaccepteerd. Pas als de scheiding van inkomsten en uit
gaven noopt tot bezuinigingen, terwijl zich miljarden inkomsten
meevallers voordoen, is aanpassing of overschrijding van het uit
gavenkader te overwegen. 

Kenmerkend voor de systematiek is daarnaast dat de behoed
zaamheid gemiddelde meevallers veroorzaakt en dat via inkom
stenmeevallers een hogere groei tot meer lastenverlichting leidt. 
Dit laatste werkt procyclisch: als groei en bestedingen al hoog zijn, 

Christian Hiddink is voorzitter van de werkgroep Algemene Economie van het SWB. Een 
uitgebreide versie van dit artikel is te downloaden via de site http://welcome.lo/economie. 
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Hoe zou de Zalmsystematiek in een volgende kabinetsperiode 
moeten worden aangepast? Terugkeren naar de systematiek van 
vóór Paars is geen optie: dat zou ook een terugkeer betekenen van 
tussentijdse bezuinigingen en begrotingschaos. Een meer serieuze 
optie is meevallers niet alleen te verdelen over tekort en lasten
verlichting, maar ten dele (bijvoorbeeld 1/3) aan te wenden voor 
uitgavenintensiveringen. Groot nadeel is echter dat de uitgaven 
dan weer afhankelijk worden gemaakt van de conjunctureel ge
voelige inkomstenkant en niet op structurele effecten worden 
beoordeeld. Het beste voorstel lijkt een recent SER-advies. Kern 
daarvan is de Zalmsystematiek, met op enkele punten afwijkin
gen. Het groeiscenario zou voorzichtig moeten blijven maar dich
ter moeten aansluiten bij de trendgroei. Aangezien vervolgens de 
mee- en tegenvallers in de inkomsten meer conjunctureel bepaald 
zijn, heffen die elkaar goeddeels op en kunnen zo volledig in het 
begrotingssaldo lopen. Op de middellange termijn moet vanwege 
de vergrijzing het begrotingsoverschot worden vastgehouden. Voor 
het overige blijven de reële uitgavenkaders en de scheiding van 
uitgaven en inkomsten gehandhaafd. 
Omdat de vooraf veronderstelde groei dichter bij de trendgroei 
ligt, lijkt vooraf meer ruimte te ontstaan voor beleidsdoelstellin
gen. Dit bevordert een structurele afweging van uitgaven, lasten
verlichting en begrotingssaldodoelstelling omdat meer ruimte in 
de regeerakkoordafweging wordt betrokken. Zoals nu blijkt is het 
bovendien politiek moeilijk te aanvaarden dat zich miljarden 
inkomstenmeevallers voordoen terwijl de uitgavenmeevallers veel 
lager zijn. Lagere inkomstenmeevallers beperken herhaalde dis
cussies over uitgavenkader en begrotingssystematiek en dragen 
dus bij tot stabiliteit en rust. Cruciaal is dan wel dat de inschat
ting van de trendgroei op langere termijn niet te optimistisch is. 
Aangezien de overheidsfinanciën inmiddels op orde zijn, is tegen
vallende groei op korte termijn geen probleem maar dat moet niet 
structureel worden. Er valt veel voor te zeggen om de trendgroei
raming over te laten aan het Centraal Planbureau. 
Een voordeel van het afschaffen van de mee- en tegenvallerfor
mule is dat lastenverlichting niet langer procyclisch hoeft uit te 
pakken. De begroting kan daardoor meer als stabilisatie-instru
ment werken, omdat het begrotingssaldo meeademt met de con
junctuur. Eventuele lastenverlichting moet vooraf worden inge
boekt en krijgt zo de plaats die het hoort te hebben: die van struc
tuurbeleid. Een laatste voordeel is dat discussies over de mid term 
review overbodig worden omdat die immers worden gestimuleerd 
door hoge inkomstenmeevallers ten gevolge van al te behoedzame 
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veronderstellingen. Door een meer trendmatig groei
scenario te hanteren is er hoe dan ook geen aanlei
ding meer voor dergelijke discussies. 
De voorgestelde aanpassingen van het begrotingsbe
leid komen tegemoet aan enkele genoemde bezwaren 
tegen de Zalmsystematiek. Toch blijft een belangrijke 
vraag onbeantwoord. Wat moet op de lange termijn 
prioriteit krijgen: lastenverlichting, hogere uitgaven, 
of het terugdringen van de staatsschuld? 
Op dit moment pleiten weinig partijen nog voor forse 
lastenverlichting, aangezien dat conjunctureel gezien 
onverstandig is. Voor de langere termijn is het an
ders. De Nederlandse economie staat er goed voor, 
maar toch zijn nog knelpunten aanwezig waar las
tenverlichting een oplossing kan bieden. Denk aan de 
vennootschapsbelasting en de armoedeval. Het lijkt 
verstandig om het tarief voor de vennootschapsbelas

ting niet te veel uit de pas te laten lopen met de EU-partners, wat 
in de toekomst een belastingverlaging zal betekenen. De armoede
val (iemand die vanuit een (minimum-) uitkeringsniveau werk 
aanvaardt gaat er nauwelijks op vooruit) is een van de laatste 
arbeidsmarktproblemen in Nederland. De bestrijding zal ten dele 
moeten komen van omzetting van inkomensafhankelijke regelin
gen naar algemene regelingen, wat niet mogelijk is zonder lasten
verlichting of een inkomensdaling voor de lagere inkomens. De 
keuze voor lastenverlichting is dan snel gemaakt. 
Wat de schuldpolitiek betreft zal vanwege de vergrijzing een be
grotingsoverschot moeten worden nagestreefd, maar de vraag is 
hoe hoog dat moet zijn. Het recentelijk verschenen rapport van de 
studiegroep begrotingsruimte beveelt een overschot aan van één 
tot twee procent, uitgaande van een gelijke verdeling van de ver
grijzingslasten over generaties. 
De meeste aandacht gaat momenteel uit naar onderwijs en zorg 
omdat de knelpunten daar het grootst lijken. Tegelijkertijd treedt 
schaarste aan goed personeel niet alleen in onderwijs en zorg op 
en zou het dus een tijdelijk fenomeen kunnen zijn. Deze sectoren 
hebben echter een beperkte flexibiliteit in bijvoorbeeld arbeids
voorwaarden om knelpunten tegen te gaan en de bestaande knel
punten lijken wel degelijk structureel. Tegelijk is het denkbaar dat 
in onderwijs en zorg institutionele hervormingen noodzakelijk zijn 
om extra geld goed te besteden. Eenvoudige antwoorden passen 
hier niet en wat meer diepgang in de discussie rond deze sectoren 
zou dan ook geen kwaad kunnen. 

Conclusie 

De Nederlandse uitgangspositie voor het begrotingsbeleid is in 
lange tijd niet zo gunstig geweest. Dit neemt niet weg dat bij het 
combineren van de beschreven prioriteiten moeilijke keuzes niet 
kunnen worden vermeden. Het versoepelen van het begrotingska
der is in elk geval zowel tijdens de huidige kabinetsperiode als in 
de toekomst een schijnuitweg uit moeilijke keuzes. Wel lijken 
beperkte aanpassingen van de Zalmsystematiek wenselijk. Met 
het omarmen van de SER-voorstellen kan D66 ook afscheid 
nemen van de mid term review die dan geen enkel doel meer dient. 
Wat betreft de prioriteiten voor een volgende kabinetSperiode zijn 
geen eenvoudige antwoorden voorhanden. Schuldvermindering is 
hoe dan ook belangrijk vanwege de vergrijzing. Voor lastenver
lichting en uitgavenintensiveringen geldt dat kritisch moet wor
den gekeken waar ze écht effect sorteren . • 
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People~ planet en profits 
Over betrokken ondernemerschap 

H et is niet allemaal pais en vree 
in Neerlands 'poldermodel'. 
Voortgekomen uit een andere 

tijd blijkt dit publiek-private ordeningsmo
del van het bedrijfsleven wonderwel te pas
sen in deze tijd van vervlechting en maat
schappelijke integratie. Toch kan een van 
de meest kenmerkende verhoudingen uit 
het bedrijfsleven nog immer de meest sto
rende zijn wanneer het om stabiliteit gaat. 
Dan gaat het over de concurrentieverhou
dingen zelf. 

Concurrentie 

Concurrentie wordt algemeen beschouwd 
als de drijvende kracht achter de onderne
mingsgewijze productie, maar tegelijk ook 
als mechanisme achter de voortdurende 
minimalisering van kosten. Het gevolg is 
dat, vanuit maatschappelijk oogpunt 
beschouwd, aan de 'secundaire' voorwaar
den van het productieproces nauwelijks of 
in elk geval te weinig aandacht wordt 
besteed: namelijk dat ze in sociaal en in 
milieuopzicht verantwoord is, gegeven de 
gemiddelde maatschappelijke standaard. 
[Zogenaamd 'secundair'], omdat het zo 
moge lijken vanuit de onderneming gezien. 
Echter, vanuit de omgeving naar het 
bedrijf gekeken, zal het al snel om primai
re voorwaarden blijken te gaan. 
Door de geschiedenis heen is altijd weer 
gebleken dat de onderneming niet de enige 
kracht is. De tegenpool in de relaties biedt 
weerstand. Dat waren aanvankelijk de 
werkers, later georganiseerd in de vakbe
weging en nog weer in later jaren de 
milieubeweging. Daarnaast lieten talrijke 
andere groepen hun stem horen, zoals de 
vrouwenbeweging, de mensenrechtenbe
weging, maar ook [ ... ] de consumentenbe-

door Christiaan de Vries 

De kwestie van 'maatschap
pelijk en verantwoord onder

nemen' is zo oud als de 
onderneming zelf. De gewenste 

invulling is echter sterk aan 
veranderingen onderhevig. 
De oude, fabrieksmatige 

productie stelde andere finan
ciële, technische, ruimtelijke 

en sociale eisen dan de 
moderne, technologisch 

geleide productiesystemen. 
En de moderne 'stakeholder' 

in het Nederlandse polder
model heeft nog aanvullende 

verwachtingen ten aanzien 
van de sociale omgeving, het 
fysieke en culturele milieu en 

de verhouding tot de 
bestuurüjke omgeving. De 

tweede publicatie in de SWB
reeks Sociaal-Liberale 

Perspectieven geeft een andere 
invulling van Betrokken 

ondernemerschap. Vooruit
lopend op de presentatie in 

januari hier alvast een samen
vatting van de inleiding. 

disch, economisch en sociaal-cultureel 
weesfel ontstaan, zoals we dat we tegen
woordig kennen. 

Wederzijdse afltankelijkheid 

Na de periode die wordt gekenmerkt door 
maatschappelijke tegenstellingen is een 
van de meest kenmerkende eigenschap
pen van de nieuwe tijd de overgang naar 
het huidige politiek economisch systeem 
van wederzijdse afhankelijkheid. [ ... ] In 
ons drukbezette en overgeïnstitutionali
seerde land schept de netwerkmaatschap
pij een dergelijke context, waarin alles 
van alles afhankelijk wordt. [ .. . ] Vooral de 
toegenomen complexiteit en de cultuur 
die er het gevolg van is, maakt dat bedrij
ven niet meer alleen naar eigen goeddun
ken kunnen handelen. Wat de bedrijven 
intern al veel langer geleden leerden ken
nen, wordt nu dan ook een kenmerk van 
de betrekkingen tussen bedrijfsleven en 
de externe omgeving, namelijk dat de 
bedrijfsvoering ook en tegenwoordig zelfs 
in sterk toenemende mate, een normatie
ve component bevat. 
In internationaal opzicht vallen vergelijk
bare ontwikkelingen op. Multinationale 
bedrijven en transnationale consortia ont
moeten de grenzen aan de ongebreidelde 
exploitatie. Die worden hen gesteld door 
internationale afspraken, bestuurlijke 
autoriteiten en overheden en al evenzeer 
door internationaal optredende non-gou
vernementele organisaties. Overbekend is 
inmiddels het verhaal van Shell en de ver
wikkelingen rond de Brent Spar, alsook 
de ervaringen van de multinational in 
Nigeria. Opmerkelijker nog dan de 

- --------------.. inhoud ervan is de rol die het incident is 

weging. En [ ... ] daarbovenop natuurlijk de diverse overheden die 
regels stelden en beleid ontwikkelden. Uit de maatschappelijke 
dynamiek die het gevolg was van de onderlinge confrontaties is in 
de loop van met name de laatste eeuw het maatschappelijk, juri-

gaan spelen in de publieke opinie. De 
symbolische betekenis ervan is oneindig veel groter gebleken dan 
wat er feitelijk geschiedde. [ .. . ] 
Meerdere gebeurtenissen maken duidelijk dat ondernemen tevens 
een ethische component bevat. De combinatie 'Van ondernemen en 
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mensenrechten komt misschien wel het scherpst tot uitdrukking 
als het om menselijke uitbuiting gaat. Te denken valt dan met 
name aan de kinderarbeid. Of je hoeft alleen maar te kijken naar 
de rampzalige ontwikkelingen in het Zuidoost-Aziatische of het 
Amazonegebied, om te zien hoezeer de zaak van het milieu en de 
kwestie van de mensenrechten met elkaar samenhangen. Dan 
gaat het niet alléén om de arbeidsomstandigheden, of om de le
vensvoorwaarden van de lokale bevolking, maar in feite om de 
wereldgemeenschap in het algemeen. 
De duurzame medaille kent een andere zijde die altijd mede 
ethisch en moreel getint is. Dat laat ook zien dat maatschappelijk 
verantwoord ondernemen niet iets is voor één onderneming, noch 
eenzijdig als verantwoordelijkheid van de onderneming als zoda
nig kan worden beschouwd. Een maatschappelijk verantwoord 
ondernemen kan niet zonder behoorlijk maatschappelijk geëxplici
teerde kaders. Als het duurzaam gestalte moet krijgen, dan zal het 
van nadere democratische en juridische vormen moeten worden 
voorzien. [ ... ] 

People, planet en profits 

Je zou het hele historisch proces waarover we hier spreken ook 
kunnen aanduiden als een proces van maatschappijvorming waar
van de vermaatschappelijking van de onderneming onderdeel uit
maakt. [ ... ] Drijvende kracht achter dit hele proces is zonder twij
fel het samengaan van drie processen. [ ... ] De veelbesproken indi
vidualisering is de gangmaker van een versneld proces van eman
cipatie. Technologisering heeft de mogelijkheid gebracht van ver-

binding van uiteenlopende activiteiten en maatschappelijke sfe
ren. Mondialisering tenslotte heeft de schaal en daarmee de ver
houding tussen tijd en plaats herzien. [ .. . ] In dat licht kon 
Staatsecretaris Gerrit Ybema dan ook opmerken dat 'een bedrijf 
dat maatschappelijk onderneemt, rekening houdt met de belan
gen van mens, milieu en maatschappij (. .. ) Een bedrijf neemt dan 
een zichtbare rol in de maatschappij op zich die verder gaat dan 
de core business en dan waartoe de wet verplicht, en die leidt tot 
toegevoegde waarde voor het bedrijf en de maatschappij.' 
[ ... ] Ondernemen is méér is dan het streven naar een zo groot 
mogelijke winst. Natuurlijk, de strijd om de marktpositie moet 
gevoerd en aandeelhouders willen boter bij de vis, maar de onder
neming is ook actor in de samenleving. [ .. . l De vereiste van soci
aal beleid vormt daarvan al decennialang de bedrijfsinterne uit
drukking. In dat opzicht is 'maatschappelijk ondernemerschap' al 
veel langer een integraal onderdeel van de bedrijfsvoering. En de 
laatste jaren komt daar voor met name de grote bedrijven ook de 
bedrijfsinterne milieuzorg bij. Daarmee heeft de bedrijfsvoering 
definitief een bredere basis gekregen dan de economisch-strategi
sche. [ .. . ] 
People, planet en profits - het zijn deze langzamerhand overbe
kende drie P's die voor het bedrijfsleven de doorslag zullen gaan 
geven. En het zijn tegelijk ook deze drie factoren die de 'triple bot
tom line' voor de onderneming in de 21e eeuw zullen gaan bepa
len. [ ... l Het zal er voor de onderneming dan ook om gaan de zorg 
voor een duurzame sociaal-economische ontwikkeling om te zetten 
in een concurrentievoordeel - of in elk geval om het voorkomen 
van een toenemend concurrentienadeel in deze .• 

Nieuwe publicatie in het kader van het Project Sociaal-Liberale Perspectieven 

Betrokken ondernemerschap, over 
de betekenis van maatschappelijk 
verantwoord ondernemen 

Alexander Rlnnooy Kan, Gerard Schouwen Christiaan de Vries 

Maatschappelijk verantwoord ondernemerschap is hard op weg een 
markteigenschap te worden. De tegenwoordige markt is stijlgevoelig 
en werkt met verleiding. Dan wordt de stijl van ondernemen vanzelf 
belangrijk. 
In de nieuwe economie hebben de oude conflictmatige verhoudingen 
plaatsgemaakt voor betrekkingen van wederzijdse afhankelijkheid. 
'lUssen leiding en werknemers, maar vooral ook tussen bedrijf en 
omgeving. Draagvlak wordt steeds belangrijker en daarmee de aan
dacht voor de sociale en duurzame aspecten. Ondernemen is daarmee 
meer dan ooit een gezamenlijk leerproces . 
Dit boekje gaat over het curriculum van het verantwoord ondernemen, 
dat in het denken van D66 een voorname plaats inneemt. 

Sociaal-Liberale Perspectieven zijn schetsen die het sociaal-liberale 
denken voeden. 

Prijs f 15,-- excl. portokosten. 
U kunt dit boekje bestellen bij de SWB, tel. (070) 356 60 41, fax (070) 
3641917, of per e-mail swb®d66.nl 
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SIGNALEMENTEN 

De bodem van het bestaan 
Deze kroniek van duurzaam Ne

derland wijst ons in een reeks arti
kelen op de rol van mobiliteit en de on
macht van de politiek, het belang van een 
esthetica van het landschap, het, agrarisch 
bedrijf als een veranderende markt, het 
versnipperd landschap en het onvriende
lijk prikkeldraad, de handel in kennis en 
de medische apartheid in Afrika. 

Een duurzaam ruimtelijk beleid moet niet 
alleen ruimtelijke verschillen onderken
nen, maar ook temporele. Als voorbeeld al
lereerst het verschil tussen oude kernen en 
de ommelanden of tussen stad en open 
ruimte. Dat vereist ook onderscheid in 
vormgeving en bouwen in verschillende 
(tijds-)ordes van mobiliteit. Het tweede 
voorbeeld vormen interstedelijk, intra
Europees en mondiaal verkeer, die alle 
drie spectaculair zijn toegenomen. Maar 
de consequenties voor de ordes van ruimte 
en verkeer zijn in ons land nog te weinig 
overdacht. 
Als het om het uiterlijk gaat, lopen we het 
gevaar te worden overgeleverd aan smaak
makers uit reclamewereld, industriële 
vormgeving, landschapsarchitectuur, grote 
gebouwen-architectuur enz. Beeldmerken, 
stijl, daar gaat het om. En nog veel te wei
nig in de richting van wat 'gewone mensen' 
mooi vinden. Van belang is dan de dialoog 
tussen beide uitersten, tussen professio
neel beeldmerk en wat wij zelf mooi vin
den. 

Ondertussen verbreedt het boerenbedrijf 
zich. Nieuwe markten worden aangeboord: 
bos, water, natuurbeheer, recreatie, steeds 
vaker in combinatie als modern gemengd 
bedrijf. Boerenorganisaties oriënteren zich 
ook internationaal. Nederlandse boeren 

,starten projecten in Afrika, Bangladesj en 
Costa Rica. Internationaal is er een begin 
van kennisdistributie en zelfs van handel 
in kennis via internet. Het is de vraag of 
die ook kan worden aangewend voor ver
antwoord ruimtelijk beheer, dat projectge
wijs zal moeten werken, al is het maar 
omdat er niet of nauwelijks ervaring mee 
bestaat. Het gaat hier zeker niet uitslui
tend om ex- maar ook om import van erva
ringskennis. 
In ontwikkelingslanden, met name in 

Afrika, bestaat ook aan een materiëler 
front grote behoeftes, zeker aan medicij
nen. Hier speelt niet alleen een falende 
markt maar ook het hardnekkig misver
stand dat alleen geld doorslaggevend is. 
Expertise en opbouw van een regio-eigen 
aanpak van de gezondheidszorg en de 
overdracht van productieprocessen is veel 
belangrijker. 

Een andere oriëntatie in de agrarische sec
tor brengt ook enige openheid inzake het 
landschappelijk aspect. Recreatie gaat 
samen met natuurbeheer en brengt nieu
we, of hernieuwde behoeftes, aan enig re
liëf in het landschap, aan bosjes, houtwal
len, hagen, bomen. Er komt weer wat rek 
in het verkavelde land. Betekende Holland 
niet ooit 'holt- ofhoutland'? Het wordt hoog 
tijd de lusten en lasten van een leefbaar 
land opnieuw te verdelen en de deskundi
ge vrijwillige inzet te verbinden met dege
nen die het land bezitten en beheren, met 
de boeren, bedrijven en overheidsinstan
ties. 
Een andere dimensie van de dagelijkse 
leefwereld is de sport. Daarvan blijkt een 
heilzame en verzoenende werking uit te 
kunnen gaan, afgezien van de de meest 
commerciële uitingen. Het is wel duidelijk 
dat sport een vormende werking kan heb
ben, net zoals ze dynamisch van karakter 
is. Het is een interessante vraag hoe bij
voorbeeld de Nederlandse sportwereld 
hier een bijdrage kan leveren. 
Wanneer het tenslotte gaat om het natio
nale financiële beleid dan blijkt het fiscale 
beleid toch nog marginaal. Ook van hogere 
energieprijzen valt niet veel te verwach
ten, behalve misschien bij grootverbrui
kers. In dat licht wordt ook het Europese 
niveau verkend. Vanuit het oogpunt van 
effectiviteit én draagvlak is ook en vooral 
bij de keuzes van de instrumenten de ver
binding met het eigenlijke milieudoel van 
wezenlijk belang. 

Bodem van het bestaan, kroniek van duur

zaam Nederland, NCDO, Agora 2000 

30 
J DEE -DECEMBER 2000 

De evaluatie van het werk van de 
Raad voor het Landelijke Gebied is 

gedaan door een onafhankelijke kleine 
commissie onder leiding van Frank Hou
ben, Commissaris van de Koningin in 
Noord-Brabant. Het is een aardige en 
overzichtelijke evaluatie geworden, waar
in de Raad er goed van af komt. Hierin 
komt bijvoorbeeld ook de doorwerking van 
de adviezen aan de orde. Zoals het feit dat 
dan wel formeel gesproken de adviezen ten 
behoeve van de regering worden gedaan, 
maar dat ze daarnaast ook een voorname 
matschappelijke rol vervullen. Brede ver
spreiding van de adviezen wordt dan ook 
van groot belang gevonden. Zo kan worden 
opgemerkt dat de adviezen altijd nut heb
ben, ook als de minister er helemaal niets 
mee zou doen! 
Diverse suggesties worden gedaan ten 
aanzien van de doorwerking van de advie
zen in het beleid. Zo zou de Raad zich wat 
minder vriendelijk kunnen opstellen; de 
essentie van de adviezen zou herhaald en 
gecompileerd kunnen worden. Tevens 
wordt de suggestie gedaan om conferenties 
en bijeenkomsten voor specifieke groepen 
te houden. En bovendien om de 'druk te 
vergroten door middel van publiciteit'. Een 
aparte suggestie is om per 'groot' advies 
een ambtelijke werkgroep in te stellen ter 
vertaling van het advies in termen van 
beleid. 

Evaluatie 1997-2000, rapport van een 

externe evaluatiecommissie o.I. v. mr. F. J. 
M. Houben, publicatie RLG 00/ 4 
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Best wel nerveus of zo. 
Je kon zien dat hij blaakte van zelfvertrouwen maar dat probeerde te verhullen 
met de verzuchting 'ik ben eigenlijk best wel nerveus of zo'. Eigenlijk best wel 
een beetje onzin dus want de klus waar deze student zogenaamd nerveus van 
werd was het plaatsen van dominosteentjes voor de zoveelste recordpoging 
omvallen. 

Waarom over die voor hem onbenullige taak dan doen alsof hij er de zenuwen 
van kreeg? 
Ik denk dat het bésef dat je je verstand in dienst stelt van zoiets een schaamte
gevoel geeft maar als je je schaamt voel je je verplicht iets beters te gaan doen 
en iets beters is meestal iets moeilijkers. Moeilijker is vaak: harder werken, 
meer verantwoording voor je omgeving nemen en confrontaties niet altijd uit de 
weg gaan. Drie vreselijke dingen natuurlijk, je moet ook wel gek zijn om dat te 
willen. 

Er zit zo niet veel anders op dan je wat aan te stellen over je onnutte tijdsbe
steding en te doen alsof het zo zwaar en moeilijk is datje er gestresst van wordt. 
Zo heb ik eens een hele tafel met mantelpakken uiterst opgefokt zien vergade
ren over de introductie van een nieuw type hondenbrok. 

Al dat verstand gebruiken voor gefrut: reizen zonder bagage heet dat bij 
Zygmunt Bauman (omschreven als een van de belangrijkste commentatoren 
van onze postmoderne situatie). Je nergens aan binden is macht. Hij ziet een 
toenemend onvermogen tot collectief optreden om onze levensomstandigheden 
te beïnvloeden. In de klassieke democratie werden uit het debat tussen vrije 
burgers persoonlijke problemen vertaald in publieke agendapunten èn gemeen
schappelijke verantwoordelijkheden in particuliere verplichtingen. 
Over het herstel van die democratie is hij niet optimistisch: 'Ik ben bang dat de 
intellectuelen zich terugtrekken uit hun traditionele functie van betrokkenheid 
bij de problemen van hun land.' 
Dat maakt het-er voor ons, kleine krabbelaars die met een beperkt denkraam 
grip op de wereld proberen te houden, niet beter op. 
Wij worden daar, met reden, bloednerveus van. Sietske I nberg 


	Idee_2000_01
	Idee_2000_02
	Idee_2000_03
	Idee_2000_04
	Idee_2000_05



